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دکتر علی اکبر فرهنگی در گفت وگو با »جهان صنعت« مطرح کرد

دافعه درونی و جاذبه بیرونی
مدیریت صحیح شورای رقابت 

مساوی با آرامش بازار
کاهش قیمت بعضی از خودروها و هر آنچه در 
بازار خودرو اتفاق افتاده یک آرامش نسبی است. 
پیش تر با برنامه ریزی های غلط سازمان حمایت و 
تحت تاثیر قرار دادن بازار و همچنین باز گذاشتن 
دس��ت دلالان، تمایل افراد برای خرید خودروی 
استفاده شده واقعی نبود و سبب ایجاد دلالی در 
بازار شد. چه بسا خودروهایی که در بازار دلالی با 
قیمت و ارزش بالاتر از خود معامله شد و خریداران 
و استفاده کنندگان واقعی از خودروهای داخلی و 
مونتاژی را دچار ضرر کرد که البته پوشش این کار 
حمایت از مصرف کننده بود، اما در حقیقت موجب 
ضرر و زیان مشتریان واقعی شد و جریان عرضه و 

مصرف را با یک واسطه روبه رو کرد.
شورای رقابت وظیفه تصمیم گیری صحیح 
در عرضه و تقاض��ا برای انجام قیمت گذاری را 
دارد تا بتواند تولید کننده را به هزینه های تولید 
و س��ود منطقی برس��اند و در آن سو خودرو را 
ب��ه مصرف کننده مس��تقیم تحوی��ل دهد که 
بدین منظ��ور به یک تیم کارشناس��ی بازار و 
تحلیلگران اقتصادی نیاز دارد. ش��ورای رقابت 
در تیم های مختلف با کس��ب اطلاعات بازار و 
صورت هزینه های ش��رکت های تولیدکننده و 
همچنین در نظر گرفتن س��ود عرف در تولید 
و عرض��ه در بازار خودرو راه��ی را باز کرد که 
این حرکت س��بب ش��د تعداد اف��رادی که در 
س��امانه وزارت صمت به جهت دلالی و س��ود 
از خری��د و فروش ثبت نام ک��رده بودند از این 
بازار جدا ش��وند. در حقیقت خریداران واقعی 
به خودرو برس��ند و حتی بعضی از ش��رکت ها 
مجبور ش��وند به لیزینگ یا فروش اقس��اطی 
روی بیاورن��د که نتیج��ه آن در نهایت به نفع 
مصرف کنندگان واقعی باشد. دپارتمانی در یک 
سازمان رگولاتوری که بتواند اطلاعات صحیح 
دریافت کند و اسناد و مدارک و مستندات را به 
خوبی تشخیص دهد و در یک فرآیند صحیح به 
تصمیمات قیمتی برسد، نیازی در کشور ما بود 
و از شورای رقابت انتظار می رفت که با به دست 
گرفتن شیوه صحیح و ایجاد تغییرات این مهم 
به دست آید و خوشبختانه این موضوع انجام و 
حاصل آن به سود مشتری نهایی شد. چه بسا اگر 
این موضوعات به خوبی مورد بررسی و تحلیل 
قرار نمی گرفت و اشتباهات سازمان حمایت در 
این بخش ها تصحیح نمی شد، امروز شاهد یک 
بازار کم تنش برای خودرو نبودیم. به هر حال 
شورای رقابت در گفتن حقایق و ارائه دستورات 
ملاحظه هیچ س��ازمان دیگری را ندارد، چراکه 
یک تصمیم گیر فراقوه ای اس��ت و این حرکت 
صحی��ح در موضوعات بازار خ��ودرو به خوبی 

جایگاه ویژه ای به شورای رقابت داده است.

پاسخ دیوان محاسبات چیست ؟
یکم- دیوان محاسبات چگونه نهادی است؟ 
دیوان محاس��بات یک نهاد وابس��ته به مجلس 
قانونگذاری در نظام جمهوری اسلامی است. وظیفه 
اصلی این نهاد تفریغ بودجه دولت است. این نهاد 
در دوره ای که وزیر فعلی راه وشهرسازی رییس آن 

بود و دولت نیز در اختیار روحانی بود ...

زاکانی هرچه بخواهد می گوید 
علیرضا زاکانی ش��هردار تهران اس��ت. او در 
مبارزه انتخاباتی برای ریاست جمهوری سیزدهم 
یار کمکی سید ابراهیم رییسی بود که در آخرین 
روزه��ای انتخاب��ات کن��ار کش��ید. او در حالی 
که ش��اید انتظار داش��ت مقام و منصب بالایی 
برای خود در دولت س��یزدهم دس��ت وپا کند، 
 سرانجام به ش��هرداری پایتخت رسید که البته

 جای کمی نیست. 
زاکانی یک سیاست ورز حرفه ای است و بدون 
چون وچرا آرزوهای بلندی در سر دارد و این را با 
توجه به سن و سالش تشخیص داده که می تواند 
در صورت وجود فضای کلی حکمرانی به جاهای 
بالاتر برسد. زاکانی در این مدت که شهردار تهران 
بوده حرف های عجیب پرشماری بر زبان آورده که 
هیچ کدام شاید از نظر اعجاب آفرینی به تازه ترین 

ادعای او نرسد. 
وی در دف��اع از دول��ت س��یزدهم و کارنامه 
همراهانش در دولت مستقر گفته است : اگر این 
دولت نبود قیمت ه��ر دلار به 150 هزار تومان 
می رس��ید و این دولت توانست جلوی رسیدن 
دلار به 150 هزار تومان را بگیرد. حالا چه کسی 
می خواهد اثبات کند این سیاس��ت ورز حرفه ای 
راست می گوید یا نادرست. باید از او پرسید آیا برای 
این ادعای گزاف خود سندی دارد؟ آیا قیمت هر 
دلار 150 هزار تومان در غیاب دولت سیزدهم بر 
پایه پژوهش کارشناسانه ای ارائه شده است؟ اگر 
چنین پژوهشی وجود دارد، چرا جزئیات آن ارائه 
نمی شود. با توجه به اینکه جز عبدالناصر همتی 
که ریاس��ت بانک مرک��زی را در دولت روحانی 
برعهده داش��ت و دیگر رقبای رییسی از جناح 
اصولگرا بودن��د باید دید زاکانی منظورش کدام 

دولت احتمالی است؟ 
حقیقت تلخ این است که در سپهر بی درو پیکر 
سیاست در ایران و در هنگامه درهم آمیزی درست 
و نادرست در سیاست ورزی و در غیاب مردان و 
زنان اقتصاددان باش��هامت و کسانی که حوصله 
دارند از کنار این حرف ها به سادگی عبور نکنند، 
فردی مثل زاکان��ی هر چه بخواهد می گوید. او 
یکی از  سیاست ورزانی است که در وضعیت های 
ناشناس امکان رشد یافته و به جایی رسیده که 
باید در صورت وجود شرایط فعلی منتظر ماند و 
دید که برای به دست آوردن مقام های بالاتر چه 
چیزها که نخواهد گفت. وضعیت سیاست ورزی 
در ایران بیمارگونه شده و هیچ نیروی بازدارنده ای 
برای جلوگیری از عرضه سخنان وهم آلود در سطح 
بالاتر وجود ندارد. رسانه های ایرانی نیز در شرایطی 
قرار دارند که به لحاظ کارشناسی نمی توانند با 
پدیده ای مثل زاکانی مقابله به مثل کنند و از او 
بخواهند یا حرف خود را بر اساس پژوهش های 
کارشناسی اثبات کند یا اینکه اعتراف کند همین 

جوری یک چیزی گفته است.

سرمقاله

یادداشت

نقد روز

  اقتصاد ما و سندروم
 ماری آنتوانت 

غلامرضا کیامهر
در تاریخ انقلاب فرانسه 
که ب��ه انق��راض حکومت 
سلطنتی و اس��تقرار نظام 
جمه��وری در آن کش��ور 
انجامید، آمده است زمانی 
ک��ه دامنه ش��ورش و اعتراضات م��ردم پاریس 
علیه فقر و گرسنگی و فساد حاکم بر دربار لویی 

شانزدهم به اوج خود رسید ...

طلای سیاه می دهیم، کالا و خدمات 
نامرغوب می گیریم؟

محمود خاقانی*
ت��داوم  در ش��رایط    
تحریم ها و نداش��تن روابط 
بین الملل��ی بانکی نکته ای 
که باید مورد توجه قرار داد 
این واقعیت تلخ اس��ت که 
به دلیل عدم امکان رقابت بین المللی  به منظور 
س��رمایه گذاری خارجی  و حضور ش��رکت های 
مختل��ف  در مناقصات عمومی کش��ور فرصتی 

طلایی برای کاسبان تحریم ...

»جهان صنعت« ادعای زاکانی درباره کنترل نرخ ارز را بررسي مي کند
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ادامه سرمقاله

اقتصاد ما و سندروم ماری آنتوانت 
... و فریادهای خشم آلود انقلابیون کاخ و رسای 
پاری��س را به لرزه درآورده ب��ود، ماری آنتوانت 
همس��ر لویی شانزدهم که از شنیدن فریادهای 
مردم دچار وحش��ت شده بود، یکی از درباریان 
مقرب خود را فراخواند و از او پرسید چرا مردم 
پاریس دست به شورش زده اند و مخاطب او در 
پاس��خ گفت: علیاحضرتا مردم پاریس از شدت 
فقر و نداش��تن نان برای سیر کردن شکم شان 
دس��ت به ش��ورش زده ان��د. می گوین��د ماری 
آنتوانت که همچون همس��رش لویی شانزدهم 
کمترین اطلاع��ی از واقعیت های مربوط به فقر 
و پریش��ان احوالی مردم آن روز فرانسه نداشت 
و معنای واقعی گرس��نگی و نداشتن نان را که 
مردم پاریس به خاطر آن دس��ت به شورش زده 
بودند، درک نمی کرد، بعد از شنیدن توضیحات 
مش��اور اعظم خود س��ری به نشانه تاسف تکان 
داد و گفت مگر م��ردم پاریس نمی دانند که ما 
در فرانسه بهترین نان ش��یرینی ها و کیک ها را 
داریم که ش��بیه آن در کمتر جایی از دنیا پیدا 
می شود. پس اگر مردم نان ندارند بروند کیک و 
نان  ش��یرینی بخرند و بخورند تا گرسنه نباشند. 
سرانجام آن همه غفلت و بی خبری خانم ماری 
آنتوانت، همسرش لویی شانزدهم و دولتمردان 
او ب��ه انقلابی ب��زرگ و خونین در قرن هجدهم 
ختم شد که س��رآغازی برای انقلاب های دیگر 
در دو س��ه ق��رن اخیر در گوش��ه و کنار جهان 
بود و اولین قربانیان انقلاب فرانسه همان ماری 

آنتوانت و لویی شانزدهم بودند که در کاخ ورسای 
در بی خبری محض نس��بت به آنچه در جامعه 
آن روز فرانسه می گذشت قرار داشتند و درباره 
حال و روز مردم فرانس��ه و وضعیت معیش��تی 
آنها قیاس به نفس می کردند و مردم فرانس��ه را 
همچون درباریان اطرافشان غرق در ناز و نعمت 
و شبانه روز در حال دعا به ذات اقدس خودشان 
می دانستند، اما واقعیت ها آن چیزهایی بود که 
قاطبه مردم فرانسه که جزو طبقه اشراف و خواص 
نبودند در زندگی روزمره خود مشاهده و احساس 
می کردند. واقعیت هایی با محوریت تبعیض، فقر 
فزاین��ده و فاصله طبقاتی مش��ابه وضعیتی که 
امروز در بس��تر جامعه ما جریان دارد و اکثریت 
بسیار بالایی از خانوارهای ایرانی دارند از آن رنج 
می برند، ام��ا دولتمردان ما به همان دلایلی که 
فرانسه قبل از انقلاب و در دوران لویی شانزدهم 
ب��ه آن دچار بود، یا همچون م��اری آنتوانت از 
آن بی خبرن��د یا خبر دارند و به دلایلی که خود 
می دانند چاره ای اساسی برای آن نمی اندیشند. 
به کلام دیگر دولتمردان امروز ایران به سندروم 
ماری آنتوانت دچار شده اند؛ سندرومی که تحت 
تاثیر آن دولتمردان ما به واقعیت های تلخ جاری 
در بس��تر جامعه به شیوه ماری آنتوانت از پشت 
پنجره های کاخ ورسای این زمانه نگاه می کنند 
و تحت تاثیر همان سندروم ماری آنتوانت حاضر 
نیستند بپذیرند که بخش های وسیعی از مردم به 
دلی��ل گرانی بیش از حد و اندازه هزینه زندگی 
و نجومی ش��دن قیمت ها قادر به س��یر کردن 
شکم خود نیستند، چه برسد به اینکه بخواهند 

در طول عمر تجدید ناپذیر خود از دیگر مواهب 
زندگی که حق طبیعی بی چون وچرای آنهاست 
بهره مند شوند، زیرا میان سطح درآمد قریب به 
90 درصد خانوارهای ایرانی با کسانی که در مقام 
دولتمرد و مدیر برایشان تصمیم می گیرند تفاوت 
از عرش تا فرش وجود دارد، درست مشابه تفاوت 
از عرش تا فرش��ی که میان سطح رفاه و درآمد 
ماری آنتوانت، لویی شانزدهم و دیگر کارگزاران 
دربار او در کاخ ورسای با توده های مردم فرانسه 
وجود داشت، ولی آنها حاضر به درک و پذیرفتن 

آن تفاوت وحشتناک نبودند.
س��ندروم ماری آنتوانت یعن��ی عارضه ای که 
امروز بس��یاری از دولتم��ردان و مدیران اجرایی 
رده بالا، بس��تگان و همفکران و هم جناحی های 
آنها به آن دچار ش��ده اند. دولتمردان و مدیرانی 
که همچون ماری آنتوانت حاضر نیستند بپذیرند 
که امروز قیمت یک کیلو گوشت قرمز در کشور 
پهن��اور و چهارفصل ما تا ح��د میانگین دو روز 
حقوق یک خانواده حقوق بگیر ایرانی که اکثریت 
جمعیت کشور را تشکیل می دهند افزایش پیدا 
کرده و حتی اگر از این افزایش نجومی قیمت هم 
آگاه باشند سندروم ماری آنتوانت باعث نمی شود 
آنها از رس��یدن قیمت یک کیلو گوش��ت قرمز 
به حدود 700 هزار تومان دچار ش��گفتی شوند 
و ابروهایش��ان از تعجب بالا برود، چون آنها هم 
مانن��د ماری آنتوانت قی��اس به نفس می کنند و 
با سطح حقوق و درآمد بالایی که دارند، گوشت 
قرمز کیلویی 700 هزار تومان یا مرغ کیلویی 120 
هزار تومان و دیگر اقلام خوراکی که در این سال ها 

افزایش قیمت نجومی پیدا کرده اند، این قیمت ها 
برایشان بس��یار ارزان و مناسب به نظر می رسد. 
آنها و حلقه های صاحب پست و مقام اطراف آنها 
به همان دلیل ابتلا به س��ندروم ماری آنتوانت از 
فشارهای کمرش��کن که با هزینه سنگین اجاره 
مسکن یا قیمت مسکن و دیگر کالاها و خدمات 
مورد نیاز زندگی امروز بر اکثریت قریب به اتفاق 
حقوق بگیران ش��اغل و بازنشس��ته و دیگر اقشار 
کم درآمد جامعه وارد می شود، اطلاعی ندارند یا 
اگر داشته باشند آن قدر سرشان در کاخ  ورسای 
خودش��ان به مسائل فرعی و بازی های سیاسی و 
جناحی گرم اس��ت که فرصتی برای حل و فصل 
این مصائب ندارند، چه اگر چنین  بود نه آن مفاسد 
هول انگیز اقتصادی در کشور ما اتفاق می افتاد و 
ن��ه دولت چنان بودجه پرهزینه، ت��ورم زا و پر از 
فشارهای طاقت فرسای مالیاتی را برای سال آینده 
تهیه و تنظیم می کرد و نه مجلسی که علی الظاهر 
قبل از آنکه یار غار دولت باشد، باید منافع و مصالح 
مردم را قاطعانه در نظر بگیرد، حاضر می شد بر پای 
چنان لایحه بودجه ای که از هم اکنون نفس های 
مردم و صاحبان کسب وکارها را به شماره انداخته 
اس��ت، مهر تایید بزند. بودجه ای که تصویری از 
افزایش باز هم بیشتر نرخ تورم، افزایش قیمت ها 
و هزینه زندگی، تشدید هر چه بیشتر فشارهای 
مالیاتی، بالا رفتن باز هم بیشتر خط فقر، کاهش 
بیشتر قدرت خرید مردم و افزایش فاصله طبقاتی 
و منفی شدن تمامی شاخص های اقتصادی را در 
اذهان مردم و اقتصاددانان دلس��وز و صاحب نظر 

ترسیم کرده است.

»جهان صنعت« - طی چند س��ال گذش��ته،  
جامعه ایران ش��رایط متفاوت��ی را تجربه می کند؛ 
متفاوت از این جهت که در این مدت از یک سو ایران 
آبستن اتفاقات گوناگونی بوده و از سوی دیگر، شرایط 
جهان نسبت به گذشته متفاوت شده  است. در چنین 
فضایی مسائل و آسیب های اجتماعی ریز و درشتی 
نمود پیدا کرده یا نسبت به گذشته پررنگ تر شده 

 است. »جهان صنعت« در گفت وگو با دکتر علی اکبر 
فرهنگی به تحلیل شرایط این روزهای جامعه ایران 
و به طور ویژه مهاجرت نخبگان پرداخته است. دکتر 
علی اکبر فرهنگی در س��ال 1۳21 در شهر طالقان 
ب��ه دنیا آمد. او از آغاز جوانی به مطالعه و تحصیل 
در رشته های گوناگونی از دانش و ادبیات گرفته تا 
علوم دینی، زبان، مدیریت، جامعه شناسی، اقتصاد و 

ارتباطات علاقه مند بود. لیسانس مدیریت بازرگانی 
مدرسه عالی بازرگانی تهران )1۳۴۶(، فوق لیسانس 
جامعه شناسی دانشگاه تهران )1۳۴۸(، دوره عالی 
مدیریت دانشگاه تهران )1۳51(، دکتری مدیریت 
از مدرسه علوم رفتاری کاربردی و رهبری آموزشی، 
دکتری ارتباطات )دکترای دوم( دانشکده ارتباطات 
دانشگاه اوهایو آمریکا و فوق دکتری ارتباطات سازمانی 

)1۳۶2 آمریکا( بخشی از کارنامه تحصیلی ایشان را 
تشکیل می دهد. استاد علی اکبر فرهنگی در سال 
1۳۸۴ به عنوان چهره ماندگار کش��ور در رش��ته 
مدیریت معرفی شد و همچنین، کتاب تاریخ تفکر 
مدیریت به عنوان اثر شایسته  تقدیر جایزه کتاب سال 

1۳99 در بخش مدیریت شناخته شد.

نگاه

پرسش روز

سال بیستم    شماره  5431      16 صفحه    قیمت 7000 تومان دوشنبه 11 دی  1402    18جمادی الثانی 1445   1 ژانویه  2024

 »جهان صنعت« از لطف ارزی دولت دوازدهم 
به دولت سیزدهم پرده بر می دارد

سپرده گذاری بلوکه شده

از 200 هزار خودروی وعده داده شده، 4300 خودرو 
ترخیص شدند!

رویافروشی!

دکتر فتح اللهی:

 برنامه صادرات به کشورهای 
غرب آسیا  توسط شفادارو

»جهان صنعت« در گفت وگو با یکی از تولیدکنندگان 
صنایع دستی بررسی کرد

گره کور تامین مواد اولیه 
هنرهای سنتی
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رهبرمعظم انقلاب در دیدار خانواده شهید سردار سلیمانی:

احیای جبهه مقاومت، بزرگ ترین 
خدمت شهید سلیمانی است

2

»دلار 150 تا 200 هزار تومانی« حربه تبلیغاتی »دولت انقلابی«

ادامه در صفحه 14
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رهبر معظم انقلاب در دیدار خانواده شهید سردار سلیمانی:
 احیای جبهه مقاومت، بزرگ ترین خدمت

 شهید سلیمانی است
رهبر معظم انقاب اس��امی در دیدار خانواده ش��هید س��ردار سلیمانی، 
گس��ترش بیش از پیش نام و یاد و خصوصیات این شهید را ناشی از اخاص 
شهید سلیمانی دانستند. به گزارش پایگاه اطاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای بعد از ظهر روز گذشته در دیدار خانواده شهید سردار 
سلیمانی، گسترش بیش از پیش نام و یاد و خصوصیات این شهید را ناشی از 
اخاص شهید سلیمانی دانستند و تاکید کردند: مهم ترین نقش و خدمت این 
شهید بزرگوار، احیای جبهه مقاومت در منطقه بوده است. ایشان در این دیدار 
که در آستانه چهارمین سالگرد شهادت شهید سلیمانی برگزار شد، با تاکید بر 
اینکه مقاومت نزدیک به سه ماهه غزه به علت وجود جبهه مقاومت است، گفتند: 
شهید سلیمانی برای احیای جبهه مقاومت تاش بسیاری کرد و این کار را با 
همان اخاص و با تدبیر و عقل و اخاق  به پیش برد. حضرت آیت الله خامنه ای 
با تمجید و تقدیر از تاش های سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه افزودند: 
باید خط تقویت جبهه مقاومت همچنان ادامه یابد. در این دیدار که فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقاب اسامی و فرمانده نیروی قدس سپاه نیز حضور داشتند، 
خانم زینب سلیمانی گزارش کوتاهی از اقدامات فرهنگی و هنری انجام شده 
و همچنین در دست اقدام، برای انتقال روحیات، منش و خصلت های شهید 

سلیمانی به نسل جوان ارائه کرد.

رییسی در دیدار خانواده سردار شهید سیدرضی موسوی:
صهیونیست ها تاوان جنایت خود را پرداخت خواهند کرد

رییس دولت انقابی شامگاه شنبه با حضور در منزل سردار شهید »سید رضی 
موسوی« با خانواده این شهید والامقام دیدار و گفت وگو کرد. به گزارش ایرنا، 
سید ابراهیم رییسی در دیدار با خانواده سردار شهید »سید رضی موسوی« که 
بدون اطاع قبلی در منزل این شهید والامقام صورت گرفت، ایثار و فداکاری 
شهدا را سنگ زیر بنای امنیت و اقتدار کشور و رهاورد مجاهدت و شهادت شان  
برای ملت را شرافت و عزت عنوان کرد و افزود: قطعا  خدمات و مجاهدت های 
این سردار بزرگ در راه پشتیبانی و توانمندسازی جبهه مقاومت اسامی نام 
او را کنار یاران و همرزمانش در تاریخ پرافتخار این کشور تا همیشه ماندگار 
خواهد کرد. رییسی در ادامه اقدام خبیثانه و بزدلانه رژیم غاصب و جنایتکار 
صهیونیس��تی در به شهادت رساندن سردار شهید موسوی را ناشی از عجز و 
سرخوردگی این رژیم در برابر جبهه مقاومت اسامی در منطقه دانست و تاکید 
کرد: قطعا  این جنایت بی پاسخ نخواهد ماند و جنایتکاران صهیونیست تاوان 

این جنایت را خواهند داد.

محمدرضا باهنر از احتمال کناره گیری از انتخابات خبر داد
 کاندیداتوری 200 تا 300 نماینده ادوار 

به پیشنهاد لاریجانی
دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: »الان جریانات اصولگرایی مدعی 
هستند، شورای ائتاف، آقای قالیباف که در مجموعه شورای ائتاف است، احساس 
می ش��ود که یکسری کار جداگانه هم می کنند. پایداری و شریان برای خودشان، 
ش��ورای وحدت هم برای خودش��ان کار می کنند. این احزاب عما در حال رقابت 
درون گروهی هستند. این رسم بوده در دنیا و در احزاب بزرگ هم رسم است. این 
احزاب در حال حاضر، هرکدام با هم رقابت درون جناحی دارند. اما تحلیلم این است 
که نهایتا این احزاب با هم تفاهم می کنند و به احتمال زیاد به یک لیست می رسند.« 
به گزارش ایلنا، محمدرضا باهنر گفت: »لیست مشارکتی است، ۱۰ نفر از شورای 
ائتاف، ۵ نفر از همکاران آقای قالیباف، ۵ نفر از لیست دیگر و همین طور به یک 
لیست می رسند. البته در جریان باشید، در تهران لیست های خرد و ریز همیشه زیاد 
است. یادم است یک زمان که لیست ۳۰ نفر می دادیم، یک گروهی بودند که از این 
لیست ما ۵ نفر را حذف می کردند و اسم خودشان را می گذاشتند و می شد لیست 
۳۰ نفر دیگر. اینها لیست های ریز است، اما فکر می کنم به احتمال زیاد حداکثر ۲ 
لیست قدرتمند و مطرح اصولگرایی از تهران، درمی آید و اگر اصاح طلب ها و حزب 
اعتدال و توسعه لیست قدرتمند داشته باشند رقابت خوبی در تهران برگزار می شود.« 
او با بیان اینکه »به دنبال دلیل متقنی می گردم که از انتخابات کنار بروم«، گفت: 
»اگر کاندیدا هم می شوم به دلایل سنی آخرین دوره است. این مسیر را رفتم و هر 
کاری که می خواستم انجام دهم، کردم. واقعیت هم وقتی آمدم، بیشتر داعیه ام این 
اس��ت که یک مقدار مشارکت و شور انتخاباتی بالا برود.« باهنر اعام کرد: »آقای 
لاریجانی حزب ندارند، بیشتر فعال سیاسی هستند. تا آنجا که از آقای لاریجانی خبر 
دارم، ایشان روی نمایندگان ادوار کار کردند که کاندیدا شوند. تا آنجایی که اطاع 
دارم حدود ۳۰۰-۲۰۰ نفر از نمایندگان دوره های قبل ثبت نام کردند.« او در بخش 
دیگری از این گفت وگو خاطرنشان کرد: » این حرف را قبول ندارم که مملکت برای 
۸۰ میلیون نفر است. امکان دارد، یک میلیون حزب اللهی پر حرارت داشته باشیم و 
قدم شان روی چشم ما که ایثار می کنند، اما به این معنا نیست که بگوییم این ۸۰ 

میلیون نفر باید طوری زندگی کنند که حزب اللهی ها می خواهند.«

رییس کل بانک مرکزی دولت پیشین روایت کرد
ماجرای نشست فوق محرمانه کمیسیون امنیت ملی 

درباره برجام
رییس کل بانک مرکزی در دولت پیشین از اتفاق مهمی پرده برداشت و ماجرای 
»تقریبا هیچ« ایران در برجام را تش��ریح کرد. به گزارش پایگاه خبری- تحلیلی 
خبرآناین، ولی الله سیف با بیان اینکه »عتاب و خطاب ما به طرف غربی بود، اما 
رقبای سیاسی از ماجرا به نفع خود بهره برداری کردند«، گفت: »اتفاقی که افتاد یک 
نمونه از بحران عجیب سیاست داخلی در ایران است. در اغلب موارد فعالان سیاسی در 
مراودات خود و رقابت هایشان موضوع منافع ملی را مورد توجه قرار نمی دهند. من آنجا 
در واشنگتن خطابم به طرف های مذاکره، این بود که چرا کوتاهی می کنید؟« او اضافه 
کرد: »مگر نه اینکه در برجام این توافق شده؛ چرا اقدام شما به نتیجه نمی رسد؟ چرا 
ما هنوز نتوانستیم دستاورد مهمی از برجام را داشته باشیم؟ در حقیقت یک مطالبه 
جدی از طرف های مذاکره در فضای عمومی بین المللی بود که با بیان »تقریبا هیچ« 
این مفهوم را داشت که قدم ها و نتایج کوچک حاصله در قبال تعهداتی که پذیرفته اند 
بسیار ناچیز و تقریبا هیچ است. این یک مطالبه بود. فکر می کنم در آن جا چنین نهیبی 
موثر واقع شد. در عالم سیاست چنین اقداماتی معمول است.« سیف همچنین گفت: 
»کمی بعد از مراجعت از سفر آمریکا کمیسیون امنیت ملی مجلس از بنده دعوت 
به عمل آورد. در جلسه نمایندگان زیادی حضور داشتند. یکی از نمایندگان مخالف 
برجام، یعنی آقای کریمی قدوسی هم در آن جلسه حضور داشت و در صحبت های 
مقدماتی خیلی از بنده تعریف کردند و گفتند شما انقابی عمل کردید و واقعیاتی 
که در واشنگتن گفتید نشان داد سر ما کاه رفته است. وقتی نوبتم شد در پاسخ 
گفتم من کار خاصی نکردم که مستوجب چنین تشکری باشد. تشکر شما باید از 
تیم مذاکره و آقای دکتر ظریف و همکاران شان باشد.« او اضافه کرد: »توضیح دادم 
در صورتی می توانم صحبت کنم که همه مطالب و صحبت هایی که مطرح می شود 
محرمانه تلقی شود و مخصوصا انعکاس رسانه ای نداشته باشد. رییس جلسه جناب 
آقای بروجردی بودند در پاسخ به توضیحات اینجانب خطاب به نمایندگان گفتند 
لطفا دوستان دقت کنند و همه این مطالب را محرمانه تلقی کنید و به بنده هم گفتند 
خیالت راحت باشد هیچ خبرنگاری در جلسه نیست و برادران هم رعایت خواهند 
کرد. توضیح دادم بدانید برجام باعث شد در بانک ها این کارها را بکنیم و یکی یکی 
موضوعات را شمردم و تاکید کردم اینها کم نیست. بعد هم گفتم برجام ما را نجات 
داد. فردای آن روز دیدم همه حرف های من در یک خبرگزاری منتش��ر شد. گویا 
یک نماینده با موبایل جلسه را ضبط کرده و همه را جزء به جزء اعام کرد.« سیف 
گفت: »مدتی نگذشته بود دکتر عراقچی گفت همتای اروپایی اش گفته رییس کل 
بانک مرکزی شما در واشنگتن این را گفت و در مجلس این حرف ها را زده است؛ 

چرا این قدر متفاوت؟ خب ببینید چقدر آبروریزی می شود؟!«

گ�روه سیاس�ی- »دلار ۱۵۰ ت��ا ۲۰۰ هزار خبر
تومانی« و »تورم سه رقمی« آخرین حربه تبلیغاتی 
»دول��ت انقابی« یا به بی��ان دقیق تر »حاکمیت 
یکدس��ت« اس��ت برای کنت��رل توجیه وضعیت 
بح��ران زده اقتصاد ای��ران. ادعایی که فارغ از آنکه 
روش��ن نیس��ت بر چه اس��اس و بنابر چه منطق 
اقتصادی، در ۲4 تا 4۸ ساعت گذشته، چند نوبت 
از چند تریبون مطرح ش��ده، دست کم به همین 
دلیل که در یک بازه زمانی کوتاه و از چند ناحیه 
و تریبون گوناگون مطرح شده که همگی به نحوی 
در رده حامیان دولت انقابی دسته بندی می شود، 
می تواند راهبردی تبلیغاتی باش��د که احتمالا  به 
پیشنهاد اتاق های فکر و تیم رسانه ای دولت انقابی 
تجویز ش��ده تا به نحوی با نش��ان دادن تصویری 
به ظاه��ر بحرانی تر از آنچه اکنون با آن دس��ت به 
گریبانیم، تاحدودی ای��ن اوضاع متاطم و ناگوار 

را کنترل کنند.
نکته جالب در این پروژه تبلیغاتی، تقس��یم 
کاری اس��ت ک��ه برای اعام و الق��ای یک پیام 
مشترک، از چند زاویه و ناحیه گوناگون و به ظاهر 
متفاوت از یکدیگر صورت گرفته است. حال آنکه 
به رغم تفاوت غیرقابل ان��کار میان تریبون هایی 
ک��ه به فاصله کمتر از چند س��اعت از یکدیگر، 
این پیام عجیب را مخابره کردند، این تریبون ها 
از یک جهت با یکدیگر مش��ابهت دارند و ازقضا 
همین یک وجه تشابه برای آنکه پشت پرده این 
پروژه تبلیغاتی را برای افکار عمومی فاش کند، 
کفایت می کند. بر این اس��اس، در حالی که این 
پیام دست کم از سه تریبون گوناگون و از جانب 
۳ شخصیت متفاوت یعنی یک مقام ارشد نظامی، 
یک مدیر ارش��د دولت��ی و یک چهره اقتصادی 
به ظاهر غیردولتی مطرح شده اما آنچه در میان 
این س��ه مشترک است، این است که هر سه از 

حامیان دولت انقابی هستند.
این در حالی است که اگر بخواهیم این ماجرا 
را مرور کنیم، باید بگوییم که دست کم از حیث 
بروز و انتش��ار آن در فضای رس��انه ای، نخست 
ازسوی یک مقام ارشد نظامی مطرح شد. زمانی 
که معاون سیاسی نیروی دریایی سپاه پاسداران 
در بخشی از سخنانش در مراسمی دولتی که در 
محل س��الن اداره ارشاد زیرآب سوادکوه برگزار 
ش��د، از »فتنه های تازه اتاقِ ستاد نفوذ« سخن 
گفت و تاکید ک��رد که این اتاق فکر، »به دنبال 
دوگانگی و وصل کردن امور با معیش��ت مردم« 
است! سردار محمد اکبرزاده که در مراسم 9 دی 
س��خنرانی می کرد، با بی��ان اینکه این اتاق فکر 
متعلق به جریان نفوذ، درصدد آن اس��ت که با 
القای نوعی »دوگانگی«، دولت انقابی را »فشل« 
و ناتوان از محل مش��کات مملکت نشان دهد، 
گفت: »می خواهند با القای دوگانگی معیش��ت 
و نظامی گری، نوعی دوگانگی میان معیش��ت و 
مس��ائل حوزه قدرت را به وجود بیاورند تا افراد 
را به سمت انفعال سوق داده و با این دوگانگی، 
مش��ارکت را ]در انتخابات اس��فندماه پیش رو[ 
پایی��ن بیاورند.« آنچه در ادامه این مقام ارش��د 
نظامی در سپاه پاسداران مطرح کرد، عجیب تر 
نی��ز بود. آنجا که س��عی کرد ضم��ن اذعان به 

وجود برخی مش��کات، هرگونه تاثیر انتخابات 
و مش��ارکت یا عدم مشارکت شهروندان در این 
رویداد سیاسی-مدنی در وضعیت معیشتی ملت 
را زیرس��وال ببرد و این طور القا کند که حضور 
یا عدم حض��ور مردم پای صندوق رای، تاثیری 
در بهبود یا وخامت اوضاع معیشتی ش��ان ندارد. 
او گفت: »در دولت جمهوری اسامی اشکالاتی 
وجود دارد، اما آیا اگر کسی رای ندهد، دلار پایین 
می آید یا مرغ ارزان می شود؟! خیر ربطی ندارد، 
چراکه رای دادن مس��اله ای حاکمیتی اس��ت!« 
معاون سیاسی نیروی دریایی سپاه همچنین در 
ادامه تاکید کرد که شهروندان باید در انتخابات 
به عنوان یک »مساله حاکمیتی« شرکت کنند و 
»بعد از آن، برای حل مشکات شان، مطالبه گری 
کنند.« هرچند س��ردار اکبری بافاصله تاکید 
کرد که »}ما، مردم{ مطالبه گری بلد نیستیم« 
و تلویح��ا  این ط��ور نتیجه گیری ک��رد که اگر 
مش��کلی در معیش��ت مان وجود دارد، ناشی از 
همی��ن نابلدی و ناآش��نایی مان با رموز و فنون 

مطالبه گری است!
با این همه اما آنچه این مقام ارشد نظامی در 
سپاه پاسداران در ادامه سخنانش به زبان آورد، 
حتی از آنچه تا پیش از این گفته بود نیز عجیب تر 
بود. اکبرزاده گفت: »بزرگ ترین کاری که دولت 
انجام داده، موضوع مهار اس��ت که بس��یاری از 

افراد مطلع نیس��تند!« او سپس توضیح داد که 
دولت »دلاری که می خواست ۲۰۰ هزار تومان 
و تورمی را که می خواس��ت ۳ رقمی شود، مهار 
کرد« و همچنین »موضوع مسکن را پیگیری و 
انج��ام داد!« او در ادام��ه گفت: »اکنون فتنه ها 
بر این ]اس��توار[ اس��ت که دول��ت را ناکارآمد 
نش��ان دهند، اما مردم بای��د بدانند رای دادن و 
مطالبه گری پیوس��ت دارد و باید رعایت شود.« 
مشروح سخنان این مقام ارشد نظامی در سپاه 
پاسداران که حوالی نیمروز نخستین روز هفته 
جاری روی خروجی خبرگزاری تسنیم و برخی از 
دیگر رسانه های حامی دولت انقابی قرار گرفت، 
بافاصله موردتوجه افکار عمومی و دیگر رسانه ها 
قرار گرفت اما این پروژه تبلیغاتی روز گذش��ته 
تکمیل شد. زمانی که همین خبرگزاری تسنیم 
و شماری از دیگر رسانه های حامی دولت، اقدام 
به انتشار اظهاراتی مشابه از سوی برخی از دیگر 
چهره های سیاسی و اقتصادی کردند. آن هم در 
حالی که اخبار مشابه دیگری که دیروز منتشر 
شد در واقع مربوط به روز شنبه بود که احتمالا  با 
هدف تاثیرگذاری بیشتر و دستیابی به اثربخشی 
حداکثری آن، به فاصله یک روز از خبر نخست، 
روی خروجی خبرگزاری ها رفت. زمانی که ابتدا 
گفت وگوی کوتاه خبرگزاری تس��نیم با رییس 
ات��اق بازرگانی ایران و ع��راق روی خروجی این 

خبرگزاری حامی دولت انقابی رفت و س��اعتی 
بعد، ویدئویی از س��خنرانی ش��هردار اصولگرای 
پایتخت در یکی از دیگر مراسم روز 9 دی منتشر 
ش��د تا این پیام تبلیغاتی، یک بار از زبان یحیی 
آل اسحاق به عنوان یک چهره اقتصادی به ظاهر 
مستقل و سپس به نقل از علیرضا زاکانی به عنوان 
یک چهره سیاسی خارج از دولت انقابی مطرح 
ش��ود و می��زان اثرگذاری آن ب��ر افکار عمومی 

دوچندان شود.
این در حالی بود که در گفت وگوی خبرگزاری 
تس��نیم با یحیی آل اسحاق -که حوالی ساعت ۸ 
صبح روز گذش��ته منتشر شد و باتوجه به انتشار 
همزمان نسخه های تصویری و مکتوب آن، احتمالا  
دست کم یک روز زودتر تهیه شده بود- این چهره 
اقتصادی به نحوی دیگر همان پیام را مطرح کرد 
و گفت: »کسی فکر نمی کرد قیمت دلار در طول 
۸ م��اه، در حد ۵۰ هزار تومان ثابت بماند!« او که 
ثبات نرخ ارز و قیمت دلار در مرز ۵۰ هزار تومان 
را »یک موفقیت« توصیف کرده، گفته »در جامعه 
یک ابهام وجود داش��ت که قیمت ارز چه خواهد 
ش��د و از سوی دیگر عوامل داخلی و خارجی نیز 
در حال حرکت به سمتی بودند تا در جامعه یک 
عدم آرامش ایجاد کنند که این موضوع هم بسیار 
خطرناک بود، چراکه اقتصاد ما تا حد زیادی روانی 
است و همین انتظارات و فضایی که توسط فعالان 

اقتصادی و تصمیم س��ازان و تصمیم گیران ایجاد 
می شود، بسیار مهم و تاثیرگذار است.« 

آل اس��حاق همچنی��ن می گوی��د: »در واقع 
سیاس��ت های بان��ک مرکزی و ایج��اد آرامش 
نسبی در محیطی متاطم، بسیار ارزشمند بود. 
از سوی دیگر اصل تئوری تثبیت به معنای حفظ 
در یک دامنه ارزی و همچنین اقدامات و الزامات 
انجام ش��ده داخلی و خارجی برای تنظیم امور و 
مدیریت نیز بسیار مطلوب و غیر قابل انکار بود.« 
همزمان اما آنچه علیرضا زاکانی در سخنرانی روز 
9 دی خود مطرح کرد و خبرگزاری های حامی 
دولت انقابی سعی کردند با بازنشر گسترده آن 
در روز ۱۰ دی ماه، به نحوی از حداکثر اثرگذاری 
این س��خنان در راس��تای آن اهداف تبلیغاتی 
بهره برداری کنند، بیش از آنچه آل اسحاق گفته 
بود، به اظهارات روز 9 دی، سردار اکبری شبیه 
بود. شهردار اصولگرای پایتخت که ضمن انتقاد 
نس��بت به عملکرد دولت پیش��ین، تاکید کرد 
مشکات امروز ملت و مملکت ناشی از عملکرد 
دولت و مجلس پیش��ین است، همچنین گفت: 
»مشکات به جا مانده از دولت های قبل توسط 
دولت فعلی حل می شود و مجاهدت ها و تاش 
این دولت در مس��یر گره گشایی از زندگی مردم 
اس��ت.« زاکانی سپس خاطرنشان کرد: »روزی 
که آقای رییسی در اولین جلسه دولت با وزیران 
آقای روحانی حاضر ش��دند، مسوولان و وزیران 
تاکید کردند که به زودی دلار ۱۰۰ یا ۱۵۰ هزار 
تومان خواهد شد.« او که توضیح نداده چطور از 
این اظهارات وزیران دولت روحانی باخبر شده، 
در ادامه گفت: »با ریلی که ]دولت قبل[ گذاشته 
 بود، به همین نقطه هم می رس��ید، اما تاش و 
کوش��ش دولت فعلی در مس��یر گره گشایی از 

زندگی مردم است.«
بدین ترتیب به نظر می رسد اتاق فکر رسانه ای 
دولت انقابی به این نتیجه رس��یده که احتمالا  
تنه��ا راه چاره این دولت برای کنترل نارضایتی 
گس��ترده شهروندان نسبت به اوضاع نامساعد و 
متاطم معیشتی و اقتصادی کشور، این است که 
ب��ه قول معروف »به مرگ بگیرند« تا مگر ملت 
به »تب راضی ش��وند!« غافل از آنکه در همین 
فرهنگ غنی ایرانی و در میان گنجینه امثال و 
حکم و زبان ش��یرین فارسی، همچنین از اینکه 
»بالاتر از س��یاهی، رنگی نیس��ت« نیز صحبت 
بسیار اس��ت و آن گاه که »آب از سر گذشت«، 
تفاوتی نیس��ت که »یک وجب« باشد یا بسیار 
بی��ش از این. به بی��ان دیگر، اوضاع معیش��ت 
ایرانیان و حال و روز اقتصاد ایران با همین دلار 
۵۰ هزار تومانی و تورم دورقمی نیز چنان وخیم 
و نامس��اعد اس��ت که در عمل تفاوتی نخواهد 
کرد، اگر دلار بر فرض چندبرابر گران تر ش��ود و 
تورم، چند برابر بیشتر؛ چه آنکه همین حالا هم 
میلیون ها ش��هروند این مملکت قادر به تامین 
معاش خود نیستند و طبیعتا  اگر اوضاع از این 
وخیم تر شود، اگرچه احتمالا  چند میلیون نفر 
نیز به این جمعیت بزرگ افزوده خواهند ش��د، 
اما تفاوت چندانی در اوضاع دردناک آن اکثریت 

ناتوان از تامین معاش نخواهد داشت.
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تثبیتفاجعهاقتصادی
»دلار 150 تا 200 هزار تومانی« حربه تبلیغاتی »دولت انقلابی«

چهره

مردم موافق خالص سازی اند؛ ردصلاحیت 
باعث افزایش مشارکت می شود

رویداد24- حسین جلالی نماینده مجلس انقلابی 
و رییس پیشین دفتر مصباح یزدی: »از آنجا که شورای نگهبان جایگاهی 
معنوی، قدسی و شرعی دارد و مردم می دانند صاحیت کاندیداها براساس 
خط کش ش��رع و قانون و بدون دخالت منافع جناحی بررسی می شود، به 
تصمیمات شورا اعتماد می کنند. اتفاقا ردصاحیت کاندیداها باعث افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات می شود. مردم وقتی بدانند خالص سازی می شود و 
افراد سالم، مطمئن و خدمتگزار انتخاب می شوند، موافق هستند و با اطمینان 

بیشتر پای صندوق رای می آیند.«

دولت به جای افزایش حقوق، تعرفه 
اینترنت را 30 درصد افزایش داد

ایلنا- جبار کوچکی نژاد نماینده مجلس انقلابی: 
»قانون مترقی واردات خودرو در مجلس تصویب ش��د، اما دولت آن را 
اجرا نکرد و در مقابل قانون منع واردات برنج به طور عکس اجرا ش��د و 
واردات برنج در حال ثبت سفارش است. پشت این رفتارها و تصمیمات 
چیس��ت؟! در حالی که دولت برای افزایش حقوق مقاومت می کند، ۳۰ 
درص��د و بیش��تر از ۳۰ درصد اینترن��ت را افزایش داده ولی خدمات به 
همین نسبت رشد نکرده؛ این رفتار، آن  هم در آستانه انتخابات برخاف 

منویات رهبری است!«

آینده روشن است، چون دولت انقلابی 
به سربازی ولایت افتخار می کند

ایسنا- عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه 
در سپاه: »مردم ایران سوخت رسان انقاب ما بودند و دشمن از مردم 
ایران عصبانی است که مردم با ولایت ما از دولت انقابی خود حمایت 
می کنند. دشمن خواهد دید وقتی دولت و مجلسی انقابی و ولایتمدار 
سر کار باشند، به معنای واقعی مردم سالاری شکل می گیرد. هیچ کس به 
اندازه رهبری دغدغه مردم را ندارد. چون دولت و مس��وولانی داریم که 
به س��ربازی ولایت افتخار می کنند، آینده روشن است. باید نمایندگانی 

به مجلس بفرستیم که سرباز ولایت باشند.«

آیاتایازیوموسویتبریزیازجزئیاتنشستمشترکمجمعتینباخاتمیخبردادند

احتمال ارائه لیست مجمع روحانیون برای خبرگان
»جهان صنعت« - در حالی که درست ۲ ماه تا برگزاری انتخابات مجلس 
دوازدهم و خبرگان رهبری باقی مانده، به نظر می رسد حتی بخشی از سیاسیون نیز 
چندان به این انتخابات توجه ندارند، آن هم در حالی که به تازگی اعضای دو تشکل 
بزرگ سیاسی-مذهبی وابسته به جناح چپ در نشستی مشترک با حضور رییس 
دولت اصاحات گرد هم آمدند و پیرامون بسیاری از مسائل روز کشور صحبت 
کردند. اعضای مجمع روحانیون مبارز و مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه 
قم در این نشست مشترک به بیان نکاتی درباره دو انتخابات پیش رو پرداختند، 
اما صحبت آنان بیش از آنکه به مباحث مربوط به چگونگی حضور پرقدرت در این 

دو انتخابات مربوط باشد، به این مربوط بود که چگونه می توان در شرایط کنونی به بحث انتخابات پرداخت!
آیت الله سیدمحمدعلی ایازی که در این رابطه با پایگاه خبری- تحلیلی عصرایران به گفت وگو نشسته، ضمن تشریح 
برخی جزئیات این نشست تاکید کرد که انگیزه اصلی برگزاری این نشست آن بوده که »در این ایام زمینه های دین گریزی 
و دین ستیزی در جامعه کاما مشهود است«. او که معتقد است »رفتارهایی در سطوح تصمیم گیری و یکی شدن کاسه 
دین و حکومت به دین گریزی کمک کرده«، گفته: »مساله معیشت و مشکات اقتصادی مردم و ناکارآمدی حکمرانی از 
انگیزه های جدی بود که این دو تشکل را واداشت تا جلسه  هم اندیشی برگزار و با یکدیگر گفت وگو کنند.« او گفته: »امروز 
کسانی در میدان هستند که ]غالبا[ بویی از معارف اجتماعی دین نبرده اند یا دانش و سواد لازم را ندارند، لذا مباحثی را 
طرح می کنند که گاه حتی چندش آور و نفرت برانگیز است و گاهی حرف زدن آنها باعث گریز مردم از دین می شود.« 
ایازی با بیان اینکه »مردم هر روز اخبار سوءاستفاده، فساد، رشوه خواری و مشکات گوناگون و عدیده را در جامعه می  
شنوند و به خاطر مشاهده روحانیون در مناصب همه به نام دین و دین داری تمام می شود«، در پاسخ به پرسشی درباره 
انتخابات پیش رو گفته است: »وضعیت امروز مردم در نشست مجمعین مطرح شد که درباره انتخابات چه نظر و موضعی 
دارند و نظرسنجی ها چه می گوید. دو ماه با انتخابات فاصله داریم، اما زمینه های مشارکت و انتخابات سالم و رقابتی اساسا 
فراهم نیست.« او که معتقد است »اساسا سیستم هیات اجرایی که در وزارت کشور داریم، اعتمادبرانگیز نیست و نظارت 
استصوابی نیز عما زمینه انتخابات رقابتی و مستقل را به محاق برده«، گفته: »امروز مجلس واقعا تا چه قدر کارایی و 
قدرت تصمیم گیری دارد؟! امروزه برای بسیاری از کارها در جاهای دیگر تصمیم گرفته می شود و مجلسی که حضرت 
امام درباره آن گفته بود در راس امور است، جایگاه مناسب خود را پیدا نمی کند.« ایازی می گوید: »حتی دولت هم در 
سیاست خارجی استقال تصمیم گیری ندارد، چه برسد به مجلس و نهادهای رسمی دولتی. اینها مسائلی بود که درباره 
انتخابات مطرح شد. مدنظر مجمعین این بود که این مباحث را به جامعه بازگو کنیم تا مردم خودشان تصمیم بگیرند 

چه کار می کنند و چه تصمیمی می گیرند.«
همزمان دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم به برخی دیگر از مباحث مطرح شده در این نشست مشترک 
اشاره کرده و به خبرآناین گفته: »احتمالا مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم برای انتخابات مجلس خبرگان 

لیستی معتدل ارائه کند.«
 سیدحسین موسوی تبریزی که تاکید کرده در این نشست هیچ تصمیم انتخاباتی گرفته نشد و صرفا مباحث کلی 
مطرح شد، گفته: »همیشه در هر انتخابات مجلس و خبرگان با مجمع روحانیون تهران هماهنگ هستیم و مسلما می دانیم 

که اگر هماهنگ نباشیم، کار به جایی نمی رسد.«

معاونزنانریاستجمهوریدولتپیشیننسبتبهعملکرددولتانقلابیدرحوزهزنانانتقادكرد

دولت علیه عدالت جنسیتی
»جهان صنعت« - معاون امور زنان و خانواده دولت دوازدهم با انتقاد 
نسبت  به عملکرد دولت انقابی در حوزه زنان و رسیدگی به مسائل این 
گروه بزرگ جامعه گفته: »تعداد مدیران زن از ۵ درصد در س��ال 9۲ به 
۲۵ درصد در س��ال ۱4۰۰ رسید، اما دولت سیزدهم تمام اقدامات برای 
تحقق عدالت جنسیتی را متوقف کرد.« معصومه ابتکار که در این رابطه با 
پایگاه خبری- تحلیلی خبرآناین به گفت وگو نشسته، با اشاره به سخنان 
اخیر رهبری در دیدار با ش��ماری از زنان گفت: »ایش��ان اعام کردند که 
ش��عار »برابری جنسیتی« که برخی به صورت مطلق بیان می کنند غلط 
بوده و آنچه صحیح اس��ت »عدالت جنس��یتی« است و محدودیتی برای حضور زنان در مناصب مدیریتی نیست 
و ماک شایسته س��الاری اس��ت.« او با اش��اره به توجه دولت اصاحات به مدیریت زنان گفت: »می توان گفت از 
دوره دولت اصاحات، آقای خاتمی به طور جدی و با هدف برای نخستین بار یک معاون زن را تعیین و در واقع 
خانم ها را به کابینه جمهوری اسامی وارد کرد.« ابتکار با اشاره به عملکرد خود در دولت پیشین در قامت معاون 
امور زنان ریاس��ت جمهوری گفت: »آن زمان در نگارش برنامه شش��م توسعه موضوع عدالت جنسیتی مدنظر بود 
و خانم مولاوردی خیلی تاش کردند تا این مس��اله را در برنامه شش��م مورد توجه قرار دهند و در نهایت هم در 
ش��ورای عالی اداری، مصوبه ای را در س��ال 9۵ داشتند که آنجا گفته ش��ده بود ۳۰ درصد به عنوان حداقلی برای 
درصد حضور مدیران زن در کشور درنظر گرفته شود تا محدودیت های نانوشته ای که در عمل در انتصاب مدیران 

زن وجود داشت، کنار روند.«
معصومه ابتکار در عین حال با بیان اینکه »در دولت سیزدهم در بسیاری موارد خانم ها را جابه جا و عزل کردند«، 
از »غلبه نگاه مردسالار در دولت انقابی« انتقاد کرده و می گوید: »این دولت اولویت اصلی را برای زنان فعالیت در 
منزل، فرزندآوری و فرزندداری می داند و طبعا خیلی مایل نیست موضوع مدیریت زنان مطرح و برجسته شود.« 
او گفت: »البته هیچ کس در جریانات سیاسی به زبان نمی گوید مخالف ارتقا، انتصاب یا مدیریت عالی زنان هستیم 
ولی در عمل این طور بوده، مخصوصا جریان حامی دولت عما این طور رفتار کرده که خیلی برای نقش مدیریتی 
زنان ارزش قائل نیست و آن ۳۰ درصد و کا موضوع رصد مدیریتی زنان در دولت مثل خیلی از طرح های دیگر 
که متاسفانه در این دولت متوقف شد، آن هم کا متوقف شده و دیگر نه پیگیری می شود و نه ادامه دارد.« او با 
اشاره به تعریف عدالت جنسیتی در برنامه ششم توسعه گفته: »در هفت محور اصلی که شامل آموزش، بهداشت، 
حقوق، ورزش، س��امت و موارد دیگر بود، ش��اخص هایی به عنوان ش��اخص های عدالت جنسیتی تعریف کردیم 
و این ش��اخص ها تصویب ش��دند و بعد از آن بیش از ۱۰۰ ش��اخص تعریف ش��د، به طور مثال در آموزش یکی از 
شاخص های مهم بحث بازماندگی از تحصیل دختران بود که در هر استان و منطقه ای چه تعداد دختر از تحصیل 
باز ماندند و برای این مس��اله چه برنامه ریزی ها و اقداماتی باید انجام ش��ود.« او با اشاره به اباغ این شاخص ها در 
دولت دوازدهم گفت: »همان موقع زنان و افراد شورای عالی انقاب فرهنگی به شدت مقابله می کردند، البته دلیل 
خاصی هم نداشتند!« ابتکار در پایان گفت: »متاسفانه با روی کار آمدن دولت سیزدهم، همه تاش ها به فراموشی 
سپرده شد و دیگر ادامه ندادند و تمام این اطاعات هم از روی پورتال معاونت حذف شد. انگار نه انگار که اصا 

کاری برای تحقق عدالت جنسیتی انجام شده بود.«
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پاسخدیوانمحاسباتچیست؟
یکم- دیوان محاسبات چگونه نهادی است؟ دیوان محاسبات یک نهاد وابسته 
به مجلس قانونگذاری در نظام جمهوری اسلامی است. وظیفه اصلی این نهاد 
تفریغ بودجه دولت اس��ت. این نهاد در دوره ای که وزیر فعلی راه وشهرس��ازی 
رییس آن بود و دولت نیز در اختیار روحانی بود، پشت سر هم بودجه را واکاوی 

و کاستی ها و کجی های دولت را در دوره های حتی 4ماهه ارائه می کرد. 
دوم- حالا یک پژوهشگر اقتصادی در نشست روز پنجشنبه گذشته دین و 
اقتصاد گفته است، دیوان محاسبات هنوز ارائه تفریغ بودجه را به صورت آشکار 
ارائه نکرده و یک گزارش پنهان به هیات رییسه داده است. آیا دیوان محاسبات 

پاسخگوی این گفته پژوهشگر اقتصادی خواهد بود؟

وزیراسبقاقتصادمشاورفرزینشد
مهر- محمدرضا فرزین طی حکمی دکتر داود دانش جعفری اقتصاددان را 

به سمت مشاور عالی رییس کل بانک مرکزی منصوب کرد.
محمدرضا فرزین رییس کل بانک مرکزی در مراسم معارفه دکتر دانش جعفری 
با اشاره به سوابق علمی و اجرایی ایشان در دوره های مختلف و همچنین تسلط 
وی بر قانون جدید بانک مرکزی تاکید کرد: قطعا  از تجربیات ایشان برای اجرایی 
کردن هر چه بهتر قانون جدید بانک مرکزی و استفاده از ظرفیت های آن برای 

پیشبرد اهداف اقتصادی کشور در بانک مرکزی بهره خواهیم برد.
گفتنی اس��ت داود دانش جعفری که عضو هیات علمی دانش��کده اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبایی است، هم اکنون دبیر کمیسیون اقتصاد کلان مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بوده و پیش از این مسوولیت هایی از جمله وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در دولت نهم، مشاور اقتصادی وزیر بهداشت دولت یازدهم، 
ریاست کمیسیون اقتصاد مجلس هفتم، نایب رییس کمیسیون تلفیق برنامه سوم 
و نایب رییس کمیسیون اقتصادی دوره پنجم مجلس شورای اسلامی، ریاست 
بنیاد مسکن در دهه هفتاد و عضویت در شواری پول و اعتبار را در کارنامه سوابق 

اجرایی خود برعهده داشته است.

معاونبانکیصندوقتوسعهملی:مطالباتارزی
خودرانفتیوصولمیکنیم

معاون بانکی و اعتباری صندوق توس��عه ملی با بیان اینکه این صندوق 
۱۰۰ میلی��ارد دلار از دولت طلب دارد، گفت: برای وصول این مطالبات از 

طریق سرمایه گذاری در میادین مشترک نفت و گاز اقدام می کنیم.
رضا محمدی در مورد دلیل ایجاد بدهی دولت به صندوق توس��عه ملی 
گفت: به موجب قوانین بودجه و قوانین بالادس��تی در س��ال های مختلف 
مبالغی از سوی دولت از حساب صندوق توسعه ملی برداشته شده یا مبالغی 
که باید واریز می ش��د، به صندوق داده نشده است و به حساب دولت رفته 
اس��ت یا در مورد اعطای تسهیلات صندوق به برخی طرح های نفتی که با 
تضمین شرکت ملی نفت انجام شده است و مجموع این مطالبات طی ۱۲ 
سال فعالیت صندوق توسعه ملی، در حال حاضر به بیش از ۱۰۰ میلیارد 

دلار رسیده است.
وی افزود: تاکنون مبالغ مطالبات صندوق توس��عه ملی را افش��ا نکرده 
بودیم، اما صندوق اولین بار امسال دست به افشاگری زد و هدف این است 
از روش های مختلف مانند س��رمایه گذاری در میادین بالادست نفت و گاز 
که در قالب برنامه هفتم توسعه و پیشرفت آمده است، در میادین مشترک 
نفت و گاز س��رمایه گذاری کنیم و علاوه بر برگشت سرمایه جدید، بتوانیم 
از مح��ل عایدات میدان نفتی، مطالبات قبلی خود از دولت را هم به تدریج 

وصول کنیم.
 � سایه سنگین کسری بودجه بر سر صندوق توسعه

معاون بانکی و اعتباری صندوق توسعه ملی با بیان اینکه دولت بزرگ ترین 
بدهکار به صندوق توسعه ملی است، گفت: در برنامه هفتم توسعه هم آمده 
است، از طریق سرمایه گذاری در میادین نفت و گاز که اولین سرمایه گذاری 
تا پایان سال جاری در یک میدان مشترک نفتی انجام می شود، به تدریج 

مطالبات را وصول کنیم.
وی این را هم یادآور شد که البته هنوز برنامه هفتم تبدیل به قانون نشده 
اس��ت، اما در همه مراحل تصویب برنامه این مس��اله دیده شده و براساس 
ماده ۳ بند »ب« به دولت اجازه داده ش��ده اس��ت نسبت به عقد قرارداد با 
شرکت ملی نفت و سرمایه گذاری در میادین مشترک اقدام کرده و به تدریج 

مطالبات خود را از محل عایدی میادین برداشت کند.
محمدی گفت: صندوق توسعه ملی سازوکارهایی براساس مدل مالی آی هوپ 
به کار می گیرد که خود صندوق بنگاهداری نخواهد کرد، بلکه نظارت و از طریق 
یک شرکت سرمایه گذاری اقدام به انجام سرمایه گذاری می کند و در قراردادهای 

نفتی مشارکت می کند و کار صندوق فقط نظارت بر اجرای آن است.
برای تس�ویه بدهی دولت در میادین نفت و گاز سرمایه گذاری  � 

می کنیم
محمدی در پاسخ به این پرسش که چند سال طول می کشد تا طلب ۱۰۰ 
میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی از دولت وصول شود، عنوان کرد: بستگی 
به سرمایه گذاری ما و بازدهی میادین دارد. باید ابتدا سرمایه گذاری را شروع 
کنیم و در حین کار مشخص می شود و ما برای تسویه بدهی دولت فقط در 
نفت و گاز سرمایه گذاری می کنیم. البته طبق بیانیه سرمایه گذاری صندوق 
می توانیم در بخش های مختلف مانند معادن هم س��رمایه گذاری کنیم، اما 

برای تسویه بدهی دولت در میادین نفت و گاز سرمایه گذاری می کنیم.
معاون بانکی و اعتباری صندوق توس��عه ملی در مورد اینکه برگش��ت 
س��رمایه از میادین مشترک چگونه است، گفت: برخی میادین دو تا چهار 
ماه یا حتی یک تا دو سال طول می کشد، اما سرمایه گذاری در نفت و گاز 

معمولا  زودبازده است.
محم��دی در م��ورد طرح هایی مانند مهار گازهای فلر و مش��عل گفت: 
تسهیلاتی برای طرح مهار گازهای فلر پرداخت کرده ایم، در یکی،دو پروژه 
هم سرمایه گذاری می کنیم و وقتی طرح نهایی می شود، مبلغ سرمایه گذاری 
ما مشخص می شود. در میادین مشترک هم تا زمانی که قراردادها مشخص 

نشوند، میزان سرمایه گذاری صندوق توسعه معلوم نیست.
وی در مورد اینکه آیا در لایحه بودجه ۱4۰۳ درخواس��تی برای وصول 
مطالبات صندوق از دولت داده شده است، اظهار کرد: دولت باید بدهی خود 
به صندوق را بدهد، ولی در لایحه بودجه مبلغی ندیده است و بیشتر تاکید 

روی روش سرمایه گذاری در میادین مشترک نفت و گاز است.
معاون بانکی و اعتباری صندوق توس��عه ملی تاکید کرد: در چند سال 
گذشته که س��رمایه گذاری در نفت و گاز متوقف شده بود، آسیب هایی به 
کشور وارد شده و باعث ناترازی انرژی شده است. صندوق توسعه ملی تنها 

جایی است، پول دارد و می تواند در توسعه کشور کمک کند.
محمدی تصریح کرد: اولویت ما اس��تفاده از توان ش��رکت های داخلی 
اس��ت، اما اگر نیاز ش��د از دانش فن��ی خارجی هم در میادین مش��ترک 

استفاده می کنیم.
پرداخت 3۶ � میلیارد دلار به بخش خصوصی

محم��دی در مورد مطالبات صن��دوق از بخش خصوصی گفت: تاکنون 
۳۶ میلیارد دلار تس��هیلات به بخش خصوصی پرداخت شده که مطالبات 
سررس��یده شده بخش خصوصی حدود ۶/5 میلیارد دلار است که تاکنون 
۳/۳ میلیارد دلار از این مبلغ وصول شده و ۳/۲ میلیارد دلار مانده مطالبات 
صندوق از بخش خصوصی اس��ت که از این رقم ۱/۲ میلیارد دلار مربوط 
به نیروگاه هاس��ت که باید مش��کل نیروگاه ها با وزارت نیرو و بانک مرکزی 

حل شود.

گروه اقتص�ادی- بر پایه گزارش خلاصه 
وضعیت تحولات پولی تا پایان ش��هریور سال 
جاری که اخیرا توس��ط بانک مرکزی منتش��ر 
ش��ده است، حجم نقدینگی رشدی معادل ۲7 
درصد و پایه پولی رش��دی مع��ادل 4۲ درصد 
را در بازه زمانی یک س��اله منتهی به ش��هریور 
سال جاری تجربه کردند. بر این اساس، حجم 
نقدینگی کشور به 7۱۰۰ هزار میلیارد تومان و 
پایه پولی به 98۱ هزار میلیارد تومان بالغ شد. 
یکی از کلیدی ترین نکات این گزارش که کمتر 
مورد توجه کارشناس��ان و اصحاب رسانه واقع 
شد، رشد ۱۲8 درصدی خالص مطالبات بانک 
مرکزی از بخش دولتی بود که با افزایش ۲۰5 
هزار میلیارد تومانی به مرزهای خطر رسیده است. 
این تحول عجیب پارامتریک در کنار رشد تقریبا 
بی سابقه بدهی بانک ها به بانک مرکزی تا سطح 
۲۱4 درصد در بازه زمانی یک ساله است و مطابق 
با آمار موجود در خلاصه وضعیت منتشر شده، 
خالص بدهی بخش دولتی اقتصاد به بانک ها نیز 

رشد ۶5 درصدی را تجربه کرده است.
به عبارت دیگر میزان بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی از ۱۶۶ هزار میلیارد تومان در شهریور 
س��ال ۱4۰۱، به 5۲۱ ه��زار میلیارد تومان در 
ش��هریور سال جاری رسیده است و البته برای 
محاسبه خالص میزان بدهی های بانک ها به بانک 
مرکزی، بدهی ناشی از محل عملیات بازار باز )که 
معادل مانده اجرای سیاست های پولی است( را 
هم افزود که طی بازه زمانی یاد ش��ده، رشد 45 
درصدی را تجربه کرده اس��ت. بدهی بانک ها از 
محل عملیات بازار باز، از 75 هزار میلیارد تومان 
در شهریور سال گذشته، به ۱۱۰ هزار میلیارد 
تومان در انتهای شهریور سال  جاری رسیده که 
این فقره هم در نوع خودش بی س��ابقه است. با 
یک حساب و کتاب سرانگشتی می توان چنین 
محاسبه کرد که مجموع بدهی های بانک ها به 
بانک مرکزی، به بیش از ۶۳۰ هزار میلیارد تومان 
رسیده است که از یک رشد هولناک 4۰۰ هزار 
میلی��ارد تومانی حکایت دارد. در همین حین، 
خالص مطالبات بانک ها از بخش دولتی به بیش 
از 85۱ هزار میلیارد تومان رسیده است که نشان 
از افزایش ۳۳۰ هزار میلیارد تومانی و رشد ۶5 

درصدی این س��رفصل نسبت به سال گذشته 
دارد. رشد خالص بدهی دولت به بانک ها، زیربنای 
اصلی و موتور محرک افزایش بدهی بانک ها به 

بانک مرکزی است.
چگونه ارزهای بلوکه ش�ده به داد این  � 

دولت رسید؟
ای��ن بدان معناس��ت که اگر در یک  س��ال 
گذشته، خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
۱5 درصد کاهش نمی یافت )در بازه زمانی ۶ ماهه 
نخست سال جاری نیز این کاهش به سطح ۲8 
درصد رسیده است(، رشد پایه پولی به جای 4۲ 
درصد فعلی، از مرز 7۰ درصد نیز تجاوز می کرد 
و رش��د نقدینگی از ۲7 درصد فعلی به حدود 
4۲ درصد می رسید! به عبارت دیگر اگر ارزهایی 

بلوکه شده- که البته دولت قبل معادل ریالی شان 
را هزینه کرده بود- به داد کابینه فعلی نرسیده 
بود، هم در رشد نقدینگی و هم در رشد پایه پولی 
و هم در شاخص تورم کل، رکوردهای فراتاریخی 
به ثبت می رس��ید، به گونه ای که حتی تغییر 
س��ال پایه محاسبه تورم هم نتواند کاری برای 
پوش��ش آماری این رکوردشکنی از پیش ببرد. 
در واقع بانک مرکزی با استفاده از اثرات کاهنده 
بهره گیری از منابع ارزی بلوکه شده )برای واردات 
کالاهای اساس��ی( و همچنین توزیع بخشی از 
دارایی های خود در بازارهای طلا و ارز )با هدف 
اجرای سیاست تثبیتی مدنظر دولت(، خالص 
دارایی های خارجی خود را سال گذشته معادل 
85 هزار میلیارد تومان و در شش ماهه نخست 

سال جاری نیز ۱9۰ هزار میلیارد تومان کاهش 
داده اس��ت. این رشد منفی خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی در ربع قرن اخیر بی سابقه 
است و همین رخداد بود که مانع رسیدن سطح 
رشد پایه پولی و نقدینگی به سطوح 7۰ درصد 
و 4۲ درصد ش��د. در واقع بهینه این اس��ت که 
دول��ت و بانک مرکزی باب��ت این افت مهیب 
میزان خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
در فرصت مقتضی پاسخگو باشند، زیرا این مساله 
به انتظارات تورمی و نگرانی های مردم از کسری 

عرضه ارز و احتمالا طلا، دامن خواهد زد.
کاهش نگران کننده خالص دارایی های  � 

خارجی بانک مرکزی
اگر پاسخ دولت به این پرسش که آیا میزان 

خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی باز هم 
میل به کاهش خواهد داشت- به منظور کاهش 
اثرات افزایش بی سابقه بدهی دولت و بانک ها به 
یکدیگر و تاثیر آن بر رشد نقدینگی و به تبع آن، 
بر پایه پولی- منفی باشد، باید نگران تبعات مهیب 
پولی و ارزی این رخداد باشیم و اگر پاسخ دولت 
به این پرسش مثبت باشد، باید از دولت پرسیده 
ش��ود که آیا امکان عرضه ارز بیشتری موجود 
خواهد بود؟ اگر پاسخ این پرسش هم مثبت باشد، 
باید با توجه به رویه ای که منابع بسیار محدود 
ارزی کشور را صرف تثبیت نرخ ارز در کوتاه مدت 
خواهد کرد، باز هم نگران دست فرمان سیاستی 
حاکم بر سیاست های پولی کشور باشیم، آن هم 
در شرایطی که حتی مفروض دولت هم تداوم 
تحریم ها در کنار کاهش قیمت نفت به عنوان 
اصلی ترین منبع تامین ارز مورد نیاز کشور است. 
به نظر می رسد در چنین شرایطی همه باید به 
دولت کمک کنند تا انتهای این مسیر عملیاتی 
را با شفافیت کامل مشاهده کند و نتایج تداوم 
به کارگیری این سیاس��ت را در ش��رایط فعلی 
کش��ور، پیش از وقوع بحران و ش��وک ارزی یا 
وقوع بیماری هلندی- که نشانه های اولیه اش را 
در کسری تراز تجاری منفی ۱۲ میلیارد دلاری 
کشور در هشت ماهه نخست سال جاری حسب 
روایت گمرک، به نمایش گذاش��ته است- را به 

دولتی ها گوشزد کرد. 
ب��ی هیچ واهمه ای باید یادآور ش��ویم که 
اقتصاد ایران ظرفیت یک شوک ارزی دیگر را 
دست کم در کوتاه مدت نخواهد داشت و وارد 
شدن فشار یک شوک ارزی جدید به اقتصاد 
کشور، علاوه بر پیامدهای سیاسی و امنیتی 
و اجتماع��ی خاص خود، منجر به از دس��ت 
رفتن بخش های زی��ادی از ظرفیت تولیدات 
صنعتی کش��ور و همچنین تش��دید بیکاری 
برای نیروهای فعال در این بخش خواهد شد. 
بماند هم اکنون که مفاسد آشکار شده پیرامون 
ارز ترجیحی مرتبط با واردات کالاهای اساسی، 
سرمایه اجتماعی مورد نیاز برای به کارگیری 
سیاس��ت های اصلاح��ی در بخش های پولی 
و مالی کش��ور را ب��ا چالش عدی��ده روبه رو 

کرده است.

ایسنا- سعید لیلاز اقتصاددان معتقد است که علت اصلی 
افزایش قیمت ها رش��د نقدینگی است که دولت رییسی تا 
حدی ضریب فزاینده نقدینگی را کنترل کرده، اما نتوانسته 
جلوی افزایش پایه پولی را بگیرد و این باعث تورم می شود، 
ولی یاسر جبراییلی پژوهشگر اقتصاد سیاسی معتقد است با 
توجه به اینکه نقدینگی موجود نصف تولید ناخالص داخلی 
اس��ت، رشد نقدینگی باعث تورم نش��ده بلکه علت اصلی 
گرانی ها افزایش نرخ ارز و آزادسازی قیمت هاست که ریشه 
آن به پیروی دولت ها از سیاست های صندوق بین المللی پول 

برمی گردد و این روند از دوران آقای  هاشمی شروع شد.
برنامه تلویزیونی »ش��یوه« در ش��بکه چهار س��یما با 
موضوع حکمرانی اقتصادی با حضور سعید لیلاز اقتصاددان 
و سیدیاس��ر جبراییلی پژوهش��گر حوزه اقتصاد سیاس��ی 

برگزار شد.
س��عید لیلاز در این برنامه اظهار ک��رد: در حال حاضر 
مهم ترین مس��اله اقتصاد ایران ناترازی اس��ت که در تمام 
بخش ها دیده می شود. در حوزه انرژی، عرضه و تقاضای کالا 
و خدمات، تجارت خارجی و دیگر بخش ها دچار ناترازی های 
بنیادین هستیم. در حال  حاضر به یک سری هزینه ها دچار 
شده ایم که صرفا  به حوزه مالی دولت محدود نمی شود، بلکه 

در بخش انرژی نیز این گونه است.
لی�از: از ران�ت آب به رانت نفت و س�پس چاپ  � 

پول رسیدیم
سعید لیلاز افزود: مساله اصلی در بیرون از اقتصاد است 
که ما به آن اقتصاد سیاس��ی می گوییم. طی س��ه تا چهار 
هزار س��ال اخیر ایران را با توزیع ران��ت آب اداره کرده ایم. 
ویژگی چنین جوامع آب س��الار نیز این است که کاخ های 
بزرگ می س��ازد. روی این مس��اله کار کردیم تا ظرفیتش 
تمام ش��د و وارد عرضه نفت شدیم. از زمان بهره برداری از 
چاه نفت مسجدسلیمان تا همین تحریم ها، کشور را با رانت 

نفت اداره می کردیم.
این اقتصاددان خاطرنش��ان کرد: از حدود ۶ س��ال قبل 
داریم ایران را با چاپ پول بدون پشتوانه اداره می کنیم که 
ظرفیت این هم تمام می شود. ویژگی این اقدام تورم است. 
ما طولانی ترین موج تورم بالای تاریخ ایران را تجربه می کنیم. 
امروز با افتخار اعلام می کنند نرخ رشد نقدینگی را به ۲۶ 
درصد رس��انده اند. بدون رویکرد اقتصاد درون زا نمی توانیم 

کشور را اداره کنیم.
لیلاز با بیان اینکه چیز جدیدی در اقتصاد برای عرضه 
نداریم، گفت: باید به سمت بهبود بهره وری برویم و تحقق 
این مساله بدون مردم امکان پذیر نیست. الان بین ۱۲ تا ۲۰ 
میلیارد دلار تراز تجاری منفی داریم که باید برای جلوگیری 
از این خروج سرمایه فکری شود. باید یک سلسله اقدامات 
انجام دهیم که وحشتناک دردناک خواهد بود، چرا که به 
موقع انجام نشده است. این نیاز به پشتوانه مردمی دارد تا 
بتوانیم آن را اجرا کنیم. در حال حاضر این پشتوانه وجود 
ندارد. توده مردم فقیر و دلشکس��ته شده اند و نمی خواهند 

وارد اقتصاد شوند.
وی تصری��ح کرد: در ح��ال حاضر اصلی ترین مس��اله 
چگونگی جلب مش��ارکت مردم به ویژه در طبقات شهری 
است. باید بلوغ فرهنگی به رسمیت شناخته شود. در طول 
۲5 سال گذشته ۶5 درصد دانشجوها دختر بودند الان که 
به عرصه مدیریتی رسیده اند آنها را نمی پذیریم. باید طبقه 
متوسط را که بالغ شده بپذیریم و البته شدنی است و من 
ناامید نیستم، اما تا الان نشانه ای از اینکه حکومت بخواهد 
طبقه ای که محصول انقلاب اس��لامی است را به رسمیت 

بشناسد نمی بینیم.
این اقتصاددان با اشاره به تشییع جنازه سردار سلیمانی 
که بسیار باشکوه انجام می ش��د، گفت: با اقدامات مان این 

جمعیت انبوه را پراکنده کردیم.
به گفته لیلاز، ناترازی در اقتصاد ایران الان به قطع عضو 

و جراحی کش��یده شده است. در حالی که نمی توانید نرخ 
تورم را کنترل کنید چگونه می خواهید بنزین را به س��طح 
جهانی برسانید؟ الان بانک های ما ۱5۰ تا ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان زیان انباشته دارند که رقم واقعی سه برابر این است. 
درآمد سرانه ما نسبت به اوایل انقلاب افزایش نیافته، بلکه 

کاهش یافته است.
جبراییل�ی: فتنه ۸۸ � ش�ورش اش�رافیت علیه 

جمهوریت بود
سید یاسر جبراییلی پژوهشگر حوزه اقتصاد سیاسی نیز 
در این نشس��ت با اشاره به حماسه 9 دی خاطرنشان کرد: 
س��ال 88 انتخابات ریاس��ت جمهوری برگزار شد و مردم با 
مشارکت بالا شرکت کردند که برخی ادعای تقلب را مطرح 
کردند و هیچ گاه ثابت نش��د، اما هش��ت ماه کشور را دچار 
آش��وب کردند. فتنه 88 شورش اشرافیت علیه جمهوریت 

بود که با حمایت های خارجی همراه بود.
وی خطاب به لیلاز گفت: خوب است ما تابلوی خودمان 
را مشخص کنیم و بگوییم می خواهیم از کدام مکتب دفاع 

کنیم و با چه تابلویی قصد نقد اقتصاد کشور را داریم.
این اقتصاددان با اشاره به حضور لیلاز در حزب کارگزاران 
س��ازندگی گفت: جریان اصلاح طل��ب می گوید حاکمیت 
یکدس��ت ش��ده و علت وضع موجود همین است. جریان 
اصولگرا نیز می گوید ش��ما مین گذاری کرده بودید، اما به 

نظر من این مباحث انحرافی است.
جبراییل�ی: آقایان می دانس�تند گران س�ازی و  � 

خصوصی سازی منجر به اعتراضات می شود
جبراییلی تاکید کرد: اصولگرایان و اصلاح طلبان هردو یک 
تئوری وارداتی را در کش��ور اجرا کردند و از دوره  هاش��می 
تاکنون این نس��خه ادامه دارد. وقتی سه دهه یک سیاست 
در کشور پیاده می شود نمی توانیم بگوییم علت وضع موجود 
این نیست. دوران  هاشمی مقارن با اواخر دهه 8۰ میلادی 
اس��ت که جمع بن��دی بانک جهانی و آمری��کا این بود که 
توسعه یافته یعنی ما. شما اگر می خواهید مثل ما شوید این 
نس��خه را می دهیم اجرا کنید. این نسخه چه بود؟ کاهش 
ارزش پول ملی، افزایش قیمت انرژی، کوچک سازی دولت 
و خصوصی س��ازی. آقایان می دانستند این گران سازی ها و 

خصوصی سازی ها منجر به اعتراضات عمومی خواهد شد.
این کارشناس اقتصادی یادآور شد: نسخه هایی در جهت 
فروپاش��ی نظام در دولت های  هاشمی، خاتمی انجام شد و 
اوج این سیاست ها در دولت احمدی نژاد بود. از دهه ۱99۰ 
به بعد موضوع هدفمند کردن یارانه ها پیش آمد که قیمت 
حامل های انرژی آزاد شد. در دولت احمدی نژاد تمام قیمت 
مواد اولیه از نفت و انرژی و پتروشیمی و پالایشگاهی، جهانی 
شد. از آن دوره تا امروز نفت و فولاد به قیمت جهانی فروخته 
می ش��ود. گفتند بانک جهانی اعلام کرده ایران برای دیگر 

کشورها الگو شود.

به گفته جبراییلی، در دولت روحانی صندوق بین المللی 
پول گفت نرخ ارز را به قیمت بازار برسانید. ۳7۰۰ تومان را 
به 4۲۰۰ تومان رساندند که صندوق بین المللی پول تشکر 
کرد. در سال ۱۳98 یک هیاتی از صندوق بین المللی پول 
به ایران آمد و برای ما ساختار بودجه نوشت که گران سازی 
بنزین و حذف یارانه ها را ارائه کرد. آقای لیلاز هم از حامیان 
این سیاست است. بهمن ۱4۰۱ دولت رییسی به این نسخه 
عمل کرد و نرخ بهره بانکی را افزایش داد. چند دوره است 
که نسخه های صندوق بین المللی پول در کشور اجرا شده و 

عواقبش را الان می بینیم.
لیاز:  هاشمی موافق افزایش قیمت دلار نبود � 

در ادامه لیلاز گفت: آقای جبراییلی اس��اس مش��کلات 
اقتصاد یعنی فساد را نادیده می گیرد و از آن طرف می گوید 
شما موافق افزایش قیمت دلار هستید. اگر کسی گفته آقای  
هاش��می موافق افزایش قیمت دلار بوده دروغ گفته است. 
الان روزی ۲5۰ میلی��ون لیت��ر در ایران بنزین و گازوییل 
مصرف می کنیم در حالی که با 5۰ میلیون لیتر مساله حل 
می شد.وی بیان کرد: بزرگ ترین دزدی ایران در زمان دلار 
4۲۰۰ تومانی ایجاد ش��د. شما اصل دزدی را نمی بینید و 
مس��اله آزادسازی قیمت را نقد می کنید. از یک سر سوزن 
مواضع س��ال 88 عقب ننشس��ته ام و با تمام قوا از آن دفاع 
می کنم. چون ش��ما مطرح کردید و زیادی هم جلو رفتید 

این را می گویم.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه من تاریخ اندیشه 
اقتصادی را در دانشگاه تدریس می کنم، افزود: مشکل اصلی 
ما با شما این است که شما فکر می کنید اندیشه بر ماده مقدم 
است. سال ۱۳۶8 تمام خزانه کشور و بنادر کشور خالی بود، 
شکم مردم خالی و انبارها خالی بود. یکباره جنگ عراق و 
آمریکا اتفاق افتاد و ایران می خواس��ت در کوتاه ترین زمان 
ممکن به سمت بازسازی برود که من آن موقع مخالف این 
سیاست بودم. آقای  هاشمی می گفت ما باید ایران را از لبه 
پرتگاه که آمریکا و عراق می خواهند ببرند، بیرون بکشیم. 
در پایی��ز ۱۳7۰ حجم تولید ناخال��ص داخلی را به رکورد 
س��ال ۱۳55 رساندیم که ظرف کمتر از دو سال این اتفاق 

بعد از جنگ رخ داد.
لیاز: جلوی رش�د نقدینگی را بگیرید، مرگ بر  � 

کسی که بگوید بنزین گران شود
لیلاز خطاب به جبراییلی گفت: ش��ما با این رویه آقای 
رییسی را هم به سرنوشت آقای احمدی نژاد دچار می کنید. 
من به ش��دت مخالفم که سالانه 5۰ درصد رشد نقدینگی 
داشته باشید و قیمت بنزین آزاد شود. جلوی رشد نقدینگی 
را بگیرید. مرگ بر کسی که بگوید قیمت بنزین باید گران 
شود. من به هیچ عنوان معتقد نیستم که ما در ایران بانک 
خصوصی داریم. همه بانک ها حاکمیتی هستند. حتما این 
بانک ه��ا به آق��ای روحانی وصل نیس��تند وگرنه پدرش را 

درآورده بودید.جبراییلی در ادامه این نشس��ت اظهار کرد: 
در دوره  هاشمی نرخ تورم از 9 درصد به 49 درصد رسید. 
ش��اخص فلاکت از ۱8 درصد به 58/5 درصد رسید. اینکه 
کیک اقتصاد بزرگ ش��ود ولی مردم بدبخت ش��وند و این 
کیک را یک جریانی ببلعد که درست نیست. فاجعه اصلی 
از جهانی س��ازی قیمت ها شروع شد. از دوره آقای  هاشمی 
ت��ا امروز رد پای صندوق بین المللی پول در سیاس��ت های 

اقتصادی کشور دیده می شود.
وی با اش��اره به اجرای سیاس��ت های تعدیل در س��ال 
۱۳87 گفت: از آن زمان که این سیاست ها اجرا شد قدرت 
خری��د خانوار ایرانی روند نزولی پیدا کرد. از س��ال ۱۳8۶ 
تمام محصولات پالایش��ی و فولاد به دلار فروخته می شود. 
این خودکار و میز و صندلی و هرچه می بینیم محصولات 
پتروش��یمی است که داخل این کشور تولید می شود. شما 
آن را ب��ه قیمت بورس فلزات لندن به تولیدکننده داخلی 
می فروش��ید. خودروس��از ایرانی می گوید من با ۳۰ درصد 
بالاتر از قیمت جهانی، فولاد را می خرم و نصف قیمت چین 
می فروشم. آقای لیلاز، معادله ای که چیدید هزینه های تولید 
را بالا برده اس��ت. در ب��ورس کالا همین تولید را به حراج 
گذاشته اید که همه تولیدکنندگان دارند بدبخت می شوند.

جبراییلی: هزینه مردم، دلاری است و درآمدشان  � 
ریالی

این پژوهشگر حوزه اقتصاد سیاسی تاکید کرد: 95 درصد 
معادن این کشور که انفال کشور است و باید دست دولت 
باشد، خصوصی سازی شده است. 8۰ درصد صادرات غیرنفتی 
دولت همین فولاد و معادن و پتروشیمی است. دلار را گران 
می کنند محصول شان را به دلار به ما می فروشند. هزینه مردم 
دلاری، درآمدشان ریالی است که به ناترازی می انجامد. هزینه 
دولت دلاری، درآمدش از طریق مالیات، ریالی است. در این 
شرایط دولت و مردم دچار ناترازی شده اند. تنها بخش تراز، 
فولادی ها و پالایشی ها هستند که اطلاعیه دادند علت سود 
ما افزایش نرخ ارز است؛ یعنی یک عده سود می کنند یک 
عده بدبخت می ش��وند. صندوق بین المللی پول هم این را 

می خواهد. ما را خام فروش کرده اند.
لیاز: دولت رییسی توانسته تا حدی جلوی ضریب  � 

فزاینده پول را بگیرد
لیلاز گفت: دولت آقای رییسی توانسته تا حدی جلوی 
ضریب فزاینده پول را بگیرد، اما جلوی پایه پولی را نتوانسته 
بگی��رد. هرگاه تقاضای کل از عرضه جلو بیفتد تورم ایجاد 
می شود. در حال حاضر تقاضا 4/7 درصد رشد کرده در حالی 
که عرضه 4۰ درصد رش��د کرده است. اگر رشد نقدینگی 
4۰ درصد باش��د و رش��د تولید ۲5 تا ۳۰ درصد شود تورم 
کنترل می شود. رشد عرضه کل یا رشد بهره وری است که 
در ایران به دلیل اقتصاد بیش از حد دولت و اقتصاد دستوری 
نمی تواند بالا برود. این هم ریشه در دهه 4۰ دارد. از طرف 
دیگر رشد سرمایه گذاری نداریم. البته از سال ۱4۰۰ روند 

تشکیل سرمایه مثبت شده، اما کافی نیست.
جبراییلی: پول دس�ت مردم زیاد نیس�ت که به  � 

سمت کالا بروند
جبراییلی در ادامه این برنامه بیان کرد: الان مردم پول 
دست شان زیاد نیست که به سمت کالا بروند. تورم ما تورم 
فش��ار هزینه اس��ت. وقتی نهاده گران می شود مرغ گران 
می ش��ود. وقتی فولاد را گران می کنید، نس��بت نقدینگی 
به تولید ناخالص داخلی نصف است. در این شرایط چطور 
کش��ش تقاضا باعث تورم می شود؟ یعنی کالا و خدمت در 
اقتصاد ما دوبرابر نقدینگی است. آیا این تورم ایجاد می کند؟ 
علت اصلی تورم افزایش نرخ ارز و آزادسازی قیمت هاست. 4۰ 
شرکت بزرگ بورسی سال ۱4۰۱ مبلغ 957 هزار میلیارد 
تومان سود داشتند که از گران سازی حاصل شد. دانه مرغ 
از 4۲۰۰ تومان به ۲8 هزار تومان رسیده، طبیعی است که 

قیمت مرغ هفت برابر شود.

در مناظره دو کارشناس مطرح شد

لیلاز:جلویرشدنقدینگیرابگیرید/جبراییلی:پولیدستمردمنیست!
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شمار شهدای غزه به ۲۱ هزار و ۸۲۲ تن رسید

ایسنا- جنگ رژیم صهیونیستی در نوار غزه به ماه سوم خود نزدیک می شود 
و هیچ نش��انه جدی برای توقف آن در افق به چشم نمی خورد. رژیم اشغالگر 
همانند روزهای گذشته به حملات شدید خود به مناطق مختلف نوار غزه ادامه 
می دهد. ارتش اشغالگر روز گذشته اعلام کرد که یگان رزمی تیپ چتربازان از 
شمال نوار غزه حرکت کرده و در منطقه خان یونس و اطراف آن به نیروهای 
خود ملحق ش��دند. این در حالی اس��ت که وزارت بهداشت غزه اعلام کرد که 
تعداد قربانیان تجاوزات رژیم صهیونیستی در روز یکشنبه به ۲۱ هزار و ۸۲۲ 
شهید و ۵۶ هزار و ۴۵۱ مجروح رسید. این وزارتخانه افزود: اشغالگران در ۲۴ 
ساعت گذشته ۱۲ کشتار علیه خانواده های فلسطینی در نوار غزه انجام دادند 

که در آن ۱۵۰ تن به شهادت رسیدند و ۲۸۶ تن زخمی شدند.
یک منبع پزشکی پیش از این به الجزیره گفت: در بمباران منازل در منطقه 
مرکزی نوار غزه طی ۲۴ ساعت گذشته ۶۴ تن شهید و ۱۸۶ تن مجروح شدند. 
خبرنگار الجزیره گفت: در بمباران محله الزیتون در غزه توسط رژیم صهیونیستی 

۴۸ فلسطینی به شهادت رسیدند.

ناکامی های برگزیت برای انگلیسی ها
ایرن�ا- روزنام��ه آب��زرور 
'گزارش داد که از میان ۲ هزار 
شهروند انگلیسی که در این 
نظرسنجی شرکت کردند، تنها 
تعداد بسیار اندکی معتقدند که 
برگزیت به  نفع آنها یا کش��ور 

بوده است.
از هر ۱۰ نفر تنها یک نفر معتقد است خروج از اتحادیه اروپا وضعیت مالی 
شخصی آنها را بهبود داده و در مقابل ۳۵ درصد از این لحاظ زیان کرده اند. در 
حالی که فقط ۹ درصد از پاسخ دهندگان گفتند که برگزیت برای نظام سلامت 

و درمان انگلیس مفید بوده، ۴۷ درصد تاثیر این خروج را سوء می دانند.
بر خلاف ریشی سوناک- نخست وزیر- که از برگزیت حمایت کرده و مدعی 
شده بود که از نظر اقتصادی به سود این کشور است، تنها ۷ درصد از مردم فکر 
می کنند که این امر به کاهش قیمت  اجناس کمک کرده و ۶۳ درصد بر این باورند 

که برگزیت در افزایش بحرانی تورم و هزینه های زندگی دخیل بوده است.
این نظرس��نجی نش��ان می دهد که هفت س��ال ونیم پس از همه پرس��ی، 
بیش��تر مردم انگلیس برگزیت را شکست خورده دانسته و فقط ۲۲ درصد از 

پاسخ دهندگان آن را به طور کلی برای انگلیس مفید می دانند.
اکنون به نظر می رسد بسیاری از پاسخ دهندگان به این نتیجه رسیده اند که 
برگزیت به زیان تجارت انگلیس بوده است. حدود ۴۹ درصد فکر می کنند که 
توانایی شرکت های انگلیسی برای واردات کالا از خارج از اتحادیه اروپا را کاهش 

داده و ۱۵ درصد هم فکر می کنند که این توانایی را افزایش داده است.

عمران خان رد صلاحیت شد
ایسنا- کمیسیون انتخابات 
پاکس��تان درخواس��ت های 
»عمران خان« نخس��ت وزیر 
سابق پاکس��تان برای رقابت 
در انتخاب��ات ۲۰۲۴ در دو 
حوزه انتخابیه را رد کرده است. 
تیم رسانه ای این سیاستمدار 

پاکستانی شامگاه شنبه اعلام کرد: عمران خان اوراق نامزدی را برای رقابت در 
لاهور و شهر زادگاهش »میانوالی« ارسال کرده بود. در این گزارش آمده است: 
کمیسیون انتخابات اعلام کرده نامزدی عمران خان در لاهور رد شده، زیرا او یک 
رای دهنده ثبت نام شده در این حوزه انتخابیه نیست و محکوم و قبلا از نامزدی 
رد صلاحیت شده است. براساس اعلام تیم رسانه ای این سیاستمدار، عمران خان 
که سابقا بازیکن کریکت بود و بعدا سیاستمدار شد، همچنین درخواستش برای 
نامزدی از شهر میانوالی در استان پنجاب که زادگاهش بوده، رد شده است. این 
در حالی است که روز شنبه، خبرگزاری چینی سی جی تی ان از تایید صلاحیت 
عمران خان برای شرکت در انتخابات خبر داده بود. دستگیری عمران خان در 
پرونده اختلاس موجی از خشونت ها را در پاکستان به جریان انداخت. انتخابات 
پارلمانی پاکس��تان یک دولت جدید را به مدت پنج س��ال روی کار می آورد 
که وظیفه اش احیای اقتصاد پاکس��تان خواهد بود که در سال جاری پیش از 
کمک مالی ۳ میلیارد دلاری از سوی صندوق بین المللی پول، تقریبا به رکود 
رسیده بود. همچنین دولت جدید به بلاتکلیفی سیاسی که از زمان برکناری 
عمران خان در سال گذشته در یک رای عدم اعتماد پارلمان دامنگیر پاکستان 

شده بود، پایان خواهد داد.

دور جدید حملات موشکی و پهپادی روسیه به اوکراین
»جهان صنع�ت«- چند 
س��اعت پس از آن که مسکو، 
کی یف را به انجام یک حمله 
هوایی مرگبار در آن سوی مرز 
در شهر بلگورود روسیه متهم 
کرد، مقامات اوکراین گفتند که 
روسیه شهر خارکی یف اوکراین 

را در س��اعات منتهی به س��ال نو با موشک و پهپاد مورد حمله قرار داد. پلیس 
ملی اوکراین یکش��نبه اعلام کرد که در اولین موج حملات روس��یه، حداقل ۶ 
موشک به خارکی یف اصابت کرد که در آن دستکم ۲۲ تن مجروح شدند و ۱۲ 
ساختمان آپارتمانی، ۱۳ خانه مسکونی و یک مهد کودک خسارت دیدند. به 
گزارش رویترز، پیش از این، مقامات اوکراینی گفته بودند که در میان مجروحان 
در خارکی یف، دو پسر ۱۴ و ۱۶ ساله و مشاور امنیتی تیمی از خبرنگاران آلمانی 
هستند. شهردار خارکیف، دومین شهر بزرگ اوکراین، گفت: نزدیک به نیمه شب، 
به عنوان بخشی از بمباران گسترده تر اوکراین و به ویژه کی یف، چندین موج از 
پهپادهای روسی به ساختمان های مسکونی در مرکز خارکیف اصابت کردند و 
آتش سوزی ایجاد شد. در آستانه سال نو، روس ها می خواهند مردم ما را بترسانند، 
اما ما نمی ترسیم؛ ما شکست ناپذیر و مغلوب نشدنی هستیم!همزمان براساس اعلام 
وزارت دفاع اوکراین، سامانه های پدافند هوایی این کشور در اطراف کی یف نیز 
اواخر روز شنبه برای دفع حمله پهپادی روسیه وارد عمل شدند. این حملات 
چند ساعت پس از آن انجام شد که مسکو گفت، حمله هوایی اوکراین به شهر 
بلگورود روسیه، در نزدیکی خارکی یف و درست در شمال مرز اوکراین دستکم 
۲۲ کشته بر جای گذاشت. روزنامه روسی کومرسانت به نقل از یک منبع نزدیک 
به کمیته تحقیقات روسیه گزارش داد که اوکراین حمله خود به بلگورود را از 
یک موشک انداز چندگانه در منطقه خارکی یف آغاز کرد. هر دو طرف حملات 

خود را در آخرین روزهای سال ۲۰۲۳ افزایش داده اند.

گروه بین الملل- اقتصاددانان و کارشناسان دور دنیا
حوزه های مختلف اقتصادی باور دارند سرنوشت 
نرخ بهره در آمریکا، قیمت نفت جهانی و سرانجام 
اقتصاد چین تعیین کننده سرنوشت اقتصاد جهانی 

در سال آینده خواهند بود.
اقتصاد جهانی در ابتدای سال ۲۰۲۳ بیش از 
آنچه بسیاری از تحلیلگران پیش بینی می کردند 
از خود انعطاف پذیری نشان داده است. به ویژه تورم 
جهانی بدون افزایش بیکاری تا حد زیادی کاهش  
یافته اس��ت، اما سیاستگذارانی که از مهندسی 
»فرود نرم« ناامید شده اند، هنوز از سرانجام کار 

اطمینان ندارند.
براس��اس گزارش سازمان همکاری و توسعه 
اقتص��ادی )OECD( ، تولید جهانی در س��ال 
۲۰۲۴ کاهش خواهد یافت، زیرا نرخ های بالای 
به��ره، تورم پایدار  را س��رکوب کرده و درنتیجه 
فعالیت های اقتصادی را خنثی خواهد کرد. این 
سازمان انتظار ندارد رشد اقتصادی تا سال ۲۰۲۵ 
افزایش یابد؛ یعنی زمانی که بانک های مرکزی 
پیشرو هزینه های استقراض را به شدت کاهش 
خواهند داد. تا آن زمان، پیش بینی می شود تولید 
ناخالص داخلی جهانی )GDP( در سال آینده 
۲/۷ درصد افزایش یابد که اندکی نسبت به ۲/۹ 

درصد در سال ۲۰۲۳ کاهش خواهد یافت.
به گ��زارش اتاق ای��ران آنلاین، چش��م انداز 
OECD به یک خماری مالی طولانی در جهان 
از زمان آغاز همه گیری کرونا و به دنبال آن افزایش 
قیم��ت انرژی پس از حمله روس��یه به اوکراین 
اشاره دارد. علاوه بر این، حتی اگر سیاست پولی 
در س��ال آینده شروع به ساده تر شدن کند، نرخ 
بهره جهانی براساس استانداردهای اخیر بالا باقی 
خواهد ماند. با این  حال، پیش بینی اقتصادی یک 

علم غیردقیق است.
یک س��ال پیش، پیش بینی رکود اقتصادی 
آمریکا بسیار رایج بود. در جاهای دیگر، متصدیان 
بازار اطمینان دادند که هزینه های بدهی بالا باعث 
ایجاد موجی عظیم از نکول های دولتی در سراسر 
جهان درحال  توسعه می شود، اما هیچ کدام از این 

موارد تاکنون رخ نداده اند.
علی رغ��م تنش های اخیر میان اس��رائیل و 
فلسطین، اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲۳ به آرامی 
رشد خود را با سرعت قابل کنترلی ادامه  داد. با 
نگاهی به سال آینده، سه متغیر کلان اقتصادی 
و نحوه ارتباط آنها به یکدیگر، برای دستیابی به 
س��رنخ هایی در مورد جهت گیری تولید جهانی 

به دقت رصد خواهند شد.
نرخ بهره در آمریکا � 

در تلاش برای کاهش تورم، فدرال رزرو آمریکا 
نرخ بهره معیار خود را از نزدیک به صفر در مارس 
سال گذشته به ۵/۲۵ تا ۵/۵ درصد افزایش داد. 
تجربه نش��ان داد که اقتصاد آمریکا، بزرگ ترین 
اقتصاد جهان، می تواند هزینه های بالای استقراض 
را تحمل کند. در عین حال، حتی با کاهش تورم، 
بی��کاری به پایین ترین ح��د در چند دهه اخیر 
رسیده است. نتیجه این است که تولید آمریکا، 
تا حدودی شگفت آور، با سرعت سالانه ۲ درصد 
افزایش  یافته است. این امر بسیاری از تحلیلگران 
را متقاعد کرده که از ناامیدی معمول ابتدای سال 

خود دست بکشند.
رافائل اولزینا مارزیس اقتصاددان بین المللی 
معتقد است که فدرال رزرو در مسیر جلوگیری از 
رکود و دستیابی به کاهش تورمی خوش خیم است 
و فرود نرمی را رقم خواهد زد. نشانه های این فرود 

نرم به آرامی در حال ظهور هستند. بیکاری به آرامی 
در حال افزایش است و مصرف کنندگان پس انداز 
کمتری نس��بت به دوران بیم��اری همه گیری 
دارن��د. این امر نیاز به اس��تقراض را از جمله در 
سطح شرکت ها بالا برده و درنتیجه ریسک های 
تامین مالی ناشی از نرخ های بهره بالاتر را افزایش 
داده است. به گفته مارزیس، اگرچه کاهش تورم 
عامل مهمی در تعیین سیاست پولی فدرال رزرو 
خواه��د بود، اما تضعیف رش��د تقریب��ا به طور 
قطع تعیین کننده زمان چرخش سیاس��ت های 

فدرال رزرو خواهد بود.
قراردادهای آتی صندوق های فدرال معیاری 
ساده برای تعیین زمانی است که احتمال تغییر 
نرخ بهره آمریکا وجود دارد. براساس پیش بینی 
CME FedWatch، اب��زاری ک��ه احتم��ال 
تغییرات نرخ فدرال رزرو را ردیابی می کند، احتمال 
کاه��ش نرخ بهره در ماه مارس س��ال آینده ۷۶ 

درصد است.
همچنین مارزیس معتقد است، وقوع نوعی 
از ضع��ف اقتصادی، یعنی رکود که کاهش نرخ 
را تس��ریع خواهد کرد، تنها در نیمه دوم س��ال 
۲۰۲۴ محتمل خواهد بود. به گفته این اقتصاددان، 
کاه��ش یک درصدی نرخ بهره در س��ال آینده، 
پس از ماه ژوئن، عمدتا در راستای تقویت رشد 
داخل��ی خواهد بود، ام��ا کاهش نرخ ها همزمان 
سرمایه گذاری در بازارهای نوظهور که نرخ بازدهی 
نس��بتا بالاتری را ارائه می دهند را بهبود خواهد 
بخشید. به این ترتیب احتمالا یک درصد کاهش 
در نرخ بهره فدرال رزرو باعث افزایش یک درصدی 

تولید ناخالص داخلی جهانی شود.
این اقتصاددان همچنین معتقد است که ثابت 
نگه داشتن نرخ ها نتیجه معکوس خواهد داشت. 
یک شوک خارجی، مانند یک جهش غیرمنتظره 
در قیمت نفت، می تواند تورم را دوباره بالا ببرد و 

فدرال رزرو را وادار و نرخ ها را تثبیت کند، یا حتی 
آنها را بالا ببرد. این امر رشد آمریکا و حتی رشد 

جهانی را تضعیف خواهد کرد.
نفت خام برنت � 

اندکی پ��س از آغاز جنگ می��ان حماس و 
اس��رائیل در ۷ اکتب��ر ۲۰۲۳، بان��ک جهانی از 
چشم انداز بازار کالای خود استفاده کرد تا هشدار 
دهد که اگر تولیدکنندگان در منطقه به درگیری 
گسترده تری وارد شوند، قیمت نفت خام برنت که 
معیار بین المللی است، ممکن است افزایش یابد.

در بدترین س��ناریو، این بانک تخمین زد که 
عرضه جهانی نفت می تواند بین ۶  تا ۸ میلیون 
بش��که در روز کاهش یابد که این روند قیمت ها 
را به بین ۱۴۰ تا ۱۵۷ دلار در هر بشکه خواهد 
رس��اند. به گفته این بانک، در صورت بروز یک 
اختلال کوچک تر، قیمت ها همچنان می توانند به 

۱۰۲ تا ۱۲۱ دلار در هر بشکه برسند.
در حال حاضر، به نظر می رسد بازارهای نفت 
از تاثیرات تنش های خاورمیانه شانه خالی کرده اند. 
حتی با توجه به حملات اخیر شورشیان حوثی به 
کشتی ها در دریای سرخ، نفت خام برنت کمتر از 
۷۹ دلار در هر بشکه معامله می شود که نسبت 
به ۹۲/۴ دلار در اواسط اکتبر کاهش  یافته است. 
دلایل متعددی برای این امر وجود دارد؛ اول اینکه، 
اقتصاد جهانی نسبت به دوران تحریم نفتی ۱۹۷۳ 
که قیمت ها را چهار برابر کرد، موقعیت بهتری 
برای مقاومت در برابر ش��وک عرضه دارد. امروز، 
خاورمیانه ۳۰ درصد از نیاز جهانی را تامین می کند 
که نس��بت به ۳۷ درصد ۵۰ سال پیش کاهش 
 یافته است. علاوه بر این، منابع انرژی آمریکا در 
دهه های اخیر افزایش  یافته است. در عین حال، 
فعالیت های اقتصادی در مصرف سوخت کارآمدتر 
ش��ده  در حالی که انرژی ه��ای تجدید پذیر هم 

قابل دسترس تر شده اند.

جان بافس رییس واحد کالاهای بانک جهانی 
و نویسنده اصلی گزارش چشم انداز بازارهای کالا 
اعتق��اد دارد که معامله گ��ران در حال حاضر از 
احتمال تشدید درگیری های نظامی در پیش بینی 

قیمت های خود کاسته اند.
بافس می گوید: تجار زیادی سال گذشته اشتباه 
کرده و می��زان اختلالات در عرضه نفت پس از 
حمله روس��یه به اوکراین را بی��ش از حد برآورد 
کردند؛ بنابراین، آنها می خواهند قبل از ش��روع 
قیمت گذاری، خطرات مادی ناشی از درگیری های 

خاورمیانه را ببینند.
ب��ه گفته او، حتی اگ��ر قیمت نفت برنت به 
دلیل مشکلات عرضه خاورمیانه ۲۰ دلار افزایش 
پیدا کند، بعید است بر رشد جهانی تاثیر مادی 

چندانی داشته باشد.
رشد اعتبار چین � 

اقتصاددانان به دلی��ل اندازه و ارتباط عمیق 
چین با اقتصاد جهانی، از نزدیک وضعیت چین را 
تحت نظر گرفته اند. فعالیت در این کشور اثرات 
موج��ی بر تجارت جهان��ی، زنجیره های تامین 
بین المللی و قیمت کالاها دارد. پس از ۳ س��ال 
کنترل سختگیرانه  موس��وم به»کووید صفر«، 
انتظار می رفت چین، دومین اقتصاد بزرگ جهان، 
زمانی که به طور ناگهانی در دسامبر گذشته اقتصاد 
خود را بازگشایی کرد، به حالت اولیه بازگردد، اما 
رشد از آن زمان شکننده بوده و تولید اقتصادی 
این کشور به دلیل کندی بخش املاک محدود 

شده است.
در سال ۲۰۲۰، پکن شروع به محدود کردن 
استفاده توس��عه دهندگان املاک از دریافت وام 
کرد. بخش املاک و مستغلات که ۲۳ درصد از 
تولید ناخالص داخلی چین را تشکیل می دهد، از 
آن زمان در بحبوحه کاهش قیمت مسکن و نکول 

توسعه دهندگان دچار رکود شده است.

ش��ینا یوئه اقتص��اددان چین��ی در کپیتال 
اکونومیکس می گوید که بخش املاک  بر بهبود 
اقتصاد چین تاثیر می گ��ذارد. مصرف کنندگان 
همچنان به این بخش بدبین هس��تند. پس از 
سرکوب ستون های اصلی این بخش، بسیاری از 

خانه های پیش خرید شده هرگز ساخته نشدند.
آژانس رتبه بندی اعتباری مودیز در اوایل ماه 
جاری چش��م انداز خود در مورد رتبه A۱ بدهی 
چی��ن را از »پایدار« به »منف��ی« کاهش داد و 
دلی��ل آن را »افزایش خطرات ناش��ی از کاهش 
رش��د میان مدت و کاهش مداوم رشد در بخش 
املاک« دانست. بازار املاک چین همچنین پیوند 
نزدیکی با منابع مالی دولت های محلی دارد که در 

سال های اخیر تحت  فشار قرار گرفته اند.
پس از بحران مالی جهانی در س��ال ۲۰۰۸، 
دولت های محلی سرمایه گذاری زیرساختی مبتنی 
بر اعتبار را برای تقویت رشد پذیرفتند. بااین حال، 
تقاضا پس از چندین دهه شهرنش��ینی س��ریع 
کاهش  یافته است. همراه با هزینه های مرتبط با 
همه گیری، کاهش درآمدهای فروش زمین که 
منبع اصلی درآمد دولت های محلی است، باعث 
کاهش بودجه شده و برخی دولت های محلی را 
وادار کرده تا برای پرداخت صورتحساب های خود 

به پکن اتکا کنند.
در واقع، پکن در ماه های اخیر در دس��ترس 
بودن اعتبار را تحت کنترل خود گرفته اس��ت. 
رشد گسترده اعتبار که میزان وام دهی در سراسر 
نظام مالی داخلی را اندازه می گیرد، در ماه نوامبر 
نس��بت به س��ال قبل ۹/۴ درصد افزایش یافت. 
ف��روش اوراق قرض��ه دولتی نیم��ی از میزان را 

تشکیل داده است.
به گفته یوئه، اتکا به تامین مالی دولت به عنوان 
محرک رشد اقتصادی نشان از آن دارد که ساختار 
اعتبار هنوز نامساعد است. داده ها نشان می دهند 
که اقتصاد به لطف کمک ه��ای دولتی در حال 
ثبات است. در حالی که بعید است این وضعیت 
به زودی تغییر کند، اما زمانی که تغییری رخ دهد، 

خوب نخواهد بود.
اقتصاددان��ان تقاض��ای وام را به عن��وان یک 
فشارس��نج ب��رای بهب��ود اقتص��ادی چین در 
نظر گرفته اند. رش��د آهس��ته اعتبار معمولا  با 
انقباضات اقتصادی مرتبط است، زیرا مشاغل و 
مصرف کنندگان تمایلی به اس��تقراض ندارند و 

به جای آن پس انداز خود را ذخیره می کنند.
»یو« پیش بینی می کند که س��رعت توسعه 
اعتبار از ۱۰ درصد در سال جاری به ۸ درصد در 
آینده کاهش خواهد یافت، اما همچنین هشدار 
می دهد که این اشتباه است که فکر کنیم سرعت 
توسعه اعتبار تاثیر زیادی بر تولید ناخالص داخلی 
خواهد داشت. تاثیر گسترش اعتبار در چین بر 

رشد جهانی احتمالا  بسیار محدود خواهد بود.
در حالی که این روندها انتظارات از چشم انداز 
نسبتا خوش خیم رشد جهانی در سال ۲۰۲۴ را 
تقویت کرده است، شواهد تاریخی نشان می دهد 
که فرودهای نرم همچنان بعید به نظر می آیند؛ 
یعنی ممکن است مشابه سال ۲۰۲۳، پیش بینی ها 

برخلاف واقعیت از آب درآیند.

از سوی اقتصاددانان و کارشناسان بررسی شد

سرنوشت اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲۴ 

اکثر ثروتمندترین  انسان های جهان در سال ۲۰۲۲ شاهد 
س��قوط ثروت خود بودند، اما سال ۲۰۲۳ سال خوبی برای 
میلیاردرها بود. ثروت این افراد عمدتا به لطف عملکرد خوب 
بازار س��هام شرکت های فناوری صدها میلیون دلار افزایش 

یافته است.
به گزارش یورونیوز براس��اس داده های به روزرسانی شده 
بلومب��رگ ت��ا تاری��خ ۳۰ دس��امبر، در جم��ع ۲۰ نفر اول 
ثروتمندترین جهان در س��ال جاری همگی به جز یک نفر 
با رشد ثروت مواجه بودند. در این فهرست ثروتمندترین زن 

جهان و یک خواهر و دو برادر نیز دیده می شود.
ایلان ماسک به جایگاه خود بازگشت � 

بزرگ ترین تغییر امسال نسبت به سال گذشته این است 
که ایلان ماس��ک عنوان خود را به عنوان ثروتمندترین فرد 
جهان پس گرفته است. بنیانگذار شرکت خودروسازی »تسلا« 
و ش��رکت فضایی »اسپیس ایکس« در س��ال ۲۰۲۲ شاهد 
جنجال های فراوان و سودآوری ضعیف تسلا بود به طوریکه 
جایگاه او در فهرس��ت ثروتمندان جهان به رتبه دوم سقوط 
کرده بود. ماسک در سال ۲۰۲۳ نیز همچنان درگیر جنجال 
بود، اما قیمت سهام شرکت خودروهای الکتریکی تسلا ۱۰۷ 
درصد افزایش یافت. در نتیجه، دارایی خالص ماسک از ۱۳۸/۳ 
میلیارد دلار به ۲۲۹ میلیارد دلار افزایش یافت. البته فراموش 
نکنید که ثروت او همچنان با رقمی در سال ۲۰۲۱ ثبت کرد 
فاصله زیادی دارد. ثروت ایلان ماسک در سال ۲۰۲۱ میلادی 

معادل ۲۷۷/۳ میلیارد دلار بود.
مالک شرکت لوکس فرانسوی در جایگاه دوم � 

جایگاه دوم به ش��دت رقابتی اس��ت، اما تا روز شنبه ۳۰ 
دس��امبر، »برنارد آرنو« مدیرعامل شرکت فرانسوی »لویی 
ویت��ون« ب��ا ۱۷۹ میلی��ارد دلار در آنجا جا خ��وش کرده 
اس��ت. مدیرعامل لویی ویتون که ایلان ماس��ک را در سال 
۲۰۲۲ از جای��گاه اول کنار زده بود، با وجود اینکه ش��رکت 
لوکس فروشی اش دیگر با ارزش ترین شرکت اروپا نیست، اما 
باز هم شاهد افزایش ۱۴/۵ میلیارد دلاری دارایی خالص خود 
بود.  عنوان ارزش��مندترین شرکت اروپایی اکنون به شرکت 
داروسازی دانمارکی »نوو نوردیسک« تعلق دارد که داروهای 

ضد چاقی تولید می کند.
صعود از رتبه ششم به رتبه سوم � 

جف بزوس  مدیرعامل شرکت آمازون با ثروت خالص ۱۷۷ 
میلیارد دلاری در رتبه سوم قرار دارد. دارایی او در سال پایان 
سال ۲۰۲۲ معادل ۱۰۷ میلیارد دلار بود و هم اکنون از رتبه 

ششم به رتبه سوم صعود کرده است.

ب��زوس یکی از میلیاردرهایی اس��ت که از عملکرد عالی 
ش��رکت های فناوری بهره برده اس��ت.  شرکت آمازون در ۹ 
ماه��ه اول س��ال جاری میلادی ۱۹/۸ میلی��ارد دلار درآمد 

خالص به دست آورد.
همچنان چهارم باقی می ماند � 

بیل گیتس، بنیانگذار شرکت مایکروسافت، همچنان در 
جایگاه چهارم قرار دارد؛ جایگاهی که او در دو سال گذشته 

همچنان حفظ کرده است.
دارایی خالص او از ۱۰۹/۵ میلیارد دلار در سال گذشته به 
۱۴۱میلیارد دلار افزایش یافته است؛ ثروتی که او بارها گفته 
قصد دارد از به بنیادی که با همس��ر سابقش ملیندا گیتس 

ایجاد کرده است، وقف کند.
از مدیرعاملی مایکروسافت تا مالکیت تیم ورزشی � 

در جایگاه پنجم، استیو بالمر مدیرعامل سابق مایکروسافت 
قرار دارد که نسبت به سال گذشته چهار پله جهش پیدا کرده 
است. دارایی خالص او از ۸۶/۲ میلیارد دلار به ۱۳۱ میلیارد 

دلار افزایش یافته است.
بیشترین جهش در بین 20 � ثروتمند جهان

اما این مارک زاکربرگ بود که بیش��ترین جهش در بین 
۲۰ نفر از ثروتمندترین افراد جهان را داشت. در سال ۲۰۲۲، 
او به دلیل سقوط شرکت »متا پلتفرم« در بازار سهام به رتبه 
بیست وپنجم سقوط کرد و شاهد کاهش ثروت خود تا مرز 

۴۴/۸ میلیارد دلار بود.  بعد از اینکه »متا پلتفرم« به عنوان 
شرکت مادر فیس بوک، اینستاگرام و واتس اپ توانست این 
بحران را پشت سر بگذارد، اکنون مارک زاکربرگ با ۱۲۸میلیارد 

دلار در جایگاه ششم قرار دارد.
در واق��ع علت این موضوع پاس��خ مثبت بازار به تصمیم 

زاکربرگ برای سرمایه گذاری در متاورس بود.
سال 2023 � سالی سودآور در حوزه هوش مصنوعی

در جایگاه هفتم »لاری پیج« قرار دارد که در سال گذشته 
میلادی در جایگاه دهم قرار داشت.  او که یکی از موسسان 
گوگل بوده، دارای ثروت ۱۲۶ میلیارد دلاری است،  در حالی 

که در سال ۲۰۲۲ تنها ۸۳ میلیارد دلار ثروت داشت. 
او نیز از دس��تاوردهای بخش فناوری و پیش��رفت حوزه 
هوش مصنوعی در س��ال ۲۰۲۳ سود برده است. همین امر 
در مورد س��رگئی برین، یکی دیگر از بنیانگذاران گوگل نیز 
صادق است که با ۱۲۰ میلیارد دلار در جایگاه نهم قرار دارد. 
س��رگئی برین در س��ال ۲۰۲۲، با ۷۹/۵ میلیارد دلار که در 

جایگاه یازدهم قرار داشت.
در رده هش��تم به لری الیسون، بنیانگذار غول نرم افزاری 
اوراکل، تعلق دارد که با افزایش دارایی خود از ۹۱ میلیارد دلار 

به ۱۲۳ میلیارد دلار، امسال یک پله بالاتر آمده است.
وارن بافت ۹۳ س��اله که سال های سال است در فهرست 
۲۰ ثروتمن��د جه��ان ق��رار دارد، با وجود اینک��ه ثروتش از 

۱۰۷میلی��ارد دلار به ۱۲۰ میلی��ارد دلار افزایش یافت، اما 
امسال با پنج رتبه سقوط در جایگاه دهم قرار گرفت.  پایان 
سال خبر غم انگیزی برای این میلیاردر به همراه داشت، چرا 
که او در ۲۸ نوامبر، دست راست خود یعنی چارلی مانگر ۹۹ 

ساله را از دست داد.
در همی��ن رابطه رتبه های یازدهم تا بیس��تم فهرس��ت 

ثروتمندان جهان به ترتیب افراد زیر قرار دارند:
۱۱-کارلوس اس��لیم، مدیرعامل ش��رکت مخابراتی آمریکا 
موویل از مکزیک؛ )اولین ثروتمند لاتین تبار در این فهرست( 

با ۱۰۵ میلیارد دلار.
۱۲- فرانس��وا بتانکور می یر، وارث شرکت آرایشی لورئال از 

فرانسه )ثروتمندترین زن جهان( با ۹۹/۷ میلیارد دلار.
۱۳- مُکیش امَبانی، کارآفرین هندی و مدیر اجرایی شرکت 

صنایع ریلاینس با ۹۶ میلیارد دلار.
۱۴- آمانسیو اورتگا، ثروتمندترین مرد اسپانیا و مالک شرکت 
مد و لباس »ایندیتکس«  که برند معروف زارا متعلق به آن 

است با ۸۷/۵ میلیارد دلار.
۱۵- بیشترین افت رتبه بندی را »گوتام آدانی« ثبت کرد که 
از جایگاه س��وم به رتبه ۱۵ سقوط کرده و دارایی او از ۱۲۱ 

میلیارد دلار به ۸۳ میلیارد دلار کاهش یافت.
موس��س گروه آدانی - که شامل همه چیز از معادن گرفته 
تا بنادر و گروه های غذایی است - تنها در یک هفته در ماه 
فوریه امسال تقریبا  نیمی از ثروت خود را به خاطر ادعاهای 
تقلب حسابداری از دست داد.  تحقیقاتی که توسط دادگاه 
عالی هند در ماه نوامبر انجام شد به این نتیجه رسید که این 
اتهامات معتبر نیستند. در نتیجه، ثروت شرکت و همراه با آن 

ارزش خالص آدانی افزایش یافت.
۱۶- مایکل دل، موسس شرکت فناوری Dell، در رتبه ۱۶ 
ق��رار دارد. مجموع دارایی خالص او از ۴۸/۴ میلیارد دلار در 

سال ۲۰۲۲ به ۷۸/۵ میلیارد دلار رسید.
خواهر و برادران والتون � 

۱۷ تا ۱۹- سه نام بعدی در فهرست پولدارترین مردم جهان 
متعلق به خانواده والتون است که صاحب فروشگاه زنجیره ای 
»والمارت« است. به ترتیب جیم والتون با ۷۲ میلیارد دلار در 

جایگاه هفدهم قرار دارد.
 پس از او راب والتون با ۷۱/۲ میلیارد دلار و آلیس والتون با 

۷۰ میلیارد دلار قرار دارند.
۲۰- در نهای��ت نیز ژونگ شان ش��ان،  تاجر چینی قرار دارد 
که با فاصله اندکی از »جولیا فلش��ر کخ« و خانواده اش جلو 

افتاده است.

فهرست ۲۰ ثروتمند جهان در پایان سال ۲۰۲۳

سال خوب برای میلیاردرهای جهان

 دیدگاه
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خالصجریانوجوهنقدکارگزاریها
خالص ورود نقدینگی حقوقی به بازار سرمایه ١٢٧٥٥ میلیارد ریال و خالص 
ورود نقدینگی حقیقی به بازار، ١٩٣٩٩ میلیارد ریال بوده اس��ت. به گزارش 
پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، در ادامه معاملات بازار سرمایه در هفته 
معاملاتی منتهی به ششم دی ماه، خالص ورود نقدینگی حقوقی به بازار سرمایه 
١٢٧٥٥ میلیارد ریال و خالص ورود نقدینگی حقیقی به بازار، ١٩٣٩٩ میلیارد 
ریال بوده است. در هفته گذشته، ارزش معاملات بورس های کالایی در مجموع 
٣١٧ هزار و ٩٤٥ میلیارد ریال بود که از این میزان ٢٧٦ هزار و ١٠٩ میلیارد 
ری��ال مرب��وط به معاملات بورس کالا و نیز ٤١ هزار و ٨٣٦ میلیارد ریال برای 

معاملات بورس انرژی بوده است.

تسریعپروژههایعمرانیباکمکبورس
دبیر مجمع مشورتی شوراهای مراکز استان ها گفت: بازار سرمایه به سبب 
نداشتن موانع بسیار همچون تضامین مختلف در حوزه تامین مالی می تواند روند 

تکمیل پروژه های عمرانی، حمل و نقل شهری و ساختمانی را تسریع بخشد.
احمد رضا شجاعی در گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( با 
بیان اینکه به منظور توسعه شهری باید از تامین مالی به روش سنتی فاصله 
گرفت و از ابزارهای نوین بهره مند شد، گفت: بازار سرمایه به واسطه فراهم سازی 
بسترهای مناسب جمعی چون صندوق های املاک و مستغلات و انتشار اوراق 
سلف مسکن می تواند در حوزه تامین مالی در مقایسه با بانک ها عملکرد قابل 

توجه تری را در معرض نمایش بگذارد.
وی افزود: شهرداری ها به واسطه تامین مالی از طریق بازار سرمایه می توانند 
شاهد مشارکت پررنگ  مردم در راستای تکمیل پروژه های عمرانی باشند. دبیر 
مجمع مشورتی شوراهای مراکز استان ها تاکید کرد: بازار سرمایه به سبب نداشتن 
موانع بسیار همچون تضامین مختلف در حوزه تامین مالی می تواند روند تکمیل 
پروژه های عمرانی، حمل و نقل شهری و ساختمانی را تسریع بخشد. شجاعی در 
پایان گفت: برگزاری کلاس های متعدد از سوی سازمان بورس و اوراق بهادار 
برای ارگان های مختلف می تواند ضمن افزایش اطلاع رسانی، آگاهی مدیران را 

درخصوص ابزارهای تامین مالی موجود در بورس افزایش دهد.

عرضه اولیه 154 سهم در بورس آمریکا
بازار سهام آمریکا در سال ٢٠٢٣ شاهد ١٥٤ عرضه اولیه سهام بود که 
این رقم نس��بت به ١٨١ IPO س��ال گذشته نزدیک به ١٥ درصد کاهش 

نشان می دهد.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، نخستین عرضه اولیه سهام 
سال ٢٠٢٣ روز ١٣ ژانویه و آخرین آن در ٢٧ دسامبر )٦ دی ماه( انجام شد. حال 
قرار است بورس وال استریت نخستین هفته کاری سال ٢٠٢٤ را با دو IPO آغاز 
کند. بر این اساس، سهام شرکت بین المللی Mingteng سه شنبه دوم ژانویه 
)١٢٣ دی ماه( در قیمت ٤ تا ٦ دلار در بورس نزدک عرضه خواهد شد. ارزش 
بازار این شرکت ٣٥ میلیون دلار است. عرضه اولیه سهام شرکت Docola نیز 
جمعه ٥ ژانویه )١٥ دی ماه( در قیمت ٥/٧٥ تا ٦/٧٥ دلار در بورس نزدک انجام 

خواهد شد. ارزش بازار این شرکت بیش از ٣٠ میلیون دلار است.
بررس��ی آمارهای سال ٢٠٢٣ نشان می دهد که از میان ١٥٤ عرضه اولیه 
سهام در این سال، ٦١ IPO با رشد قیمت سهام مواجه شده اند. کمترین بازده 
 Neumora به میزان ٠/٢٩ درصد مربوط به عرضه اولیه سهام شرکت دارویی
در ١٥ سپتامبر بوده است، همچنین بیشترین بازده به میزان ٣٠٠٠ درصد برای 

عرضه اولیه سهام شرکت بین المللی
 Jin Medical ثبت ش��ده اس��ت. عرضه اولیه س��هام این شرکت در ٢٨ 

مارس انجام شده بود.
در این میان، ٩٣ IPO سال ٢٠٢٣ شاهد افت بازده بوده اند. بر این اساس، 
کمترین افت بازده مربوط به عرضه اولیه سهام شرکت بیمه Hamilton به 
   IPO ،میزان ٠/٣٣ درصد بوده که ١٠ نوامبر عرضه شده است. در همین حال
شرکت U Power در ٢٠ آوریل، تاکنون بیش از ٩٦ درصد بازده منفی برای 
خریداران این س��هم به همراه داشته است. در مجموع، ٨٣ عرضه اولیه سهام 

سال ٢٠٢٣ برای سهامداران بازده منفی دورقمی داشته است.
براساس داده های موجود آمار عرضه های اولیه سهام در فاصله بین سال های 
٢٠٠٠ تا ٢٠٢٣ نشان داده شده است. در این دوره ٢٣ ساله، بازار سهام آمریکا 
 IPO شاهد ٦٠٨٨ عرضه اولیه سهام بوده است. در این مدت، کمترین تعداد
در سال ٢٠٠٩ به میزان ٦٢ عرضه اولیه بوده است. بیشترین آمار عرضه اولیه 

نیز به تعداد ١٠٣٥ IPO در سال ٢٠٢١ به ثبت رسیده است.
مطابق داده های منتشر شده  آمار عرضه های اولیه در سال ٢٠٢٣ به تفکیک 
ماه نشان داده شده است. ماه مارس با ١٩ عرضه اولیه شاهد بیشترین تعداد 
IPO در این سال بوده و کمترین تعداد عرضه اولیه نیز به میزان ٧ IPO در 

ماه دسامبر انجام شده است.

»جهان صنع�ت« - به طور معم��ول از دو 
گ��روه خودرویی و بانکی به عن��وان گروه های 
پیش��ران و لیدر بازار سرمایه یاد می شود. گروه 
بانکی در سال ١٤٠٢ به تبع سیاست های کلان 
و سیاست های جاری در بازار سرمایه با نوسانات 
زیادی روبه رو بوده و این نوسانات اثر خود را در 
شاخص های مختلف بازار گذاشته است. از نگاه 
کارشناس��ان مبنای اصلی نگاه سرمایه گذاران 
برای س��رمایه گذاری در ب��ورس، آینده نگری و 
پیش بینی عملکرد صنایع در آینده اس��ت و بر 
همین اساس اگر یک صنعت، رو به رشد دیده 
شود، طبیعتا استقبال بیش��تری از آن خواهد 
شد و p/e آن افزایش خواهد یافت. در صنایعی 
مانن��د بانکداری که بع��د از این میزان تجدید 
ارزیاب��ی دارایی، کماکان در م��دار زیان دهی و 
افزایش زیان انباش��ته هستند، این نگاه باعث 
می ش��ود ضریب و می��زان ارزش گذاری ای که 
س��رمایه گذاران برای این صنعت قائل هستند، 
 p/e کمتر شود. به جرات می توان گفت متوسط
گروه بانکی از بانک های زیان ده و کم سودده گرفته 
تا آنها که نسبتا سود خوبی شناسایی می کنند، 
p/ حدود چهار اس��ت. در صورتی که متوسط

ettm بازار حدود ٧ الی ٧/٥ است. این موضوع 
امیدواری سرمایه گذاران را نسبت به گروه بانکی 
کاس��ته است، به طور کلی و از یک منظر کلان 
در دهه  های اخیر هرچه پیش  تر آمده ایم سهم 
بانک ها از کیک اقتصاد و تولید کش��ور بیشتر 
شده و دلیل عمده آن نیز به علاقه وافر مدیران 
بانکی به سرمایه گذاری در دارایی ها برمی گردد، 
این اتفاق در شرایطی افتاده است که سرعت تورم 
در بازه های چندساله همواره جلوتر از نرخ بهره 
بوده و حتی در دوره هایی که این رابطه معکوس 

ش��ده نیز پس از ایجاد شوک های اقتصادی و 
جهش نرخ ارز مج��ددا جاماندگی گروه بانکی 
و دارایی هایشان نسبت به بدهی هایشان جبران 
شده و این چرخه سرمایه گذاری به مرور زمان 
باعث ش��ده این گروه هر روز نقش پررنگ تری 
در اقتصاد داش��ته باشد. اعضای گروه بانکی به 
دلیل عدم  نظارت کافی در سال های دور نه  تنها 
از حوزه کاری خودشان فاصله گرفته اند و اقدام 
به بنگاهداری کرده اند، بلکه در بسیاری از موارد 
به دلیل عملکرد نامناسب در ارائه وام، هزینه های 
جاری و... دچار زیان انباشته نیز شده اند که در 

این گروه ریس��ک س��رمایه  گذاری را به شدت 
افزایش داده است.

جزئیات عملکرد نمادهای بانکی � 
نیلوفر سادات اقوامی 
کارشناس و تحلیلگر بازار 
س��رمایه در گفت و گو با 
»جهان صنع��ت« درباره 
جزئیات عملکرد نمادهای 
بانکی گفت: در سال جاری 
با توجه به عملکرد خوب اکثر نمادهای بانکی به 
همراه گزارش های فصلی و ماهانه مناسب، این 

صنعت مورد توجه سهامداران و سرمایه گذاران 
در بازار س��رمایه  قرار گرفت. او ادامه داد: به طور 
مث��ال طبق آخرین گزارش های��ی که در کدال 
منتشر شده، در آذر ماه میزان رشد درآمد نسبت 
به میانگین ماهانه ١٤٠٢ در سهام بانک پاسارگاد 
١٣٥ درصد، بانک اقتصاد نوین ٤٤ درصد، بانک 
سینا ٣٨ درصد و بانک سامان ٢٣ درصد است، 
همچنین نسبت رشد درآمد ٩ ماهه سال ١٤٠٢ 
به ٩ ماهه س��ال ١٤٠١ در این بانک ها ، در بانک 
پاسارگاد ٥٧ درصد، بانک اقتصاد نوین ١٧٥ درصد، 
بانک سینا ٨٥ درصد  و بانک سامان به میزان ٦٢ 

درصد را نشان می دهد. این کارشناس بورس افزود: 
برای بررس��ی عملکرد صنعت بانک ، نیم نگاهی  
به عملکرد فصلی بانک پاس��ارگاد و بانک سینا 
می اندازیم.  در سهام بانک پاسارگاد یا نماد وپاسار 
با س��رمایه ٣٢٢٩٧ میلیارد تومانی و ارزش بازار 
٩٨٠٠٠ میلیارد تومان و سهام شناور٣٥ درصد، 
میزان درآمد خالص بانک پاسارگاد در فصل بهار 
از تسهیلات و سپرده گذاری ٧٥٢٨ میلیارد تومان 
و خالص درآمد کارمزد ٦١٠ میلیارد تومانی را ثبت 
کرده و میزان سود خالص نماد وپاسار در فصل بهار 
٥٥١٦ میلیارد تومان است. در فصل تابستان درآمد 
خالص بانک پاسارگاد از تسهیلات و سپرده گذاری 
٨٣٠٩ میلیارد توم��ان و از محل خالص درآمد 
کارمزد   ١٠٦٨ میلیارد تومان بوده و میزان سود 
خالص ٥٧٣٣ میلیارد تومان را ثبت کرده است. 
اقوامی تصریح کرد: در فصل پاییز درآمد خالص 
بانک پاسارگاد از تسهیلات و سپرده گذاری ٨٧٨٠ 
میلیارد تومان و از محل خالص درآمد کارمزد ٧٧٨ 
میلیارد تومان بوده و میزان سود خالص ٥٩٠٠ 
میلیارد تومان را ثبت کرده که برآورد سود خالص 
٩ ماهه ١٧١٥٠ میلیارد تومان اس��ت. در سهام 
بانک سینا یا نماد وسینا با سرمایه ٢٥٣٨ میلیارد 
تومانی و ارزش بازار ١٠٠٠٠ میلیارد تومان و سهام 
ش��ناور ٢٥ درصدی ، میزان درآمد خالص بانک 
سینا در فصل بهار از تسهیلات و سپرده گذاری 
١٠٢٨ میلیارد تومان و خال��ص درآمد کارمزد 
١٤٠ میلیارد تومانی را ثبت کرده و میزان سود 
خالص نماد وسینا در فصل بهار ٤٤٢ میلیارد تومان 
است. در فصل تابستان درآمد خالص بانک سینا از 
تسهیلات و سپرده گذاری ١١١٥ میلیارد تومان و 
از محل خالص درآمد کارمزد ٢٩٢ میلیارد تومان 
بوده و میزان سود خالص ٤٨١ میلیارد تومان را 
ثبت کرده است. در فصل پاییز درآمد خالص بانک 
سینا از تسهیلات و سپرده گذاری ١٣٣٥ میلیارد 
تومان و از محل خالص درآمد کارمزد ٣٩٠ میلیارد 
تومان بوده و برآورد س��ود خالص ٨٩٠ میلیارد 
تومان است که برآورد سود خالص ٩ ماهه ١٨١٣ 

میلیارد تومان است.

خبر  »جهان صنعت« در گفت و گو با یک تحلیلگر بورس بررسی کرد

عملکرد بانکی ها در بازار سرمایه
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س��هامداران گ��روه بهمن با انتش��ار بیانیه ای خواس��تار 
شفاف سازی پرونده این شرکت شده اند. آنها در بخشی از این 
بیانیه نسبت به عواقب افزایش ریسک سرمایه گذاری در بخش 

خصوصی هشدار داده اند.
در متن این بیانیه آمده است:

جریمه پنج هزار میلیاردی یک شرکت خودروساز بخش 
خصوصی مایه تاسف سرمایه گذاران است و می تواند پیامدهای 
خطرناکی برای سرمایه گذاری در صنعت و تولید داشته باشد، 
خودروسازی بهمن در زمانه ای محکوم به پرداخت جریمه چند 
هزار میلیاردی می شود که کشورمان با انواع تحریم های پیچیده 
دس��ت و پنجه نرم می کند و کش��ورهای منطقه سفره های 
رنگین برای جذب س��رمایه های ایران په��ن کرده اند. گروه 
بهمن، یک شرکت سهامی عام است که جزئی ترین اطلاعات 
آن در س��امانه کدال منتشر می شود. نهادهای ناظر بورسی، 
سهامداران خرد این مجموعه و هر شهروند ایرانی می توانند در 
این سامانه جزئی ترین اطلاعات فروش و برنامه های توسعه ای 

این شرکت را بازرسی و ارزیابی کنند. رشد سرمایه گذاری در 
این شرکت نیز متاثر از شفافیت و صورت های دقیق مالی آن 
بوده و نامه اخیر شورای رقابت نیز دلالت بر آن دارد که این 
شرکت مرتکب گرانفروشی نشده است.سهامداران بهمن هزاران 
بازنشسته، کارگر، کارمند و خانه دار و سرمایه گذاران حرفه ای و 
متخصصی هستند که دارایی خود را وارد این شرکت کرده  اند تا 
در توسعه این شرکت سهیم باشند. این دسته از سرمایه گذاران 
اکنون نگران دارایی خود هستند و حق دارند در جریان نحوه 
روند رسیدگی و محاسبه این جریمه قرار گیرند تا پشت پرده 

این جریمه سهمناک آشکار شود.
روشن است انتشار چنین احکامی، بدون شفاف سازی در 
روند رسیدگی و تشریح مبنای اعمال جریمه می تواند پیام 
روش��ن اما مهلکی برای سرمایه گذاران داشته باشد مبنی بر 
اینکه ریس��ک س��رمایه گذاری در ایران بالا است و آنها را به 

کشورهای همسایه سوق دهند. این اقدامات نابخردانه تنها 
خطر کاهش س��رمایه گذاری را به همراه دارد که همصدا با 
دشمن، راه را برای کوچ سرمایه به کشورهایی هموار می کند 
که با وعده خرید خانه و کارخانه در کشورهای سرمایه، برای 
دارایی ایرانیان کیس��ه می دوزن��د. همراهی و بازی در زمین 
بدخواهان این س��رزمین این پیام را مخابره می کند که باید 
به جای تولید و صنعت، به دنبال سوداگری و دلالی بود. در 
این مقوله نباید از تاثیر گزارش های غرض ورزانه علیه بهمن 
غافل شویم که وزیر سابق صمت و رییس اسبق این سازمان 

را تحت تاثیر قرار می داد.
مدافعان این قبیل جریمه ها و احکام، پیام های اخیر رهبری 
نظام را به خوبی درک نکرده اند که ایشان  از ابتدای دهه ٩٠ 
تاکنون هر ساله به نحوی بر رفع موانع تولید و مشکلات پیش 
روی کارآفرینان تاکید داش��ته اند، اما اکنون شاهد هستیم 

شرکتی که از سال ١٣٩٦ تاکنون بیش از ٤٠٠ درصد افزایش 
اشتغالزایی داشته، اینچنین نقره داغ می شود.

سرمایه گذاران بخش خصوصی - برخلاف دولتی ها- تنها از 
حاکمیت می خواهند که دولت امنیت سرمایه  گذاری را تامین 
کند تا برنامه ریزی بلند مدت میسر باشد، لذا انتظار آن می رود 
تمامی نهادهای قانون با اعمال نظر درخصوص این پرونده، 
بازی دشمنان ایران را بر هم زنند و صحنه را به نفع تولید و 

اشتغالزایی تغییر دهند.
ضمن آنکه انتظار می رود نهادهای ناظر از تمام اهرم های 
خود اس��تفاده کرده تا مس��ببان این حکم روند بررسی آن 
را ش��فاف کنند، چرا که این شرکت همچون مجموعه های 
دولتی نیست که جریمه ها و محکومیت های خود را از بودجه 
عموم��ی پرداخت کند. اکنون ای��ن دارایی های مردم عادی 
اس��ت که در پی صدور این حکم مبهم ذوب می شود و نیاز 
است نهادهای نظارتی برای صیانت از دارایی سرمایه گذاران 

ورود پیدا کنند.

شفافسازیپروندهبهمن،حقسهامدارانخصوصیاست
گزارش 2

شماره 2102167

آگهي مناقصه

شركت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »احداث 
جاده جایگزین خروجی مجتمع مس سرچشمه« را از 
طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت كسب 
اطلاعات بيشتر به سایت رسمي شركت به آدرس هاي 

ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com
HTTP://dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب

شماره 2102168

 آگهي مناقصه 

ول
ت ا

نوب

شركت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »تامين 
مصالح و احداث سوله انبار لاستيک ماشين آلات معدنی 
امور انبارها و سفارشات مجتمع مس سرچشمه« را از 
طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت كسب 
اطلاعات بيشتر به سایت رسمي شركت به آدرس هاي 

ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com
HTTP://dargah.nicico.com

ش��ركت معدن��ی و صنعت��ی چادرمل��و در نظ��ر دارد جهت تامين 
س��نگ آهن م��ورد نياز خود نس��بت ب��ه شناس��ایی تامين كنندگان 
سنگ آهن مگنتيتی پرعيار با شرایط ذیل اقدام نماید. لذا متقاضيان 
واجد شرایط تامين می توانند از تاریخ درج آگهی به مدت ده روز 
كاری نس��بت به ارسال آناليز سنگ آهن، مدارک و مستندات خود 
به آدرس تهران، خيابان آفریقا، خيابان عاطفی ش��رقی، كوچه رفيع، 
كوچه شبنم، پلاک 28، كدپستی 191779595670 )واحد خرید مواد 

اوليه و انرژی( اقدام نمایند.
- امکان تامين سالانه 500 هزار تن سنگ آهن مگنتيتی

- ارسال مدارک و رزومه كامل به همراه مدارک مربوطه از جمله 
پروانه بهره برداری معدن و گزارش آناليز كامل سنگ آهن

- محل تحویل مجتمع معدنی چادرملو می باشد.

آگهی شناسایی تامین کنندگان 
 سنگ آهن

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

وم
ت د

نوب

شماره 4102124

 آگهي مناقصه 

موضوع مناقصه: طراحی، تهیه، ساخت و نصب و راه اندازی قطعات 
و تجهیزات به منظور تاسیس آزمايشگاه امنیت اتوماسیون صنعتی 

EPC  مجتمع مس شهربابک به صورت
شركت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »طراحی، تهيه، ساخت و 
نصب و راه اندازی قطعات و تجهيزات به منظور تاسيس آزمایشگاه امنيت 
اتوماس��يون صنعتی مجتمع مس شهر بابک به صورت EPC« را از طریق 
مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت كسب اطلاعات بيشتر به سایت هاي 

رسمي شركت به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com
dargah.nicico.com

shahrbabak.nicico.com
sarcheshmeh.nicico.com

ول
ت ا

نوب

شماره 4102120

 آگهي مجدد مناقصه 

موضوع مناقصه: زيرسازی و آسفالت محوطه های مورد 
نیاز مجتمع مس شهر بابک

ش�ركت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »زیرسازی و 
آسفالت محوطه های مورد نياز مجتمع مس شهر بابک« را از 
طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت كسب اطلاعات 
بيشتر به سایت هاي رسمي شركت به آدرس هاي ذیل مراجعه 

شود.
www.nicico.com
dargah.nicico.com

shahrbabak.nicico.com
sarcheshmeh.nicico.com

ول
ت ا

نوب

علی هدیه*- در تحلیل چهارشنبه ١٧ خرداد 
١٤٠٢ )روزنامه شماره ٥٢٦٦ »جهان صنعت«( 

زمانی که قیمت هر واحد این صندوق در س��طح ١٥٧٠ تومان قرار 
داش��ت، پیش بینی شد با رس��یدن قیمت به سطح حمایتی ١٥٠٠ 
تومان، کف قیمتی این الگو در سال جاری تشکیل شده و می توان 
انتظار رش��د قیمتی تا انتهای سال ١٤٠٢ را با هدف ٣٠٠٠ تومان 

در نظر گرفت. اکنون قیمت هر واحد این صندوق به ٢٤٥٠ تومان 
رسیده و اهداف قیمتی ٣٠٠٠ و سپس ٣٤٠٠ تومان تا انتهای سال 

جاری یا حداکثر بهار سال آتی معتبر خواهند بود.
*کارشناس بازار سرمایه

سری تحلیل های صندوق زعفران» نهال«
تحلیل روز

تصویر 1  تصویر2 
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مرکز پژوهش های اتاق ایران گزارشی با عنوان »حداقل 
دستمزد منطقه ای )2(: احصای سازوکاری برای تعیین 
دستمزد منطقه ای براساس ظرفیت های قانونی ماده 41 
قانون کار« منتشر کرد. تعیین دستمزد منطقه ای یکی 
از چالش هایی است که همواره در فضای سیاستگذاری 
کشور مطرح بوده، اما به دلیل برخی پیچیدگی ها، تاکنون 
اجرایی نشده است. این در حالی است که در ماده 41 قانون 
کار، ظرفیت قانونی برای تعیین این نوع دستمزد برحسب 
هزینه های معیشت در هر منطقه، دیده  شده است. براساس 
این ماده قانونی، حداقل دستمزد می تواند بسته به هزینه 
معیشت در نقاط مختلف کشور متفاوت باشد و تعیین 
آن با استفاده از دو معیار هزینه زندگی و تورم مجاز است. 
با این حال و برخلاف وجود چنین ظرفیتی این مهم در 

سیاستگذاری مورد استفاده قرار نمی گیرد.
تعیین دستمزد منطقه ای یکی از چالش هایی است که 
همواره در فضای سیاستگذاری مطرح بوده، اما بـه علـت 
برخـی پیچیدگی هایـی کـه بـر آن مترتـب است تاکنـون 
اجرایـی نشـده است. ایـن در حالـی است کـه در ماده 41 
قانون کار، ظرفیت قانونی برای تعیین دستمزد منطقه ای 
برحسب هزینه های معیشت در هر منطقه، دیده شده 
است. هرچند برای تعیین دستمزد عـلاوه بر هزینه های 
معیشت سایر مولفه ها )مانند بهره وری صنایع مختلف و 
وضعیت اقتصادی هر منطقه(، نیز باید دخالت داشته باشند 
که در قانون کار معیاری برای آنها دیده نشده، با این حال 
حتی از ظرفیت قانونی فعلی برای تعیین حداقل دستمزد 

بر حسب هزینه های معیشت نیز استفاده نشده است. 
ــوال  ــخ بـه ایـن س گـزارش حاضـر، بـا هـدف پاس
است  کـه آیـا تعییـن دستمزد منطقـه ای طبـق متـن 
مـاده 41 قانون کار، موضوعیت دارد یا خیر؟ اگــر پاسخ 
مثبت است موانع و چالش های اجــرای آن چیست؟ و 
توصیـه سیاستی بـرای اجـرای آنچـه می توانـد باشـد؟ 
به بررسی و تحلیـل دلایل و الزامـات تعییـن حداقـل 
دستمزد منطقـه ای در چارچـوب مـاده 41 قانـون کار 

می پـردازد.
ــت از آن دارد که هزینـه  ــی، حکایـ نتایج این بررس
معیشـت در نقـاط مختلـف کشـور، دارای پراکندگـی 
بسیاری است و در چنیـن شـرایطی کـه هزینـه معیشـت 
در نقـاط مختلـف کشـور بسیار متفـاوت است، تعییـن 
یـک حداقـل دستمزد یکسان بـرای کل کشـور، دارای 
پیامدهـای بسیاری از جملـه افزایـش تمایـل به استخدام 
غیررسمی در مناطق با هزینه های پایین و نیز ایجــاد 

شاغلان فقیر در مناطق با هزینه های بالاست. 
بـه ایـن ترتیـب کـه بـا تعییـن حداقـل دستمزد 
کشـوری یکسان بـرای همـه مناطـق، برخـی کارگـران در 
مناطـق بـا هزینه های بالاتر دستمزدی کمتر و در مناطق 
با هزینه های پایین تر دستمزد بیشتری دریافــت می کنند. 
از ایـن رو، بـه دلیـل بالا بـودن هزینـه استخدام کارگـر در 
مناطـق بـا هزینـه معیشـت پایین تـر، استخدام رسمی در 
این مناطق کاهش یافته و به طور کلی کارفرمایان تمایل 
خــود برای ایجـاد کسب وکار در ایـن نقـاط را از دست 
می دهنـد. بنابرایـن تعییـن حداقـل دستمزد یکسان 
کشـوری، نه تنها بـه ضـرر مناطـق بـا هزینه های بالا است، 
بلکـه عـدم تعییـن دستمزد متناسب با هزینه ها به ضرر 

کارگــران در مناطق با هزینه های پایین تر نیز است.
ـــان می دهد در  ــوی دیگـر ایـن مطالعـه نش از س
ــت و خـط  ــتان هایی کـه هزینـه زندگـی بالاتر اس اس
ــتمزد دارد یـا  ــر فاصلـه کمتـری بـا حداقـل دس فقـ
ــتمزد پایین تر از  در برخـی از نواحـی آن، حداقـل دس
نـرخ فقـر است، درصـد بالاتری از فقرا دارای سرپرست 
شاغل هستند. یعنی در این استان ها دستمزد حاصل از 
شغل، نتوانسته خانوارهـا را از فقـر نجـات دهـد، امـا در 
استان هایی ماننـد سیستان و بلوچستان، درصـد شاغلان در 
میـان فقـرا و غیر فقـرا تفـاوت معنـاداری داشـته و نشـان 
می دهد کـه یافتـن شـغل تـا حـد مناسبی خانـوار را از 

فقـر نجـات می دهد. 
در مجمـوع، حداقـل دستمزد کشـوری می توانـد 
باعـث ایجـاد تبعیـض در بیـن شاغلان در نقـاط مختلـف 
کشـور شـود به نحوی که در یک منطقه، شاغلان حتی 
با یافتن شغل نیز قادر نخواهند بود از فقر رهایی یابند. 
این موضوع بیش از پیش لزوم تعیین دستمزد به صورت 

منطقه ای را نشان می دهد. 
براساس ماده 41 قانون کار »شورای عالی کار، همه 
ساله موظــف است، میزان حداقل مزد کارگــران را بـرای 
نقـاط مختلـف کشـور و یـا صنایـع مختلـف بـا توجـه بـه 

معیارهـای ذیـل تعییـن کند:
ــزد کارگـران بـا توجـه بـه درصـد  1- حداقـل مـ
تورمـی کـه از طـرف بانـک مرکـزی جمهـوری اسامی 

ایـران اعلام می شود.
2- حداقـل مـزد بـدون آنکـه مشـخصات جسمی و 
روحـی کارگـران و ویژگی های کار محـول شـده را مورد 
ــد تا زندگــی یک  توجـه قرار دهد باید به اندازه ای باش
خانواده که تعــداد متوسط آن توسط مراجــع رسمی 

اعلام می شود را تامین کند.
تبصـره- کارفرمایـان موظف اند در ازای انجـام کار در 
ساعات تعیین شـده قانونـی بـه هیـچ کارگـری کمتـر از 
حداقـل مـزد تعیین شـده جدیـد پرداخـت نکنند و در 
صـورت تخلـف، ضامـن تادیـه مابه التفاوت مـزد پرداخت 

شـده و حداقـل مـزد جدیـد است.«
ــود در مقدمـه مـاده  همان طور کـه ملاحظه می ش

41 قانـون کار عبـارت »بـرای نقـاط مختلـف کشـور« و 
یـا »صنایـع مختلـف« ذکرشـده است. سپس در ادامـه 
بـه معیارهایـی کـه می توانـد دستمزد را بـرای نقـاط 
ـــور یـا صنایـع مختلـف تعییـن کنـد،  مختلـف کش

پرداختـه است. 
آنچـه در مـاده 41 قانـون کار به عنـوان مالکـی بـرای 
تعییـن دستمزد در »نقـاط مختلـف کشـور« یـا »صنایـع 

مختلف« مشخص شده به صورت زیر است:
- تعیین حداقل دستمزد بر اساس هزینه های معیشت 

در هر منطقه 
- رشد حداقل دستمزد بر اساس نرخ تورم 

ــیار مهم باید  ــه نکته بس ــن خصوص به س در ای
توجه کرد:

اول اینکـه هرچنـد قانونگـذار در بنـد اول راجـع بـه 
تـورم صحبـت کـرده و در بنـد دوم بـه هزینـه معیشـت 
ــت، امـا مشـخص است دومـی بـر اولـی  پرداختـه اس
مقـدم است. یعنـی ابتـدا بایـد دستمزد براساس معیـاری 
مشـخص شود که در ماده قانونی حاضـر، ایـن معیـار، 
هزینـه معیشـت در نظـر گرفته شـده است، سپس بایـد 
بـر اساس شـاخصی، رشـد داده شـود کـه در ایـن مـاده 
قانونـی ایـن شـاخص، تـورم ذکرشـده است، زیـرا اصولا 

تـورم شـاخص رشـد است، نـه هزینـه زندگـی.
نکتـه دوم کـه از اهمیـت بسیار بالایی برخـوردار است 
ایـن است کـه هرچنـد در مقدمـه مـاده، تعییـن دستمزد 
براساس صنایع مختلف نیز مجــاز شمرده شده است، اما 
در معیارهای تعیین حداقل دستمزد در متـن مـاده 41 
قانـون کار، هـر دو معیـار ذکرشـده تنهـا معطـوف بـه 
هزینـه معیشـت است کـه تفـاوت دستمزد در مناطـق 
مختلـف را مشـخص می کند و نـه صنایـع مختلـف را. 
یعنـی در یـک منطقـه جغرافیایـی کـه هزینـه معیشت 
یکی است اما صنایع مختلفــی وجــود دارد، قانونگــذار 
مشخص نکرده است که چــه ملاک و معیاری می تواند 

دستمزد در صنایع مختلف را از یکدیگــر متمایز کند. 
نکتـه سومی کـه بایـد بـه آن توجـه داشـت، عبـارت 
»منطقـه« در مقدمـه مـاده 41 قانـون کار است. در ایـن 
ماده مشخص نشده که منظــور از منطقه، چــه برشی از 
جغرافیا است. به عنوان مثــال آیا مناطق شهری - روستایی 
مدنظــر است یا استان ها و شهرستان های مختلف؟ البته 
باید توجــه داشت که شاید این امر را نتوان یک خلل 
ــتگذار است که  ــت و این سیاس و ضعــف قانونی دانس
ــده،  با توجــه به معیارهایی که در ذیل ماده تعریف ش
می تواند مشخص کند مناطق باید چطور تعریف شوند. 
به این ترتیب که تعیین کند به طورکلی چــه برشی از 
جغرافیا می تواند به عنوان »مناطق« مختلف تعریف شود 
به نحوی که هم هزینه های زندگـی و هـم تـورم در آنها 
به طـور معنـادار متفـاوت باشـد و هـم قابلیـت اجـرای 
حداقـل دستمزدهای متفـاوت را داشـته باشـد. با توجه 
به توضیحات فوق، در تعیین حداقل دستمزد، دو موضوع 

از یکدیگر قابل تفکیک است: 
استفاده از ظرفیت های قانونی فعلی ماده 41 � 

قانون کار 
در حـال حاضـر مـاده 41 قانـون کار ظرفیت هـای 

لازم بـرای تعییـن دستمزد منطقـه ای را مشـخص کـرده 
است، امـا در سیاستگذاری مـورد استفاده قـرار نمی گیـرد. 
بنابرایـن اولیـن قـدم ایـن است کـه بررسی شـود آیـا 
ــتمزد منطقـه ای براساس دو معیـار تـورم  تعییـن دس
و هزینـه معیشـت موضوعیـت دارد؟ اگـر موضوعیـت 
دارد چـرا اجـرا نمی شود و در ادامـه راهـکار اجرایـی آن 

پیشـنهاد داده شـود. 
در ایـن راستا لازم است ابتـدا تفاوت های منطقـه ای 
در هزینـه معیشـت و تـورم بررسی شـود و ملاحظه شود 
آیـا تعریـف دستمزد منطقـه ای براساس دو معیـار تـورم و 
هزینـه معیشـت موضوعیـت دارد یـا خیـر؟! و در ادامـه 

مفهـوم منطقـه تبییـن و رفـع ابهـام شود. 
ــس از انجــام این دو مورد، می توان لزوم تعریف  پــ
ــور را بررسی و تحلیل کرد.  دستمزد منطقه ای در کش
در نهایـت از ایـن طریـق، معیـاری بـرای تعییـن پایـه 
دستمزد منطقـه ای بـه دست می آیـد و بـا استفاده از تـورم 
منطقه ای می توان دستمزدها را در هر سال تعدیل کرد.

تعیین معیارهایی برای تفاوت دس�تمزد در  � 
صنایع مختلف 

ــاره شد در ماده 41 قانون کار تنها  همان طور که اش
ــتمزد در مناطق مختلف را متمایز  معیارهایی که دس
می سازند مشخص شده و معیاری برای تفــاوت دستمزد 
در رشته فعالیت های مختلف ذکر نشده است. بنابراین 
در حال حاضر ظرفیت قانونی برای تعریف این معیارها 

وجــود ندارد. 
پژوهش حاضر در پــی تعریف سازوکاری برای تعیین 
دستمزد منطقه ای براساس هزینه های معیشت در مناطـق 
مختلـف است. از ایـن رو ایـن پژوهـش مبتنـی بـر بنـد 
1 است کـه بـه آن اشـاره شـد. یعنـی استانداردسازی 
ــتمزد منطقـه ای بـا استفاده از  معیارهـای تعییـن دس

ظرفیـت مـاده 41 قانـون کار. 
تفاوت های منطقه ای در هزینه های معیشت و  � 

لزوم تعیین دستمزد منطقه ای 
هزینـه معیشـت و دستیابی بـه استاندارد مشـخصی از 
زندگـی در نقـاط مختلـف یـک کشـور می توانـد متفـاوت 
یا نزدیک به هم باشد. عموما هزینه های معیشت در نقاط 
مختلف کشورهای مختلف دنیا با هم متفــاوت است کـه 
ایـن تفـاوت نیـز ناشـی از دلایل و عوامـل متعـددی است. 
به طور کلـی کالاها و خدمـات از منظـر قابـل تجـارت 
بـودن در یـک طیـف قـرار می گیرنـد کـه در یـک سر 
آن کالاهایی هستند کـه کامـلا غیرقابـل تجـارت هستند 
)مانند زمین و ملک( و در یک سر دیگــر آن، کالاهایی 
هستند که بیشترین قابلیت تجارت پذیری را دارنـد )ماننـد 
خـوراک و پوشـاک(. بسته بـه میـزان تجارت پذیری کالا، 
قیمـت کالاها و خدمـات در مناطـق مختلـف کشـور بـه 
یکدیگـر نزدیـک خواهـد بـود. یعنـی به عنوان مثـال 
ــی، قیمـت بـرای  ــری از کالاهای خوراکـ بـرای یکس
مصرف کننده کـه روی کالا درج شـده در تمـام نقـاط 
کشـور یکسان است، زیـرا قابلیـت تجارت پذیری کالا بالا 
بـوده و اگـر قیمـت در یـک منطقـه جغرافیایـی به طـور 
مثـال در یـک استان نسبت بـه استان دیگـر کمتـر باشـد، 
صرفـه اقتصـادی بـر تجـارت کالا از منطقـه ارزان تر بـه 
منطقـه گران تر بـوده و در نتیجـه بـا عرضـه بیشـتر کالا 
در منطقـه گران تـر به مـرور قیمـت کاهـش پیداکـرده 
و صرفـه اقتصـادی ناشـی از تجـارت کاهش یافتـه و در 
نهایـت تمـام می شود. در برخـی مواقـع ممکـن است 
تفـاوت در قیمـت کالاهای قابـل تجـارت به انـدازه هزینـه 
حمل و یا سایر هزینه های وابسته به مکان )مانند اجاره بها( 
باشد که در این صورت نیز، تجــارت کالا از منطقه ارزانتر 
به گرانتر تا زمانی رخ می دهد که با لحاظ سایر هزینه ها، 

همچنان اختلاف قیمت محفـوظ باشـد.
درخصوص کالاها و به خصـوص خدمـات غیرقابـل 
ــت در مناطـق، قابـل برطـرف  تجـارت، تفـاوت قیمـ
شـدن از طریـق تجـارت کالا نیست. در انتهـای طیـف 
تجارت پذیـری، مسکن قـرار دارد. مسکن به هیچ عنـوان 
قابـل تجـارت نیست و از ایـن رو قیمـت مسکن در هـر 
منطقـه تحـت تاثیر عوامـل متعـددی ماننـد آب وهـوا، 
امکانـات و تسهیلات زندگـی، نزدیکـی بـه مراکـز مهـم 
اداری و کاری، مشـاغل موجـود در مناطـق و مـواردی 

نظیـر آن قـرار دارد. 
مجموعـه سبد مصرفـی خانـوار بسته بـه اینکـه تـا 

چـه حـد دارای کالای قابـل تجـارت و تـا چـه حـد دارای 
کالای غیرقابـل تجـارت است، دارای قیمت های مختلفـی 
در مناطـق مختلـف کشـور است. حتـی قیمـت کالاهای 
ــه اجــاره )به عنوان  قابـل تجــارت نیز به علت هزین
هزینه های اولیه تولید و عرضه کالا( می تواند تا حدی در 
نقـاط مختلـف کشـور متفـاوت باشـد و همان طور کـه 
اشـاره شـد هزینـه حمل ونقل نیـز بـر قیمـت کالاهای 
قابـل تجـارت موثر است. به عنوان مثـال می تـوان فـرض 
کـرد کـه قیمـت ماهـی در تهـران برابـر است بـا قیمـت 
ماهـی در مازنـدران به علاوه هزینـه حمـل و نگهـداری 

ماهـی از مازنـدران تـا تهـران. 
ــاوت در هزینه های زندگـی در نقـاط  بنابرایـن تفـ
مختلـف کشـور اجتناب ناپذیر است. در حقیقـت بـه علـت 
تفـاوت در هزینه های معیشـت است کـه در ادبیـات فقـر 
و رفـاه نیـز بـه هنـگام بـرآورد خـط فقـر در یـک کشـور، 
بـه محققـان و سیاستگذاران توصیه می شود درصورتی 
که تفــاوت قیمت ها در داخــل یک کشور زیاد است، به 
جــای یـک خـط فقـر کشـوری، مجموعـه ای از خـط 
فقرهـای مختلـف بـه تفکیـک نقـاط مختلـف داشـته 
ــا درآمدهـای متفـاوت در یـک  ـــند، زیـرا افـراد ب باش
منطقـه ممکـن است فقیـر و در یـک منطقـه دیگـر 
غیرفقیـر باشـند و نمی تـوان بـا یـک خـط فقـر کشـوری، 
درخصوص فقیـر یـا غیرفقیـر بـودن خانوارهـا در مناطـق 

مختلـف کشـور تصمیم گیری کـرد. 
اشاره شد که به علت تفــاوت در هزینه های معیشت، 
ــان، ممکن است خانوارهایی در یک  با یک درآمد یکس
منطقه از کشور فقیر و در یک منطقه دیگــر بالای خــط 
فقر باشند. این موضوع نشان می دهد تفــاوت در هزینه 
معیشت نیازمند تفــاوت در دستمزد دریافتی نیز است. 
یعنی به طور معمول انتظــار داریم تا در مناطقی که هزینه 
معیشت بالاتر است، دستمزدها نیز بالاتر باشد. اصولا این 
ــر خود به خــود در مناطـق بـا هزینه های بالاتر رخ  ام
خواهـد داد و کارفرمایـان معمولا در مناطـق بـا هزینه های 
بالاتر، دستمزدهای بالاتری نیـز پیشـنهاد می دهنـد، امـا 
آنچـه می توانـد باعـث ناهمگونـی در هزینه های معیشـت 
متفـاوت در مناطـق متفـاوت و دستمزدهای دریافتـی در 
ایـن مناطـق شـود، تعییـن کـف دستمزد یکسان در کل 
کشـور است. یعنـی در حالی کـه سطوح بالاتر دستمزد 
احتمالا دارای تناسب بیشـتری بـا هزینه های معیشـت 
ــت، امـا درصورتی کـه تنهـا یـک  در هـر منطقـه اس
حداقـل دستمزد کشـوری داشـته باشـیم، دچـار عـدم 
تناسب بیـن دستمزد دریافتـی و هزینه های زندگــی 

خواهیم شد. 
بنابرایـن در یـک جمع بندی کلـی می تـوان گفـت کـه 
اصولا تفـاوت در هزینه های زندگـی در مناطـق مختلـف 
ـــور امـری طبیعـی است کـه بـا توجـه بـه  یـک کش
تفـاوت در هزینـه کالاها و خدمـات غیرقابـل تجـارت یـا 
هزینه های جانبـی کالاهای قابـل تجـارت، رخ می دهد. 

در این میان سازوکار بازار نیز به نحوی طراحی می شود 
که کارفرمایان در مناطق با هزینه های بالاتر، دستمزدهای 
بالاتری را پیشنهاد می دهند و از این رو تا اینجــا، اشکالی 
از بابت هزینه های بالا و درآمدهای بالاتر وجـود نـدارد. 
در چنیـن شـرایطی اگـر سیاستگذاری حداقـل دستمزد 
را نیـز متناسب بـا هزینه های معیشـت در هـر منطقـه 
تعییـن کنـد، حداقـل دستمزد نیـز در هـر منطقـه بـا 
هزینه های معیشـت و بـا سایر سطوح دستمزد همخـوان 
خواهـد بـود، امـا اگـر یـک دستمزد کشـوری به عنـوان 
حداقـل دستمزد بـرای کل کشـور تعییـن شود، به احتمال 
زیاد عــدم تناسب بسیاری بین هزینه ها و حداقل دستمزد 
و همچنین سایر سطوح دستمزد و حداقـل دستمزد رخ 
ــد داد. به نحوی کـه انتظـار می رود در مناطـق  خواهـ
ارزان تـر، حداقـل دستمزد نقـش حداکثـر دستمزد را 
بـازی کـرده و سایر سطوح دستمزد نیـز بسیار بـه آن 
نزدیـک باشـند و در مناطـق بـا هزینه های بالاتر، بخـش 
زیـادی از کارگـران دریافت کننده حداقـل دستمزد دچـار 
مشـکل در تامین هزینه های زندگـی بـوده و حتـی بـا 

فقـر مواجـه باشـند. 
ایـران یکـی از کشـورهایی است بـا مساحت زیـاد و 
پراکندگـی جغرافیایـی، دارای سطوح مختلفـی از هزینـه 
معیشـت در نقـاط مختلـف است. بـه همیـن جهـت است 
کـه بـه نظـر می رسد تعییـن یـک حداقـل دستمزد 

ــوری در کل ایران نمی تواند پاسخگوی تفاوت های  کش
منطقه ای در هزینه های معیشت باشد. بر همیـن اساس 
ــز، تفاوت های منطقـه ای در  ــاده 41 قانـون کار نیـ مـ
تعییـن حداقـل دستمزد را بـه رسمیت شـناخته است و 
بـه سیاستگذار ایـن امـکان را داده تـا حداقـل دستمزد 
ــاس تفـاوت هزینه های معیشـت، بـرای نقـاط  را براس
مختلـف کشـور تعییـن کنـد. بااین حـال تاکنـون تعییـن 
دستمزدهای منطقـه ای در کشـور مـا محقـق نشـده 
ــتمزد کشـوری  و تابه حـال همـواره یـک حداقـل دس

وجـود داشـته است. 
همان طورکـه اشـاره شـد، ایـن مطالعـه بـه بررسی 
لـزوم تعییـن دستمزد منطقـه ای و احصـای سازوکاری 
بـرای آن با استفاده از ظرفیت های قانونی ماده 41 قانون 
کار می پــردازد. از این رو در این گــزارش، ابتدا تفاوت های 
منطقه ای در هزینه های معیشت در دو بخــش هزینه های 
خوراکی و هزینه های مسکن احصا می شود. نتایج ایـن 
بخـش نشـان می دهد کـه آیـا تفـاوت معنـادار بیـن 
هزینه های معیشـت در نقـاط مختلـف کشـور وجـود 
دارد یـا خیـر؟! سپس در قسمت دوم بـه لـزوم تعییـن 
دستمزد منطقـه ای پرداختـه می شود. در حقیقـت نتایـج 
قسمت اول از ایـن بخـش مشـخص خواهـد کـرد کـه 
ــتمزد منطقـه ای  ــا اصولا مـا نیازمنـد تعییـن دس آیـ

هستیم یـا خیـر.
تفاوت های منطقه ای در هزینه معیشت  � 

بررسی تفـاوت منطقـه ای در هزینـه معیشـت صرفـا 
از طریـق مشـاهده میـزان هزینـه در مناطـق مختلـف 
کشـور تعریـف می شود که قابل احصـا نیست. در ادبیـات 
اقتصـادی، شـاخصی تحـت عنـوان برابـری قـدرت خریـد 
)PPP( وجود دارد که از طریـق آن بتـوان هزینـه یـک 
ـــخص کالا در نقـاط مختلـف جهـان را بـه  سبد مش

دست آورد. 
معیـار »برابـری قـدرت خریـد« تلاش می کنـد به 
جـای استفاده از نـرخ ارز یعنـی نسبت واحـد پـول یـک 
کشـور بـه کشـوری دیگـر، قـدرت خریـد واحدهـای 
پولـی مختلـف را بـا یکدیگـر مقایسه کنـد. بـرای ایـن 
منظـور نسبت قیمـت یـک سبد کالای مشـابه در دو 
کشـور، با هـم مقایسه شـده و نـرخ ارز برابـری قـدرت 
ــت می آید. در محاسبات و  خریـد از ایـن روش بـه دس
مقایسه های بین المللی درخصوص وضعیت رفاهی کشورها، 
تلاش می شود به جـای نـرخ ارز از نـرخ ارز برابـری قـدرت 
خریـد استفاده شـود به نحوی کـه بانـک جهانـی نیـز 
تولیـد ناخالـص داخلـی کشـورها بـر حسب برابـری 
ــبه می کند و به عنـوان معیـار  قـدرت خریـد را محاس
مقایسه بـرای وضعیـت رفاهـی یـا بـه عبارتـی هزینه های 

معیشـت مـورد استفاده قـرار می دهد.
ــت در معیـار برابـری قـدرت خریـد این  در حقیقـ
طـور عنـوان می شود کـه آنچـه نسبت برابـری ارزهـا بـه 
یکدیگـر است، لزوما نسبت قدرت خرید ارزها به یکدیگــر 
را نشان نمی دهد، زیرا نرخ ارز در بهترین حالت تنها نسبت 
ارزش کالاهای قابل تجــارت دو کشور به یکدیگــر است، 
اما در سبد مصرف مردم، مجموعــه ای از کالاهای قابل 
تجــارت و غیرقابل تجــارت وجــود دارد که درصورتی که 

هزینه این دو به یکدیگــر سنجیده شود، نسبتی به دست 
می آید که لزوما برابر نرخ ارز نیست. به عنوان مثــال اگــر 
یک دلار آمریکا به اندازه 30 هزار تومان ایران ارزش داشته 
باشد، ممکن است که یک سبد یک دلاری در آمریکا )از 
مجموع هزینه های قابل تجــارت و غیرقابل تجــارت(، در 
ایران به اندازه 6 هزار تومان ارزش داشته باشد. بنابرایـن در 
حالی کـه نـرخ ارز 30 هـزار تومـان است، نـرخ برابـری 

قـدرت خریـد 6 هـزار تومـان بـه دست می آیـد. 
حال این موضوع را در داخــل یک کشور در نظــر 
بگیرید. در ایران، واحد پــول ملی، ریال است. یعنی به 
ــهر مشهد و زاهدان، از ریال  عنوان مثــال در هر دو ش
استفاده می شود و نرخ برابری یک ریال در مشهد مشـابه 
همـان نـرخ ارز بیـن ریـال ایـران و دلار آمریکا است. امـا، 
برابـر یـک ریـال در زاهـدان است. ایـن برابـری قـدرت 
خریـد یـک ریـال در مشـهد بـا یـک ریـال در زاهـدان 
متفـاوت است. یعنـی بـه علـت تفـاوت قیمت ها، یـک 
ریـال قـدرت خریـد متفاوتـی در ایـن دو شـهر دارد و 
به عنوان مثـال ممکـن است یـک سبد مشـابه کالا و 
خدمـات )قابـل تجـارت و غیرقابـل تجـارت( در مشـهد 
6 ریـال و در زاهـدان یـک ریـال ارزش داشـته باشـد و در 
چنیـن حالتـی نـرخ برابـری قـدرت خریـد ریـال مشـهد 

و زاهـدان برابـر 6 خواهـد بـود و نـه یـک. 
ــد که نشان دهد  مقدمه فــوق از این جهت بیان ش
به منظــور مقایسه هزینه های معیشت در نقاط مختلف 
کشـور، لازم است تـا ابتـدا یـک سبد واحـد و یکسان 
از مجمـوع کالاهای قابـل تجـارت و غیرقابـل تجـارت 
تعریـف شـود و سپس هزینـه ایـن سبد در نقـاط مختلـف 
کشـور نسبت بـه یکدیگـر بـرآورد شود. نسبت هزینـه 
ایـن سبد در نقـاط مختلـف بـه یکدیگـر، نشـان دهنده 
ـــور  ارزش رفاهـی یـک ریـال در نقـاط مختلـف کش
خواهـد بـود. در ایـن صـورت است کـه اگـر ایـن نسبت 
در نقـاط مختلـف کشـور اختلاف معنـاداری بـا یکدیگـر 
ــت کـه ارزش رفاهـی  داشـته باشـد، بـه ایـن معناس
حداقـل دستمزد کشـوری در نقـاط مختلـف کشـور 
ــاوت بـوده و در نتیجـه بـا اجـرای یـک حداقـل  متفـ
دستمزد کشـوری، بیـن کارگـران در نقـاط مختلـف 

کشـور، تبعیـض شـکل گرفته است. 
همان طور کـه اشـاره شـد، در ایـن قسمت بـه بررسی 
تفـاوت در هزینه ها در مناطـق مختلـف کشـور بـا تعریـف 
یـک سبد یکسان کشـوری از مجموعـه کالاهای قابـل 

تجـارت و غیرقابـل تجـارت پرداختـه خواهـد شـد. 
ــاخت سبد یکسان، لازم است تا به الگــوی  برای س
مصرف خانوار مراجعــه شود. الگــوی مصرف خانوار از 
طریـق داده های هزینـه و درآمد خانـوار مرکـز آمـار ایـران، 
قابل احصـا است. لازم است تـا یـک سبد مشـخص بـر 
ــب سهم مصـرف هـر یـک از اقلام در هزینه های  حس
خانـوار احصـا شـود. به عنوان مثـال فـرض کنیـد سبد 
مصرفــی از خــوراک، مسکن و سایر هزینه ها تشکیل 
شده است. در چنین شرایطی برای هر منطقه سهم هزینه 
خــوراک، مسکن و سایر هزینه ها از کل هزینه های خانوار 
متفــاوت است و از این رو برای ساخت نسبت هزینه ها 
بـه یکدیگـر لازم است تـا ایـن موضـوع در نظـر گرفتـه 
شـود. از طـرف دیگـر بایـد قیمتـی را کـه خانوار برای 
هر واحد از کالاها و خدمات می پــردازد، در محاسبه سبد 

مورد استفاده قرار داده شود. 
در هزینه های خوراکی، خانوار با تنوع بسیاری از مواد 
ــت تا ابتدا  ــت و از این رو لازم اس خوراکی مواجــه اس
سبدی از مواد خوراکی براساس الگــوی مصرف خانوار و 
یا براساس استانداردی از پیش تعیین شده مشـخص شـود 
و قیمـت ایـن سبد احصـا شود. در هزینه های مسکن، 
قیمـت اجـاره یـک متـر واحـد مسکونی به خوبی می تواند 
تفــاوت در هزینه تامین مسکن در مناطق مختلف نسبت 

به یکدیگــر را نشان دهد. 
برای سایر اقلام، پیچیدگی های زیادی وجــود دارد، 
زیرا اولا استانداردی برای سایر هزینه های خانوار نیست 
و در هر منطقه می تواند متفــاوت باشد و ثانیا قیمت هر 
واحد خدمات یا کالاهای غیرخوراکـی براساس داده های 
هزینـه و درآمد خانـوار قابل احصـا نیست. در حالی کـه 
قیمـت هـر واحـد )گـرم( خوراکـی و هـر واحـد مسکن 
)یـک متـر اجاره بها( در داده های هزینـه و درآمد خانـوار 
مرکـز آمـار ایـران ثبـت می شود، امـا درخصوص سایر 
کالاها سرجمع هزینـه در هـر کالا و خدمـت ثبت شـده و 
قیمـت هـر واحـد آن مشـخص نیست. در چنین شرایطی 
اگــر سهم هزینه خــوراک و مسکن از کل هزینه خانوار، 
بالاتر از 50 باشد، می توان با استفاده از سبد استانداردی از 
ایـن دو، شـاخص هزینه های معیشـت بـرای هـر منطقـه 

را بـه دست آورد.
ــکن و خـوراک در دو سر طیـف  به طورکلـی مس
تجارت پذیری قـرار دارنـد و انتظـار می رود تفـاوت در 
ــایر هزینه ها بیـن مناطـق مختلـف در بیـن ایـن  س
ـــاخصی از  ـــرایط ش طیـف قـرار گیـرد. در ایـن ش
یـک سبد استاندارد خوراکـی و مسکن می توانـد تـا 
حـدود زیـادی تفـاوت در هزینـه معیشـت در مناطـق 

مختلـف را نشـان دهـد. 
ــماره )1( نشان داده شده  همان طور که در نمودار ش
ــت، بین 60 تا 70 درصد از هزینه های خانوار، صرف  اس
هزینه خــوراک و مسکن می شود. بنابراین ساخت سبدی 
ترکیبی از خــوراک و مسکن می تواند تا حد قابل توجهی 

از هزینه های خانوار را پوشش دهد.

مرکز پژوهش های اتاق ایران سازوکار تعیین دستمزد منطقه ای را بررسی کرد

تعیین دستمزد مطابق تورم و هزینه معیشت
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 »ChatGPT« درآمد 1/6 میلیارد دلاری خالق 
 در سال 2023

»جهان صنعت«- OpenAI طی ماه گذشته روزهای عجیبی را پشت سر 
گذاش��ت و ابتدا »سم آلتمن« مدیرعامل آن به  طور ناگهانی اخراج شد، اما او 
در نهایت به  س��مت خود بازگش��ت. با این حال، استارت آپ سازنده چت بات 
ChatGPT حتی با وجود این مش��کلات، از نظر مالی عملکرد خوبی داشته 
اس��ت. طبق آخرین گزارش های مربوطه، این شرکت 1/6 میلیارد دلار درآمد 
سالانه داشته که نسبت به رقم 1/3 میلیارد دلاری که اواسط اکتبر گزارش شده 
بود، در عرض دو ماه 20 درصد افزایش یافته است. استارت آپ تحت حمایت 
 ChatGPT از زمان راه اندازی سرویس پریمیوم ،OpenAI ،مایکروس��افت
در فوریه س��ال جاری روند رو به رش��د خود را حفظ کرده و کاربران بیش��تری 
 The اش��تراک های آن را خریداری می کنند. حالا داده های جدیدی توس��ط
Information ارائه شده است که نشان می دهد OpenAI می تواند 130 
میلیون دلار درآمد ماهانه داشته باشد. نکته چشمگیر این گزارش به مقایسه 
درآمد س��الانه OpenAI مربوط می ش��ود. به گفته »اینفورمیشن«، سازنده 
ChatGPT برای دوره 12 ماهه سال گذشته 28 میلیون دلار درآمد داشته و 
برای سال 2023 موفق به کسب 1/6 میلیارد دلار شده و بنابراین درآمد سالانه 
این استارت آپ 5700 درصد افزایش پیدا کرده است. این رشد عظیم احتمالا  
علاقه سرمایه گذاران را برانگیخته است، زیرا بلومبرگ پیش تر در گزارشی گفته 
ب��ود ک��ه OpenAI ظاهرا  در حال انجام مذاکرات اولی��ه برای دریافت دور 
جدیدی از سرمایه است که ارزش این شرکت را حداقل به 100 میلیارد دلار 
می رساند. جزئیات مربوط به شرکای جدید این شرکت هنوز مشخص نیست. 
گفته می شود اگر این سرمایه گذاری طبق برنامه پیش برود، OpenAI پس 
از شرکت فضایی اسپیس ایکس متعلق به ایلان ماسک، به دومین استارت آپ 
ارزش��مند ایالات متحده تبدیل خواهد ش��د. علاوه بر این، OpenAI  ظاهرا  
مذاکراتی را برای جمع آوری بودجه بین 8 تا 10 میلیارد دلاری از شرکت مستقر 

در ابوظبی G42 انجام داده است.

ناکامی جدید برای »نوکیا«
»جهان صنعت«- گروه تجهیزات مخابراتی نوکیا پیش بینی کرد به اهداف 
مالی خود برای کل سال دست پیدا نخواهد کرد. نوکیا اعلام کرد در دورنمای 
کل س��ال خود، نهایی شدن تجدید مجوز معوقه در واحد »نوکیا تکنولوژی« 
را فرض گرفته بود. این ش��رکت هیچ اطلاعاتی درباره اینکه این مجوزها، چه 
هس��تند و چه طرفینی س��رگرم مذاکره برای تمدید آنها بودند، فراهم نکرد. 
شرکت فنلاندی نوکیا انتظار دارد مذاکرات قبل از پایان سال به نتیجه برسد 
و در سال 2024 حل شود تا عملکرد مالی این شرکت در سال آینده سودآور 
باشد. مجموعه امتیازهای انحصاری نوکیا بر 140 میلیارد یورو سرمایه گذاری 
در تحقیق و توسعه، پایه ریزی شده و از حدود 20 هزار امتیاز انحصاری تشکیل 
شده که بیش از 5500 مورد آن برای شبکه نسل پنجم، ضروری است. نوکیا 
اوایل سال میلادی جاری، یک توافق امتیاز انحصاری بلندمدت جدید با اپل امضا 
کرده بود، زیرا توافق فعلی آنها در پایان سال 2023 منقضی می شود. کاهش 
فروش تجهیزات شبکه نسل پنجم در بازارهای کلیدی مانند آمریکای شمالی، 
حاشیه سود این شرکت را کاهش داده است. شرکت AT&T اوایل دسامبر، 
شرکت اریکسون را برای ساخت شبکه مخابراتی انتخاب کرد و به این ترتیب، 
سهم نوکیا را به رکورد پایین  جدیدی رساند. این قرارداد 14 میلیارد دلاری پنج 
ساله، سهم اریکسون در یکی از بزرگ ترین بازیگران مخابراتی جهان را افزایش 
خواهد داد و حضور رقیب نوکیا در بازار آمریکای شمالی را تضعیف خواهد کرد. 
نوکیا که کاهش 20 درصدی فروش در س��ه ماهه س��وم را گزارش کرد، اعلام 
کرد ممکن است به اهداف کل سال 2023 درخصوص فروش خالص، حاشیه 
سود عملیاتی قابل مقایسه و جریان نقدی آزاد دست پیدا نکند. این شرکت 
اعلام کرد: انتظار می رود فروش خالص کسب و کارهای شبکه های نوکیا در سه 
ماهه چهارم، بهبود قابل توجهی را نشان دهد. قرار است نوکیا، نتایج فصلی و کل 
سال را در 25 ژانویه گزارش کند. این سازنده تجهیزات شبکه در اکتبر، حداکثر 
14 هزار شغل را برای کاهش هزینه ها تعدیل کرد، اما در آن زمان، چشم انداز 
کل سال خود را تغییر نداد. براساس گزارش رویترز، نوکیا انتظار داشت فروش 
خالص س��ال 2023، بین 23/2 میلیارد ی��ورو )25/60 میلیارد دلار( تا 24/6 
میلیارد باشد و صرفه جویی بین 800 میلیون یورو تا 1/2 میلیارد یورو تا سال 

2026 را هدفگذاری کرده است.

آپدیت جدید »اپل« اتصال به اینترنت همراه را 
مختل می کند

»جهان صنع�ت«- آپدیت »iOS 17.2.1« اپ��ل برای برطرف کردن 
چالش خالی شدن شارژ باتری، مشکل دیگری برای کاربران به وجود آورده 
و اتصال دستگاه به اینترنت همراه را مختل می کند. درخصوص موبایل ها 
نرم افزار از سخت افزار اهمیت بیشتری دارد. آپدیت های نرم افزاری با افزودن 
ویژگی های جدید و ارتقای کارآمدی س��بب می ش��وند دستگاه ها بهتر کار 
کنند. با وجود این کنترل سیس��تم عامل های��ی مانند اندروید و iOS کار 
ساده ای نیست. حتی کوچک ترین اشتباه ممکن است مشکلاتی جدی برای 
میلیون ها کاربر آیفون ایجاد کند. متاسفانه هنگامی که کاربران اپل سیستم 
عامل نسخه »iOS 17.2.1 »  را دانلود کردند با این مشکل روبه رو شدند و 
اتصال برخی دستگاه های آپدیت شده به اینترنت مختل شد. اپل چند روز 
قبل آپدیت »iOS 17.2.1« را عرضه کرد. این آپدیت ویژگی های جدیدی 
برای آیفون به ارمغان نیاورد بلکه مش��کل تخلیه شارژ باتری را هم همراه 
داشت. هرچند شرکت توانست این چالش را برطرف کند، اما به نظر می رسد 
مشکل دیگر جایگزین آن شده است. اکنون برخی کاربران آیفون در سراسر 
جهان پس از به روز رسانی »iOS 17.2.1«  با اختلال در اتصال به اینترنت 
سلولار روبه رو شده اند. با وجود تلاش کاربران برای ریست یا تنظیم دوباره 
دستگاه از جمله بازگشت به تنظیمات کارخانه، این چالش همچنان پابرجا 
بود. اپل بیانیه ای در این باره صادر نکرده است. کاربرانی که آپدیت »17.2.1 
iOS« را نصب نکرده اند باید مراقب باش��ند، زیرا ممکن اس��ت با انجام آن 
چالش هایی در دستگاه هایشان به وجود بیاید. احتمالا اپل به زودی با ارائه 

آپدیت های جدید این مشکلات را برطرف کند.

احس�ان کاظمی- در دنیای پرتحرک 
رمزارزها، بیت کوین به عنوان پیشرو و نماد 
این فضا همواره مورد توجه سرمایه گذاران 
و نهاد های نظارتی بوده اس��ت. به خصوص 
در ماه های اخیر، با به روزرس��انی و انتشار 
گزارش های جدید توسط کمیسیون بورس 
و اوراق به��ادار ایالات متحده، بازار ش��اهد 
نوسانات قابل توجهی بود. در حالی  که سال 
2023 به  پایان رس��یده است، وال استریت 
اطمینان دارد تصویب صندوق قابل معامله 
بیت کوین در بورس )ETF( به زودی انجام 
خواه��د ش��د، زیرا چندین ش��رکت مالی، 
برنامه های به روزشده خود را در کمیسیون 
 )SEC( بورس و اوراق بهادار ایالات متحده
برای ETF ثبت کرده اند. به  گزارش رویترز 
ETF جدی��د بیت کوی��ن تا هفت��ه آینده 
می تواند به تایید SEC برس��د. طبعا  همه 
ش��رکت هایی که درخواس��ت خود را برای 
SEC ارسال کرده اند امیدوارند تاییدیه  لازم 
را دریافت کنند. پرونده های ش��رکت هایی 
مث��ل Valkyrie جزئی��ات ETFه��ای 
ارائه  شده را به  اشتراک می گذارند. صندوق 
قابل معامله در بورس، ابزار سرمایه گذاری ای 
در بازار س��هام محسوب می شود که شامل 
 ETF .کالا، سهام یا س��ایر دارایی ها است
به سرمایه گذاران بازار سهام اجازه خرید و 
فروش دارایی های رمزارزی مثل بیت کوین 
را می دهد. البته کارمزد شرکت ها برای ارائه 
 ETF خدمات سرمایه گذاری سهامداران در
بیت کوین می تواند با یکدیگر متفاوت باشد. 
به  عنوان مثال صندوق Fidelity با امتیاز 
پایه 3۹، کمترین کارمزد را دارد، در حالی 
ک��ه کارمزد 0/5۹ درص��دی برای صندوق 
Invesco بالاتر اس��ت. ب��ه  طور کلی 14 
 ETF ش��رکت س��رمایه گذاری امیدوارند

بیت کوین آنها تایید شود.
اواخ��ر هفت��ه گذش��ته  پ��س  از اینکه 
Cathie Wood's Ark Invest تعداد 
4/3 میلیون سهم ETF بیت کوین در بازار 
فیوچ��رز را خریداری ک��رد، برترین رمزارز 
جه��ان از نظر ارزش ب��ازار به صدر خبرها 
آم��د. Ark نی��ز ب��رای ETF بیت کوین 
درخواس��ت داده و برای رف��ع نگرانی های 
کمیس��یون ب��ورس و اوراق بهادار در مورد 
دس��تکاری بازار و تقل��ب در بازار رمزارزها 

همکاری می کند.
با این حال در چند روز گذش��ته قیمت 
بیت کوی��ن رال��ی نمادینی را ب��ه نمایش 
گذاش��ت ک��ه فاصله بین س��طوح فعلی و 
مقاومت محوری را کاهش داد. متاس��فانه 
گاوها نتوانستند رالی را بالاتر از مواردی نگه 
دارند که به خرس ها فرصتی برای از دست 
دادن برخی دستاوردها را می داد. اگرچه به 
نظر می رس��د روند نزولی غالب کوتاه مدت 
باشد، اما به نظر می رسد اقدام بعدی، نزول 
جدیدی را تایید کند و ممکن است قیمت 
بیت کوین را به پایین ترین میزان جدید خود 
بکشاند. قیمت بیت کوین برای اولین بار در 
چند ماه گذش��ته به زیر میانگین متحرک 
نمای��ی )EMA-20( روزان��ه و 42 هزار و 
542 دلار رس��یده ک��ه از بالاترین قیمت 

چند ماهه خارج شده است. با افزایش حجم 
خرسی، اکنون پتانسیل نزولی کوتاه مدت 
می تواند فعال باشد، با این حال، اگر قیمت 
-EMA( در طول بسته شدن ماهانه به زیر

20(  برس��د، ممکن است معاملات نزولی 
تایید ش��وند. علاوه بر این، شاخص قدرت 
نسبی )RSI( به زیر 50 سقوط کرده است 
که نشان می دهد بازار دیگر در حال افزایش 
نیس��ت، اما با وجود ابرهای نزولی که روی 
قیمت بیت کوین ش��ناور هستند، احتمال 
بازگشت صعودی در بلندمدت وجود دارد. 
به گفته تحلیلگر محبوب رمزارزها، »مایکل 
وند پوپ«، قیمت بیت کوین با اخبار تایید 
صندوق قاب��ل معامله در بورس بیت کوین 
)ETF(  در آستانه صعود است. این تحلیلگر 
معتقد است که قیمت ممکن است به 48 
هزار تا 52 هزار دلار برس��د و بعدها کمی 
کاهش یابد و اوج قیمت جدید را در اواخر 

سال 2024 نشان دهد.
پیش بینی آینده »اتریوم« � 

 ،HashKey شیائو فنگ«، رییس گروه«
پیش بینی کرده اس��ت که اتریوم در سال 
2024، در زمین��ه ارائه نوآوری های مربوط 
به فناوری بلاکچین، دس��ت برتر را خواهد 
داش��ت. وی به پتانسیل بی نظیر اتریوم در 
پیشبرد حوزه بلاکچین و انتقاداتی که نسبت 
به استراتژی فعلی توسعه بیت کوین وجود 
دارد، اشاره کرد. »شیائو« بر نقش برجسته 
اتریوم در آینده فناوری بلاکچین تاکید کرد 
و گفت: »هیچ پلتفرمی از نظر پیشرفت های 
تکنولوژیک��ی، حتی نزدی��ک به اتریوم هم 
نیست.« این پیشتازی با تلاش های مداوم 

اتریوم در توسعه برنامه هایی با ارزش واقعی 
و موارد اس��تفاده خاص به دست آمده که 
موقعی��ت ای��ن بلاکچین به عن��وان رهبر 
نوآوری را تثبیت می کند. »ش��یائو فنگ« 
به مس��یر لازم برای موفقی��ت بیت کوین 
اش��اره و عنوان کرد که این بلاکچین باید 
به ویژگی های اساس��ی خود پایبند باشد. 
علاوه ب��ر این، وی در م��ورد بلوغ فناوری 
لای��ه 2 بلاکچی��ن صحبت و ب��ر نقش آن 
در حمایت از تکثیر برنامه های کاربردی با 

ارزش ملموس تاکید کرد.
کلی��دی  رونده��ای  از  دیگ��ر  یک��ی 
شناسایی شده توس��ط »شیائو« برای سال 
2024، ادغام بلاکچین با هوش مصنوعی و 
گسترش نفوذ حوزه کریپتو در محیط های 
آموزش��ی اس��ت. او تصور می کند فناوری 
بلاکچی��ن، ایجاد ش��بکه های همکاری در 
مقیاس بزرگ را تسهیل می کند و می تواند 
نقشی محوری در مدیریت مالکیت معنوی 
برای هوش مصنوعی داشته باشد. »شیائو« 
با تاکید بر ماهیت بلاکچین که وابس��تگی 
زیادی ب��ه توس��عه دهندگان خ��ود دارد، 
خاطرنشان کرده است که احتمال موفقیت 
بلاکچین هایی که توسط توسعه دهنده های 
بیشتری حمایت می ش��وند، بیشتر است. 
این دی��دگاه با ای��ن ایده که ش��بکه های 
بلاکچین برای جلب توجه توسعه دهندگان 
و ن��ه افزایش تقاضای مصرف کننده رقابت 

می کنند، مطابقت دارد.
تحلیل قیمت »سولانا« � 

»سولانا« در سال 2023 بیشترین بهبود 
قیمت را داش��ت و تقریب��ا  1215 درصد 

نس��بت به ک��ف چرخه خ��ود یعنی 8/27 
دلار در دسامبر 2022 رشد کرد. علاوه بر 
این، ارزش این رمزارز نسبت به بیت کوین، 
از کف چرخه خ��ود یعنی 0/00004۹52 
بیت کوی��ن که در 5 ژوئن ثبت ش��ده بود، 
485 درصد افزایش یافت. قیمت سولانا در 
سال 2022، حدود ۹5 درصد کاهش یافت 
و به زیر 10 دلار رسید. این کاهش قیمت 
عمدتا به سقوط صرافی FTX نسبت داده 
می شود. با وجود این کاهش شدید، این ارز 
دیجیتال در سال 2023 و با وجود فروش 
دارایی ها توسط صرافی FTX، به دلیل رشد 
قابل توجه استفاده از برنامه های غیرمتمرکز، 
افزایش تقاضای بازار و فعالیت شبکه و ثبات 
شبکه، رشد قیمت را تجربه کرد. در چارت 
»سولانا«، نشانه هایی از نزول قیمت در آغاز 
سال 2024 مشاهده می شود. شاخص قدرت 
نسبی  )RSI(  هفتگی بالای سطح 70 قرار 
دارد، بنابراین پتانس��یل کاهش قیمت در 
هفته های آین��ده افزایش می یابد. علاوه بر 
این، وقوع س��ناریوی فروش سولانا، در پی 
عدم موفقیت خریداران در غلبه بر مقاومت 
سطح 0/5 فیبوناچی نزدیک به 132 دلار، 

محتمل به نظر می رسد.
ظهور الگوه�ای تاریخی »دوج کوین«  � 

در نمودار »پپه«
»مکس ش��وارتزمن«، مدیرعامل پلتفرم 
 ،Because Bitcoin تجزیه و تحلیل رمزارز
با انتش��ار نم��وداری در پلتفرم ایکس، توجه 
جامع��ه ارزه��ای دیجیت��ال را ب��ه »برخی 
ش��باهت های چش��مگیر« میان »پپه« در 
2023 و »دوج کوی��ن « در 2020 جلب کرد 

و نوشت: »اگر قرار به تکرار تاریخ باشد، امکان 
یک جهش قیمت برای »پپه« در چشم انداز 
پیش رو وجود دارد.« قیمت پپه از ماه نوامبر 
همانند قیمت دوج کوی��ن در بازه زمانی ماه 
مه 2020 تا ابتدای سال بعد، قبل از رسیدن 
به بالاترین حد 0/7 دلاری خود در مه  2021، 
در حال تثبیت است. دوج کوین در آن زمان، 
برای رسیدن به بالاترین قیمت خود، بیش از 
26000 درصد رشد کرد. جالب اینجاست که 
شباهت های قابل توجه میان میم کوین های 
مذکور فقط در نمودارها نیست. »شوارتزمن« 
این واقعیت را برجس��ته کرد که ارزش بازار 
فعلی پپه در حدود 600 میلیون دلار است، 
همانن��د ارزش ب��ازار دوج کوین تا دس��امبر 
2020. پپه پس از عرضه موفقیت آمیز خود 
در آوریل 2023، تا ماه مه  امس��ال سردمدار 
بازار میم کوین ها ب��ود. این رمزارز به یکی از 
پرمعامله ترین توکن ها در آن دوره تبدیل شد 
و در نتیجه، قیمت آن به شدت افزایش یافت. 
با وجود این، در ماه آگوست، اکوسیستم »پپه« 
به دلیل فروش بیش از نیمی از توکن ها توسط 
برخی از اعضای س��ابق تیم خود، با شکست 
مواجه شد و قیمت این میم کوین هم شروع 

به ریزش کرد.
پیش بینی عملکرد »شیبا« � 

»ش��یبا«، یکی دیگر از می��م کوین های 
محب��وب در ب��ازار، اخی��را ش��اهد فعالیت 
قابل توجهی از سوی سرمایه گذاران و جامعه 
 Whale بوده است. داده های پلتفرم ردیابی
Alert حاکی از حرکت عظیم 4/25 تریلیون 
توکن»شیبا« بین کیف پول ها است که علاقه 
شدید سرمایه گذاران را نشان می دهد. علاوه 
بر این، جامعه شیبا به طور فعال در سوزاندن 
توکن ها مشارکت داشته است. در نتیجه این 
تلاش ها، قیمت شیبا در 30 روز گذشته، 27/5 
درصد افزایش یافته است. صرف نظر از نوسانات 
اخیر قیمت، یک تحلیلگر توصیه کرده که از 
شیبا غافل نش��وید. او با اشاره به بریک آوت 
اخی��ر قیمت اتریوم به ب��الای  2/300 دلار، 
گفت که انتظار دارد شیبا نیز همین روند را 
دنبال کند: »تعجب نمی کنم اگر یک کندل 
س��بز بزرگ دیگر شبیه کندل اکتبر 2021 
ببینیم، زمانی که )شیبا اینو( سرانجام از این 

محدوده خارج شد.«
در زم��ان نگارش این گ��زارش، مجموع 
ارزش ب��ازار جهانی ارزه��ای دیجیتال 1/64 
تریلی��ون دلار برآورد می ش��ود که این رقم 
نس��بت به روز قبل  0/06 درصد کمتر شده 
است. در حال حاضر 50/0۹ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیت��ال در اختیار بیت کوین بوده 
که در یک روز 0/22 درصد افزایش داش��ته 
است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 24 
ساعت گذشته 43/74 میلیارد دلار است که 
32/75 درصد کاهش داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 4/۹۹ 
میلیارد دلار اس��ت که 11/41 درصد از کل 
حجم 24 ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده 
و حجم تمام سکه های پایدار اکنون 37/7۹ 
میلیارد دلار اس��ت که 86/40 درصد از کل 
حجم 24 س��اعته بازار ارزه��ای دیجیتال را 

تشکیل می دهد.

»جهان صنع�ت«- اقدام ب��ه گران ک��ردن اینترنت 
که از س��وی اپراتورها و با مجوز س��ازمان تنظیم مقررات 
)رگولات��وری( انجام ش��د، ع��لاوه بر مردم م��ورد انتقاد 
نمایندگان مجلس نیز قرار گرفته است. اخیرا  نماینده مردم 
مرودشت در مجلس به اقدام دولت برای افزایش تعرفه های 
اینترنت انتقاد کرده و گفته اس��ت: یکی از وعده هایی که 
آقای رییس جمهوری در زمان انتخابات داش��تند این بود 
ک��ه برای اقش��ار کم درآمد یا ضعیف جامع��ه اینترنت را 
رای��گان می کنند، اما به نظر می رس��د امروز اینترنت را با 
این افزایش قیمتی که به وجود آمده است، حذف کرده اند. 
جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده شهر رشت در مجلس، 
نس��بت به این موضوع واکنش نش��ان داده و گفته است: 
»در حوزه گرانی ها به نظرم با یک درک نادرست از شرایط 
مواجه هستیم، یعنی بعضی از بخش های مدیریتی کشور 
درک درستی از اینکه تا چه میزان روی مردم فشار و بار 
اقتصادی زیاد است، ندارند.« او اعتقاد دارد افزایش قیمت 
اینترن��ت در مقطع کنونی باعث نارضایتی  مردمی خواهد 
شد که برای امور روزمره خود نیاز مبرم به اینترنت دارند: 

»مردم به خاطر روابط اجتماعی، اطلاع رسانی و حوزه های 
کاری با اینترنت سروکار دارند و این فضا بخشی از زندگی 

مردم شده اس��ت. اینکه بیایند در این بخش افزایش 30 
درصدی بدون حساب و کتاب انجام دهند و اپراتورها اقدام 

کنند و نظارتی نباش��د، درست نیست و این اتفاق ایجاد 
نارضایتی می کنند.«

این نماینده مجلس از اقدام دولت برای افزایش قیمت 
اینترنت انتقاد کرده و به ایلنا گفته اس��ت: »در حالی که 
دولت برای افزایش حقوق ها مقاومت می کند، 30 درصد 
و بیش��تر از 30 درصد اینترنت را افزایش داده و خدمات 
به همین نس��بت رشد نکرده است.« رحیمی جهان آبادی 
وضعی��ت اینترنت را طوری می داند که حتی نام اینترنت 
روی آن نمی گذارد: »مردم الان یک هزینه سنگین را بابت 
فیلترشکن می دهند. یک پول سنگین را بابت سرعت پایین 
می دهند و فکر می کنم رتبه ما در س��رعت بالاتر از 150 
اس��ت، اینترنت ما کند و فیلتر ش��ده و در واقع فیلترنت 
اس��ت.« به اعتقاد این نماینده مجلس، در ش��رایط فعلی 
افزایش دادن قیمت کار معقول، سنجیده و دقیقی نیست. 
وی اف��زود: » فکر می کنم مقداری نیاز به تامل بیش��تری 
دارد و اینکه بخش هایی که می خواهند این تصمیمات را 
بگیرند، دید کلان و وسیعی تر داشته باشند به نظر من به 

نفع کشور است.«

نماینده مجلس:

اینترنت را ۳۰ درصد گران کردند، اما افزایش حقوق ها ۱۸ درصد است

اینترنت

»جهان صنعت«- اسنپ فود با تایید هک شدن اطلاعاتش 
اعلام کرد که این ش��رکت در همکاری با پلیس فتا در حال 
شناسایی و رفع منبع آلودگی ناشی از اقدام این گروه هکری 
است و مسوولیت این اتفاق را می پذیرد و حتما بررسی دقیقی 
در م��ورد دلایل وقوع آن انجام خواهد داد. یک گروه هکری 
با ارائه ش��واهدی به عنوان نمونه، ادعا کرد که کل داده های 
اسنپ فود، شامل اطلاعات بیش از 20 میلیون کاربر و 880 
میلیون سفارش را به دست آورده است. پس از این موضوع 
اس��نپ فود نسبت به اتفاق رخ داده واکنش نش��ان داد و در 
بیانیه ای اعلام کرد: »پیرو هک و اقدام به فروش مس��تقیم 
بخش��ی از اطلاعات کاربران اسنپ فود به اطلاع می رسانیم 
که ش��رکت اسنپ فود در قدم اول در همکاری با پلیس فتا 
در حال شناس��ایی و رفع منبع آلودگی ناش��ی از اقدام این 

گروه هکری است. 
شرکت اسنپ فود مسوولیت این اتفاق را می پذیرد و حتما 
بررس��ی دقیقی در مورد دلایل وق��وع آن انجام خواهد داد. 
این گروه هکری پیش از مذاکره با اسنپ فود اقدام به فروش 
اطلاعات کرده است و شرکت اسنپ فود حداکثر تلاش خود را 

برای جلوگیری از انتشار داده های کاربران، از طریق مذاکره با 
این گروه هکری خواهد کرد. لازم به ذکر است کلیه اطلاعات 
پرداخت بانکی کاربران، اعم از اطلاعات مربوط به کد امنیتی 

کارت )CCV(، رمز عبور و تاریخ انقضا، در امنیت کامل قرار 
دارد و این اطلاعات مطابق مقررات بانک مرکزی در هیچ یک 
از پلتفرم ها ذخیره نمی شود. متعاقبا اطلاعات تکمیلی در این 

مورد را منتشر خواهیم کرد.«معاون فرهنگی- اجتماعی پلیس 
فتا فراجا از استقرار تیم فنی پلیس فتا در شرکت اسنپ فود 
خبر داد. س��رهنگ رامین پاشایی با اشاره به انتشار خبری 
مبن��ی بر ادعای یک گروه هک��ری در فضای مجازی مبنی 
بر دس��تیابی به برخی اطلاعات اشتراک کاربران در شرکت 
اس��نپ فود، ضمن تایید این خبر گفت: در حال حاضر تیم 
فنی پلیس فتا در ش��رکت مذکور مس��تقر و در حال انجام 
بررسی های فنی و تخصصی است. او افزود: براساس تحقیقات 
صورت گرفته شرکت اسنپ فود همچنان در حال ارائه خدمات 
به کاربران خود است. براساس گزارش سایت پلیس، معاون 
فرهنگی- اجتماعی پلیس فتا فراجا تصریح کرد: با توجه به 
اینکه شرکت مذکور توسط کارشناسان این پلیس در سال 
جاری چندین نوبت مورد ارزیابی و توجیه فنی لازم قرار گرفته  
است در صورت مشاهده هرگونه اهمال و سهل انگاری مراتب 
برای پیگیری به مراجع قانونی منعکس خواهد شد. وی بیان 
کرد: به محض کس��ب اطلاعات دقیق تر و مش��خص شدن 
ابعاد جدید از این دسترسی غیرمجاز، متعاقبا به هموطنان 

اطلاع رسانی می شود.

»اسنپ فود« هک شدنش را تایید کرد
امنیت

آخرین تحولات بازار رمزارزها بررسی شد

شروع رالی »بیت کوین«؟

آگهی فقدان 
سند کمپانی خودروی سواری دنا تیپ DENA+EF7TC-MT مدل 
۱۴۰۰ رنگ س��فید روغنی ش��ماره پلاک ۳۰  ۲۱۵م۱۶ شماره موتور 
 NAAW۳۱YU۳ME۳۶۵۳7۱ ۱۵۳ ش��ماره شاس��یH۰۰۲۴۶۲۰
به نام علیرضا اینانلو به شماره ملی ۴۸۹۸۱۰۳۰۵7 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.
نظرآباد

آگهی مفقودی
س��ند کمپانی و برگ س��بز خودرو س��واری پ��ژو ۲۰۶ مدل 
۱۳۸۱ به ش��ماره پلاک ۴۳۶ج۲۸ ایران ۹۶ به ش��ماره موتور 
۱۰FSE۳۳۹۸۶۱۰۶ و ش��ماره شاس��ی ۸۱۶۲۰۱۲۱ مفق��ود 

گردیده و از اعتبار ساقط می باشد. 
شاهرود
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 افزایش دستمزد کارگران به اندازه کارمندان
 تخلف است

ناصر چمنی فعال کارگری با اشاره به اینکه انتظار جامعه کارگری از دولت 
برای دستمزد 1403 عمل به ماده 41 قانون کار است، گفت: متاسفانه دستمزد 
1402 کارگران مطابق نرخ تورم و سبد معیشت تعیین نشد و با توجه به عدم 
کنترل تورم در کالاهای ضروری سفره جامعه کارگری روز به روز قدرت خرید 
این قشر کاهش یافت. همین مساله منجر به این شد که کارگران برای تامین 

معاش خود به شغل های دوم و سوم پناه ببرند.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر تامین هزینه اجاره بها و مسکن یکی از 
دغدغه های کارگران است، گفت: متاسفانه بیش از نیمی از کارگران در کشور 
مستاجر هستند و با توجه به درآمدی که دارند اجاره بها برای آنها هزینه گزافی 
است و گاهی برای تامین هزینه های مسکن به حاشیه شهر می روند تا از پس 

کرایه خانه و هزینه های رهن بربیایند.
چمنی با تاکید براینکه ماده 41 قانون کار به بحث هزینه سبد معیشت و تورم 
اشاره دارد، گفت: منظور از سبد معیشت هزینه های خوراک، درمان و مسکن 
کارگران است. با حقوق فعلی این سه مورد هم تامین نمی شود چه برسد به 
آموزش، تفریح و پس انداز. هزینه درمان با توجه به پوشش های اندک سازمان 
تامین اجتماعی مساله مهم برای کارگران است که تعداد زیادی از کارگران با 

توجه به ناتوانی در تامین هزینه درمان به سمت خوددرمانی پیش می روند.
این فعال کارگری با تاکید بر اینکه در حال حاضر تورم حاکم بر جامعه بیش 
از 40 درصد است، ادامه داد: کارمندان مزایا و پرداختی های متفاوتی از کارگران 
دارند. طبق گزارش های میدانی اکثر کارمندان با توجه به بیمه های تکمیلی که 
از س��مت ارگان های مربوطه دارند هزینه درمان برایشان رایگان است. این در 
حالی است که کارگران از این مساله محروم هستند. بنابراین ربط دادن حقوق 
کارمندان به دس��تمزد کارگران مساله بی ربط است و خلاف قانون. باتوجه به 
اینکه دولت بارها اعلام کرده اس��ت که دغدغه کارگران را دارد انتظارمان این 

است در تعیین دستمزد 1403 به تمام این مسائل توجه شود.
چمنی با بیان اینکه جامعه کارگری منتظر برگزاری جلسه ای برای ترمیم 
مزدی 1402 بود، بیان کرد: متاس��فانه جلسه ای برای ترمیم مزد برگزار نشد 
اکنون در سه ماهه پایانی سال قرار داریم. طبق سنوات قبلی جلسات کمیته 
مزد و شورای عالی کار باید طبق قانون به صورت منظم برگزار شود. جلسه روز 
گذشته شورای عالی کار پیرامون مزد منطقه ای بود که جامعه کارگری مخالف 

آن است. در شرایط فعلی امکان اجرای مزد منطقه ای وجود ندارد.

کمیته مزد 1403 هنوز شروع نشده است
آیت اس��دی عضو کارگری شورای عالی کار درباره جلسه این شورا گفت: 
وزارت اقتصاد به شدت پیگیر مزد منطقه ای است و به دنبال این است که مزد 

منطقه ای مصوب شود.
او افزود: ما نمایندگان کارگری با این مساله به شدت مخالفت کردیم، 
چراکه اولا وزارت اقتصاد برنامه روش��نی برای اجرای مزد منطقه ای ندارد 
و هیچ گون��ه اطلاعاتی ارائه نمی دهد، دوما  بح��ث مزد منطقه ای موضوع 
مطالعه مرکز پژوهش های عالی س��ازمان تامی��ن اجتماعی بوده و در این 
رابطه نظر داده بودند، اما وزارت اقتصاد نتایج این مطالعه را در پیش��نهاد 

خود لحاظ نکرده بود.
به گفته این عضو کارگری، مهم ترین دلیل مخالفت کارگران با مزد منطقه ای، 
اجرا نشدن بندهای یک و دو ماده 41 قانون کار است. اسدی اضافه می کند: 
ما به صراحت گفتیم اول بندهای یک و دو ماده 41 و تطابق حداقل دستمزد 
با تورم و سبد معیشت را اجرا کنید، بعد برای مازاد و علاوه بر آن به سراغ مزد 

منطقه ای یا مزد اصناف بروید.
او اضافه کرد: در نهایت قرار شد در این رابطه مصوبه ای در شورا گذرانده نشود 

و موضوع در کمیته کارشناسان در کارگروه مزد به بحث گذاشته شود.
اسدی در ارتباط با بحث ترمیم مزد گفت: متاسفانه ترمیم مزد در دستور 
کار نشست دیروز نبود؛ ضمن اینکه مذاکرات سبد معیشت 1403 نیز هنوز 

آغاز نشده و جلسات کارگروه مزد تشکیل نشده است.

بازار خودرو به هم ریخت
فارس- سعید موتمنی  رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو با 
بیان اینکه این روزها بازار خودرو دوباره به هم ریخته است، اظهار کرد: در چند 
روز گذشته قیمت اغلب خودروهای تولید داخل  افزایش یافته است، در کنار 
افزایش قیمت خودروهای داخلی، قیمت خودروهای وارداتی و قیمت برخی از 

خودروهای مونتاژی هم افزایش یافته است.
وی تاکید کرد: عامل اصلی افزایش قیمت خودروها عدم عرضه خودرو توسط 
خودروس��از است،  در بازار خودرو کم است، لذا خودروهایی که به بازار عرضه 

نمی شود یا کمتر عرضه می شود افزایش قیمت بیشتری داشته است.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو اظهار کرد: خودروهای 

گروه پژو و دنا طی روزهای گذشته افزایش قیمت زیادی داشته است.
وی اف��زود: قیمت پژو پارس دنده ای از 515 میلیون تومان به حدود 560 
میلیون تومان و قیمت پژو سفارس��ی از 560 به 583 میلیون تومان افزایش 

یافت است.
وی بیان کرد: در ماه های گذشته تولیدات سایپا افزایش قیمت نداشت، اما با 
به هم ریختگی بازار خودرو قیمت تولیدات این خودروساز از جمله کوییک افزایش 
یافته است، به طوری که کوییک دنده ای حدود 4 میلیون تومان و کوییک اتومات 

بین 15 تا 17 میلیون تومان افزایش یافته است.
 رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو اظهار کرد: قیمت  هایما 
اس هفت نیز از یک میلیارد و 450 به یک میلیارد و 505 میلیون تومان رسیده 
است و قیمت فیدلیتی نیز طی روزهای گذشته حدود 50 تا 60 میلیون تومان 

افزایش داشته است.
وی بیان کرد: با وجود افزایش قیمت  خودروها، بازار همچنان راکد است و 

معامله چندانی انجام نمی شود.
موتمنی با اش��اره ب��ه افزایش قیمت خودروه��ای وارداتی گفت: تعداد 
خودروهایی وارداتی که تاکنون به مش��تریان تحویل داده ش��ده بسیار کم 
است و اثرات آن در بازار محسوس نیست، اما در آگهی های فروش خودرو 
مش��اهده می ش��ود که تعدادی از این خودروها با قیمت بسیار بالا توسط 

فروشندگان عرضه می شود.

تولید چند خودرو متوقف شد؟
براس��اس آمار تجمیعی تولید خودرو در آبان امس��ال وضعیت تولید انواع 

خودروها در شرکت ها اعلام شد.
بر همین اساس در شرکت ایران خودرو همانند ماه گذشته، پژو 206 تیپ 
2، پژو 207 پانوراما، پژو 2008، سمند LX، دنا، رانا، رانا گیربکس 6دنده، رانا 
گیربکس 6 دنده AMT، پژو 405، پژو 405 دوگانه سوز، سورن LX در آذرماه 

ماه امسال توقف تولید داشتند.
از میان محصولات ایران خودرو هم بیشترین افزایش تولید در آذرماه امسال 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته به پژو 207 اتوماتیک پانوراما با رشد 3۹01 

درصدی و  هایما S8 توربو با 4787 درصد رشد، اختصاص دارد.
در محصولات سایپا نیز همانند ماه گذشته تولید کوییک اتوماتیک، ساینا، 
تیبا دو، ساینا دستی در آذر ماه امسال نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
توقف تولید داشته است. میان محصولات این شرکت ساینا 232 گازسوز رشد 
412۹43 درصدی تولید را نس��بت به مدت مشابه سال گذشته تجربه کرده 
اس��ت. کوییکS نیز رش��د تولید 4800 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته داشته است.

گروه صنعت- از زمان آزادسازی واردات خبر
خ��ودرو وزارت صمت وعده ه��ای زیادی برای 
واردات داد ک��ه از جمله مهم ترین آنها واردات 
200 هزار دستگاه خودروی خارجی تا خرداد 
1402 ب��ود. مهدی ضیغمی رییس س��ازمان 
توس��عه تجارت نیز تاکید کرد ک��ه از خرداد 
1402 به این سو شاهد انبوه واردات خودروهای 

خارجی خواهیم بود.
براساس همین وعده ها بود که وزارت صمت 
اسفند پارس��ال برای پیش فروش خودروهای 
وارداتی اقدام به ثبت نام از 34 هزار نفر با شرط 
بلوک��ه کردن 500 میلی��ون تومان کرد که با 
انصراف 4 هزار نفر، 30 هزار نفر در صف خرید 
باق��ی ماندند. ضیغمی 2۹ مه��ر نیز وعده داد 
از نظ��ر وزارت صمت واردات حداقل 60 هزار 
خودرو تا پایان سال امکان پذیر است، اما پس 
از دو ماه و در 21 آذر در اظهارنظر دیگری اعلام 
کرد ظرفی��ت واردات 40 هزار خودرو تا پایان 
سال وجود دارد، اما به شرطی که تخصیص ارز 

از سوی بانک مرکزی با سرعت انجام شود.
با این حال آمار گمرک نشان می دهد تاکنون 
4386 خودرو به ارزش 86 میلیون و 478 هزار 
دلار به صورت قطعی وارد کش��ور شده است؛ 
یعنی تنها 2 درصد از وعده واردات 200 هزار 

دستگاه خودرو محقق شده است.
البته ضیغمی اعلام کرده که  تاکنون بیش 
از 8400 دس��تگاه خودرو از برندهای مختلف 
در س��امانه مذکور عرضه ش��ده است. این در 
حالی اس��ت ک��ه در مجموع بی��ش از 8000 
دس��تگاه خودرو وارد بنادر کشور شده است. 
همچنین بای��د تاکید کرد از این تعداد حدود 
4500 دس��تگاه خ��ودرو از گمرکات مختلف 

ترخیص شده است.
علت کندی واردات � 

یک��ی از اصلی تری��ن علل کن��دی واردات 
وضعیت تامین ارز اس��ت ک��ه بارها نیز مورد 
تاکید قرار گرفته است؛ تخصیص ارز یک بازه 
زمانی 3 تا 4 ماهه نیاز دارد و با توجه به اینکه 
بانک مرکزی باید برای این امر همکاری لازم را 
داشته باشد به نظر می رسد یکی از علل عمده 

کندی واردات خودرو مساله ارز باشد.
موضوع دیگر مربوط به تغییر رویکرد وزارت 
صمت برای واردات خودروهای برقی می شود؛ 
آن ط��ور که علی آبادی وزیر صمت تاکید دارد 
باید تا پایان سال 100 هزار خودروی برقی به 
کشور وارد شود که البته بنا به ادعای علی آبادی 
ارز این خودروها نیز تامین شده است. بنابراین 
به نظر می رس��د وزارت صمت بیشتر تمرکز و 
اولویت خ��ود را بر واردات این قبیل خودروها 

گذاشته است.
موضوع دیگر مربوط به بوروکراسی های اداری 
پیچیده می شود؛ البته اگرچه دولت تلاش کرده 
در زمینه گواهی های استاندارد مسیر را هموار 
کند، اما همچنان بوروکراسی های پیچیده ای 
در زمین��ه واردات، ترخیص و ش��ماره گذاری 

خودروهای وارداتی وجود دارد.

فرآیند طولانی شماره گذاری خودرو � 
نکت��ه دیگر مربوط به فرآیند پلاک گذاری 
خودروهای وارداتی می ش��ود که بنا به برخی 
خبره��ا فرآیندی طولانی و زمان بر اس��ت به 
ش��کلی که تاکنون علی رغم ترخیص بیش از 
4300 خودرو، حدود نیمی از دستگاه ها پلاک 

و تحویل متقاضیان شده است.
ضیغم��ی در این رابطه با اش��اره به اینکه 
حدود 1000 دستگاه خودرو عمدتا  متعلق به 
یکی از شرکت های اصلی واردکننده خودرو تا 
هفته گذش��ته پلاک شده، گفته است حدود 
نیمی از خودروهای ترخیص شده از گمرکات، 

شماره گذاری و اصطلاحا  پلاک شده است.
طبق اذعان رییس سازمان توسعه تجارت 
ایران فرآیند ترخیص و شماره گذاری خودرو 
به این صورت اس��ت که باید موضوعاتی مثل 
ارائه مجوز اسقاط، مجوز محیط زیست در حوزه 
رده انرژی و در نهایت بازدید فیزیکی طی شود. 
برخی واردکنندگان معتقدند این مرحله حداقل 
به یک ماه زمان نیاز دارد. این در حالی است 
که برای برخی واردکنندگان این مرحله طرف 

مدت دو هفته نیز به اتمام رسیده است.
بررسی ها نشان می دهد که زمان ترخیص 
و پلاک گذاری خودرو طولانی تر از آن چیزی 

است که ضیغمی به آن اشاره می  کند.
در ادامه به س��ه مرحله فرآیند ترخیص و 

پلاک گذاری خودرو اشاره کرده ایم.
1- فرآیند تخصیص ارز جهت واردات خودرو: 
بررس��ی ها نشان می دهد، ارز  واردات خودرو، 

از  طریق ارز حاصل از صادرات اشخاص ) ارز 
ص��ادرات خود و  غیر ( می باش��د. نکته ای که 
در این بین وجود دارد این اس��ت که در رویه 
تامین ارز واردات خودرو از محل صادرات غیر، 
فرآیند تخصیص، تامین ارز و فرآیند دریافت 
گواهی ثبت آماری بانک مرکزی  )کد س��اتا( 
عم��لا فرآیندی زمان بر اس��ت و بین 3 الی 4 
ماه  طول می کشد. به بیانی دیگر در این رویه 
وارداتی، تنها ش��رکت هایی ک��ه حداقل  از 3 
تا 6 ماه پی��ش اقدام به ثبت نمایندگی برای 
واردات کرده اند می توانند کد س��اتا را دریافت 
و فرآین��د ترخیص خودرو از گمرک را تا انتها 
طی کنند، به عبارت دیگر شرکت های جدیدی 
که قصد واردات دارند باید این پروسه 6 ماهه 

را طی کنند.
2- م��دارک مورد نیاز ب��رای ترخیص: دیگر 
نکته ای که درخص��وص ترخیص خودروهای 
وارداتی از گمرک وجود دارد، اخذ مجوزهای 
اس��تاندارد 85گان��ه مرتبط با خودرو اس��ت. 
البت��ه نکته ای که در این خصوص وجود دارد 
این اس��ت بعد از مطرح شدن برخی حواشی 
درخصوص رس��وب خ��ودرو در گم��رکات و 
بنادر با ورود معاون اول رییس جمهوری رویه 
سهل گیرانه تری درخصوص دریافت مجوزها 
صورت گرفت. به این ترتیب با همکاری سازمان 
ملی استاندارد درخصوص ترخیص خودرو های 
واردات��ی تس��هیلات قابل توجهی درخصوص 
اس��تانداردهای 85گانه لحاظ شده است. در 
همین راس��تا نیز پیگیری ها نش��ان می دهد 

هم اکن��ون تنه��ا خودروهایی که اس��تاندارد 
آلایندگی را کسب نکرده اند اجازه ترخیص از 
گمرکات را نخواهند داشت. 3- مشکلات خرید 
خودرو توس��ط واردکنن��دگان: از طرف دیگر 
نکته ای که به نظر می رسد می تواند به عنوان 
آخرین عامل برای وضعیت فعلی خودرو های 
وارداتی مطرح شود، وجود چالش ها و مشکلاتی 
است که مقابل واردکنندگان در حوزه تامین 
خودرو وج��ود دارد که البته در این خصوص 

باید شفاف سازی بیشتری شود.
تکلیف متقاضیان اس�فند 1401 � چه 

می شود؟
براس��اس این گزارش، علاوه بر موضوعات 
فوق الذکر، از اواخر س��ال گذشته حدود 34 
هزار نفر در سامانه مرتبط با فروش خودروی 
وارداتی ثبت نام کرده بودند که پس از مدتی 
تعداد 3500 نفر از متقاضیان از دریافت خودرو 
خارجی انصراف داده اند و مبالغ واریزی نیز به 
حساب آنها عودت داده شد. در این بین حدود 
7500 متقاضی نیز به صورت قطعی خودروی 
واردات��ی خ��ود را از طریق س��امانه انتخاب 
کرده اند. بنابراین هم اکنون حدود 22 هزار نفر 
در سامانه فروش خودروی وارداتی همچنان 
به عنوان متقاضی خرید این خودروها حضور 
دارند. یعنی در حالی صرفا از طریق س��امانه 
یکپارچه 22 هزار نفر منتظر دریافت خودرو 
هس��تند که تاکنون از 8 هزار خودروی وارد 
شده حدود 4300 خودرو ترخیص شده است 
ک��ه از این میزان هم فقط نیمی از خودروها 

پلاک شده است. این شرایط در حالی است که 
ابتدا قرار بود تا پایان آذر وضعیت متقاضیان 
سامانه یکپارچه تعیین تکلیف شود و در ادامه 
قرار ش��د تا اواسط دی ماه وضعیت این افراد 
مشخص شود. حال نیز گفته می شود که این 

متقاضیان باید تا پایان سال منتظر بمانند!
علی آبادی در این رابطه گفته است که کمتر 
از س��ه ماه باقی مانده از سال جاری وضعیت 
تمامی متقاضیان خری��د خودرو های وارداتی 

تعیین تکلیف خواهد شد.
این اظهارات وزیر صمت می تواند دو وجه 
متفاوت داشته باش��د، به طوری که می توان 
کلمه »تعیین تکلیف« را اینچنین تعبیر کرد 
که قرار است در ماه های باقیمانده از سال، ورق 
واردات خودرو برگردد و با سرعت گرفتن ورود 
خارجی ها، همه خودرو ها به متقاضیان تحویل 
داده شوند، یا اینکه منظور وی از تعیین تکلیف 
این است که همین روند قطره چکانی ورود و 
تحویل خودرو های وارداتی ادامه خواهد داشت 
و وزارت صم��ت به متقاضی��ان اعلام خواهد 
کرد زم��ان معینی برای تحوی��ل خارجی ها 
وجود ندارد. اظهارات متولیان صمت در مورد 
متقاضیانی که اس��فند سال گذشته با بلوکه 
ک��ردن 500 میلیون تومان به نام س��ازمان 
حمای��ت اقدام به ثبت ن��ام خرید خودروهای 
وارداتی کردند، به گونه ای است که امید سایر 
خری��داران را نیز ب��رای منتظر ماندن جهت 
خرید خودروی خارجی ناامید کرده اس��ت، 
چراک��ه وقتی وزارت صمت ب��ه افرادی که با 
بلوکه کردن پول اقدام به ثبت نام کرده بودند 
این گونه خلف وعده می کند با سایر متقاضیان 

چه رفتاری خواهد داشت؟
فروش خودروهایی که وارد نشده اند! � 

در مجم��وع بی��ش از یک س��ال و نیم از 
آزادس��ازی واردات خودرو می گذرد، اما تنها 
نکته محس��وس ف��وران وعده و وعیدها بوده 
است؛ در دوره وزارت فاطمی امین وزیر سابق 
صمت قرار بود تا پایان س��ال 1401 حدود 
100 ه��زار خودرو و در مجم��وع تا خرداد 
1402 حدود 200 هزار خودرو وارد کش��ور 
ش��ود که هر روز هم وعده های رنگارنگی در 
این خصوص داده می ش��د. با ش��روع به کار 
علی آبادی در وزارت صمت نیز قرار ش��ده تا 
پایان امس��ال 100 هزار خودروی برقی وارد 
کش��ور شود که اگر بنا را بر وعده های قبلی 
بگذاری��م باید به این اظهارات علی آبادی نیز 

با دیده شک نگریست.
تم��ام ای��ن مباحث در حالی اس��ت که از 
زمان��ی که م��وج خبری در مورد آزادس��ازی 
واردات خودرو شروع شد بازار خودرو همچنان 
چش��م انتظار خودروه��ای خارجی اس��ت و 
فروشنده و خریدار در بلاتکلیفی به سر می برند 
که همین امر به رکود عمیق در بازار بیش از 
پیش دامن زده است و به نظر می رسد وزارت 
صمت قصد فروش خودروهایی را دارد که وارد 

کشور نشده اند!

از 200 هزار خودروی وعده داده شده، 4300 خودرو ترخیص شدند!

رویافروشی!

یکی از مش��کلات در مسیر مشاغل خانگی بحث فروش 
و عرضه محصولات تولید ش��ده از س��وی ش��اغلان در این 

عرصه است.
رضا وفایی یگانه با اشاره به ظرفیت بالای مشاغل خانگی 
در حوزه اشتغال کشور گفت: دولت حساب ویژه ای روی این 
بحث باز کرده و یکی از آسیب های موجود در اشتغال و نیروی 
کار مشارکت اقتصادی پایین بانوان است و براساس آمار مرکز 
آمار ایران این رقم حدود 15 درصد است و این در حالی است 
که آمار ورودی زنان به دانشگاه بسیار بالاتر است؛ کشور منابع 
خود را صرف تربیت نیروهای متخصص می کند و عقل سلیم 
می گوید این افراد وارد بازار کار شوند و خلق ارزش کنند، ولی 
این آمار در حدود 15 درصد بوده که براساس سطح توانمندی 

و ظرفیت کشور نیست.
معاون اقتصادی اتاق تعاون ایران افزود: اش��تغال زنان بر 
اساس فرهنگ ایرانی اسلامی نیست و ما همان انتظاری که 
از مردان در حوزه کار داریم، از بانوان نیز همان انتظار وجود 
دارد و این رویه باید تعدیل ش��ود، چراکه از نظر ما ظرفیت 
مشاغل خانگی بسیار برای بانوان بالاست و یک ظرفیت برای 
مشارکت بیشتر خانم ها در اقتصاد ایران است و در این بین 
بخش تعاون به معنای در کنار هم بودن برای خلق ارزش است 
و شورای عالی مشاغل خانگی در وزارت تعاون ایجاد شده و 

ما نیز عضو آن هستیم.
وفایی یگانه با بیان اینکه مشاغل خانگی یک اشکال اساسی 
دارد ک��ه به نحوه فعالیت و س��اماندهی بازمی گردد، گفت: 
دسترس��ی مشاغل خانگی به مواد اولیه با مشکلاتی روبه رو 
است و از طرفی سامان و نظام یافته نیست و از طرفی برای 
ورود کالاها به بازار مصرف برنامه ریزی نداش��تیم و از دیگر 
مسائل تولید استاندارد با برندی مشخص است؛ چراکه وقتی 
کالایی تولید می شود تا به بازار برسد، باید استاندارد بوده تا 
امکان برندسازی برای آن وجود داشته باشد و در این زمینه 

برنامه ریزی هایی صورت گرفته است.
وی با اشاره به شکل گیری تعاونی های تامین نیاز که باید 
پشتیبان مشاغل خانگی شوند، خاطرنشان کرد: کسانی که 
در این زمینه فعالیت می کنند صرفا باید دغدغه تولید داشته 
باشند ولی تولیدی که بازار پسند باشد و از طرفی در مورد 
تامین مواد اولیه نگرانی نداشته باشد و باید در منزل این مواد 
تحویل داده شود و از طرفی برای کالای تولیدی بازار سازی 
شود و آموزشی نیز به منظور استاندارد سازی باید ارائه شود 
و م��ا در ات��اق تعاون یک مرکز آم��وزش داریم که از فنی و 
حرفه ای مجوز گرفته اس��ت و اتحادیه ها نیز در تامین نیاز 
به مواد اولیه می توانند کمک کننده باشند؛ ما در حال حاضر 
در این حوزه دغدغه مند هستیم و انشاالله بتوانیم خدمتی به 

کشور داشته باشیم.
معاون اقتص��ادی اتاق تعاون ایران با بیان این که گاه در 
زمینه ای خاص خلاقیت و تولید اختصاصی را در نظر بگیریم، 
گفت: بحث اصلی براساس تولیدی انبوه است و برخی اثرات 

هنری هم قابلیت استاندارد سازی را ندارد که در بحث فروش 
هم باید راهکارهای دیگر را برای آنها در نظر گرفت، اما غالب 
محصولات تولید ش��ده در رشته مشاغل صنایع دستی و یا 
کشاورزی و... پتانسیل های بس��یاری برای ورود به بازار کار 
دارند و همین امر موجب شده دپوی محصولات تولیدی در 

زمینه مشاغل خانگی داشته باشیم.
وفایی یگانه خاطرنشان کرد: این محصولات فاقد قابلیت 
بازاریابی هس��تند، چراکه نمی توان اقدام به برند سازی برای 
آنه��ا کرد و از طرفی هماهن��گ کردن دیگر محصولات نیز 
با آنها مش��کل است و در این زمینه تمرکز دولت در زمینه 
مشاغل خانگی عمدتا در حوزه مالیات و بیمه است که دغدغه 
اصلی نیست و مساله مهم به مکانیسم تولید بازمی گردد تا 

بازارپسند باشد.
نگاه سنتی به مشاغل خانگی آسیب زاست � 

محمدرضا کارگر معاون پژوهش��ی موسسه کار و تامین 
اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به این 
سوال که مهم ترین چالش پیش روی مشاغل خانگی چیست، 
اظهار کرد: در حوزه مش��اغل خانگ��ی مزیت ها، ویژگی ها و 
کارکردهای اساس��ی وجود دارد، ولی نگاه سیس��تم اجرایی 
به مش��اغل خانگی و ابزارهای مورد اس��تفاده برای توسعه 
این س��طح از مشاغل بسیار متفاوت تر از حوزه های معمول 
اقتصادی نیست و به نوعی می توان گفت در پی راهکارهای 
اثربخش برای مشاغل خانگی نبوده ایم یا اینکه ابزار مورد نظر 

در دسترس نبوده است.
وی اضافه کرد: در حال حاضر تسهیلات حمایتی را مثل 
باقی مش��اغل و دیگر کار آفرین��ان در اختیار فعالان حوزه 
مش��اغل خانگی قرار می دهیم خاصه با  سازوکارهایی که به 
گمان دولتمردان کمک می کند مشکلات و چالش های فعالان 
در حوزه مشاغل خانگی کاهش یابد اما واقعیت این است که 

بررسی دقیقی صورت نگرفته تا مشخص شود نوع تعاملات 
این مشاغل و رویکرد سنتی به این کارها که مختص فضاهای 
درون خانوادگی است، در حال تغییر است و تحولات به سمتی 

است که محدودیت ها در زمینه شغل از بین می رود.
کارگر تصریح کرد: از طرفی شکل های جدیدی از جمله 
دورکاری و آزادکاری ش��کل گرفته است و این دیدگاه های 
جدید به کار نیازهای جدیدی را می طلبد و تفاوت زیادی با 
دورانی دارد که بحث ساماندهی مشاغل خانگی مطرح شده 
بود و به نظر می رسد مقداری قانونگذاران و سیاستگذاران در 
این حوزه عقب هستند و نمی توانند چالش های روزِ مشاغل 
خانگی را که اتفاقا ایجاد مشکلاتی هم می کنند، برطرف کنند 
و حتی در بسیاری زمینه ها مشکلات از جنس نبود قوانین و 
مقرراتی است که باید بر این حوزه حاکم شود تا ما نیز نظارت 

بیشتری داشته باشیم.
این کارشناس بازار کار در بخش دیگری از سخنان خود 
در رادیو گفت وگو با تاکید بر اینکه باید از ظرفیت های موجود 
در این عرصه بیش از پیش اس��تفاده کنیم، به برخی از این 
ظرفیت ها اشاره کرد  و در این راستا تنوع ابزارهای حمایتی 
را مثال زد و افزود: در این زمینه نباید صرفا به ارائه تسهیلات 
بس��نده کنیم و موضوع آموزش نیز باید در نظر گرفته شود 
تا روی توانمند سازی و آموزش های مهارتی فعالان مشاغل 

خانگی بیشتر کار شود.
وی با بیان اینکه بخش عمده فعالیت های مربوط به مشاغل 
خانگی هم به حوزه صنایع دستی بازمی گردد و در این راستا 
بسیاری امور به مشاغل هنری ارتباط می یابد، گفت: در این 
زمینه استاندارد سازی مشاغل خانگی خیلی منطقی نیست، 
چون ویژگی آنها منحصربه فرد بودن اس��ت و همین مساله 
بازاریابی خاصی را می طلبد؛ از این رو باید مشخص شود نوع 
خاصی از مشاغل خانگی برای چه گروه از مخاطبان ساماندهی 

و مدیریت و برنامه ریزی می شود و این بسیار نزد قانونگذاران 
و سیاستگذاران اهمیت دارد و باعث می شود بتوانیم از بخش 
عم��ده ای از این ظرفیت و در جهت توس��عه اقتصادی بهتر 

استفاده کنیم.
معاون پژوهشی موسسه کار و تامین اجتماعی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: به عنوان مثال با نگاهی به گرمسیر 
بودن کشورمان در بسیاری نقاط نیمی از روز را نمی توان خارج 
از منزل سپری کرد و در این راستا تحت عنوان اشتغال ناقص 
زمانی می توان مشاغلی را در فضای خانواده تعریف کرد خاصه 
در مواقعی که افراد مجبور هس��تند زمان خود را در فضای 
خانه سپری کنند و لذا می توانند به اقتصاد خانوار و اقتصاد 
ملی کمک کنند و در عین حال فعال بودن در نرخ مشارکت 

اقتصادی برای بانوان و آقایان فعال شود.
محمود کریمی بیرانوند معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزی��ر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در بیان اقدامات انجام 
شده برای توسعه مشاغل خانگی اظهار کرد: تهیه، تدوین و 
ابلاغ دستورالعمل اجرایی برنامه های ایجاد 100 هزار فرصت 
شغلی در حوزه مشاغل خانگی در سال 1401، انعقاد تفاهمنامه 
دوجانبه به صورت جداگانه با بانک های عامل)توسعه تعاون، 
رفاه کارگران، کش��اورزی و پست بانک( از جمله اقدامات در 

این حوزه است.
وی مانع زدایی و تسهیل گری در صدور مجوزهای مشاغل 
خانگی، توسعه و افزایش رشته های مشاغل خانگی به تعداد 
622 رشته شغلی و تشکیل تعاونی های تامین نیاز مشاغل 
خانگی در 20 استان را از دیگر اقدامات انجام شده در دولت 

سیزدهم بیان کرد.
کریمی بیرانوند با اشاره به دیگر اقدامات شاخص مشاغل 
خانگ��ی اظهار کرد: اعطای اینماد )نماد اعتماد الکترونیک( 
به دارندگان مجوز مش��اغل خانگی، ایجاد و راه اندازی 512 
نمایشگاه و بازار عرضه و فروش محصولات مشاغل خانگی در 
کشور و ایجاد بیش از 700 شبکه و زنجیره تامین از جمله 

این اقدامات است.
وی همچنی��ن از کس��ب رتب��ه اول ص��دور مجوزها در 
بین دس��تگاه های اجرایی خبر داد و خاطرنشان کرد: تهیه، 
تدوین و ابلاغ دس��تورالعمل اجرایی برنامه های هدفگذاری 
ایج��اد 150 هزار فرصت ش��غلی در حوزه مش��اغل خانگی 
در س��ال 1402، تهی��ه و تدوین »دس��تورالعمل نظارت بر 
مشاغل خانگی با همکاری دستگاه های اجرایی ذی ربط« با 
رویکرد تقویت نظارت های پسینی، ایجاد و تشکیل اتحادیه 
کشوری تعاونی های تامین  نیاز، طراحی و ایجاد اپلیکیشن 
و فروش��گاه های مجازی مش��اغل خانگ��ی از دیگر اقدامات 

انجام شده است.
کریمی بیرانوند یادآور شد: برنامه مهم امسال ما در این حوزه 
توسعه بازار این مشاغل است و تمام تلاش دبیرخانه بر فروش 
و عرضه محصولات خانگی و ایجاد سکو های فروش مجازی 

و تامین بازار های فصلی است.

مشاغل خانگی، نظام یافته نیست
گزارش 2
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فروش چادرملو 35 درصد افزایش یافت

»جهان صنعت«- شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در ۹ ماهه منتهی به آذر 
۱۴۰۲ از فروش محصولات خود حدود ۴۲۰ هزار میلیارد ریال درآمد کسب کرد که 
۴۴ هزار میلیارد ریال آن در آذر محقق شده است. از کل درآمد شناسایی شده در ۹ 
ماهه امسال ۲۹ هزار میلیارد ریال آن مربوط به فروش صادراتی بوده است. این میزان 
فروش محصولات زنجیره فولادی چادرملو در مقایسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ 
از ۳۵ درصد رشد برخوردار بوده است. گفتنی است طی ۹ ماهه امسال، چادرملو 
بالغ بر ۱۳ میلیون و ۳۲۲ هزار تن انواع محصول در زنجیره فولاد تولید کرده که در 
این میان با تولید ۳ میلیون و ۱۱ هزارتن گندله و یک میلیون و ۳۴۸ هزارتن آهن 

اسفنجی رکورد تولید مدت مشابه سال گذشته نیز شکسته شده است .

رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:
ارزبری تولید فولاد به ۶5 دلار در هر تن کاهش یافت

ایرنا- رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: ارزبری تولید فولاد کاهش 
قاب��ل ملاحظ��ه ای یافته و با بیش از ۶۰ درصد کاهش به ۶۵ دلار به ازای هر تن 

رسیده است.
بهرام سبحانی با اشاره به نقش نهضت بومی سازی در کاهش ارزبری در تولید 
فولاد گفت: از سال ۱۳۹۷ که نهضت بومی سازی و بهره برداری حداکثری از توان 
ساخت داخل در زنجیره فولاد با قوت و همت مضاعفی دنبال شد، ارزبری تولید 
فولاد کاهش قابل ملاحظه ای یافته و با بیش از ۶۰ درصد کاهش به ۶۵ دلار به 
ازای هر تن رسیده است. وی ادامه  داد: یکی از بارزترین جلوه گاه های این دستاورد، 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد است که هر ساله به همت انجمن تولیدکنندگان 
فولاد و حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارتخانه های صمت 
و علوم و س��ازمان ایمیدرو برگزار می ش��ود و در آن شرکت های بزرگ فولادی و 
معدنی فرصت های ساخت داخل خود را ارائه می کنند. سبحانی خاطرنشان کرد: 
در این جشنواره و نمایشگاه، شرکت های دانش بنیان نیز به ارائه توانمندی های خود 
می پردازند تا با به هم رسانی این دو، از توان ساخت داخل بهره بیشتری برده شود. 
رییس انجمن فولاد همچنین از برگزاری میز تعمیق ساخت داخل در این رویداد 
خبر داد و گفت: در جشنواره امسال نیز همچون دوره های گذشته میز تعمیق 
ساخت داخل در زنجیره فولاد با انعقاد قراردادها و تفاهمنامه هایی بین شرکت های 
بزرگ این زنجیره و شرکت های دانش بنیان برگزار می شود. وی تصریح  کرد: میزان 
صرفه جویی ارزی این قراردادها در چهاردوره قبلی جشنواره نزدیک به یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون دلار برآورد می شود. گفتنی است، پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی 

فولاد ایران ۱۹ تا ۲۱ دی  امسال در برج میلاد تهران برگزار می شود.

 لزوم بازنگری ارائه خدمات مجموعه های دولتی 
و خصوصی به تولیدکنندگان فولاد

فولادبان- کارشناس فعال فولاد، اظهار کرد: تولیدهای نوآور و خلاق با ظرفیت 
بالا در حوزه فولاد، نیازمند یکسری تصمیم ها، مهارت و تخصص فنی در این زمینه 

است که امروزه در توان تولیدکنندگان فولاد ایران نیست.
بهمن احمدی نبود حمایت مجموعه های دولتی و خصوصی به شرکت های 
فولادی را عامل ضعف تولیدکنندگان فولادی در کشور دانست و ادامه داد: امروزه 
سیاست های حاکمیتی در ایران یکپارچه نیست و هر مجموعه دولتی و خصوصی از 
دارایی گرفته تا بانک، بیمه، شرکت برق، گاز و... به صورت جزیره ای، تنها به فکر منافع 
خویش هستند و در راستای موفقیت مجموعه های معدنی و فولادی، قدم مثبتی بر 
نمی دارند. وی در ادامه افزود: تمام شعارهای حمایتی مجموعه های دولتی و خصوصی 
با یکدیگر همخوانی ندارند و نظارت و کنترلی نیز در اینباره صورت نمی گیرد. از طرفی 
تولیدکنندگان فولادی هم نمی دانند که شکایت و اعتراض خود را چگونه و به چه 

روشی اجرایی کنند چراکه گوشی برای شنیدن انتقادات وجود ندارد.
به گفته این کارشناس، وجود تحریم ها بسیاری از شرکت های فولادی ایران را با 
چالش و مشکل مواجه کرده است و باعث شده این مجموعه ها برای حفظ ارتباط 

با بازارهای جهانی، محتاج کشورهای بی پایه و اساس باشند.

رکورد بی سابقه در قیمت سنگ آهن
ایسنا- قیمت سنگ آهن از قوی ترین سطح از ژوئن ۲۰۲۲ تاکنون سقوط 
کرد، زیرا بانک های سرمایه گذاری و کارگزاری های اوراق بهادار انتظار دارند رکود در 
ساخت وساز مسکن در چین تا سال آینده ادامه یابد. ۱۰ موسسه بزرگ از جمله 
مورگان استنلی، گلدمن ساکس و یوبی اس، چین را در مسیری برای ثبت سه سال 

متوالی انقباض در ساخت وساز املاک می بینند که یک رکورد بی سابقه است.
املاک و مستغلات نزدیک به ۴۰ درصد از نیاز فولاد این کشور را تشکیل می دهد. 
مراکز بزرگ اقتصادی از جمله پکن و تیانجین نیز شروع به هشدار در مورد آلودگی 

هوا کرده اند و کنترل ها می تواند محدودتر و طولانی تر از اوایل دسامبر باشد.
براساس گزارش بلومبرگ، بازار فلزات شانگهای اعلام کرد از این پس از آن اتفاق 
می افتد که شاخص مدیران خرید برای صنعت فولاد در چین در ماه دسامبر نسبت 

به ماه قبل کاهش یافت، زیرا دماهای سردتر کار ساخت وساز را کند کرد.

2024 چه رکوردهایی را برای طلا رقم می زند؟
رویترز- سرمایه گذاران طلا پیش بینی می کنند قیمت های طلا در سال آینده 
بی سابقه باشد. طلا در مسیر رشد سالانه ۱۳ درصدی در سال ۲۰۲۳ قرار دارد که 
بهترین سال آن از سال ۲۰۲۰ است و حدود ۲۰۶۰ دلار در هر اونس معامله می شود. 
با توجه به عملکرد شگفت آور قوی در سال ۲۰۲۳، شاهد افزایش قیمت های بیشتر در 
سال ۲۰۲۴ هستیم. طلا در ۴ دسامبر، با شرط کاهش سیاست پولی ایالات متحده 
در اوایل سال ۲۰۲۴ به بالاترین سطح خود یعنی ۲۱۳۵ دلار و ۴۰ سنت رسید و 

از رکورد قبلی که در سال ۲۰۲۰ کاهش یافته بود، پیشی گرفت.
این فلز گرانبها در ماه مه امسال و با وقوع بحران بانکی منطقه ای ایالات متحده، 
تقریبا به قلمرو ناشناخته تبدیل شد. تا ماه اکتبر، نزدیک به ۱۸۰۰ دلار در هر اونس 
عقب نشینی کرد تا اینکه تحت تاثیر درگیری رژیم صهیونیستی با غزه قرار گرفت.

نظرسنجی رویترز در اکتبر پیش بینی کرد که قیمت ها در سال ۲۰۲۴ به طور 
میانگین ۱۹۸۶ دلار و ۵۰ سنت خواهد بود. آنها تاکنون در سال جاری به طور 
میانگین بالای ۱۹۵۰ دلار بوده اند که بالاتر از میانگین سالانه قبلی است. جی پی 
مورگان در اواسط سال ۲۰۲۴ شاهد افزایش قیمت طلاست و در کاهش نرخ بهره به 
اوج ۲۳۰۰ دلاری می رسد. یوبی اس پیش بینی می کند در صورت تحقق کاهش ها، 

رکورد ۲۱۵۰ دلار تا پایان سال ۲۰۲۴ به ثبت برسد.
طبق این گزارش، شورای جهانی طلا در چشم انداز سال ۲۰۲۴ خود پیش بینی 
کرد که کاهش حدود ۴۰ تا ۵۰ واحد پایه در بازدهی سررسید طولانی تر، پس از ۷۵ 

تا ۱۰۰ واحد کاهش نرخ، می تواند منجر به افزایش ۴ درصدی طلا شود.

گروه معدن- در حالی که س��رمایه گذاری 
خارجی در کش��ور ممنوع است و بانک ها هم 
توان وام دهی و تسهیلات ارزان قیمت به فعالان 
معدن��ی ندارند و از طرفی در فروش داخلی نیز 
مش��کلاتی وجود دارد و تقاضا کم اس��ت، تنها 
منشاء تامین مالی برای برخی حلقه های زنجیره 
ارز ناش��ی از صادرات ب��وده که حالا با ۴۰ برابر 
کردن آن شاهرگ حلقه های میانی و بالادست 
قطع شده است. موضوعی که مغایر با ماده ۲۳ 
قانون احکام دائمی برنامه های توسعه و ماده ۳۷ 
قانون بهبود مس��تمر فضای کسب و کار است و 
تاثیرات منفی آن ب��ر بازارها و گردش مالی به 

شدت دیده می شود.
این در حالی اس��ت که دولت هدفش تولید 
و حمای��ت از تولید اس��ت، اما راهی که می رود 
چنین اهدافی را نش��ان نمی دهد. کارشناسان 
باور دارند هرچند دولت تعریف مشخصی از ماده 
خام و نیمه خام ارائه نمی دهد، اما در سال ۱۴۰۰ 

فهرستی بلندبالا را شامل مواد خام و نیمه خام 
تهیه کرد که مورد تایید اتاق بازرگانی ایران هم 
قرار نگرفت. حالا با عددهای غیرکارشناس��ی و 
سنگینی در ارتباط با عوارض صادراتی این مواد 
معدنی روبه رو هستیم که عملا سود فعالان این 

بخش از زنجیره را از بین می برد.
در این خصوص س��جاد غرقی نایب رییس 
کمیس��یون معادن اتاق ایران در این خصوص 
تصریح کرد: ابلاغیه اخیر اثرات منفی شدیدی 
روی بازارها دارد، چراکه باعث تعلیق قراردادها و 
توقف پرداخت ها شده و در کوتاه مدت و بلندمدت 

باعث از دست رفتن بازارها می شود.
او تصریح کرد: این ابلاغیه چرخه گردش مالی 
زنجیره را به خصوص در میانه و بالادست دچار 
مخاطره می کند. متاسفانه امروز پرداخت ها در 
برخی بنگاه ها متوقف شده، چراکه منشاء اصلی 
تامین مالی که ارز ناش��ی از صادرات اس��ت با 

مخاطره روبه رو شده است.

نایب رییس کمیسیون معادن اتاق ایران ادامه 
داد: عوارضی که ابتدا مجلس ۰/۵ درصد لحاظ 
کرده بود به ۲۰ درصد در برخی از اقلام رسیده 
که نشان می دهد سیاست ضدتوسعه صادرات 
در پیش گرفته شده است. همچنین باید گفت 
این موضوع مخالف سیاست اعلامی دولت است، 
چراکه قبلا از هدفگذاری رشد ۲۳ درصدی در 
ص��ادرات، ۱۳ درصدی در معدن و ۸ درصدی 
در صنعت سخن گفته شده بود. او با بیان اینکه 
دولت سریع باید عکس العمل نشان دهد، تاکید 
کرد: امروز چیزی که به وضوح دیده می ش��ود، 
شکلی از تحریم داخلی است. هرچند که از سوی 
دولت هر اسمی می تواند شامل حمایت از زنجیره 

یا جلوگیری از خام فروشی شود.
نایب رییس کمیس��یون معادن اتاق ایران با 
اشاره به منابع اصلی تامین مالی گفت: ارز ناشی 
از صادرات، فروش داخل، تسهیلات بانکی و بازار 
سرمایه و سرمایه گذاری خارجی از منشأهای مهم 

تامین مالی برای فعالان اقتصادی حوزه معدن 
اس��ت. با بررس��ی این موارد مشاهده می کنیم 
که هر یک مش��کل خاصی دارند. به طور مثال 
س��رمایه گذاری خارجی که کلا منتفی است، 
بانک ها هم که توان وام دهی و تسهیلات ارزان 
قیمت ندارند. در فروش داخلی هم مشکل داریم، 
چراکه مواد معدنی و اقلامی که عوارض روی آنها 
گذاشته شده عمدتا مازاد بر مصرف داخل هستند 
و تقاضای موثری برای آنها وجود ندارد. بنابراین 
تنها منشاء تامین مالی برای برخی حلقه های 
زنجیره ارز ناش��ی از صادرات است که ما با ۴۰ 
برابر کردن آن شاهرگ زنجیره و حلقه های میانی 
و بالادست را قطع می کنیم. غرقی تاکید کرد: 
این مورد مخالف با ماده ۲۳ احکام دائمی برنامه 
توسعه کش��ور و ماده ۳۷ قانون بهبود مستمر 
فضای کسب و کار اس��ت. بنابراین اتاق در حال 
مذاک��ره با دولت و مجلس برای اصلاح موانع و 
مغایرت هاست. مساله مهم این است که تاثیرات 

چنین تصمیم هایی بر بازارها و گردش مالی به 
شدت دیده می شود و پیامدهای منفی دارد.

توقف رشد � 
این بخش��نامه با اینکه در تیرماه صادر شد، 
عطف به ماسبق شده به طوری که حتی برای 
مس��وولان گمرکی نیز جای س��وال داشت که 
چطور و طب��ق چه منطقی بابت محموله های 
صادراتی که در اوایل سال صادر شده است، باید 
از تجار طلب عوارض کنند. حالا گفته می شود 
اگر این بخشنامه اجرایی شود، نه تنها شعار سال 
محقق نخواهد شد بلکه رشد و توسعه نیز اتفاق 
نمی افتد. فعالان اقتصادی و معدنکاران از آنجایی 
که هر روز در این حوزه فعالیت می کنند، متوجه 
عمق فاجعه در ارتباط با عوارض صادراتی هستند، 
اما متاس��فانه دولت درکی از عواقب جدی این 
تصمیم ندارد. این در حالی اس��ت که با اجرایی 
شدن این بخشنامه، هیچ سرمایه گذاری به کشور 
نخواه��د آمد و در این بخ��ش از زنجیره فولاد 

سرمایه گذاری نخواهد کرد.
کاهش عوارض س�نگ آهن هماتیت  � 

و گندله
چن��دی پیش تع��دادی از فع��الان صنایع 
معدنی طی نامه ای از معاون اول رییس جمهوری 
درخواست لغو یا اصلاح بخشنامه عوارض صادراتی 
را کردند و دفتر معاون اول رییس جمهوری نیز 
طی نامه ای از وزیر صمت درخواست رسیدگی 
و اعلام نتیجه کرد. حالا به تازگی مدیرکل دفتر 
صنایع معدنی وزارت صمت گفته اس��ت: وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به نامه اخیر معاون اول 
رییس جمهوری درخصوص لغو عوارض صادراتی 
با عنوان حمایت از تولید پاس��خ داده و منتظر 
تصمیم هیات وزیران هستیم. سیف الله امیری 
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: 
راهکارهایی را تحت عنوان حمایت از تولید ارائه 
کرده ایم که بر این اساس، منتظر تصمیم هیات 
وزیران هس��تیم. وی اف��زود: با توجه به اینکه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان از میزان قطعی 
عوارض با خبر نبودند، کالاهای خودشان را با 
قیمتی پایین تر از میزان عوارض که در مرداد 
تصویب شده بود، صادر کردند، بنابراین قطعا 
منطقی نیس��ت که از ابتدای س��ال مشمول 

عوارض عوارض قطعی بشوند.
امی��ری ادام��ه داد: ع��وارض کالای��ی مثل 
س��نگ آهن مگنتیت که کمب��ود آن در داخل 
وج��ود دارد، ۲۰ درصد بوده و تغییری نکرده، 
اما عوارض کالاهایی مثل س��نگ آهن هماتیت 
و گندله که مازاد داریم، در نامه وزیر صمت به 

معاون اول کاهش پیدا کرده است.

بین الملل

معاون طرح و برنامه ریزی راهبردی ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران، از راهبرد این شرکت برای تولید محصولات زنجیره 

پایین دست خبر داد.
غلامرضا ملاطاهری معاون ط��رح و برنامه ریزی راهبردی 
شرکت ملی صنایع مس ایران، در حاشیه بازدید از غرفه شرکت 
مس در نمایشگاه زنجیره تامین صنایع معدنی کرمان با بیان اینکه 
یکی از اهداف برگزاری نمایشگاه ها، نمایش ظرفیت های موجود 
شرکت ملی مس است، اظهار کرد: مجتمع های شرکت ملی 
صنایع مس ایران، توانمندی ها و نیازهای خود را در این نمایشگاه 
ارائه دادند که این امر موجب تقویت ارتباط با شرکت های سازنده 
و شرکت های دانش بنیانی است که می توانند در حوزه بومی سازی 
به ما کمک کنند. وی ادامه داد: امیدواریم با ش��کل گیری این 
ارتب��اط موثر، به��ره لازم را در حوزه تامین و تکمیل زنجیره 

ارزش محصولات مس از این نمایش��گاه ببریم. ملاطاهری در 
ادامه تصریح کرد: ما علاوه بر نمایشگاه های حضوری، به دنبال 
برگزاری نمایشگاه های مجازی نیز هستیم که طی یک ماه آینده، 
تمامی محصولاتی که توسط شرکت های زیرمجموعه و مجتمع ها 
بومی سازی شده است، در آن نمایشگاه مجازی بارگذاری می شود 
و نیازمندی های شرکت نیز در آن اعلام می شود تا بتوانیم این 
ارتباط موثر را هرچه بهتر شکل دهیم. وی با بیان اینکه ظرفیتی 
که در شرکت ملی صنایع مس ایران به لحاظ حجم معدنکاری 
و ظرفیت های تولید وجود دارد یک ظرفیت بی نظیر در کشور 
است، گفت: رویکردهای ما باید به گونه ای باشد که بتوانیم در این 

زنجیره تامین، شرکت ها را توانمند کنیم و هرچه بیشتر آنها را 
درگیر کنیم تا بتوانند از ظرفیت های شرکت ملی صنایع مس 
ایران استفاده کنند که این امر، از برنامه ها و اهدافی است که اخیرا 
در استراتژی شرکت ملی صنایع مس ایران نیز آمده است. معاون 
طرح و برنامه ریزی راهبردی شرکت ملی صنایع مس ایران با بیان 
اینکه سعی داریم تا در زنجیره تامین، از زمانی که یک ایده شکل 
می گیرد آن را تا مرحله تجاری سازی هدایت کنیم، تاکید کرد: با 
توجه به اینکه در حال حاضر محصولات ما به تولید کاتد و مفتول 
محدود می شود، در چند ماه گذشته، چند طرح مطالعاتی را برای 
توسعه زنجیره پایین دست پیش بینی کردیم، چراکه وقتی وارد 

زنجیره پایین دست می شویم، ارزش افزوده محصولات بعضا تا ۲۰ 
برابر قیمت کاتد افزایش پیدا می کند. وی افزود: با توجه به اینکه 
وزن دانشی تولید محصولات زنجیره  پایین دست، بیشتر از وزن 
سرمایه گذاری آن است، نیاز به زمینه سازی برای کسب دانش فنی 
داریم و حمایت های لازم نیز از سوی شرکت ملی صنایع مس 
ایران انجام خواهد شد. ملاطاهری یادآور شد: یکی از رویکردهای 
ما آن است که بتوانیم در همایشی که به زودی در حوزه زنجیره 
ارزش و محصولات پایین دستی در کرمان برگزار می کنیم، با 
دع��وت از صاحبان ایده و دانش، آنها را به س��مت محصولات 
پایین دستی ترغیب کنیم و از آنجا که حجم سرمایه گذاری نیز 
در این حوزه کمتر است انشالله به زودی با کمک بخش خصوصی، 
وارد تولید محصولات پایین دست خواهیم شد و آن را به سبد 

محصولات شرکت مس اضافه خواهیم کرد.

معاون طرح و برنامه ریزی راهبردی شرکت ملی صنایع مس ایران:

با کمک بخش خصوصی، وارد تولید محصولات پایین دست خواهیم شد

شرکت ها

آسیا در صدر جدول بیشترین مصرف کنندگان زغال سنگ قرار 
دارد و چین، هند، ایالات متحده آمریکا، ژاپن و آفریقای جنوبی، 
کشورهایی با بیشترین مصرف سالانه زغال سنگ هستند. هرچند 
جهان در حال تلاش برای دور شدن از مصرف زغال سنگ است، 
اما این صنعت به ویژه با توجه به بحران اخیر انرژی در سال ۲۰۲۲ 
قابل کنار گذاشتن نیست. حتی کشورهایی با بیشترین مصرف 
سالانه زغال سنگ در این سال نسبت به سال ۲۰۲۱، ۶/۳ درصد 
افزایش داشتند. مسوولیت بخش عمده این رشد برعهده بازارهای 
نوظهور قرار داشت که در آن صنایع با سرعتی بالا به رشد خود ادامه 
می دهند )رشد ۸/۸ درصدی در چین، ۵۲ درصدی در اندونزی و 
۸/۳ درصدی در هند(. در حالی که اقتصادهای پیشرفته روی گذار 
به صنایع انرژی های تجدیدپذیر متمرکز شده اند، شرایط روسیه و 
اوکراین و افزایش شدید قیمت گاز طبیعی متعاقب آن بیشتر تمرکز 
را به زغال سنگ معطوف کرد، به همین دلیل است که حتی اروپا 
نیز شاهد افزایش متوسط مصرف زغال سنگ به میزان ۲/۳ درصد 
در سال ۲۰۲۲ بود. ایتالیا با افزایش ۴۸ درصدی و پس از آن آلمان 
با ۳/۵ درصد و ترکیه با ۳/۲ درصد در رتبه های بعدی قرار دارند. 
در حال حاضر آس��یا در صدر جدول بیشترین مصرف کنندگان 
زغال سنگ قرار دارد و چین به همراه هند، حدود ۷۵ درصد از کل 
مصرف زغال س��نگ جهان را به خود اختصاص می دهند. اروپا با 

اختصاص ۱۴ درصد از مصرف جهانی زغال سنگ پس از آسیا قرار 
دارد و پس از آن آمریکا با ۶ درصد مصرف قرار گرفته است.

گذار به انرژی های پاک و کاهش مصرف زغال سنگ � 
آینده بلندمدت زغال س��نگ هنوز نامشخص است، زیرا گذار 
به انرژی س��بز در سطح جهانی ادامه دارد. در چین )بزرگ ترین 
تولیدکننده و یکی از بزرگ ترین مصرف کنندگان زغال سنگ در 
جهان(، استفاده از زغال سنگ در دهه گذشته با رکود مواجه شده 
است، زیرا این کشور قصد دارد به قطب جهانی فناوری سبز تبدیل 
ش��ود و حتی مصرف سوخت های فس��یلی را به نفع انرژی های 

تجدیدپذیر حذف کرده است.
کاهش قیمت گاز طبیعی به دلیل انقلاب شیل نیز منجر به 
کاهش قابل توجه مصرف زغال سنگ در ایالات متحده شده است. به 
گفته آژانس بین المللی انرژی، تقاضا برای زغال سنگ به رغم رشد ۱/۳ 

درصدی در سال ۲۰۲۳، تا سال ۲۰۲۶ کاهش پیدا می کند.
کشورهایی با بیشترین مصرف سالانه زغال سنگ � 

برای رتبه بندی کش��ورهایی که بیش��ترین مصرف س��الانه 
زغال سنگ را دارند، داده های بررسی آماری انرژی جهانی BP مربوط 
به هر کشور برای سال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ مورد ارزیابی قرار گرفت، 

سپس میانگین رتبه بندی هر کشور برای هر دو سال محاسبه شد 
و کشورها بر اساس بیشترین مصرف به کمترین رتبه بندی شدند.

چین � 
چین در صدر فهرست کشورهایی با بیشترین مصرف زغال سنگ 
در سال قرار دارد که هنوز بیش از ۵۰ درصد از کل عرضه جهانی 
را تولید می کند. کل مصرف زغال سنگ چین در سال ۲۰۲۱ بر 
حسب اگزاژول، ۸۶/۱۷ بوده است. همچنین بزرگ ترین شرکت 

زغال سنگ جهان در این کشور قرار دارد.
هند � 

هند که تاکنون در س��ال مالی ۲۰۲۴ ش��اهد افزایش ۱۲/۳ 
درصدی تولید زغال سنگ بوده است، همچنان به رشد این صنعت 
ادامه می دهد. در سال ۲۰۲۱ کل مصرف سالانه زغال سنگ هند 
بر حسب اگزاژول برابر با ۲۰/۰۹ بود و اتکای فوری به این سوخت 
همچنان در حال افزایش است. با این حال هند قصد دارد در چند 

دهه آینده عاری از زغال سنگ باشد.
ایالات متحده آمریکا � 

مصرف زغال س��نگ در ایالات متحده طی چند سال گذشته 
به میزان قابل توجهی کاهش یافته، اما این کشور همچنان یکی 

از کشورهایی با بالاترین مصرف زغال سنگ در جهان است. کل 
مصرف زغال سنگ ایالات متحده در سال ۲۰۲۱ بر حسب اگزاژول 
۱۰/۵۷ بود. با این حال روند کاهش مصرف این سوخت قرار است 
در سال ۲۰۲۴ ادامه داشته باشد و تولید کل زغال سنگ بیش از 
۲۵ درصد در مقایسه با سال ۲۰۲۳ کاهش پیدا کند. به این ترتیب 
می توان انتظار داشت ایالات متحده در سال های آینده شاهد گذار به 

انرژی های تجدیدپذیر در سطحی چشمگیر است.
ژاپن � 

کل مصرف س��الانه زغال سنگ ژاپن در س��ال ۲۰۲۱ برابر با 
۴/۸ اگزاژول بوده است. در حالی که ژاپن یکی از مصرف کنندگان 
پیشرو زغال سنگ در سطح جهان است، شرکت های برق این کشور 
تلاش هایی را برای کاهش هزینه های واردات این سوخت فسیلی 
حرارتی انجام داده اند. بنابراین با وجود اینکه مصرف زغال سنگ در 
این کشور افزایش داشته است، تمرکز بیشتری بر زغال سنگ پاک 

در کشور آسیایی قرار دارد.
آفریقای جنوبی � 

آفریقای جنوبی کشوری با بیشترین مصرف زغال سنگ است که 
استفاده از زغال سنگ در آن به دلیل وابستگی بالا به زودی پایان 
نخواهد داشت. کل مصرف زغال سنگ آفریقای جنوبی در سال 

۲۰۲۱ بر حسب اگزاژول برابر با ۳/۵۳ بود.

بیشترین مصرف سالانه زغال سنگ در کدام کشورها ست؟
بازارها

اجرای قوانین جدید مرتبط به میلگرد در ترکیه از ابتدای سال ۲۰۲۴
قوانین جدید با هدف کنترل دقیق تر روی چرخه تولید 
میلگرد در تمام مراحل از جمله استفاده از مواد باکیفیت و 
همین طور محدود کردن معاملات غیرقانونی در این بخش 
به اجرا درخواهد آمد. با ورود سیستم نظارتی در ابتدای سال، 
نظرات مختلفی پیرامون این مساله وجود دارد.در پی وقوع 
زلزله فوریه ۲۰۲۳، مس��اله امنیت ساختمان در ترکیه به 
صورت جدی مورد تحقیق قرار گرفت. این فرآیند با معرفی 
تنظیمات جدید -سیستم نظارتی میلگرد )IDIS( - در میانه 
مارس ۲۰۲۳ تصویب شد. تولید کنندگان و واردکنندگان 

میلگرد و همچنین صادرکنندگان، عمده فروشان، بازرگانان و پیمانکاران ساختمانی ملزم به تغییر به IDIS قبل از ۱ ژانویه 
۲۰۲۴ هستند. بنابر اعلام رسمی دولت تولید کنندگان و واردکنندگانی که میلگرد بدون برچسب ایمنی یا نشانه های ایمنی 
در موجودی خود دارند، نمی توانند پس از ۱ ژانویه ۲۰۲۴ این موجودی ها را بفروشند.قبل از مهلت گفته شده و اجرای قوانین 
جدید، فعالان بازار نسبت به قوانین جدید دو دسته شده اند. به اعتقاد گروه اول، گرچه این مرحله منجر به محدود کردن 
چرخه میلگرد با فرآیند تولید غیر استاندارد می شود، اما انتظار نمی رود تاثیر قابل توجهی در شرایط بازار داشته باشد. اما گروه 
دوم باور دارند که تشدید سیاست در بخش میلگرد در مبارزه با بازار سیاه، به امنیت مالیاتی و همچنین امنیت ساختمان در 

ترکیه که در منطقه زلزله قرار دارد، تاثیر مثبت خواهد داشت.

اقتصاد چین سر به زیر به استقبال سال نو رفت
فعالیت کارخانه های چین برای سومین ماه متوالی 
کاهش یافت که نشان دهنده فشار مداوم بر اقتصاد 

ناشی از کاهش تقاضای داخلی و خارجی است.
اداره مل��ی آمار چی��ن در بیانیه ای اعلام کرد که 
شاخص مدیران خرید رسمی بخش تولید در دسامبر 
از ۴۹/۴ در نوامبر به ۴۹ کاهش یافت و اقتصاددانان 

انتظار ۴۹/۶ را داشتند.
شاخص فعالیت غیرتولیدی از ۵۰/۲ در ماه نوامبر 
به ۵۰/۴ افزایش یافت. معیار اساسی فعالیت خدمات 

نس��بت به نوامبر بدون تغییر در ۴۹/۳ بود. هر عدد بالاتر از علامت ۵۰ نش��ان دهنده افزایش نسبت به ماه 
قبل است، در حالی که رقم زیر آن نشانه انقباض است.

براس��اس گزارش بلومبرگ، بهبود اقتصادی چین در ماه های پایانی سال ۲۰۲۳ نشانه هایی از ضعف را 
نشان داد و نگرانی ها را در مورد چشم انداز رشد برای سال ۲۰۲۴ افزایش داد، حتی در شرایطی که پکن 
نشان داد احتمالا هدف بلندپروازانه ای را برای سال آینده تعیین خواهد کرد. مقامات اخیرا متعهد شده اند 

در سال ۲۰۲۴ با سیاست های مالی و پولی، موضع حمایت از رشد را اتخاذ کنند.

بین الملل

»جهان صنعت« پیامدهای افزایش ۴۰ برابر شدن عوارض صادراتی را بررسی کرد

 تحریم هوشمند داخلی معدن 
با تصمیمی غیرقانونی 
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»جهان صنعت«- مشاور مدیرعامل راه  آهن با بیان این که 
برخی شرکت های مالک واگن  های باری با سوء استفاده بدهی 
خود را در موعد مقرر پرداخت نمی کنند، گفت: جریان مالی 

راه آهن دچار ناترازی شده است.
علی صدوقی یادآور شد: مطابق ماده 6 قانون دسترسی 
آزاد به شبکه ریلی، س��یر ناوگان شرکت های حمل ونقل 
ریلی در ش��بکه ریلی مستلزم پرداخت تعرفه بهره برداری 
از شبکه ریلی است، از این رو شرکت های مالک واگن های 
باری که از شبکه ریلی و نیروی کشش استفاده می کنند 
موظفند نس��بت به پرداخت هزین��ه آن در وقت مقتضی 

خود اقدام کنند.
او ادامه داد: هیات مدیره راه آهن به جهت همراهی با بخش 
خصوصی و حمایت از فعالیت حمل ونقل ریلی، امکان پرداخت 
اعتباری هزینه بهره برداری از ش��بکه ریلی را به شرکت های 
مال��ک واگن  باری اعطا کرده، اما برخی از این ش��رکت ها از 
این امکان سوءاستفاده کرده و بدهی خود را در موعد مقرر 

پرداخت نمی  کنند.
او افزود:  چنانچه ش��رکتی از ام��کان اعتباری پرداخت 
هزینه های صدور بارنامه استفاده کند و در موعد مقرر بدهی 
سررسیدش��ده خود را پرداخت نکند، بدیهی اس��ت که این 
تسهیل دیگر شامل حال آن نخواهد شد و با توجه به تکالیف 

قانونی صرفا پس از پرداخت نقدی همه هزینه های مرتبط، 
می توانند صدور بارنامه  کنند.

مشاور مدیرعامل راه آهن گفت:  برخی با شیطنت رسانه ای و 
با تفسیری شگفت انگیز از قانون دسترسی آزاد به شبکه ریلی، 

به دنبال بهره برداری از شبکه ریلی بدون پرداخت هزینه های 
مربوطه هستند که باید تصریح کرد مطابق قوانین و مقررات 
جاری کشور، ارائه خدمات حمل ونقل ریلی مستلزم پرداخت 

هزینه های آن خواهد بود.
صدوقی تاکید کرد: هیچ قانونی اجازه این را نمی دهد که 
شرکت های حمل ونقل ریلی حقوق دولتی در زمینه دسترسی 
به شبکه ریلی را نپردازند و راه آهن هم مکلف به اجازه سیر در 
شبکه ریلی به آنها باشد. راه آهن به طور قطع اجازه دست اندازی 
به وجوه عمومی و سوء استفاده از این تفسیر سوداگرایانه از 
مفاد قانون را نخواهد داد. جای حیرت است که برخی از این 
شرکت ها مبلغی بالغ بر 400 میلیارد تومان از پول بیت المال 
را چندین ماه است که نمی پردازند و مدعی هستند که راه آهن 
حق ندارد دسترسی آنها به شبکه ریلی را متوقف کند و باید 
صرفا نظاره گر باش��د و همچنان اجازه دهد وجوه دولتی در 

دست بدهکاران بماند.
او یادآور شد: راه آهن در سال های اخیر با انباشت مطالبات 
عدیده  از ش��رکت های مالک واگن باری مواجه شده است. با 
توجه   به ایجاد ناترازی در جریان مالی این ش��رکت، مجمع 
عمومی راه آهن )وزیر راه ، وزیر اقتصاد و رییس سازمان برنامه( 
نیز بر این موضوع تاکید و راه آهن را مکلف به تلاش مضاعف 

جهت وصول مطالبات و استیفای حقوق بیت المال کرده اند.

مشاور مدیرعامل راه  آهن:

جریان مالی راه آهن دچار ناترازی شده است

زاویه

مدیرعامل صندوق ملی مسکن خبر داد
کاهش اقساط ماهانه وام نهضت ملی مسکن

تسنیم- مدیرعامل صندوق ملی مسکن از کاهش اقساط ماهانه وام نهضت ملی 
مسکن به ۵میلیون تومان در دو سال ابتدایی بازپرداخت این وام خبر داد. محمدرضا 
مهدیاراسماعیلی درخصوص پیگیری ها درباره کاهش نرخ سود تسهیلات نهضت ملی 
مسکن  اظهار کرد: جمع بندی در رابطه با نرخ سود تسهیلات طرح مذکور به عهده شورای 
پول و اعتبار است. او ادامه داد: قرار بر این شده اقساط وام نهضت ملی مسکن پلکانی شود که  
در این صورت وام گیرنده در ماه ها و سال های ابتدای دوره بازپرداخت تحت فشار- اقساط 
بالا- قرار نمی گیرد. او افزود: بر این اساس در دو سال ابتدایی بازپرداخت، اقساط حداکثر 
ماهانه ۵ میلیون تومان است تا در توان متقاضیان نهضت ملی مسکن باشد. مدیرعامل 
صندوق ملی مسکن اضافه کرد:  پس از دو سال نیز اقساط به صورت پلکانی دریافت خواهد 
شد. اسماعیلی با بیان اینکه فعلا سود تسهیلات نهضت ملی مسکن 18 درصد است، 
گفت: در رابطه با کاهش نرخ سود این تسهیلات، هنوز مصوبه ای از سوی شورای پول و 
اعتبار نداشته ایم. منابع مورد نیاز مابه التفاوت سود تسهیلات نیز به صورت الگوی قبلی که 
یک سوم از سوی بانک مرکزی، یک سوم صندوق توسعه ملی و یک سوم نیز از محل منابع 
صندوق ملی مسکن است، تامین خواهد شد. او بیان کرد: قرار نیست نرخ سود 18 درصد 
کاهش یابد، بحث این است که یک گروهی که در زمان حاضر سود تسهیلات آنها 18 

درصد است مشمول تسهیلات مسکن روستایی با نرخ ۵ درصد شوند.

عضو هیات مدیره کانون موسسات حمل ونقل ایران مطرح کرد
افزایش ۳۰ تا ۵۰ درصدی کرایه حمل بار در دریای سرخ

ایلنا- عضو هیات مدیره کانون موسسات حمل ونقل ایران گفت: با توجه به مشکلاتی 
که در دریای سرخ به وجود آمده حدود 30 درصد هزینه و کرایه حمل دریایی افزایش 
پیدا کرده که این رقم در حوزه چین نسبت به حوزه خلیج فارس و اروپا بیشتر است 
و درباره حمل کالاهای ویژه به ۵0 درصد می رسد. مسعود دانشمند درباره اثرگذاری 
تنش های اخیر در دریای سرخ که در پاسخ به حمله اسراییل به غزه است، اظهار کرد: 
با توجه به مشکلاتی که در دریای سرخ به وجود آمده حدود 30 درصد هزینه و کرایه 
حمل دریایی افزایش پیدا کرده که این رقم در حوزه چین نسبت به حوزه خلیج فارس 

و اروپا بیشتر است و درباره حمل کالاهای ویژه به ۵0 درصد می رسد.
او ادامه داد: تعداد کشتی ها ثابت است و در شرایطی که زمان سفر کشتی طولانی 
می شود، بار متراکم خواهد شد و کشتی که قرار بود در مدت زمان دو ماه در رفت و 
برگشت از بندر شانگهای به اروپا بار حمل کند، الان این مدت زمان برای این کشتی 
برای حمل همین کالا در این مسیر به سه ماه رسیده   و یک ماه بار در این کشتی 
می ماند. عضو هیات مدیره کانون موسسات حمل ونقل ایران افزود: در این شرایط این 
کشتی باید دماغه امید نیک را طی کند که مسافت آن طولانی تر خواهد شد و قاعدتا 
س��وخت بیشتری مصرف می کند و در این مدت دستمزد بیشتری باید به پرسنل 
بپردازد. هزینه اجاره کشتی در این مدت زمان هم بر این مبالغ اضافه می شود و در 
نتیجه کرایه حمل بار افزایش پیدا می کند. دانشمند درباره مسیر جایگزین دریای سرخ 
که بتوان از آن مسیر افزایش هزینه های حمل بار را کنترل کرد، گفت: هیچ مسیر 
جایگزینی وجود ندارد، در دریای سرخ کانال سوئز به مدیترانه منتهی می شود و اگر 
تردد از دریای سرخ نباشد و نتوانیم از کانال سوئز عبور کنیم که به مدیترانه برسیم، 
کشتی ها ناچار می شوند که آفریقا را دور بزنند و هیچ راه حل دیگری وجود ندارد، جز 
اینکه کشتی ها آفریقا را دور بزنند و از جبل الطارق به مدیترانه برسند. او خاطرنشان 
کرد: دو سال گذشته هم که کانال سوئز به دلیل انحراف یک کشتی مسدود شده بود 
باز هم از دماغه امید نیک استقبال نشد و از آنجایی که کانال سوئز سریعا باز شد و 
مشکل فنی بود آثار آن را کمتر در بازارها دیدیم اما آثار جنگ حال حاضر در دریای 
سرخ به این سادگی ها قابل پیش بینی نیست و نمی دانیم این تنش چه زمانی به پایان 
می رسد. عضو هیات مدیره کانون موسسات حمل ونقل ایران ادامه داد: از آنجایی که 
صاحبان بار، کالای به فروش رسیده را به خریدار برسانند، این افزایش هزینه را به 
خریدار تحمیل می کنند و در نهایت ترددها از مسیر دماغه امید نیک انجام می شود. 
دانش��مند درب��اره اثرگذاری این اتفاق بر ایران اظهار ک��رد: کالاهای صادراتی مانند 
محصولات پتروشیمی که سهم حدود 20 میلیارد دلاری در صادرات ایران را دارند و 
عمدتا مسیر آنها اروپاست، از این موضوع اثرپذیر هستند و البته کالاهایی که از چین 
به ایران می رسند کمتر اثر می پذیرند، اما آثار غیرمستقیم این است که به دلیل طول 
مسافت تردد کشتی ها افزایش و تعداد کشتی های موجود برای حمل بار کاهش یافته 
است، بنابراین کرایه حمل کالا در حوزه خلیج فارس هم از این موضوع اثر می پذیرد. 
او تاکید کرد: با تغییر مسیر کشتی ها مدت حمل بار در برخی از موارد از 1۵ روز به 
30 روز رسیده  و شرکت های کشتیرانی هم از این افزایش کرایه حمل سود نمی کنند، 

چراکه هزینه های کشتیرانی هم افزایش پیدا کرده  است.

مشاور وزیر راه وشهرسازی:
 دولت باید به دهک های ضعیف درآمدی

 مسکن رایگان اعطا کند
ساختمان آنلاین- نماینده وزیر راه وشهرسازی در امور طرح نهضت ملی مسکن با 
بیان اینکه دولت باید به دهک های یک تا سه درآمدی که از توان مالی مناسب برخوردار 
نیستند مسکن رایگان دهد بر لزوم تخصیص یارانه های حمایتی به گروه های هدف 
طرح نهضت ملی مسکن تاکید کرد و گفت: متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن قادر 
به بازپرداخت اقساط تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن نیستند، بنابراین دولت باید با 
پرداخت یارانه های حمایتی نسبت به توانمندسازی این افراد به منظور خانه دار شدن 
اقدامات لازم را انجام دهد. حسن تیزمغز ضمن بیان مطلب فوق اظهار کرد: از جمله 
پیش شرط های ساخت چهار میلیون واحد مسکونی، همکاری مطلوب نظام بانکی با طرح 
نهضت ملی مسکن است، اما متاسفانه بانک ها عمدتا به دنبال بنگاهداری هستند. او گفت: 
با توجه به عدم همکاری بانک ها در طرح نهضت ملی مسکن، تدابیری در برنامه هفتم 
توسعه کشور دیده شده است تا بانک ها ملزم به همکاری با طرح نهضت ملی مسکن 
شوند. تیزمغز افزود: همکاری دستگاه های ذی ربط برای واگذاری اراضی مازاد خود به 
طرح نهضت ملی مسکن نیز نقش مهمی در سرعت بخشی به ساخت واحدهای طرح 
نهضت ملی مسکن دارد. مشاور وزیر راه وشهرسازی خاطرنشان کرد: دولت مکلف است 
برای دهک های یک تا 3 جامعه که از بضاعت مالی مناسبی برخوردار نیستند مسکن 

رایگان ارائه دهد.

گ�روه حمل و نق�ل- تصاویر ماه��واره ای خبر
اصلی تری��ن منبع س��نجش ت��راز آب دریای 
مازندران هس��تند. اگر نگاهی ب��ه این تصاویر 
بیندازیم، به راحتی متوجه کاهش تراز آب دریای 
مازندران در نیمه شمالی طی سال های متمادی 
می شویم. در حال حاضر سطح آب بزرگ ترین 
دریاچه جهان به پایین ترین میزان خود در 30 
سال گذشته رسیده اس��ت. افت ۹ متری تراز 
آب دریای مازندران منجر به کاهش حدود 24 

درصدی مساحت این دریاچه خواهد شد.
نکته حائزاهمیت در این خصوص آن است 
که هرگونه تغییر در تراز آب دریای مازندران بر 
کلیه ذینفعان دریا و خط ساحلی اثرگذار است. 
ضرورت شفاف سازی تبعات منفی کاهش تراز آب 
دریای مازندران در بخش های گوناگون به ویژه 
حمل ونقل دریایی محسوس است. بدون شک اگر 
رون��د کاهش حجم و تراز آب این دریاچه ادامه 
پیدا کند، علاوه بر چالش های محیط زیس��تی، 
مسائل و مشکلات حوزه حمل ونقل دریایی نیز 
کشورهای حاشیه دریای مازندران را به چالش 

خواهد کشید.
کم عمق ترین ناحیه دریای مازندران با عمق 
2۵ متر در منطقه شمالی و عمیق ترین مناطق 
در قس��مت مرکزی و جنوبی واقع شده که در 
بعض��ی از مناطق جنوبی ۹00 الی 1000 متر 
عمق دارد. با توجه به اینکه قسمت های جنوبی 
دریای خزر عمق بیشتری دارد، کاهش تراز آب 
در نیمه شمالی بیشتر از نیمه جنوبی به چشم 

می خورد.
دریای مازندران در سال های گذشته توسط 
عوام��ل مختلفی از جمل��ه آلودگی های نفتی، 
ورود فاضلاب، آلودگی های پلاستیکی و... تهدید 
می شود، اما در میان همه تهدیدات کاهش تراز 
آب دری��ای مازندران در حال حاضر اصلی ترین 

تهدید این دریا محسوب می شود.
هشدار سه سال پیش آلمانی ها � 

س��ال 2020 میلادی، مقال��ه ای با عنوان 
»طرف دیگر سطح تراز آب دریاها« در نشریه 
نیچر آلمان چاپ ش��د که نتایج پژوهش های 
آن نش��ان می دهد، براس��اس س��ناریوهای 
مختلف، س��طح آب دریای مازندران تا پایان 
ق��رن حاضر ۹ تا 18  مت��ر پایین خواهد آمد! 
این پژوه��ش می گوید که دریای مازندران با 

»فاجعه« روبه رو است.
براساس این گزارش، طی سه دهه گذشته 
س��طح دریای مازندران مقداری افت کرده، اما 
تبخیر زیاد آب، یخ نبستن دریای مازندران طی 
زمستان در مناطق شمالی و عدم تعادل در میزان 
آب های ورودی باعث خواهد شد که تا پایان قرن 
حداقل ۹ متر از سطح آب دریا کاهش یابد و این 

رقم حتی می تواند به 18 متر هم برسد.
گزارش یاد ش��ده چنین سناریویی را تهدید 
زیست محیطی نامیده و می گوید سطح دریای 
مازندران به صورت فزاینده ای پایین تر می آید و 
شتاب کاهش آب در حال افزایش است، با توجه 

به اینکه آب های بخش روسیه و ترکمنستان خزر 
کم عمق اس��ت، با افت ۹ متری آب حدود 24 
درصد از مساحت سطح دریای مازندران کوچک 
خواهد شد و اگر 18 متر آب افت کند، 34 درصد 

از سطح این دریاچه خشک خواهد شد!
مهم ترین عوامل کاهش تراز و پسروی  � 

آب دریای مازندران
طبق گزارش موسسه تحقیقات آب وزارت 
نیرو، سطح آب دریای مازندران پس از بالاترین 
تراز خود در 80 س��ال اخیر که در سال 1374 
میلادی اتفاق افتاد، با سیری غیریکنواخت در 

حال کاهش است. 
بیشترین میزان این کاهش نیز در بازه زمانی 
س��ال های 1387 تا 13۹4 می��لادی به وقوع 
پیوس��ته و این رخداد با کاهش قابل ملاحظه 
آبدهی رودخانه های مهم شمالی از جمله رودخانه 
ولگا همزمان بوده است. البته طی سال های اخیر 
افزایش دمای هوا و اثرگذاری آن بر میزان تبخیر 
و هدررفت آب، در روند تغییرات سالانه و نوسانات 

آب تاثیر داشته است.

ورودی آب های س��طحی ح��دود 74 تا 8۵ 
درص��د آب ورودی دریای مازن��دران را تامین 
می کن��د که طب��ق برآورده��ا، رودخانه ولگا با 
ح��دود 2۵0 میلیارد مترمکع��ب از کل 320 
میلیارد مترمکعب آب ورودی از طریق آب های 
سطحی، حدود 80 درصد آب ورودی به دریای 
مازندران را تامین می کند. با توجه به نقش ولگا 
در تامین آب دریای مازندران، کاهش آبدهی این 
رودخانه در کنار عوامل طبیعی از جمله افزایش 
تبخیر آب خزر و افزایش حرارت آب )دمای آب 
دریای مازندران در سال 1400 نسبت به میانگین 
بلندمدت یک درجه افزایش یافت( از مهم ترین 
عوامل کاهش تراز و پسروی آب دریای مازندران 

در سال های اخیر هستند.
تسریع بیش از پیش روند کاهش تراز  � 

آب دریای مازندران
سرپرست اداره کل مهندسی سواحل و بنادر 
با اعلام تس��ریع بیش از پیش روند کاهش تراز 
آب دریای مازندران، از آغاز مطالعات جامع در 

این زمینه خبر داد.

مهدی نیکوکار با اعلام تسریع بیش از پیش 
روند کاهش تراز آب دریای مازندران در سال های 
اخیر و تاثیرگذار بودن این پدیده بر عملکرد بنادر، 
ش��هرها، روستاهای س��احلی و ابنیه های مهم 
دریایی و ساحلی شمال کشور، از آغاز مطالعات 
جام��ع در این زمینه براس��اس رصد داده های 
ثبت شده از ایستگاه های ترازسنجی و داده های 
ماهواره ای نوسانات تراز آب دریای مازندران خبر 
داد. او افزایش هزینه های بندری ناشی از تداوم 
لایروبی برای حفظ عمق ایمن ناوبری، کاهش 
تاب آوری اس��کله های بنادر تجاری و نیز تداوم 
کاهش حمل ونقل دریایی را مهم ترین تاثیرات 

کاهش تراز آب دریای مازندران عنوان کرد.
سرپرست اداره کل مهندسی سواحل و بنادر 
با بیان اینکه در صورت ادامه این روند، عملکرد 
بنادر تجاری ایران در دریای مازندران با مشکل 
بنیادی مواجه خواهد ش��د، اظهار کرد: با توجه 
به تسریع روند کاهش تراز دریای مازندران در 
چند سال اخیر، مطالعه جامع درباره پیش بینی 
بلندمدت و کوتاه مدت ت��راز آب دریای خزر و 

پیشگیری از اثرات کاهش تراز بر عملکرد بنادر 
و سازه های ساحلی حاشیه دریای مازندران از آذر 

سال جاری آغاز شده است. 
او اف��زود: در این پروژه مطالعاتی، با تدوین 
برنامه های چندس��اله، اثرات کاه��ش تراز آب 
دری��ای مازندران در احج��ام عملیات لایروبی 
کانال و حوضچه بنادر، ایجاد مسیر ناوبری ایمن و 
مطلوب، برنامه عملیاتی درباره تقویت و تعمیرات 
اسکله ها و اجرای طرح های توسعه ای و ساخت 

اسکله های جدید مورد بررسی قرار می گیرد.
نیکوکار گفت: اهداف نهایی در این مطالعات، 
مشتمل بر تحلیل و بررسی داده ها و به روزرسانی 
مدل های پیش بینی، ارائه سناریوهای محتمل 
آین��ده و تدوین برنامه به منظور پیش��گیری از 
عوارض کاهش تراز در بنادر و سازه های ساحلی 
و بررسی تغییرات هیدرودینامیک و رسوب بنادر 
شمالی، تغییرات لازم در تاسیسات و منصوبات 
اسکله ها و تجهیزات تخلیه و بارگیری و نیز ارائه 
طرح توسعه و جانمایی ساخت اسکله های جدید 

بنادر و برنامه تامین ناوگان لایروبی است.

دلایل و تبعات کاهش تراز آب دریای مازندران بررسی شد

چالش جدید ترانزیت دریایی 
»نیچر«: سطح آب دریای مازندران تا پایان قرن حاضر 9 تا 18  متر پایین خواهد آمد!

گزارش نمایندگان »جهان صنعت« از سراسر کشور

البرز

در منطقه ویژه اقتصادی پیام برگزار شد
آیین اختتامیه دوره آموزشی کارشناسان گمرک تخصصی فاوا

آیین اختتامیه دوره آموزش��ی کارشناسان گمرک تخصصی فاوا روز 
شنبه نهم دی 1402 در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام 

برگزار شد.
در این آیین که با حضور اکبر قنبرپور مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
و فرودگاه بین المللی پیام و رضا خورش��یدی زاده مدیر کل گمرک استان 
البرز برگزار شد، گواهینامه آموزشی تحت عنوان »ارزشگذاری و آشنایی با 
محصولات سخت افزاری حوزه فاوا در راستای استقرار گمرک تخصصی فاوا 

در پیام«  به شرکت کنندگان اعطا شد.
در این دوره آموزشی که بیش از 2 ماه و در قالب 32 ساعت به صورت تئوری و عملی برگزار شد، 26 نفر از کارشناسان و 

ارزیابان اداره کل گمرکات استان البرز و کارشناسان منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام شرکت داشتند.
گفتنی است، مدیریت موثر در ترخیص کالاهای حوزه فاوا، توجه دقیق به ارزش محصولات خاص و جلوگیری از بیش 
و کم اظهاری، اجرای دقیق تعرفه ها از طریق آشنایی با ادوات حوزه فاوا و ارزش گذاری صحیح کالاها از جمله اهداف برگزاری 

دوره آموزشی »ارزش گذاری و آشنایی با محصولات سخت افزاری حوزه فاوا« در پیام بود.
تربیت نیروهای آموزش دیده به منظور ارزیابی دقیق، رعایت اس��تانداردها و جلوگیری از ورود تجهیزات بی کیفیت و 
غیرقانونی، کنترل تجهیزات ارتباطی برای پیشگیری از مخاطرات امنیتی و اطلاعاتی، کاهش زمان انجام تشریفات ترخیص 
و امور گمرکی کالاهای حوزه فاوا ، بهینه نمودن ارزش گذاری برای کالاهای حوزه فاوا و تعیین ماهیت و ارزش واقعی کالا از 

دیگر اهداف برگزاری این دوره آموزشی بود.
لازم به ذکر است، هیات دولت در اواخر سال گذشته راه اندازی گمرک تخصصی فاوا )فناوری اطلاعات و ارتباطات( را در 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام تصویب کرد، این مهم در حالی مصوب شده که پیش تر منطقه ویژه اقتصادی 
و فرودگاه بین المللی پیام به دلیل برخورداری از بخش فرودگاه تخصصی کارگو، گمرکی و هدف گذاری اش برای ایجاد قطب 

اقتصاد دیجیتال کشور، قسمتی از نیاز کشور را در این حوزه مرتفع می کرده است.

مدیرعامل شرکت آبفای البرز خبر داد
اتمام شست و شوی کلیه مخازن آب منطقه رجایی شهر تا پایان دی 

مدیرعامل شرکت آبفای البرز گفت: تحت نظارت معاونت بهره برداری و توسعه آب استان و طبق برنامه زمان بندی امور آبفای 
رجایی شهر از 3 دی عملیات شست وشوی مخازن آب منطقه رجایی شهر آغاز  شده و تا پایان دی به اتمام خواهد رسید.

نامداری با بیان اینکه در راستای ارتقای سطح کیفی و به منظور اطمینان از سلامت آب شرب، طبق برنامه زمان بندی شده 
مخازن رجایی شهر ظرف مدت یک ماه شست وشو شده و مجددا در مدار بهره برداری قرارخواهد گرفت ، افزود: 12 مخزن با 

حجم بالغ بر ۵0 هزار مترمکعب مخازن تامین کننده ، بین راهی و متعادل کننده فشار آب منطقه رجایی شهر هستند.
او ادامه داد: تمامی مراحل شست وشوی مخزن آب بر اساس دستورالعمل دفتر کنترل کیفیت و بهداشت شرکت مهندسی 

آب و فاضلاب کشور و با هماهنگی و نظارت شبکه بهداشت شهرستان کرج انجام می گیرد.
مدیرعامل شرکت آبفای البرز خاطرنشان کرد: برای شست وشوی مخازن آب ، ابتدا مخازن به طور کامل از آب تخلیه و سپس 
عملیات خارج کردن رسوبات ته نشین شده با فشار آب صورت گرفت و در نهایت دیواره ها و کف مخازن پس از شست وشو 
توسط مواد گندزا با غلظت مناسب چند بار شست وشو داده شد. 68 هزار آحاد مشترک با جمعیت حدود ۵00 هزار نفر تحت 

پوشش خدمات شرکت آب و فاضلاب در منطقه رجایی شهر کرج قرار دارند.

اصفهان

در جریان سفر معاون اجرایی رییس جمهوری به استان اصفهان انجام شد
 تقدیر از آبفای اصفهان به عنوان دستگاه برتر پیگیری مصوبات 

سفر رییس جمهوری
شرکت آبفای استان اصفهان موفق شد با عملی کردن شعار »جهاد خدمت رسانی، بهره وری و هم اندیشی سازمانی« در 

اخذ مصوبات سفر ریاست جمهوری دراستان پیشرو باشد.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان بحث آب را اولویت نخست این استان عنوان کرد و گفت: با هدف خدمت رسانی مطلوب، 
قبل از سفر رییس جمهوری اقدام به تعریف و جمع بندی پروژه های مهم و شاخص آب و فاضلاب در سطح استان نمودیم و با 
تشکیل کمیته کارشناسی با حضور نماینده نهاد ریاست جمهوری، استانداری، سازمان برنامه و بودجه کشور، سازمان مدیریت 

و برنامه ریزی استان اصفهان و پس ازجلسات متعدد، پروژه های مهم و شاخص مشخص و در سفر استانی رییس جمهوری 
مصوب شد. حسین اکبریان مبلغ مصوبات سفر استانی ریاست جمهوری در بخش آب و فاضلاب را 2700 میلیارد تومان 
اعلام کرد و افزود: با پیگیری ها و مکاتبات متعدد شرکت با سازمان های ذکرشده، از محل اعتبارات ملی، استانی ویژه، استانی، 
تنش آبی و تسهیلات ماده ۵6 تخصیص اعتبارات چشمگیری برای پروژه های استان در حوزه آب و فاضلاب در نظر گرفته 
شد. او مهم ترین پروژه های در حال اجرا از محل مصوبات سفر ریاست جمهوری را بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب اصفهان، 
تصفیه خانه فاضلاب چادگان و تصفیه خانه آب خوانسار عنوان کرد. مدیرعامل و رییس هیات مدیره آبفای استان اصفهان 
افزود: با اخذ این اعتبارات و پیگیری های انجام شده، سرعت بهره برداری از پروژه های آب و فاضلاب در سطح استان پیشرفت 
چشمگیری خواهد یافت و از سال 1403 به بعد شاهد در مدار بهره برداری قرار گرفتن پروژه هایی خواهیم بود که ممکن بود 

به دلیل عدم تخصیص بودجه، بهره برداری آنها بیش از 10 سال طول بکشد.
گفتنی است آبفای استان اصفهان در بیست وششمین جشنواره شهید رجایی استان دستگاه برتر در محور »پیگیری 

مصوبات سفر ریاست جمهوری« در بین کلیه دستگاه های اجرایی استان شناخته شد.

خوزستان

در شهرستان بهبهان برگزار شد
جلسه هماهنگی برگزاری مراسم روز جهانی مقاومت

بهبهان-  دایی زاده- جلسه روز جهانی مقاومت با حضور فرماندار شهرستان بهبهان،  نماینده مردم شهرستان بهبهان، 
فرمانده سپاه ناحیه بهبهان و جمعی از مسوولان برگزار شد. سید ولی الله موسوی فرماندار بهبهان در ابتدا با گرامیداشت روز 
بصیرت و میثاق امت با ولایت گفت: در این ایام که در فضای مجازی دشمنان ما روی اذهان و افکار نوجوانان و جوانان ما 
برنامه ریزی می کنند باید با برنامه های قوی، مکتب حاج قاسم و مکتب مقاومت را تبیین نماییم و هفته مقاومت و زنگ مقاومت 
را در مدارس به شکل نمادین برگزار کنیم تا دانش آموزان ما با فرهنگ مقاومت و ظلم ستیزی و مبارزه با استکبار آشنا شوند. 
او در ادامه با تاکید بر اینکه باید در هر چهار شهر، فضاسازی محیطی به گونه ای انجام شود که جملات کلیدی حاج قاسم و 
مکتب ایشان شهر را مزین کند، اردوهای جهادی با پررنگ کردن تعاون و همچنین تبیین افکار و اندیشه های مکتب حاج قاسم 

و نمایشگاهی فرهنگی با موضوع اندیشه های حاج قاسم برگزار شود.
فرماندار بهبهان در ادامه جلسه با اعلام اینکه در حوزه ورزش از ورزشکاران موفق و ارزشی تجلیل و تقدیر خواهد شد. او 

همچنین در پایان از اعزام شهروندان علاقه مند به زیارت مزار سردار سلیمانی در سالروز شهادت ایشان به کرمان خبر داد.
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بی حالی بازار سرمایه متاثر از پکن تا تهران!
تحلیل بازار - بورس همچنان در رکود به سر می برد که بخشی از این مساله 
تحت تاثیر رکود بازار جهانی، افت تقاضای کامودیتی ها در چین و سیاست های 
کنترلی دلار در تهران رخ داده است. بازار سرمایه در حال حاضر روندی فرسایشی 
پیدا کرده و هم اکنون برخی به دنبال سیگنال های جدیدی همچون نرخ ارز، نفت 
و... هستند. در مورد ارز داده های بازار حکایت از این دارد که حمایت ۴۹۸۰۰ تومان 
دلار کار خودش را کرده و علی رغم وعده افت قیمت آن تا ۴۷ هزار تومان مانع از 
نزول بیشتر آن شده است. معامله گران می گویند محدوده حمایتی دلار همچنان 
پایدار است، اما با این تفاوت که بیشتر نوسان برخلاف روزهای قبل در کانال ۵۰ 
بود. قیمت دلار در ۵۰ هزار تا ۵۰۶۰۰ تومان نوسان دارد، اما این پایان کار نیست 
و در پش��ت خط با یک افزایش، می تواند س��ر از کانال ۵۱ هزار تومان درآورد. در 
مجموع در بازار روز راه سکه و طلا از دلار جدا شده و دلیل چنین اتفاقی هم رشد 
اونس تا ۲۰۴۰ دلار بود. به عقیده معامله  گران رشد اونس موجب شد تا معامله گران 

در معاملات در بازار هرات فروشنده شوند تا در اونس خرید کنند.
یکی از عواملی که در معادله اونس و دلار مهم تلقی می شود بازار نفت است. به 
تازگی گلدمن ساکس هشدار داده قیمت نفت ممکن است با افزایش بالقوه تا ۱۰۰ 
دلار در هر بشکه در سال آینده برسد و همچنین پیش بینی کرده که نفت می تواند 
در س��ال ۲۰۲۴ بین ۷۰ تا ۱۰۰ دلار معامله شود و دلیل آن خطرات اختلالات 
عرضه در سال آینده است. با توجه به اینکه نفت خام برنت حدود ۷۷ دلار در هر 
بشکه معامله شد، بالا بودن این محدوده می تواند حاکی از افزایش ۱۵ درصدی 
قیمت نفت باشد. سیاست تولید و انضباط اوپک احتمالا عوامل کلیدی حمایت 
کننده از مسیر قیمت در سال ۲۰۲۴ خواهد بود، زیرا تولیدکنندگان اوپک پلاس 
روز پنجشنبه با کاهش تولید نفت به میزان حدود ۲/۲ میلیون بشکه در روز در 
ابتدای سال میلادی آینده، موافقت کردند. اوپک پلاس که بیش از ۴۳ میلیون بشکه 
در روز معادل بیش از ۴۰ درصد از عرضه جهانی، نفت تولید می کنند و پس از این 
دیدار، با انتشار بیانیه ای، کاهش تولید داوطلبانه خود را اعلام کردند. اوپک پلاس 
همچنین از برزیل که در میان ۱۰ تولیدکننده بزرگ نفت در جهان است، دعوت 
کرد به این گروه ملحق شود. عربستان سعودی و روسیه، بزرگ ترین تولیدکنندگان 
بلوک، قبلا متعهد به کاهش شدید تولید داوطلبانه شده اند که تا پایان سال ادامه 
خواهد داشت. نفت پس از اینکه تولیدکنندگان اوپک پلاس با کاهش تولید موافقت 
کردند، سقوط کرد. بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در فوریه، بیش از چهار 

درصد ریزش کرد و در قیمت ۷۷ دلار در هر بشکه ایستاد.
اوپک پلاس همچنین درباره تولید سال ۲۰۲۴ پیش بینی کرد که بازار با مازاد 
عرضه روبه رو خواهد شد. در حال حاضر حدود پنج میلیون بشکه در روز محدود 
شده تا از قیمت ها حمایت و بازار را تثبیت کند. طبق بررسی گلدمن ساکس اگر 
درگیری در خاورمیانه تش��دید شود، این کاهش عرضه ممکن است بدتر شود. 
استراتژیست ها تخمین می زنند اگر ایران تصمیم بگیرد مسیر حمل و نقل نفت 
خام را مسدود کند، ممکن است حدود ۲۰ درصد از عرضه نفت جهان را تحت 
تاثیر قرار دهد. همچنین آمریکا می تواند تحریم های شدیدتری را علیه ایران و سایر 
تولیدکنندگان بزرگ نفت اعمال کند که به طور بالقوه مازاد عرضه را بدتر کند. 
بنابراین این امکان وجود دارد که با تاثیر این اختلالات، عرضه نفت محدود شود. 
همین سیگنال باعث شده بورس هم دچار رکود شود، زیرا وقتی تقاضا برای نفت 
کاهش یابد، یعنی تمام صنایع در مسیر رکود گام برداشته اند. در شرایط کنونی 
خاورمیانه سهم کمتری از عرضه نفت جهان را نسبت به دهه های ۱۹۷۰ و ۱۹۸۰ 
دارد، شوک های عرضه نفت به جرقه بحران رکود تورمی در ایالات متحده کمک 
می کند. در گذشته، اوپک حدود ۵۵ درصد از عرضه نفت خام جهان را به خود 
اختصاص می داد. امروزه فقط ۳۵ درصد اس��ت، علاوه بر این، جنگ اس��راییل و 
حماس تاکنون تاثیری ضعیف بر قیمت نفت در سال جاری داشته است. قیمت 
نفت برنت در ماه گذشته حدود ۳ درصد کاهش یافته است. یکی دیگر از عواملی 
که این روزها روی نمادهای کامودیتی و صادرات محور تاثیر گذاش��ته وضعیت 
تقاضای چین برای محصولات معدنی، نفت و... است. اقتصاد چین مجموعه ای از 
اقدامات را برای حمایت از بخش خصوصی در بسیاری از جنبه ها، از جمله بهبود 
فضای کسب و کار و افزایش حمایت مالی، صادر کرده است. در ماه ژوئیه، مقامات 
دستورالعملی ۳۱ محوری برای تقویت رشد اقتصاد خصوصی صادر کردند و وعده 
بهبود محیط تجاری آن را دادند. در ماه آگوس��ت، وزارتخانه های چین ۲۸ اقدام 
حمایتی را اعلام کردند و قول دادند که دسترسی منصفانه را برای شرکت های 
خصوصی برای مشارکت در پروژه های ملی بزرگ و تعهدات فناوری فراهم کند. 
برخی از سازمان های دولتی مرکزی چین و بسیاری از سازمان های دولتی محلی 
نیز اقدامات خود را برای کمک به مشاغل خصوصی در بسیاری از مناطق انجام 
داده اند، برای مثال، کمیسیون توسعه و اصلاحات ملی، عالی ترین آژانس برنامه ریزی 
اقتصادی، دفتری را برای هماهنگ کردن سیاست ها برای اقتصاد خصوصی ایجاد 
کرده است. در بحبوحه فشار نزولی جهانی، مشاغل خصوصی با چالش های جدی 
مواجه شده اند که بر سرمایه گذاری خصوصی تاثیر گذاشته است. بر اساس آخرین 
داده های رسمی، بین ژانویه و اکتبر، در چین سرمایه گذاری خصوصی ۰/۵ درصد 

نسبت به سال قبل کاهش یافت.
 سرمایه گذاری خصوصی به طور قابل توجهی تحت تاثیر مشکلات در بخش 
املاک و مس��تغلات قرار گرفت، زیرا س��رمایه گذاری خصوصی در پروژه هایی به 
اس��تثنای پروژه های املاک و مستغلات در واقع ۹/۱ درصد نسبت به سال قبل 
رشد کرد. از طرف دیگر دولت چین تلاش های بیشتری برای اجرای سیاست های 
مربوطه به حمایت های مالی از بخش املاک، حفظ ثبات کانال های تامین مالی 
کلیدی مانند خطوط اعتباری و اوراق قرضه و رفع معقول نیازهای مالی دارایی های 
خصوصی انجام داده است. همچنین برخی از رسانه های خارجی ادعاهایی در مورد 
حمایت چین از مشاغل خصوصی را مطرح کرده اند، سیاستگذاران چینی بارها و 
بدون هیچ ابهامی از بخش خصوصی که نقش مهمی در توسعه کلی اقتصادی چین 
ایفا می کند، حمایت تزلزل ناپذیری از خود نشان داده اند. بخش خصوصی حدود 
۶۰ درصد از تولید ناخالص داخلی چین و ۸۰ درصد از اشتغال شهری را تشکیل 
می دهد. در همین راس��تا شائوپنگ محقق ارشد موسسه مطالعات مالی چونگ 
یانگ در دانشگاه رنمین گفت که این اقدامات با هدف کمک به کسب وکارهای 
خصوصی برای مقابله با چالش ها انجام می شود که این نیز بخشی از تلاش کشور 

برای تقویت بهبود کلی اقتصاد است
. در سال های اخیر توسعه اقتصاد خصوصی چین به دلیل چرخه ای بازار و عوامل 
دیگر با مشکلاتی مواجه است. بنابراین، هدایت و تشویق نهادها برای حمایت از 
توسعه اقتصاد خصوصی و مناطق ضعیف باعث بازیابی رشد اقتصادی می شود. 
براس��اس این گزارش رکود بازار س��رمایه در ماه های اخیر تا حدودی تحت تاثیر 
سیگنال های بازارهای جهانی و پیش بینی موسسه های مالی بوده که خبر از افت 
تقاضا برای کامودیتی ها داده اند و از طرف دیگر اوضاع اقتصاد چین چندان مساعد 

نیست و همسو با افت تقاضا در بازار جهانی است.

بورس  »جهان صنعت« - ش��اخص کل 
اوراق به��ادار تهران در پایان معاملات دیروز 
با کاه��ش ۶۵۹۸ واحد همراه ش��د. بورس 
اوراق به��ادار تهران دی��روز در یک روند رو 
به کاهش با از دس��ت دادن ۶۵۹۸ واحد در 
شاخص کل به رقم ۲ میلیون و ۱۷۶ هزار و 

۱۱۹ واحد رسید. 
همچنین شاخص هم وزن با کاهش ۱۳۱۹ 
واحد به رقم ۷۵۸ هزار و ۳۲۵ واحد رس��ید. 
ارزش ب��ازار در بورس ته��ران به بیش از ۷ 
میلی��ون و ۵۸۶ هزار میلیارد تومان رس��ید. 
معامله گران دیروز بیش از ۸/۸ میلیارد سهام 
و اوراق مالی در قالب ۳۳۰ هزار فقره معامله 
و به ارزش ۵۱۸۳ میلیارد تومان دادوس��تد 
کردند. همه شاخص های بورس دیروز قرمز 
ش��دند، اما میزان کاهش کمتر از نیم درصد 

بوده است. 
ش��اخص کل و ش��اخص قیمت با معیار 
وزنی- ارزش��ی ۳ دهم درص��د افت کردند. 
این دو ش��اخص با معیار ه��م وزن ۱۷صدم 
درصد کاهش یافتند، ش��اخص آزاد ش��ناور 
۳۶صدم درصد کاهش یافت، ش��اخص بازار 
اول بورس ۴۱صدم درصد افت کرد و شاخص 
بازار دوم بورس ۱۷ صدم درصد کاهش یافت. 
نماده��ای فولاد مبارکه، ملی مس، گل گهر، 
پالایش نفت اصفهان، کشتیرانی، پتروشیمی 
خلیج فارس و چادر ملو به ترتیب بیش��ترین 
اثر کاهش��ی بر شاخص بورس را                              داشتند. در 
فراب��ورس ایران هم ش��اخص کل دیروز ۶۷ 
واح��د افت کرد و به رق��م ۲۶ هزار و ۴۱۳ 
واحد رسید. ارزش بازار اول و دوم فرابورس 
ب��ه بیش از یک میلیون و ۴۵۱ هزار میلیارد 
تومان رسید. ارزش بازار پایه فرابورس ۳۹۳ 

هزار میلیارد تومان شد.
 معامله گ��ران دیروز بیش از ۳/۶ میلیارد 
سهام و اوراق مالی در قالب ۲۱۱ هزار معامله 
و به ارزش ۱۳ ه��زار و ۱۱۰ میلیارد تومان 
دادوس��تد کردند. دیروز نماد سیمان ساوه و 
مادیران به ترتیب بیش��ترین اثر افزایشی بر 
شاخص فرابورس را                              داشتند و نمادهای بیمه 
پاس��ارگاد، ایران خودرو دیزل، مالی س��پهر 
صادرات ایران، آریاساس��ول و صنعتی مینو 
بیش��ترین اثر کاهش��ی بر شاخص فرابورس 

را                              داشتند. 
ش��اخص کل فرابورس و شاخص قیمت 
۲۵ص��دم درصد کاهش یافتن��د، اما این دو 
شاخص با معیار هم وزن بدون تغییر ماندند. 
ش��اخص اول بازار فرابورس ۳۶ صدم درصد 
کاهش یافت و ش��اخص بازار دوم فرابورس 

۲۱ صدم درصد افت کرد.

تحلیل بازار در روز شنبه � 
بازار س��هام پس از اص��لاح یک هفته ای 
در روز ش��نبه توانست تا حدودی به وضعیت 
خود س��امان ببخش��د، اما با شروع معاملات 

یکشنبه بورس، این رویه متوقف شد و باز هم 
شاخص های بورسی نزولی شدند.

معاملات بورس دیروز به نحوی رقم خورد 
که ش��اخص کل در خلاف جهت کندل روز 

ش��نبه خود رفتار کرد. به طوری که در پایان 
بورس دی��روز، نماگر بازار ب��ا کاهش ۶ هزار 
و ۵۹۸ واح��دی که مع��ادل ۰/۳ درصد این 
شاخص است روبه رو شد. بر این اساس شاخص 

کل در پایان معاملات در سطح دو میلیون و 
۱۷۶ هزار واحدی ایستاد.

معاملات س��هم های کوچک بازار سرمایه 
نیز با بزرگان همس��و بوده است؛ به طوری که 
میانگین ه��م وزن بازار در پایان بورس دیروز 
هزار و ۳۱۹ واحد که معادل ۰/۱۷ درصد این 
شاخص اس��ت افزایش ارتفاع داد و به سطح 
۷۵۸ ه��زار و ۳۲۵ واح��دی رس��ید. با نزول 
شاخص های بورسی در روز گذشته، استقبال 
خریداران از معاملات نیز کاهش یافت و همین 
موض��وع ارزش معاملات را بیش از س��اعات 
نخست بازار پایین آورد. گفتنی است تابلوی 
بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته ، حجم 
معاملات را هشت میلیارد برگه سهم و ارزش 
معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 
س��هامی( را چهارهزار و ۳۳۳ میلیارد تومان 

نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی � 

شاخص ورود و خروج پول حقیقی هم در 
روز گذش��ته منفی بود. به طوری که در پایان 
معاملات یکشنبه بورس، حدود ۳۹۰ میلیارد 
تومان پول حقیقی از بازار س��هام خارج شد. 
موضوع دیگری که باید به آن اشاره کرد، خروج 
۵۱ میلیارد تومانی پول حقیقی از صندوق های 

درآمد ثابت است.
بیشترین ارزش معاملات � 

در جری��ان معاملات دیروز، س��ه س��هم 
شگس��تر، ثپردیس و وبصادر بیشترین ارزش 
معاملات و س��هم های شگستر، دی و وبصادر 
به ترتیب بیش��ترین حج��م معاملات را ثبت 
کرده اند. سهم فارس نیز بیشترین ارزش بازار 
را در اختی��ار خود گرفت. حآس��ا با افزایش 
۶/۹۷ درصدی بیش��ترین بازده��ی روز را از 
آن خ��ود کرد. در مقابل، کمرجان نیز با افت  
۶/۹۹ درصدی در جریان بازار  دیروز بدترین 

عملکرد را ثبت کرد.
ورود پول هوشمند � 

بیش��ترین خالص خرید حقیق��ی نیز به 
سهم های وتوس، نیان و وبصادر تعلق گرفت. 
همچنین سهم های وتوس، نیان و غشصفا نیز 
در جریان معاملات دیروز ورود پول هوشمند 
داش��تند. در س��وی دیگر، فیلترهای بورسی 
نش��ان می دهند که نمادهای ذوب، خساپا و 
خزامیا خروج پول هوش��مند داش��تند. لازم 
به ذکر اس��ت بیشترین سرانه خرید حقیقی 
در س��هم های وامیر، ثزاگ��رس و لپارس رقم 
خ��ورد. همچنین فخ��وز در جریان معاملات 
دیروز بیش��ترین فش��ار تقاض��ا را ثبت کرد. 
در مقابل، بیش��ترین فشار عرضه نیز در نماد 

ولتجار بود.

روز یکشنبه شاخص کل بازار 6600 واحد کاهش ارتفاع داد

عقبگرد  بورس
تحلیل

خواهد شد. حضور حداک� ٢ نفر �اینده معرفی شده با نامه 
رسمی از سوی مناقصه گر در کمیسیون مناقصه بلامانع است.

خرید  (٢٠٠٫٠٠٠ریال  ریال   ٢١٨٫٠٠٠ مبلغ  واریز  ز- 
به   ( افزوده  ارزش  بر  مالیات  ١٨٫٠٠٠ریال  و   اسناد 
شبا  بش�ره   ٤٠٠١٠٥٢٢٠٤٠٠٨٩٣٤ ش�ره  حساب 
نام شرکت مدیریت  به   IR١٠٠١٠٠٠٠٤٠٠١٠٥٢٢٠٤٠٠٨٩٣٤
شبکه برق ایران بابت فروش اسناد مناقصه، از طریق درگاه 
الکترونیکی  تدارکات  به سامانه  مربوط  الکترونیکی  پرداخت 
دولت (ستاد) و در موعد مقرر در بند «هـ» می بایست انجام 

شود.
ح- سپرده تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار مطابق اسناد 
مناقصه معادل ٤٫٩١١٫٦٤٩٫١٢٧ ريال (چهار میلیارد و نهصد 
و یازده میلیون و ششصد و چهل و نه هزار و یکصد و بیست 
و هفت ريال) می باشد و پیشنهاددهنده موظف به تحویل 
 ١٠:٥٥ ساعت  تا  ارجاع  فرایند  در  تضمین شرکت  سند  اصل 
روز سه شنبه مورخ ١٤٠٢/١١/٠٣ در قالب پاکت لاک و مهر 
شده به نشانی: تهران- خیابان ولیعصر-  بالاتر از میدان ونک- 
خیابان رشید یاسمی- جنب بی�رستان خاتم الانبیاء- شرکت 
مدیریت شبکه برق ایران– اتاق ٢٢٧ می باشند. لازم به تاکید 
مخدوش،  سپرده های  سپرده،  فاقد  پیشنهادهای  به  است 
سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی، چک تضمین 

بانکی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
و  مخدوش  مشروط،  امضاء،  فاقد  پیشنهاد های  به  ـ  ط 
مطلقاً  شود،  واصل  فوق  سامانه  از  خارج  که  پیشنهاداتی 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ی- كليه پيشنهادات ارائه شده مي بايست داراي ٣ ماه اعتبار 

باشند. 
مناقصه  اسناد  در  مربوطه  جزئیات  و  اطلاعات  سایر  ک- 

موجود می باشد. 
تلفن ش�ره  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  جهت  ل-  

سایت های  وب  به  یا  و  ٨٥١٦٢٣٧٨-٠٢١�اس   
  -٣ و   http://iets.mporg.ir  -٢  ،http://igmc.ir  -١)
تلفکس   ضمنا  فرمایید.  مراجعه   (WWW.tavanir.org.ir
پیشنهادات  و  نظرات  ارائه  جهت   ٨٨٦٤٤٧٨٦-٠٢١ ش�ره 
می باشد. بدیهی است کلیه فرایند برگزاری مناقصه الکترونیکی 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به 
به  و  پذیرد  می  انجام    WWW.SETADIRAN.IR آدرس 
پیشنهادهای خارج از سامانه ستاد هیچ گونه ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.                      

خدمات  دارد  نظر  در  ایران  برق  شبکه  مدیریت  شرکت 
الکترونیکی  تدارکات  از طریق سامانه  را  مناقصه  موضوع 
به  ستاد      ۲۰۰۲۰۰۱۰۷۰۰۰۰۰۴۱  ثبت  بش�ره  دولت 

پی�نکار واجد شرایط واگذار �اید:
راه  و  نصب  تجهیزات،  خريد  کار:   مختصر  شرح  الف- 
اندازي، تعویض پایانه های راه دور و بهینه سازی سیستم  

تله متری  ١٦ ن�وگاه  برق كشور
 ب- دستگاه مناقصه گزار: شركت مديريت شبكه برق ايران 
ونك-  ميدان  از  بالاتر  وليعصر-  خيابان  تهران-  نشاني:  به 

خيابان ياسمي- شركت مديريت شبكه برق ايران.
ج- مدت انجام کار: ١٢ ماه 

د- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه 
تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و گشایش پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس 
WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 
را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند به پیشنهادهای 
الکترونیکی دولت  تدارکات  از درگاه سامانه  واصله خارج 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
دارند و  را  آمادگی شرکت در مناقصه  هـ- متقاضیانی که 
دارای الف) گواهي معتبر تاييد صلاحيت از سازمان برنامه 
و بودجه در رشته (گروه) هاي ارتباطات و نیرو با حداقل 
از وزارت کار و  ایمنی  رتبه ٥ و ب) گواهینامه صلاحیت 
مناقصه  اسناد  باشند  می  موظف  هستند،  اجت�عی  امور 
اول  نوبت  آگهی  درج  تاریخ  صبح   ٠٨:٠٠ ساعت  از  را 
از  لغایت ساعت ١٦:١٥ روز یکشنبه مورخ ١٤٠٢/١٠/١٧ 
 WWW.SETADIRAN.IR :طریق سامانه ستاد به آدرس
دریافت و با توجه به مندرجات اسناد مناقصه مدارک لازم 
را شامل پاکت های «الف»، «ب» و «ج» و پاکت «ارزیابی 
کیفی» تهیه و به صورت فایل های PDF تا ساعت ١٠:٥٥ 
درج  فوق  سامانه  در   ١٤٠٢/١١/٠٣ مورخ  شنبه  سه  روز 

�ایند. 
پیشنهادهای واصله راس ساعت ١١:٠٠ روز سه شنبه  و- 
نشانی:  به  مناقصه  کمیسیون  در   ١٤٠٢/١١/٠٣ مورخ 
تهران- خیابان ولیعصر- بالاتر از میدان ونک- خیابان رشید 
مدیریت  شرکت  الانبیاء-  خاتم  بی�رستان  جنب  یاسمی- 

شبکه برق ایران گشایش

آگهی مناقصه عمومی
ش�رکت تولی�د محور خودرو )س�هامی ع�ام( در نظر دارد 
تامی��ن ورق ه��ای فولادی خ��ود را از طریق مناقص��ه عمومی به 
تامین کنندگان واجد شرایط واگذار نماید و لذا از کلیه علاقه مندان 
دع��وت به عمل می آید از روز دوش��نبه  م��ورخ 1402/10/11 
لغایت روز دوش��نبه مورخ 1402/10/18 از س��اعت 9 صبح الی 
16 )پایان وقت اداری( جهت دریافت و تحویل فرم های مناقصه ، 
به همراه معرفی نامه ، مهر شرکت و کپی کارت ملی  به آدرس 
دفتر مرکزی : تهران ، میدان آزادی ، ابتدای خیابان آزادی ، خیابان 

میرقاسمی پلاک 32 مراجعه نمایند.
جهت کس��ب اطلاعات بیش��تر با ش��ماره تلفن ذیل تماس حاصل 

فرمایید.
تلفن:021-66024351-9

شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد 
»تأمین مواد نس�وز« را با برگزاری مناقصه طبق شرایط مندرج 
در اسناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت واگذار نماید. لذا از 
کلیه شرکت های توانمند در این حوزه دعوت می گردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارسال نامه رسمی به ایمیل شرکت 
به آدرس tender@simidco.com یا شبکه های مجازی، تقاضای 

دریافت اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/10/26 است و 

می بایست به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

  کد پستی 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

 آگهی مناقصه عمومی
 تأمین مواد نسوز شماره 217410

دیدگاه

موتور محرک یک بار مصرف
پیام الیاس کردی* - بازار سرمایه درگیر مسائل مهم تری است،  
تجدید ارزیابی می تواند موتور محرک یک بار مصرفی برای کوتاه مدت بازار 
سرمایه باشد، کاش این فرصت سازی را به جای تجدید ارزیابی در جای 
دیگری انجام می دادیم. روند تجدید ارزیابی برای هر شرکت و کارخانه ای 
تاثیر متفاوتی دارد به طوری که می تواند مثبت یا منفی و حتی بی تاثیر 
باشد، باید توجه داشت واقعی شدن دارایی شرکت ها می تواند به شفاف 
شدن فضای اقتصاد بسیار کمک کند، اما مساله ای که وجود دارد این 
است که فضای بازار سرمایه پر از ابهام است و اغلب سهامداران خرد در 

حال خریداری ابهامات هستند.
 اینکه مس��وولان با تجدید ارزیابی به دنبال بهبود کوتاه مدت بازار 
هس��تند درست نیست و نمی تواند مفید واقع شود. با توجه به اینکه 
کارخانه ها همواره سعی داشتند سهام خود را سودده جلوه دهند، دولت 
نیز به دنبال گرفتن عوارض،  مالیات و بالا بردن نرخ خوراک بوده است، 
با تجدید ارزیابی دست دولت کوتاه شده و این مساله حل می شود، اما 

اگر قصد دولت در راستای دست بردن به جیب صنایع در قالب عوارض، 
 مالیات، گران کردن نرخ خوراک، قیمت گذاری دستوری روی فروش 
باشد، با وجود تجدید ارزیابی نیز اتفاق می افتد. اصولا نگاه سیاستمداران 
به فعالان بازار س��رمایه گرفتن امتیاز اس��ت، چراکه بر این باورند که 
می توانند با امتیازی که به بازار می دهند، مانور دهند. بازار سرمایه درگیر 
مسائل مهم تری از تجدید ارزیابی است،  کاش این فرصت سازی را به جای 
تجدید ارزیابی در جای دیگری انجام می دادیم. تجدید ارزیابی می تواند 
موتور محرک یکبار مصرفی برای کوتاه مدت بازار سرمایه باشد که برای 

پس از آن راه حلی وجود نخواهد داشت. 
در لایحه بودجه بای��د پارامترهای مهمی اعم از نرخ خوراک، نرخ 
بهره مالکانه معادن یا نرخ های فروش با یک افق میان مدت یا بلند مدت 
تعریف شود که روزانه دستخوش تغییر نشود. در کلیت اقتصادی که 
با ابهامات مواجه است انتظار نمی رود صرفا به کمک شفافیت تجدید 

ارزیابی مشکلات حل شود.
* کارشناس بازار سرمایه

زاویه

آورده نقدی سهامداران جدید با سلب حق تقدم از سهامداران فعلی
مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه 
تش��ریح روش های افزایش سرمایه، در این بخش به روش »آورده 
نقدی س��هامداران جدید با س��لب حق تقدم از سهامداران فعلی« 
پرداخت. به گزارش صدای بورس،وحید روشن قلب، در ادامه تشریح 
روش های افزایش س��رمایه، در ای��ن بخش به روش »آورده نقدی 
سهامداران جدید با سلب حق تقدم از سهامداران فعلی« پرداخت. 
وی با بیان اینکه روش دوم انجام افزایش سرمایه شباهت زیادی به 
روش نخست »از محل مطالبات و آورده نقدی سهامداران« دارد، 
اظهار کرد: این افزایش س��رمایه از محل »آورده نقدی سهامداران 

جدید با سلب حق تقدم از سهامداران فعلی« انجام می شود.
مدیر نظارت بر بازار اولیه س��ازمان بورس و اوراق بهادار تصریح 
کرد: فرقی که روش»آورده نقدی س��هامداران جدید با سلب حق 
تقدم از س��هامداران فعلی« با روش نخس��ت دارد این است که به 
سهامداران در روز مجمع حق تقدم تعلق نمی گیرد و سهام جدید 
و ارزش بازار و ارزشی که به تصویب مجمع رسیده به سهامداران 

جدید واگذار خواهد شد. 
در این روش مبلغی که سهامداران جدید پرداخت خواهند کرد 
شامل ارزش اسمی سهام جدید و صرف سهامی است که با توجه به 
مبلغی که بیش از ارزش اسمی سهام جدید است، پرداخت می کند، 
وارد حساب شرکت خواهد شد و در مجمع سهامداران تصمیم گیری 
می کنند که این صرف س��هام به عنوان سهام جایزه به سهامداران 
قبلی داده شود یا اینکه در حساب شرکت بماند. روشن قلب اضافه 
کرد: در افزایش سرمایه سال های گذشته، عموما صرف سهام تبدیل 

به سهام جایزه به سهامداران تاریخ مجمع شده است. 
وی تصری��ح کرد: اخیرا در برخ��ی از عرضه های اولیه ، با توجه به 
تصمیم هیات پذیرش، فرآیند انجام عرضه اولیه سهام از طریق انجام 
افزایش سرمایه از محل سلب حق تقدم انجام می شود به طوری که مبلغ 
عرضه اولیه تماما وارد شرکت و منجر به گسترش کسب وکار شرکت 
یا تکمیل طرح های موجود در شرکت می شود. روشن قلب بیان کرد: 
از ابتدای سال تاکنون، برای ۵ شرکت و جمعا به مبلغ ۷ هزار میلیارد 

تومان مجوز افزایش سرمایه از این محل صادر شده است.
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جزئیات جدید روش های رفع تعهد ارزی
 ایسنا- دسترسی به کوتاژهای صادراتی متعهدین ارزی ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ 
جهت ایفای تعهد ارزی مهیا شد و با این شرایط بخشی از مشکل تعهد ارزی 
این گروه از صادرکنندگان برطرف شد. براساس مصوبه کارگروه بازگشت ارز 
حاصل از صادرات، استفاده از پروانه های صادراتی سال ۱۴۰۱ به منظور بازگشت 
ارز حاصل از صادرات تا پایان دی سال جاری امکان پذیر شد. گمرک ایران با 
اعلام این خبر عنوان کرد، کوتاژهای صادراتی متعهدین ارزی سال های ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۰ به منظور فروش حواله ارزی در سامانه نیما و فروش اسکناس در سامانه 

سنا جهت ایفای تعهد ارزی صادرات سال های مذکور ایجاد شد.
در این خصوص کنفدراسیون صادرات ایران هم اعلام کرد، این اقدام کارگروه 
رفع تعهد ارزی به منظور تسریع در فرآیند ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگانی که 
به هر دلیل تاکنون موفق به ایفای تعهدات ارزی حاصل از صادرات خود نشده اند 
صورت گرفته است. از سوی دیگر در مصوبه جلسه این شورا به این نکته نیز 
اشاره شده که با توجه به اتمام مهلت عدم اعمال محدودیت های تجاری برای 
صادرکنندگان کالاهای مشمول استثنائات تا پایان آبان ماه سال جاری و به منظور 
پیشگیری از اعمال محدودیت در فرآیند جاری تجارت مشمولان این استثنائات 
مهلت رفع محدودیت های تجاری این دسته از صادرکنندگان به منظور ایجاد 

دسترسی و ثبت اطلاعات گذشته تا پایان سال ۱۴۰۲ تمدید می شود.
 کنفدراسیون صادرات به این نکته اشاره کرده که در صورت احراز بازگشت 
ارز به روش فوق که با رعایت ضوابط بازگشت ارز ناشی از صادرات کالای مرتبط 
با پروژه همراه خواهد بود، سازمان امور مالیاتی نیز مکلف به اعمال معافیت درآمد 
خدمات فنی و مهندسی سنوات ۱۳۹۷، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ خواهد شد. از سوی 
دیگر استفاده از پروانه های صادراتی سال ۱۴۰۱ به منظور بازگشت ارز حاصل 

از صادرات تا پایان دی ماه سال جاری امکان پذیر خواهد بود.

سیگنال قیمت گوشت به بازار سوسیس و کالباس 
مهر- با گران شدن گوشت قرمز و گوشت سفید، بخش زیادی از مردم به 
سمت مصرف فرآورده های گوشتی روی آورده  اند و بنابراین قیمت و کیفیت این 

محصولات پیوسته برای مصرف کنندگان حائزاهمیت است.
سخنگوی اتحادیه صنف فروشندگان محصولات گوشتی تهران گفت: در مورد 
فرآورده های گوشتی یعنی سوسیس، کالباس و مشتقات آن مثل انواع ناگت، 
در بازار هیچ گونه کمبودی نداریم و به وفور محصولات در دسترس است. علاوه 
بر این قیمت ها حدود ۲ ماه ثابت مانده و هیچ گونه افزایش قیمتی به صورت 
محسوس نداشتیم. معروف خانی درباره تاثیر افزایش قیمت گوشت قرمز بر قیمت 
فرآورده های گوش��تی گفت: همان طور که در جریان هستید، ترکیبات اصلی 
فرآورده های گوشتی مثل سوسیس، کالباس و همبرگر، گوشت قرمز و گوشت 
سفید است. هر چقدر قیمت گوشت قرمز و گوشت سفید افزایش یا کاهش پیدا 

کند، روی قیمت فرآورده های گوشتی نیز تاثیر خواهد داشت.
در مورد منابع تامین گوشت برای فرآورده های گوشتی می توان گفت هم 
از تولیدات داخل استفاده می شود و هم از طریق گوشت های وارداتی. در مورد 

تامین گوشت نیز شاهد هیچ چالش خاصی نبوده ایم.
وی اشاره کرد: همیشه در مورد پایان سال یا مناسبت های خاصی مثل ماه 
رمضان، محرم یا ایام عید نوروز این طور بوده است که برخی اجناس متاسفانه 
گران می شود، ولی طی این چند سال اخیر که بنده در این صنف حضور داشتم، 
پایان سال با افزایش قیمت در فرآورده های گوشتی روبه رو نبوده ایم. در کنار این 
موضوع تمهیداتی هم در نظر گرفته شده که قیمت ها ثابت نگه داشته شود. 
بنابراین تا پایان سال مخصوصا در ماه مبارک رمضان و همچنین آغاز سال نو، 

تغییر قیمتی در مورد فرآورده های گوشتی پیش بینی نمی شود.

 چین بزرگ ترین شریک تجاری کشورهای
 آسیای مرکزی 

رویترز- چین با عبور از روسیه، بزرگ ترین شریک تجاری کشورهای آسیای 
مرکزی شده است. آمارهای رسمی نشان می دهد چین به عنوان شریک اصلی 
تجاری هر پنج کشور آسیای مرکزی، جای روسیه را گرفته است. قزاقستان 
جدیدترین کشور آسیای مرکزی است که گردش مالی سالانه اش با چین، از 

مسکو بیشتر شده است.
بر پایه آمار اداره ملی آمار قزاقستان، در ۹ ماهه سال ۲۰۲۳، چین در ۲۱/۳ 
درصد )به ارزش ۲۱/۷ میلیارد دلار( از کل تجارت خارجی قزاقستان سهم داشت. 

سهم گردش تجاری روسیه به ۱۸/6 درصد )۱۸/۹ میلیارد دلار( رسید.
مواد خام و منابع طبیعی، بخش عمده صادرات قزاقستان به چین را تشکیل 
دادند، در حالی که صادرات چین، عمدتا شامل کالاهای نهایی نظیر کالاهای 
خانگی، پوشاک و خودرو بود. خبرگزاری »انرژی پرام«، با اشاره به قیمت ثابت 
انرژی و غالب بودن مواد خام در صادرات قزاقستان روابط تجاری قزاقستان با 

چین را یک گام به جلو و دو گام به عقب توصیف کرد.
آمار چین برای تجارت دوجانبه، تفاوت قابل توجهی با آمار قزاقستان دارد. به 
گفته ژانگ شیائو، سفیر چین، گردش تجاری دوجانبه در ۱۰ ماهه سال ۲۰۲۳، 
بالغ بر ۳۲/۷ میلیارد دلار بوده که رشد ۲۸/5 درصدی ارزش تجارت نسبت به 
مدت مشابه سال قبل را نشان می دهد، اما مطبوعات قزاقستان گزارش کرده اند 

که این رقم در دوره مذکور، ۲۴/۳ میلیارد دلار بوده است.
طبق آمار چین، تجارت ترانزیتی پکن با قزاقستان طی سال گذشته دو برابر 
شده و در حال حاضر به ۱/5 میلیون تن رسیده است. مقامات چینی می گویند که 
قصد دارند تا سال ۲۰۲۹، به ۷/5 میلیون تن تجارت ترانزیتی از طریق قزاقستان 
دست پیدا کنند. طبق اعلام سازمان آمار دولتی ازبکستان، چین همچنین ۲۱/۳ 
درصد از سهم گردش تجاری به ارزش ۱۲/۲۳ میلیارد دلار با ازبکستان را در 
۱۱ ماهه اول سال ۲۰۲۳ به خود اختصاص داده است. صادرات ازبکستان به 
چین، ۲/۲۷ میلیارد دلار و وارداتش از این کشور، ۹/۹6 میلیارد دلار بوده است. 
روسیه با سهم ۱5/5 درصدی به ارزش ۸/۸6 میلیارد دلار، دومین شریک تجاری 
بزرگ ازبکستان است. صادرات گاز طبیعی ازبکستان به چین در این مدت، 5۰۳ 
میلیون دلار بود که تقریبا افت دو برابری در مقایسه با مدت مشابه سال ۲۰۲۲ 
داشته است. تاخیرهای طولانی در شماری از نقاط مرزی بین قزاقستان و چین 
گزارش شده است. به عنوان مثال، اتاق ملی کارآفرینان آتامکن اعلام کرده که 
مدت انتظار کامیون ها و خودروها برای عبور از گذرگاه مرزی نور ژولی، ممکن 
است بیش از ۱۱ روز طول بکشد. این گروه تجاری با اشاره به شکایات رانندگان، 
گفت: کامیون های حامل کالا اغلب بدون هیچ توضیحی، مورد بازرسی های مکرر 
ماموران گمرک قرار می گیرند. مقامات برای رسیدگی به مشکل ترافیک مرزی، 

اخیرا فعالیت گذرگاه مرزی نور ژولی را شبانه روزی کرده اند.
یک نشریه قزاقس��تانی گزارش کرده است دارخان دیلمانوف، مدیر سابق 
سرویس مرزی قزاقستان، به دلیل مشارکت در حمل ونقل غیرقانونی کالا از چین 

به قزاقستان، به سوء استفاده از قدرت و به چهار سال زندان محکوم شد.

خبر

بین الملل

 گروه بازرگانی- داستان پرماجرای تعیین نرخ 
خرید تضمینی گندم کماکان ادامه دارد و کشاورزان 
همچنان بلاتکلیف مانده اند. با اینکه صد روز از آغاز 
س��ال زراعی جدید گذشته، اما هنوز دولت تکلیف 
خرید مهم ترین محصول زراعی س��ال را مشخص 
نکرده است. هنوز نرخ خرید تضمینی گندم رسمی 
اعلام نشده و کشاورزان نگران از عدم تعهد دولت بر 

سر وعده های داده شده هستند.
هر چند قیمت خرید گندم به صورت رس��می 
اعلام نشده، اما اخباری به صورت غیررسمی در این 
مورد منتشر شده اند. شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی، در جلس��ه روز چهارشنبه ۲۲ شهریور 
خود با تاخیری حدود ۳ ماهه، در مورد قیمت خرید 
تضمینی گندم و ۳۱ محصول دیگر تصمیم گیری 
کرد. جهاد کش��اورزی یک هفته فرصت داش��ت 
نرخ های مصوب ش��ورا را تایید و رسانه ای کند. اگر 
این وزارتخانه به وظیفه خود عمل کرده بود، احتمالا 
تا پیش از آغاز س��ال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ یا نهایتا 
در روزهای نخست آن، قیمت خرید تضمینی اعلام 
شده بود، اما حالا دو ماه از سال گذشته است و هنوز 
مشخص نیست دولت هر کیلو گندم را به چه قیمتی 

از کشاورزان خریداری می کند.
چند هفته از سال زراعی جدید گذشته بود که 
شورای قیمت گذاری نرخ خرید تضمینی گندم را 
تصویب کرد. همان زمان، یعنی ۲۲ شهریور یکی 
از نمایندگان مجلس، نرخ خرید تضمینی را ۱۹/5 
هزارتومان در هر کیلوگرم تعیین کرد. او اعلام کرد 
البته در صورتی که نرخ تورم افزایش یابد، نرخ خرید 
تضمینی گندم نیز افزایش خواهد داشت؛ اظهارنظری 
که واکنش وزارت جهادکشاورزی را برانگیخت. همان 
زمان وزارت جهادکش��اورزی اعلام کرد که مرجع 
رسمی تعیین نرخ تضمینی وزارت جهادکشاورزی 
و شخص وزیر است و هر اظهارنظر دیگری خلاف 

واقع است.
از آن زم��ان تاکنون که نزدیک ۳ ماه می گذرد 
محمدعلی نیکبخت وزیر کشاورزی سکوت کرده 
اس��ت. البته چند روز پیش هم رییس کمیسیون 
مجلس اعلام کرد نرخ خرید تضمینی گندم همان 

۱۹هزار و 5۰۰ تومانی است که پیش تر اعلام شده 
است. او به رسانه ها توضیح داده بود که نرخ خرید 
تضمینی گندم برای سال زراعی جاری تبصره ای نیز 
دارد که براس��اس آن در صورتی که نرخ تورم ثابت 
باش��د، این نرخ نیز تغییری نخواهد داشت، اما در 
صورتی که نرخ تورم افزایش یابد، نرخ خرید تضمینی 

گندم نیز افزایش خواهد داشت.
این اظهارات نیز طبق قانون قابل استناد نیست، 
چون طبق قانون خرید تضمینی، نرخ باید توسط 
رییس ش��ورا که همان وزیر کش��اورزی است باید 
اعلام ش��ود. در واقع برمبنای قانون وزیر کشاورزی 
باید حداکثر یک هفته پس از تصویب نرخ تضمینی 
آن را اعلام کند، اما هنوز با گذشت بیش از سه ماه 

وزیر تعلل کرده و این امر محقق نشده است. 
اصلا مشخص نیس��ت چرا وزیر نرخ مهم ترین 
محصول کشاورزی سال را اعلام نمی کند؟ موضوعی 
که صدای کش��اورزان را در آورده است. سال زراعی 
پیشین در حالی به پایان رسید که دولت نه مطالبات 
گندمکاران را به صورت کامل پرداخته بود و نه قیمت 
خرید تضمینی گندم برای سال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
را اعلام کرده بود. کشاورزان در نهایت تا اواخر مهر و 
اوایل آبان، پول خود را به طور کامل دریافت کردند، 
اما تکلیف دومی هنوز هم مشخص نیست. این در 
حالی است که طبق قانون، دولت باید تیر هر سال 
قیمت خرید تضمینی را برای سال زراعی بعد )که 

روز نخست مهر آغاز می شود(، اعلام کند. 
س��خنگوی دول��ت، اع��لام مصوب��ه ش��ورای 
قیمت گذاری برای قیمت گندم به دولت از سوی وزیر 
جهادکشاورزی را تکذیب کرد! سخنگوی دولت در 
پاسخ به پرسشی درباره قیمت خرید تضمینی گندم 
برای سال زراعی جاری گفت: »شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی، یک شورای فرابخشی است و 
صرفا در اختیار دولت نیست. این  شورا هنوز قیمتی 

به دولت اعلام نکرده است.«
عطاالله  هاشمی نماینده کش��اورزان در شورای 
قیمت گذاری پیش از این گفته بود که کش��اورزان 
خواهان اعلام سریع نرخ تضمینی هستند و نگران 
عدم اعلام این نرخ. علیقلی ایمانی مدیرعامل بنیاد 

ملی گندمکاران هم اخیرا از گلایه کشاورزان نسبت 
به این رفتار سخن گفته بود. او اعلام کرد: کشاورزان 
گلایه مند هستند که برای ادامه کار چه باید کنند. 
نرخ ۱۹ هزار و 5۰۰ تومان به ازای خرید تضمینی 
هر کیلو گندم، سود حداقلی را برای کشاورزان در بر 
دارد. از این رو انتظار کش��اورز برآن است که هرچه 
سریع تر اعلام شود تا در مرحله داشت تکلیف خود 
را بداند و بتواند برای میزان کود و سم مصرفی، آب 
مصرفی و ریزمغذی هزینه کنند. ایمانی سپس از 
مجلسیان خواست به عنوان دستگاه نظارتی به این 

موضوع ورود کنند.
در حال حاضر دولت برای خرید تضمینی ۱۱ تا 
۱۱/5 میلیون تن گندم بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان اعتبار نی��از دارد. چندی پیش داوود منظور 
رییس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که در حال 
رایزنی برای تعیین یارانه آرد اس��ت . یارانه ای که در 
مجلس مصوب و ردیف اعتباری مش��خصی دارد و 
یارانه منابع خرید تضمینی گندم هم از آن طریق 

تامین می شود.
برهمین اساس مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران 
معتقد اس��ت: شاید دلیل تاخیر عدم تامین منابع 
است و پس از آن این نرخ اعلام می شود. به گفته او 
دلیلی غیر  از این موضوع برای اعلام نرخ تضمینی 
از سوی وزیر وجود ندارد، چون مصوبه شورا قانونی 

و لازم الاجراست.
به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان ایمانی تاکید 
کرد: در جلس��ه شورا نرخ ۱۹ هزار و 5۰۰ تومان با 
احتساب تورم ۳۰ درصد مصوب شد و همواره ذیل 
آن تبصره اصلاح قیمت در صورت افزایش تورم را 
داریم. با توجه به آنکه امنیت غذایی و نان مردم با 
گندم گره خورده است، امیدواریم نرخ هرچه سریع تر 

اعلام شود تا کشاورزان دلگرم شوند.
اختلاف در دولت بر سر تعیین قیمت خرید  � 

تضمینی گندم
ش��ورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی 
قیم��ت خرید تضمین��ی گندم را برای امس��ال 
۱۹5۰۰ تومان تعیین کرده اس��ت. با این حال، 
ب��ه علت اختلافات موج��ود در دولت، هنوز این 

قیمت به طور رسمی اعلام نشده است. در سالی 
که گذش��ت، قیمت خرید تضمین��ی گندم هر 
کیلوگرم گندم ۱۱5۰۰ تومان با احتساب ۱5۰۰ 
تومان به عنوان یارانه کشت تعیین شده بود. قبل 
از آغاز فصل کشت پاییزه، وزارت جهاد کشاورزی 
نیز در ماه شهریور، قیمت نهایی ۱۳۰۰۰ تومانی 
برای هر کیلوگرم گندم را اعلام کرد، اما در سال 
جاری با گذشت ۹ ماه از سال و سپری شدن فصل 
کشت پاییزه قیمت نهایی خرید تضمینی گندم 

هنوز ابلاغ نشده است.
این در حالی اس��ت که ش��ورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی پیش تر قیمت خرید تضمینی 
گندم برای س��ال زراعی ج��اری را ۱۹5۰۰ تومان 
تصویب کرد که ظاهرا در دولت به دلیل رش��د 5۰ 
درصدی قیمت م��ورد اجماع قرار نگرفته و برخی 
اعضای تیم اقتصادی دول��ت قیمت پایین تری را 

مدنظر دارند.
داوود منظور رییس س��ازمان برنامه و بودجه در 
همین باره گفت: ۴ روش در قانون برای تعیین قیمت 
محصولات کشاورزی پیش بینی شده که یکی روش  

قیمت تمام شده است.
وی ب��ا بیان اینکه حتم��ا باید مرجعی قیمت 
تمام شده را بررسی و تایید کند، گفت: مرجعی که 
در دولت قیمت تمام شده را بررسی و تایید می کند 
س��ازمان حمایت از مصرف کننده اس��ت، اما این 
بدین معنی نیست که حتما باید سازمان حمایت 
قیم��ت تعیین کند. ۳ روش دیگ��ر وجود دارد که 
شورا و کمیسیون هم می تواند قیمت تضمینی را 

تعیین کند.
رییس س��ازمان برنامه و بودجه هفته گذش��ته 
گفت��ه بود قیمت خرید تضمین��ی گندم به علت 
اختلاف نظرات هنوز ابلاغ نشده و در صورت نهایی 
شدن، طبق قانون، وزیر جهاد کشاورزی آن را ابلاغ 
خواهد کرد. سخنگوی دولت هم در این باره گفت: 
شورای فرابخش��ی هنوز قیمتی را به دولت اعلام 
نکرده است، اما چون دولت موظف بود لایحه بودجه 
را در وق��ت مقرر به مجل��س ارائه دهد منابع آن را 

پیش بینی کرده است.

یک بام و دو هوای نرخ خرید تضمینی � 
به گفته رییس اتاق اصناف کشاورزی، نرخ خرید 
تضمینی گندم در تاریخ ۲۲ شهریور توسط شورای 
مربوطه مصوب شده است. طبق قانون، پس از تصویب 
نرخ ها، رییس شورا مسوولیت دارد که نرخ های مصوب 
را برای اجرا به دولت ابلاغ کند. این کار معمولا به 
منظور اطمینان از اجرایی شدن قیمت ها و تضمین 
خرید محصولات کش��اورزان به قیمتی عادلانه و 
منصفانه انجام می شود که هم کشاورزان و هم دولت 

در شرایط مطلوب قرار گیرند.
قاس��م پیش��ه ور به عنوان رییس اتاق اصناف 
کش��اورزی، اطلاعاتی را در مورد جلس��ه شورای 
قیمت گذاری ارائه کرده است. او گفته است در تاریخ 
۲۲ ش��هریور، نرخ خرید تضمینی گندم در جلسه 
شورای قیمت گذاری مورد تصویب و تایید اعضا قرار 
گرفته و رییس کمیسیون کشاورزی نیز پس از آن 
جلسه، نرخ های مصوب را اعلام کرده است. این اعلام 
نرخ، به منظور تضمین حمایت از کشاورزان و تضمین 
س��ودآوری آنها برای محصولات تولیدی شان و نیز 
تامین نیازهای داخلی کشور به گندم بدون وابستگی 
به واردات انجام شده است. به گفته او، در جلسه شورا 
۲ نفر ناظر مجلس قیمت را تایید کردند و عدم اعلام 
نرخ ۱۹ هزار و 5۰۰ تومان به ازای خرید تضمینی هر 

کیلو گندم، ترک فعل محسوب می شود.
رییس اتاق اصناف کشاورزی با بیان اینکه نرخ ۱۹ 
هزار و 5۰۰ تومان حداقل سود را برای کشاورزان در 
بر دارد، افزود: با توجه به هزینه های بالای تولید اعم از 
کود، سم، نیروی انسانی، اجاره زمین، مکانیزاسیون و 
احتساب سود منطقی، نرخ تمام شده ۲۲ هزار و ۷۰۰ 
تومان است که در جلسه شورا پس از چکش کاری 
نرخ ۱۹ هزار و 5۰۰ تومان مصوب شد و اکنون دولت 

مکلف است که براساس قانون ابلاغ کند.
او ب��ا بیان اینکه مصوبه ش��ورای قیمت گذاری 
لازم الاجراس��ت، افزود: با گذشت بیش از ۹۰ روز از 
آغاز س��ال زراعی، نرخ خرید تضمینی گندم اعلام 
نشده است و کشاورزان بدون آگاهی از نرخ، کشت 
قراردادی را امضا می کنند. عضو شورای قیمت گذاری 
ادامه داد: با توجه به تاخیر در اعلام نرخ و پرداخت 
مطالبات گندمکاران به رغم آنکه قرار بود ۲۴ ساعت 
پس از تحویل داده شود و در برخی استان ها تا ۷ ماه 
به تاخیر افتاد، پیش بینی می شود تولید در سال های 
آتی ۳۰ تا ۴۰ درصد کاهش یابد. همچنین جای این 
سوال مطرح است که چطور برای کسری نیاز کشور 
ارز ب��رای واردات دارند، اما برای خرید گندم به نرخ 

منطقی منابع ندارند.
به گفته او، با توجه به تاکید مقام معظم رهبری بر 
حمایت از تولید داخل و تولید کالاهای مشابه خارجی 
حتی اگر در داخل گران تر تمام شود و همچنین تاکید 
وزیر جهاد بر خودکفایی ۱۰۰ درصدی 5 محصول 
اساسی که گندم در صدر آن قرار دارد، باید گفت این 
پاسخ خودکفایی نیست و حق کشاورزان آن نیست 

که این گونه تنبیه شوند.
پیشه ور در ادامه افزود: دولت باید به فکر حمایت از 
بخش تولید در برنامه هفتم باشد، در غیر این صورت 
شاهد مهاجرت و حاشیه نشینی کشاورزان خواهیم 
بود. در حالی که کشاورزی بزرگ ترین شغل در ایران 
و دنیا محسوب می شود که در صورت عدم حمایت 

تولید به فراموشی سپرده می شود.
او با بیان اینکه قیمت منطقی مهم ترین مولفه 
حمایت از کشاورزان و تحقق خودکفایی است، گفت: 
گرچه برخی کارشناسان اذعان می کنند که هر کیلو 
گندم در روسیه 6 هزار و ۷۰۰ تومان است، اما تا زمانی 
که دست دلالان به سوی دیگر کشورها برای تامین 
امنیت غذایی باشد، این اشتباه محض است. بنابراین 
انتظار می رود که دولت هر چه سریع تر منابع مالی 
را تامین کند تا وزیر جهاد قیمت گندم را اعلام کند، 
چراکه عامل اصلی افزایش میزان خرید تضمینی 
گن��دم به بیش از ۱۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تن، نرخ 
مناسب و منطقی بود که کشاورز را به تولید و تحویل 

گندم به مراکز دولتی تشویق می کرد.

افت 13 درصدی تجارت تهران-آنکارا در 2023
 در یازدهمین ماه میلادی ۲۰۲۳ هم میزان صادرات ایران به ترکیه نزولی 
بوده؛ البته واردات از این کشور رشد کرده است. به همین دلیل مجموع تجارت 
در این ماه افزایشی گزارش شده است، اما حتی رشد تجارت ماه یازدهم نتوانسته 
بی رمقی تجارت تهران و آنکارا را بپوشاند. براساس داده های اداره آمار ترکیه در 
یازده ماهه ۲۰۲۳ نسبت به مدت مشابه سال قبل، تجارت دو کشور ۱۳ درصد 

افت کرده است.
جدیدترین آمار منتشرشده از سوی اداره آمار ترکیه نشان می دهد مبادلات 
تجاری این کشور با ایران در ۱۱ماهه ۲۰۲۳ به 5 میلیارد دلار رسیده است. این 
رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل افت ۱۳ درصدی داشته است. این در حالی 
که ارزش تجارت دو کشور در ماه های ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۲ بالغ بر 5 میلیارد و 

۸۰۰ میلیون دلار اعلام شده بود.
براساس این گزارش صادرات ترکیه به ایران در ماه های ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۳ 
با افزایش ۷ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده و به ۳ میلیارد 
دلار رسیده است. ترکیه در ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۲ بالغ بر ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
ترکیه در ۱۱ماهه سال ۲۰۲۳ میلادی ۲ میلیارد دلار کالا از ایران وارد کرده 
است که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل افت ۳۳ درصدی داشته است. 
تسنیم به نقل از اداره آمار ترکیه نوشت، ترکیه در ماه های ژانویه تا نوامبر سال 

۲۰۲۲ بالغ بر ۳ میلیارد دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
طبق اعلام اداره آمار ترکیه اعلام کرد، صادرات این کشور به ایران در نوامبر 
۲۰۲۳ برابر ۴۲ درصد رشد داشته است. صادرات ترکیه به ایران در نوامبر سال قبل 
۲۹۰ میلیون دلار گزارش شده بود که این رقم در نوامبر امسال به ۴۱۲ میلیون 
دلار افزایش یافته است. برهمین اساس مجموع تجارت دو کشور در یازدهمین 
ماه سال جاری میلادی با رشد ۱۸ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 
5۹۴ میلیون دلار بالغ شده است، چون واردات ترکیه از ایران در نوامبر ۲۰۲۳ با 
کاهش ۱۳ درصدی نسبت به سال قبل به ۱۸۲ میلیون دلار رسیده است. ترکیه 

در نوامبر سال قبل ۲۱۲ میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
درحالی که حجم صادرات ایران رو به افول اس��ت، در مقابل حجم صادرات 
ترکیه به جهان افزایشی است. سایت TRT ترکیه نوشت: عمر بولات وزیر بازرگانی 
ترکیه، براس��اس آخرین آمار اعلام شده از سوی سازمان تجارت جهانی گفت: 
در پایان بازه زمانی ژانویه تا سپتامبر ۲۰۲۳، صادرات سالانه کالاهای ترکیه به 
۲5۳/۳ میلیارد دلار افزایش یافت. ترکیه ۱/۰6 درصد از صادرات جهانی را به 
خود اختصاص داده و در نتیجه رکورد جدیدی را ثبت کرد. در سال ۲۰۲۲ سهم 

صادرات کشورمان از صادرات جهانی ۱/۰۲ درصد بود.

کاهش 46 درصدی واردات برنج خارجی 
به گفته سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت 
ایران، در ۸ ماهه نخست سال بیش از ۷ هزار تن انواع برنج وارد کشور شد که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴6 درصد کاهش داشت.
گندم، شکر، جو، برنج و پنبه جزو 5 محصول استراتژیک هستند که وزیر جهاد 
سازندگی اعلام کرد باید کشور به سوی خودکفایی آن پیش برود. این محصولات 

جزو اقلامی هستند که از سوی دولت خرید آنها تضمینی انجام می شود.
برنج پس از گندم یکی از محصولات پرمصرف در ایران بوده و در این محصول 
سالانه به حدود ۳ میلیون تن برنج نیاز است. از این میزان ۲ میلیون تن در داخل 
تولید و باقی وارد می شود. وزیر پیشین وزارت جهاد کشاورزی در کنار حرکت به 
سوی خودکفایی گندم عنوان کرده بود این امر برای دومین محصول پرمصرف 

کشور یعنی برنج نیز در حال پیگیری است.
به گفته وی، با زهکش��ی اراضی کش��اورزی و افزایش بهره وری در ۳ استان 
شمالی کشور و افزایش یک میلیون تنی تولید، خودکفایی در این محصول نیز 

قابل تحقق است.
برنج ایرانی قیمت بالایی دارد به طوری که در نیمه نخست سال هر کیلو 
برنج  هاشمی بین ۱۱5 تا ۱5۰ هزار تومان قیمت گذاری شده بود. بیش از 5۰ 
درصد از برنج کش��ت سال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ دپو شد و به فروش نرفت. 
خطر فاسد شدن محصول اعم از حشره گذاشتن و آرد شدن برنج سبب شد 
تا قیمت برنج ایرانی کاهش پیدا کند. براس��اس گزارش مرکز آمار ایران در 
آبان برنج خارجی درجه یک با ۴/6 درصد و ش��یرینی خشک با ۲/۷ درصد 
بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند. همچنین بیشترین 
کاهش قیمت مربوط به برنج ایرانی درجه یک با ۳/۲- اس��ت. این آمار در 

آذر ۱/۷- درصد نسبت به ماه قبل بود.
حجم بالای برنج در داخل سبب شده تا واردات با محدودیت بیشتر انجام شود. 
سید روح الله لطیفی سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و 
تجارت ایران درباره آمار واردات برنج در ۸ ماهه نخست سال به مهر گفت: در ۸ 
ماهه نخست سال ۷۲6 هزار و 5۹۰ تن انواع برنج به ارزش ۸5۳ میلیون و ۷۱۸ 
هزار و ۱۹۹ دلار وارد کشور شده است. این آمار نسبت به مدت مشابه سال قبل 

به لحاظ وزنی ۴6 درصد و ارزشی ۴۸ درصد کاهش را نشان می دهد.
وی با اش��اره به مدیریت و تنظیم بازار افزود: واردات در راس��تای حمایت از 
کشاورزان و تولید داخل نصف شده است. لطیفی با بیان اینکه برنج به اندازه کافی 
در کشور موجود است، تصریح کرد: ذخیره مناسب برای محصولات استراتژیک 
از جمله برنج انجام شده و تولید و واردات مکمل هم برای تامین امنیت غذایی 

کشور محسوب می شود.

تقاضای ضعیف برای مواد غذایی در سال 2024
روند کاهش��ی قیمت جهانی مواد غذایی همچون ش��کر و ذرت ادامه دارد 
و کارشناس��ان معتقدند در س��ال۲۰۲۴ نیز تقاضا ضعی��ف باقی می ماند، زیرا 
مصرف کنندگان همچنان با چالش های اقتصادی مثل تورم بالا دس��ت و پنجه 

نرم می کنند.
بان��ک تخصصی مواد غذایی و کش��اورزی پیش بینی می کند قیمت های 
جهانی مواد غذایی اصلی یعنی »شکر، قهوه، ذرت و دانه  های سویا« کاهش 
می یاب��د، زیرا تولید مدتی برای تطبیق با قیمت ه��ای بالاتر فرصت دارد و 
هزینه ه��ا را برای خری��داران و در برخی موارد ب��رای مصرف کنندگان نیز 

کاهش می  دهد.
براساس این گزارش، باوجود کاهش قیمت ها و در دسترس بودن، پیش بینی 
می شود در سال ۲۰۲۴ نیز تقاضا همچنان ضعیف باقی بماند، زیرا مصرف کنندگان 
همچنان با چالش های اقتصادی از جمله تورم بالا و نرخ های بهره مقابله می کنند. 
به گفته کارشناسان، انتظار می رود رشد ضعیف اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲۴ 

رشد تقاضای کالاهای کشاورزی را محدود کند.
در این گزارش همچنین آمده است، عدم  اطمینان در سایر بازارهای کلیدی 
کالاهای کشاورزی نیز ادامه خواهد داشت. ضمن اینکه گندم که کشورهای در 
حال توسعه به ویژه به آن وابسته هستند، با وجود حجم زیادی که در منطقه 
تولید و ذخیره می شود، در معرض اختلالات مرتبط با آب و هوا و محدودیت های 

احتمالی در صادرات دریای سیاه قرار خواهد گرفت.
در واقع به گفته کارشناس��ان، تولیدکنندگان همچنان با پیامدهای جنگ، 
آب و هوای نامس��اعد، تورم بالای نهاده مزرعه و تقاضای ضعیف مصرف کننده 
دست و پنجه نرم می کنند، اما به سال ۲۰۲۴ به عنوان بازگشت به حالت عادی 
نگاه می کنند.براساس جدیدترین گزارشی که از سوی موسسه آماری تحلیلی 
Statista منتشر شده است، درآمد در بازار مواد غذایی در سال ۲۰۲۳ به ۹/۳6 
تریلیون دلار رسیده است در حالی که برآورد می شود تا سال ۲۰۲۸ بازار جهانی 

مواد غذایی سالانه حدود ۷ درصد رشد کند.
نکته جالب توجه اینکه بزرگ ترین بخش بازار، بخش شیرینی و تنقلات با 
حجم بازار ۱/66 تریلیون دلار در سال ۲۰۲۳ است. از سوی دیگر در این گزارش 
آمده است در مقایسه جهانی، بیشترین درآمد در چین ایجاد می شود. همچنین 
داده های آماری این گزارش نشان می دهد که در بازار جهانی مواد غذایی، ۳/۷ 
درصد از کل درآمد از طریق فروش آنلاین ایجاد می شود. این در حالی است که 
در بازار مواد غذایی، انتظار می رود حجم بازار تا سال ۲۰۲۸ به ۳۱۱۸۰۰ میلیارد 
کیلوگرم برسد. از سوی دیگر انتظار می  رود بازار مواد غذایی در سال ۲۰۲۴ رشد 

حجمی ۴/۳ درصدی را نشان دهد.

رویداد

»جهان صنعت« از سکوت وزیر کشاورزی در تعیین نرخ خرید تضمینی گندم گزارش می دهد

100 روز بلاتکلیفی!
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خبر

بدهی 20 همتی پتروشیمی ها به وزارت نفت
دبیر کل انجمن کارفرمایی پتروشیمی با اشاره به اینکه پتروشیمی ها هیچ  
زمان بدهی ۸۰ همتی به وزارت نفت نداش��ته اند، گفت: بدون در نظر گرفتن 

مطالبات خود ۲۰ همت به صورت چرخشی به وزارت نفت بدهکارم.
احمد مهدوی ابهری در گفت وگو با مهر و در پاس��خ به این س��وال که آیا 
پتروشیمی ها بدهی ۸۰ همتی به وزارت نفت دارند، گفت: چنین چیزی وجود 

ندارد و آن را به هیچ عنوان قبول نداریم.
وی با اشاره به اینکه این موضوع تنها ادعایی مطرح شده است، خاطر نشان 
کرد: هیچ زمان ۸۰ همت بدهکار نبوده ایم و این موضوع ادعایی از سوی وزارت 
نفت اس��ت، زیرا از یک س��و ۵۰ همت بابت اوره مطالبه داریم و از سوی دیگر 

مالیات بر ارزش افزوده طلبکار هستیم.
به گفته دبیر کل انجمن کارفرمایی پتروشیمی بدهی های گازی با تاخیر 
یک تا دو ماهه پرداخت می شود. مشترکان خانگی هم قبض آذرماه را دی ماه 

پرداخت می کنند و پیش از موعد که پرداخت نمی شود.
مهدوی ابهری در پاسخ به این سوال که بدون در نظر گرفتن مطالبات مقدار 
بدهی پتروشیمی ها به وزارت نفت چقدر است، خاطر نشان کرد: بدون در نظر 
گرفتن مطالبه ۵۰ همتی هم هیچ زمان بدهی ما به ۸۰ همت نرسیده و هر 
چه هس��ت به صورت جاری و ممکن اس��ت به ۲۰ همت برس��د، اما در حال 
چرخش است.دبیر انجمن کارفرمایی پتروشیمی در رابطه با عدم النفع حاصل 
از محدودیت های گازی خاطر نشان کرد: سال گذشته به دلیل عدم تامین گاز 
۸۰۰ میلیون دلار از صادرات ما از بین رفت و اقتصاد کشور ضربه خورد، اما برای 
سال جاری هنوز میزان مشخصی از میزان عدم النفع ناشی از محدودیت های 

گازی وجود ندارد.

راهکار صندوق توسعه برای وصول 100 میلیارد دلار 
طلب از دولت

معاون صندوق توسعه ملی با بیان اینکه این صندوق ۱۰۰ میلیارد دلار از دولت 
طلب دارد، گفت: برای وصول این مطالبات از طریق سرمایه گذاری در میادین مشترک 
نفت و گاز اقدام می کنیم. رضا محمدی در مورد دلیل ایجاد بدهی دولت به صندوق 
توسعه ملی گفت: به موجب قوانین بودجه و قوانین بالادستی در سال های مختلف 
مبالغی از سوی دولت از حساب صندوق توسعه ملی برداشته شده یا مبالغی که باید 
واریز می شد، به صندوق داده نشده و به حساب دولت رفته است یا در مورد اعطای 
تسهیلات صندوق به برخی طرح های نفتی که با تضمین شرکت ملی نفت انجام 
شده، مجموع این مطالبات طی ۱۲ سال فعالیت صندوق توسعه ملی، در حال حاضر 
به بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار رسیده است.وی افزود: تاکنون مبالغ مطالبات صندوق 
توسعه ملی را افشا نکرده بودیم، اما صندوق اولین بار امسال دست به افشاگری زد و 
هدف این است که از روش های مختلف مانند سرمایه گذاری در میادین بالادست نفت 
و گاز که در قالب برنامه هفتم توسعه و پیشرفت آمده است، در میادین مشترک نفت 
و گاز سرمایه گذاری کنیم و علاوه بر برگشت سرمایه جدید، بتوانیم از محل عایدات 
میدان نفتی، مطالبات قبلی خود از دولت را هم به تدریج وصول کنیم.محمدی با 
بیان اینکه  در برنامه هفتم توسعه آمده است که از طریق سرمایه گذاری در میادین 
نفت و گاز که اولین سرمایه گذاری تا پایان سال جاری در یک میدان مشترک نفتی 
انجام می شود، به تدریج مطالبات را وصول کنیم، گفت: هنوز برنامه هفتم تبدیل به 
قانون نشده است، اما در همه مراحل تصویب برنامه این مساله دیده شده و براساس 
ماده ۳ بند »ب« به دولت اجازه داده شده که نسبت به عقد قرارداد با شرکت ملی 
نفت و سرمایه گذاری در میادین مشترک اقدام و به تدریج مطالبات خود را از محل 
عایدی میادین برداشت کند.وی در پاسخ به این پرسش که چند سال طول می کشد 
تا طلب ۱۰۰ میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی از دولت وصول شود، عنوان کرد: 
بستگی به سرمایه گذاری ما و بازدهی میادین دارد. باید ابتدا سرمایه گذاری را شروع 
کنیم و در حین کار مشخص می شود و ما برای تسویه بدهی دولت فقط در نفت و 
گاز سرمایه گذاری می کنیم، البته طبق بیانیه سرمایه گذاری صندوق می توانیم، در 
بخش های مختلف مانند معادن هم سرمایه گذاری کنیم، اما برای تسویه بدهی دولت 
در میادین نفت و گاز سرمایه گذاری می کنیم. برخی میادین دو تا چهار ماه یا حتی یک 

تا دو سال طول می کشد، اما سرمایه گذاری در نفت و گاز معمولا زودبازده است.

تاثیر تحریم بر برنامه های سوخت رسانی ایران
رییس هیات مدیره انجمن صنعت بانکرینگ گفت: با توجه به عدم تولید کافی 
سوخت کم سولفور در کشور، مجوز استفاده از سوخت با سولفور بالا برای شناورهایی 
که در آب های داخلی کشور فعالیت می کنند از طریق نهادهای ذی ربط صادر شده 
است.مصطفی کشکولی در گفت وگو با ایلنا،  درباره تداوم تنش در دریای سرخ و تاثیر 
آن بر بانکرینگ سوخت از سوی ایران گفت:  بدیهی است تداوم تنش های موجود 
در دریای سرخ مقاصد سوخت رسانی خطوط مختلف کشتیرانی را تغییر خواهد داد، 

اما تاثیری در بازار بانکرینگ ایران ندارد.
وی افزود: اعمال تحریم های ظالمانه علیه ایران موجب شد تا کشتی های خارجی 
با بیم از تحریم، تمایلی به حضور در آب های کشور ما جهت دریافت سوخت مورد نیاز 
خود را نداشته باشند. لازم به اشاره است که نفت کوره تولیدی ایران بسیار مرغوب بوده 
و این مرغوبیت و کیفیت سوخت دریایی ایران بعضی از خطوط کشتیرانی را مجاب 
می کند حتی با وجود تحریم، تحت شرایط خاصی این سوخت را از ایران تامین و با 
نصب اسکرابر یا اختلاط و سولفورزدایی به شرایط استاندارد برسانند و استفاده کنند.

رییس هیات مدیره انجمن صنعت بانکرینگ  درباره رقبای ایران در حوزه بانکرینگ 
گفت: کشور ایران دارای امتیازات و شرایط اقلیمی خدادادی است و فرصت بسیار 
مناسبی برای ایجاد زیرساخت های لازم در صنعت بانکرینگ دارد ، اما چون از این 
فرصت ها و پتانسیل ها به طور کافی استفاده نمی کنیم، کشورهای جنوبی به سرعت 
در حال ایجاد زیرساخت  های این کار هستند.او گفت: در حال حاضر بندر فجیره با 
انجام اقدامات فوق ۹۰ درصد از سهم بازار منطقه را به خود اختصاص داده است. بندر 
سوهار عمان با موقعیت مناسب جغرافیایی و کشور قطر با انجام سرمایه گذاری های 

بزرگ در آینده ای نزدیک رقبای جدی برای صنعت بانکرینگ خواهند بود.

ارزان فروشی 1200 میلیاردی پتروشیمی پردیس
میز نفت در گزارشی نوشت: نگاهی به درآمدهای پتروشیمی پردیس نشان می دهد 
این شرکت در یک اقدام عجیب، یکی از محصولات خود را با قیمتی نازل به فروش 
رسانده که همین موضوع، اعتراض شدید سهامداران این شرکت را در پی داشته 

است؛ اعتراض به ارزان فروشی به مبلغ ۱۲۰۰ میلیارد تومان!
هفته گذشته گزارش مجمع عمومی و فوق العاده پتروشیمی پردیس منتشر شد و 
انتقادهای بسیاری را به همراه داشت؛ موضوع از این  قرار است که سهامداران نسبت به 
نرخ بسیار نازل فروش اوره صادراتی در ماه های گذشته و عدم پاسخگویی مدیرعامل و 
رییس مجمع به این اتفاق عجیب اعتراض داشتند، ولی هیچ پاسخی دریافت نشد.

مقایسه ارقام فروش این ابر شرکت اوره ساز با سایر شرکت های اوره ساز همگروه و 
با سهامدار یکسان، عدم النفع بزرگی را نشان می دهد که بیانگر عدم مدیریت درست 
در این شرکت است.مجموع این اطلاعات نشان می دهد عدم النفع حدودا ۲4 میلیون 
دلاری )۱۲۰۰ میلیارد تومان( فقط در مورد یک قلم محصول اوره صادراتی کاملا 
عیان است. این در حالی است که پردیس یکی از لیدرهای اوره صادراتی ایران است و 
مدیران این شرکت بورسی، باید پاسخ دهند که ارزان فروشی اوره در بازارهای جهانی، 
به چه دلیل بوده وقتی  که سایر شرکت های رقیب، قیمت هایی به  مراتب بالاتر را ثبت 

کرده اند و محصول خود را به فروش رسانده اند.
از سهامدار عمده این شرکت، گروه گسترش نفت و گاز پارسیان به  عنوان هلدینگ 
تخصصی نفت و گازی و پاسدار سرمایه ده ها هزار نفر ازجمله بازنشستگان نیروهای 
مسلح که با وجود شنیدن صداهای اعتراض سهامداران جزء در مجمع عمومی، 
این موضوع و چندین چالش مشابه را به جلسه ای در آینده ای نامعلوم حواله داده 
است، انتظار می رفت با نظارت های خود با کشف این اتفاقات مانع از تضییع حقوق 

سهامداران شود.

گروه انرژی- در سال ۱4۰۳، واردات بنزین بیش 
از ۳ میلیارد دلار تخمین زده ش��ده است که نشان 
می دهد بحران و ناترازی در بخش بنزین عمیق تر شده 

و به اقتصاد کشور آسیب رسانده است.
یکی از مشکلات مهم در حال حاضر در اقتصاد 
ایران، ناترازی انرژی است که منجر به عدم بهره وری 
اقتصادی شده است. بخش بنزین به عنوان یکی از 
مهم ترین دلایل ناترازی انرژی در ایران محس��وب 
می ش��ود و در تبصره هدفمندی بودجه سال آینده 
)بودجه ۱4۰۳( برآورد شده که در آن حدود ۳ میلیارد 
دلار برای واردات بنزین در نظر گرفته شده است. این 
میزان واردات بنزین عامل اصلی کسری بودجه در این 
تبص��ره بوده و ناترازی انرژی به یک عامل برای بروز 

کسری بودجه در اقتصاد ایران تبدیل شده است.
بحران وابستگی به واردات بنزین و ناترازی در تولید 
و مصرف آن یکی از مسائل خطرناک در سیاستگذاری 
اقتصادی کشور است، زیرا علاوه بر تهدید امنیت انرژی 
کشور، فشار مالی جدی روی بودجه ایجاد می کند. این 
مساله به خاطر مهم بودن بخش بنزین و مصرف آن، 
باعث شده برآوردهای اولیه در جدول تبصره هدفمندی 
یارانه های انرژی نش��ان دهد که بیش از ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان کسری در این بخش وجود دارد، بنابراین 
اقدامات فوری و جدی برای تراز کردن جدول تبصره 

هدفمندی بودجه سال ۱4۰۳ ضروری است.
 در گذشته، ایران بنزین را صادر می کرد و صادرات 
بنزین داش��ت، اما در حال حاضر، ناترازی جدی در 
بخش بنزین بروز یافته است و از منابع صادرات بنزین 
محروم شده ایم. مصرف بنزین نیز افزایش پیدا کرده 
و مصارف تبصره هدفمندی یارانه ها به بیش از ۱۲۰ 
هزار میلیارد تومان افزایش یافته است؛ این موارد باعث 
بروز کسری بودجه ۲۰۰ هزار تومانی در لایحه بودجه 

سال ۱4۰۳ خواهند شد.
دلایل متعددی وجود دارد که تش��دید واردات 
بنزین به عامل جدیدی در ایجاد کسری بودجه در 
سال آینده تبدیل شده است. تشدید واردات بنزین 
پیامدهای اقتصادی قابل توجهی دارد، زیرا منجر به 
تخلیه ذخایر ارزی کشور می شود. ایران به عنوان یک 
کشور بزرگ تولیدکننده نفت، در حالت ایده آل باید در 
تولید بنزین خودکفا باشد، اما به دلیل مصرف بسیار 
بالای خودروهای بی کیفیت داخلی و قیمت گذاری 
دستوری بنزین، کش��ور به واردات بنزین از خارج با 

هزینه های بالا روی آورده است.
این فش��ار زیادی بر بودجه کشور وارد کرده و به 
ایجاد کسری انجامیده است. علاوه بر این، وابستگی به 
واردات بنزین، امنیت انرژی ایران را تهدید می کند. با 
ادامه تشدید تنش ها بین ایران و سایر کشورها، به ویژه 

ایالات متحده، این خطر وجود دارد که این کشورها 
واردات بنزی��ن از ایران را تحریم کنند. این امر باعث 
تشدید عدم تعادل انرژی در کشور و تشدید کسری 

بودجه می شود.
به همین دلیل لازم است برای رفع این مشکل 
اقدامات فوری و جدی انجام شود. یکی از این اقدامات 
اصلاح صنعت خودرو در ایران اس��ت. مصرف فعلی 
بنزین عمدتا توسط خودروهای سواری انجام می شود 
که به شدت به بنزین به عنوان منبع سوخت خود 
متکی هستند. با ایجاد انگیزه برای تولید و پذیرش 
خودروهای سوخت جایگزین، مانند خودروهای برقی 
یا خودروهایی که با گاز طبیعی کار می کنند، کشور 
می تواند وابستگی خود به واردات بنزین و کسری بودجه 
را کاهش دهد. باید برای تنوع بخشیدن به سبد سوخت 

کشور تلاش کرد.
در حال حاضر بنزین منبع اصلی سوخت برای 
مصارف حمل ونقل و صنعتی در ایران است. با ترویج 
اس��تفاده از سوخت های دیگر مانند گاز طبیعی یا 
سوخت های زیستی، کشور می تواند اتکای خود به 

بنزین و تقاضا برای واردات را کاهش دهد.
تشدید واردات بنزین به عامل جدیدی در ایجاد 
کسری بودجه در ایران در سال آینده تبدیل شده است. 
این موضوع نه تنها با چالش های اقتصادی مواجه است، 

بلکه امنیت انرژی کشور را نیز تهدید می کند. برای رفع 
این مشکل و کاهش کسری بودجه سال ۱4۰۳ باید 
اقدامات فوری مانند اصلاح صنعت خودرو، تنوع سبد 
سوخت و افزایش ظرفیت پالایشی انجام شود. عدم 
انجام این کار می تواند پیامدهای زیانباری برای اقتصاد 

ایران و ثبات کلی آن داشته باشد.
کسری بودجه و تشدید ناترازی بنزین  � 

محمدصالح جوکار رییس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراهای مجلس در ارتباط با مصرف بی رویه 
بنزین در کش��ور که م��ا را از صادرکننده بنزین در 
س��ال ۱4۰۱ به واردکننده آن تبدیل کرده اس��ت ، 
به »جهان صنعت« می گوید: مجبوریم هزینه چند 
میلیارد دلاری برای این موضوع داش��ته باشیم. وی 
تصریح کرد: هنر اصلی مدیریت مصرف است. اینکه 
هر روز بر میزان تولید و مصرف انرژی در کشور اضافه 
کنیم، منطقی نیست. باید بتوانیم از انرژی به بهترین 

نحو بهره ببریم.
وی تاکید کرد: لازم است سیاست های صحیح و 
جدی ای را در راستای صرفه جویی انرژی در کشور به 
اجرا بگذاریم. ذخایر انرژی پایان ناپذیر نیستند و باید از 

آنها در کمال مدیریت و دقت استفاده کنیم.
عضو کمیس��یون امور داخلی کش��ور و شوراها 
خاطرنشان کرد: واقعیت این است که ما نسبت به میزان 

مصرف انرژی در کشور حساس نیستیم. به طور مثال، 
الان خودروهایی را در کشور مورد استفاده قرار می دهیم 
که مصرف بالایی دارند و گاها تا دو برابر استاندارد جهانی 
مصرف بنزین دارند. این به معنای دور ریختن سوخت و 
انرژی است. جوکار گفت: خودروسازی در کشور جنبه 
انحصاری دارد و کیفیت خودروها به گونه ای نیست که 
مدیریت مصرف بنزین را رقم بزند. بالا بودن میزان 
مصرف بنزین در خودروهای ساخت داخل بر مشکل 
ناترازی بنزین دامن می زند. متاسفانه انحصار موجود و 
کیفیت پایین خودروهای داخلی عامل اصلی تشدید 
ناترازی بنزین در سال آتی و تحمیل بار مالی بالا و 

کسری بودجه به کشور شده است.
عضو کمیس��یون امور داخلی کش��ور و شوراها 
خاطرنش��ان کرد: عدم توجه به دوگانه س��وز کردن 
خودروها از دیگر اشتباهاتی است که طی سال های 
گذشته مرتکب ش��ده ایم. غفلت در زمینه ساخت 
خودروهای برقی در داخل کشور نیز بر دامنه مشکلات 
ما در حوزه ناترازی بنزین افزوده است.جوکار گفت: 
بنزین قیمت پایینی در کشورمان دارد و حساسیتی هم 
در ارتباط با میزان مصرف آن نداریم. تمامی این شرایط 
باعث شده که این ماده ارزشمند را هدر دهیم. به نحوی 
که مجبوریم برای تامین بنزین از خارج از کشور مبالغ 
هنگفتی بپردازیم.  منظور من این نیست که قیمت 

بنزین را گران کنیم. از روش های غیرقیمتی می توانیم 
به مدیریت مصرف بنزین در کشور بپردازیم. در ارتباط با 
مشکل ناترازی بنزین باید نوعی همه جانبه نگری داشته 

باشیم و راهکارهای متنوع را همزمان پیش ببریم.
به گفته وی، اگر مدیریت مصرف بنزین در کشور 
به درستی انجام شود، نه تنها نیازی به واردات بنزین 
نخواهیم داشت، بلکه بنزین اضافه برای صادرات هم 
خواهیم داشت. در شرایط فعلی مجبوریم برای واردات 
بنزین هزینه کنیم و از ارزآوری ناشی از صادرات بنزین 

نیز محروم هستیم.
واردات خودروه�ای برقی و هیبریدی به  � 

جای واردات بنزین 
کیومرث سرمدی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
در گفت وگو با »جهان صنعت« می گوید: متاسفانه با 
روندی که در پیش گرفته ایم، هر ساله مشکل ناترازی 
بنزین برایمان جدی تر می شود و باید هزینه بیشتری 
بپردازیم. امروز در حالی پیش بینی کرده ایم که برای 
سال آینده ۳ میلیارد دلار برای واردات بنزین هزینه 
کنیم که در یک مقطعی خودکفا بودیم و حتی به 
صادرات هم می پرداختیم. این وضعیت قابل قبول 

نیست و باید چاره اندیشی اساسی داشته باشیم.
وی اف��زود: می توانیم راهکارهای متعددی برای 
حل مشکل ناترازی بنزین در کشور به اجرا بگذاریم. 
یکی از مهم ترین کارها این است که در حوزه مصرف 
به فرهنگ سازی بپردازیم و بهینه سازی مصرف را در 

دستور کار قرار دهیم.
سرمدی گفت: گسترش ناوگان حمل ونقل عمومی 
به صورت ریلی، اتوبوس و... می تواند در دستور کار قرار 
بگیرد. به نحوی که مردم انگیزه لازم برای استفاده از 
وسایل حمل ونقل عمومی را داشته باشند و کمتر به 
استفاده از خودروهای شخصی بپردارند.به گفته وی، 
کیفیت خودروهای داخلی به لحاظ میزان مصرف قابل 
قبول نیست و گاها دو برابر استاندارد جهانی مصرف 

بنزین دارند که باید در این مورد چاره اندیشی کنیم.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان 
کرد: میزان مصرف بنزین باید به صورت یک خط قرمز 
برایمان در آید و از اهمیت بالایی برخوردار باشد. در 
همین راستا باید به تولید خودروهای برقی و هیبریدی 
بپردازیم. دنیا به سمت استفاده از سوخت های جایگزین 
به جای بنزین روی آورده است. ما هم باید به این سمت 

حرکت کنیم.
سرمدی گفت: واردات خودروهای برقی و هیبریدی 
باید در دستور کار باشد. در حال حاضر به واردات خودرو 
بدون توجه به میزان مصرف آنها می پردازیم که اشتباه 
است و باید اصلاح شود. واردات خودروهای با مصرف 

پایین می تواند کمک کننده باشد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: 
اگر راهکارهایی که در بالا گفتیم به اجرا گذاشته نشود، 
هر ساله وضعیت ناترازی بنزین تشدید می شود. اگر 
امسال ۲ میلیارد دلار برای واردات بنزین هزینه کردیم 
و سال بعد قرار است ۳ میلیار دلار هزینه کنیم، احتمالا 
در سال ۱4۰4 به 4 الی ۵ میلیارد دلار نیاز داریم و 

همین طور هزینه ها بالا می رود.

و دورزنندگان تحریم فراهم آمده است که به ازای فروش طلای 
سیاه ) نفت خام ایران( انحصار واردات کالا و خدمات به ایران را در 
اختیار بگیرند. در نتیجه کشورهایی که کالا هایی به سایر کشورها صادر 
کرده اند و مرجوع شده اند  یا کالا هایی که در کارخانجات تولید کرده اند 
و نمی توانند به کشورهای دیگر صادر کنند را در بازار واردات ایران با 
روش بازار  شکنی مخرب یا غارتگر )در چارچوب معاملات تهاتر نفت 

به ازای  کالا و خدمات( عرضه می کنند.
طلای سیاه کالا نیست ؟  � 

اصولا  برای طلای سیاه به عنوان مولد کلان انرژی و سوخت رسانی 
به اقتصاد کشورها تعریف جدیدی برای نفت خام ، گاز طبیعی و 
فرآورده های نفتی در محافل اقتصاد انرژی ارائه شده که  برخلاف نظری 
است که در بازار های کالا  نظیر  بورس های انرژی  مطرح است. یعنی 
اینکه طلای سیاه )نفت خام( و انواع مولد های انرژی کالا نیستند ، بلکه 
انرژی برای بشر تولید خدمات می کند. در همین حال طلای سیاه 
)نفت خام ، گاز طبیعی و...( را اگر هم کالا فرض کنیم کالایی است 
که سخت به دست می آید. قرن ها طول کشیده که نفت و گاز در 
طبقات مختلف زیر زمین در اثر ترکیبات شیمیایی که فقط خدا در آن 
نقش دارد  به وجود بیایند، بنابراین کالایی نیست که  به دست بشر 
تجدید پذیر و قابل تولید باشد. انرژی حاصل از این منبع خدادادی از 
میان نمی رود و بشر با عقلی که خدا به او داده است می تواند انرژی 
را از نوعی به نوع دیگر تبدیل کند. بدون انرژی هم زندگی بشر این 
روزها بسیار سخت می شود. به همین دلیل نفت خام ، گاز طبیعی و 

منابع تولید انرژی را »طلای سیاه« نام نهاده اند.
بازارسازی با روش تهاتر طلای سیاه به ازای کالا ، خدمات  � 

و فرودگاه
اگرچه هنوز در جامعه فواید اقتصادی افزایش حجم فروش نفت 
خام ایران قابل لمس نیست، ولی باید به وزارت نفت تبریک گفت که 
طبق آمار موسسه کپلر، صادرات نفت ایران در ابتدای دولت سیزدهم  
از رقم روزانه 6۰۰ هزار بشکه در اکتبر سال ۲۰۲۳  به بیش از یک 
میلیون و هشتصد هزار بشکه در روز رسید. آن طور که وزارت نفت 
مدعی است  میانگین فروش طلای سیاه ایران همچنان صعودی 
است. بر پایه گزارش  خبرگزاری بلومبرگ میزان حجم  صادرات 
طلای سیاه ایران به چین  به حدود  یک و نیم میلیون بشکه در 
روز رسید که بالاترین سطح  صادرات نفت خام ایران توسط کاسبان 
تحریم )دورزنندگان تحریم(  ایرانی و چینی  در ۱۰ سال اخیر به شمار 
می رود.رییس موسسه مطالعات بین المللی انرژی وزارت نفت به گزارش 
خبرگزاری فارس )هفتم تیر ۱4۰۲( گفته است که در ۲ سال گذشته 
ایران تلاش کرده با »بازارسازی نفت« از مسیر امضای قراردادهای 
راهبردی با کش��ورها، سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی و 
»تهاتر نفت« و سرمایه گذاری، میزان فروش نفت خود را نه همانند 

دوران برجام به صورت موقت، بلکه پایدار افزایش دهد.
تهاتر طلای سیاه با فرودگاه سازی � 

خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران ۲۱ مرداد ۱۳۹۹ گزارش داد 
که فرمانده وقت قرارگاه خاتم الانبیاء )ص(  با اشاره به بدهی نزدیک 
به ۵۰ هزار میلیارد تومانی دولت به قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( گفت پس 
از برگزاری جلسات متعدد قرارگاه با رییس سازمان برنامه و بودجه و 
هیات رییسه مجلس  پیشنهاد شد ۸۱ پروژه مهم، ملی و تاثیرگذار 
تا خرداد ۱4۰۰ تکمیل شوند.  این پروژه ها به منابع مالی بالایی نیاز 
دارند. برای تامین مالی پروژه ها فرمانده وقت قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( 
از کندی روند تهاتر صحبت کرده بود که نشان می دهد دولت دوازدهم 

با تهاتر طلای سیاه برای تامین مالی پروژه ها موافق نبوده است.
به گزارش خبرگزاری  شانا  مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران  به 
همراه برخی مدیران ارشد شرکت ملی نفت ایران سوم آبان  ۱4۰۲  
از قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( بازدید و در این  دیدار بر نقش 
محوری قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( در اجرای ابرطرح های 

کلان اقتصادی کشور تاکید کرد و به طور رسمی تایید شد که  تاکنون 
۲۵ میلیارد دلار پروژه نفتی از سوی قرارگاه در مجموعه وزارت نفت 
و شرکت ملی نفت ایران اجرایی شده یا در حال اجراست. یکشنبه 
۵ شهریور ۱4۰۲ به گزارش خبرگزاری ها مدیرعامل شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( گفت: »چندین شرکت داخلی و خارجی برای ساخت 
ترمینال جدید در فرودگاه امام اعلام آمادگی کردند و وارد مذاکره با آنها 
شدیم، در نهایت بهترین شرکت که چینی است را انتخاب کردیم.« 
وی  درباره نحوه همکاری و تامین مالی شرکت چینی برای احداث 
فاز دوم فرودگاه امام گفت: »تامین مالی از طریق تهاتر نفتی خواهد 
بود که چیزی حدود دو و نیم یا سه میلیارد یورو تهاتر شود.  ایشان 
اظهار  امیدواری کرد که شهریور  ۱4۰۲ قرارداد اجرایی و عملیات 

اجرایی در مهر ۱4۰۲ آغاز شود.
قرارداد تهاتر طلای س�یاه شرکت ساختمانی چین را  � 

نجات می دهد؟
به قرار معلوم قرارداد تهاتر طلای سیاه ایران به ازای ساخت فرودگاه 
امام خمینی )ره( با یک شرکت چینی به نام  هاکان که به نظر می رسد  
از جمله شرکت هایی است که کاسبان تحریم چینی برای دور زدن 
واردات نفت خام ایران به چین تاسیس کرده اند، بسته شده است. 
این در حالی اس��ت که خبرگزاری مهر ۲6 شهریور ۱4۰۰ گفت 
غول ساخت وساز چین »اوِرِگرند«  که سال ها تحت تاثیر شکوفایی 
اقتصادی چین توس��عه یافت و دارایی های خود را افزایش داد زیر 
بار بدهی خردکننده ۳۰۰ میلیارد دلاری به  بدهکارترین شرکت 
ساختمانی جهان شهرت یافت. بانک های اچ اس بی سی و استاندارد 
چارترد در هنگ کنگ از پرداخت وام بیشتر به اورگرند برای پروژه های 
جدید و ناتمام این شرکت سر باز زدند.هنوز معلوم نیست  با چه 
قیمتی و چندین  میلیون بشکه طلای سیاه به چین می دهیم  تا هم 
شرکت های  ساختمانی چین از ورشکستگی نجات پیدا کنند و هم 
با سرمایه گذاری داخلی از بیت المال فرودگاه  بسازیم. آیا در این شرایط 
مشکل اقتصادی کشور و گرانی سی درصدی اینترنت و کالاهای 
دیگر ساخت فاز دوم فرودگاه امام خمینی )ره( در اولویت قرار دارد یا 
توسعه حمل ونقل عمومی ریلی و بین شهری و داخل شهری کشور 
که می تواند جلوی افزایش آلودگی آب و هوا و افزایش مصرف بنزین 
و گازوئیل و... را بگیرد و به شکوفایی  اقتصاد کشور و ارزان تر شدن 

اینترنت و سایر کالا ها و خدمات کمک کند ، اولویت دارند؟ 
خبرگزاری فارس )هفتم آذر ۱4۰۲( گزارش کرد که  طبق آمار 
اوپک، تحریم نفتی ایران در ۱۰ سال گذشته بیش از ۲۸۰ میلیارد 
دلار ناشی از کاهش صادرات نفت به معیشت مردم ایران  آسیب زده 
و بدون اجرای ایده های جدید فروش نفت، رقم خسارت بیشتر نیز 
خواهد شد. آیا تهاتر طلای سیاه برای کالا و خدمات و احداث فاز 
دوم فرودگاه امام خمینی )ره( جلوی خسارت بیشتر به معیشت مردم 

ایران را خواهد گرفت؟ 
بنزهای الگانس تشریفاتی   � 

اخیرا  توس��ط مسوولان دولت سیزدهم  و نمایندگان مجلس 
یازدهم   مطرح شده  که برای کاهش آلودگی هوا تصمیم به واردات 
خودروه��ای  برقی گرفته اند.  حدود 4۵۰ میلیون دلار ارز از محل 
فروش طلای سیاه ) نفت خام(  با هماهنگی مجلس یازدهم و دولت 
س��یزدهم برای واردات خودروی برقی و اتومبیل های دست دوم از 

خارج اختصاص یافته است.
 شاید کمتر در خاطره ها مانده باشد که با  ورود حدود ۱۵۰۰ 
دستگاه بنز الگانس  به کشور توسط فرمانده وقت نیروی انتظامی 
)سردار قالیباف رییس فعلی مجلس یازدهم(  در سال های ۱۳۸4-
۱۳۸۳ ) اوایل دولت نهم( نماد و مروج تجمل گرایی در کشور شهرت 
یافت. سوال این است که  چرا  نام و نشانی ای از بنزهای الگانس پلیس 

مطرح نیست  و کسی نمی پرسد چه بر سر اتومبیل های مرسدس 
بنز الگانس پلیس آمد؟ 

 دو س��ال پ��س از واردات خودروهای بن��ز الگانس )که جای 
خودروه��ای پیکان پلیس را گرفت( خروج تدریجی این خودروها 
از ناوگان پلیس و فروش آنها در بازار داخلی ش��روع شد و در دوره  
فرماندهی جانشین سردار قالیباف  با توضیح اینکه  هزینه نگهداری 
خودروهای بنز الگانس بالا بود، کل این خودروها از ناوگان پلیس بیرون 
رفتند و با خودروهای داخلی سمند و زانتیا جایگزین شدند. حال این  
سوال مطرح است که  آیا صدور مجوز برای واردات اتومبیل توسط 
پلیس را باید نوعی عقب نشینی مافیای تولید کنندگان اتومبیل داخلی 
در برابر حکمرانی حاکم ارزیابی کرد؟ در همین حال آیا فروشنده یا 
فروشندگان  خودرو های  برقی و دوگانه سوز برقی و بنزینی به پلیس 
در ایران نمایندگی دارند که خدمات پس از فروش و قطعات یدکی و... 
را تامین کنند؟ یا اینکه اتومبیل های وارداتی توسط پلیس به سرنوشت 

بنز های الگانس دچار خواهند شد؟
آیا با ناترازی برای تامین س��وخت نیروگاه ها )مازوت سوزی( و 
ناترازی تولید برق ، اصولا برق برای اینگونه اتومبیل ها داریم؟ آیا دولت 
س��یزدهم و فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی  آمادگی دارند 
که به جای تهاتر طلای س��یاه )نفت خام( به ازای واردات اتومبیل 
)احتمالا از چین(  بودجه آن به توسعه و بهبود حمل ونقل عمومی 

تخصیص داده شود؟ 
طلای سیاه به ازای چای  سریلانکا � 

چین در اقتصاد سریلانکا حرف اول را می زند. خانواده ای که در 
این کشور قدرت را به دست داشتند علی رغم قیام مردم علیه فساد و 
اختلاس های گسترده خانواده حاکم در سریلانکا فقط با جابه جایی 
رییس جمهوری و سایر مقامات دولتی هنوز قدرت حکومتی در این 
کشور را در دست دارند. در آذر ۱۳۸6 و در زمان سفر ماهیندا راجاپاکسا 
رییس جمهوری وقت  )برکنار شده (  سریلانکا به تهران اعلام شد که 
دولت نهم برای چندین پروژه عمرانی و توسعه سریلانکا یک و نیم 
میلیارد دلار به سریلانکا  وام می دهد، اما  به دلیل فساد و اختلاس های 
کلان دولت س��ریلا نکا در آستانه ورشکستگی کامل قرار گرفت و 
نتوانست اقساط وام هایی که گرفته بود را پس بدهد. در نتیجه چین 
بندر  هامبانتوتا که با وام یک میلیارد دلاری برای  سریلانکا ساخته 
بود را برای ۹۹ سال در اختیار گرفت و آن را براساس گزارش برخی 
از رسانه ها به یک بندر نظامی برای چین تغییر کاربری داد و زمین های 
اطراف بندر را نیز از سکنه سریلانکایی تخلیه کرد.بیش از ۲۵۰ میلیون 
دلار نفت خام ایران به سریلانکا  صادر شد و پول آن وصول نشد. از 
حدود یازده سال قبل بین مقامات ایران و سریلانکا  برای وصول پول 
نفت بحث و گفت وگو بود تا سرانجام در دوم تیر ۱4۰۲ نیراج دی مل، 
رییس گروه تاجران چای سریلانکا، به خبرگزاری  رویترز گفت به 
جای پول »دلار«  سریلانکا  بابت بدهی اش به ایران چای تحویل 
می دهد.هنوز معلوم نیست بابت دیرکرد پرداخت مبلغ ۲۵۰ میلیون 
دلار پول نفت ایران سریلانکا دیرکردی بابت بیش از ۱۲ سال تاخیر 
پرداخت خواهد کرد یا خیر؟ رییس گروه تاجران چای سریلانکا گفته 
است که  سریلانکا  محموله چای معادل دو میلیون دلار در ماه به 

ایران صادر می کند تا بدهی پول نفت تسویه شود.
چه نوع چای ؟  � 

سریلانکا  از طریق صادرات چای مرغوب به اروپا ، چین ، آمریکا 
و سایر کشورها در سال ۲۰۲۲ میلادی  معادل ۱/۲۵ میلیارد دلار 
درآمد داشت و می توانست و می تواند  بدهی ایران را به صورت نقدی 
حتی به طور قسطی بپردازد، اما مدعی است که به دلیل تحریم های 
آمریکا نمی تواند به ایران پول نقد بدهد. هنوز هم معلوم نیست کدام 

نوع از چای سریلانکا  بابت بدهی به ایران صادر خواهد شد.

خبرگزاری رویترز  با استناد به داده های رسمی سریلانکا نوشت 
که در سال های گذشته وارد کنندگان  چای سریلانکا  به ایران از راه 
امارات  متحده عربی از 4۸ میلیون دلار شروع کردند و در طول پنج 
سال قبل  به ۱۱۸ میلیون دلار در سال میلادی ۲۰۲۲ رساندند و به 
سریلانکا  دلار نقدی پرداخت می کردند . یعنی ایران هم طلب خود 
را از سریلانکا  نگرفته بود و هم سالی ۱۱۸ میلیون دلار از سریلانکا 

خرید نقدی چای داشت.
تهاتر طلای س�یاه به ازای کالا و خدمات قبل و بعد  از  � 

انقلاب
قبل از پیروزی انقلاب اسلامی که موضوعاتی نظیر تحریم های 
اقتص��ادی مطرح نبود در بانک مرکزی اداره ای تحت عنوان »اداره  
تهاتر و امور صادرات« بود. در آن دوران فروشنده نفت خام در شرایط 
قوی تر از فروشنده کالا و خدمات قرار داشت و بنابراین  در معاملاتی 
که در آن زمان با بلوک ش��رق )شوروی سابق و کشورهای اروپای 
شرقی( طرف ایرانی حق انتخاب با قیمت مناسب و کیفیت بهتر را 
داشت. همین تجربیات در جنگ ایران و عراق در سال های  ۱۳۵۹ 
تا ۱۳6۷ به کار آمد و در آن دوره کالای اصلی صادراتی کشور یعنی 
نفت خام  با کالاهای اساسی مبادله می شد.متاسفانه در زمان حاضر 
به دلیل تداوم تحریم ها و درگیر بودن کاسبان تحریم و دورزنندگان 
تحریم  )الیگارشی نوپا-  اصحاب ثروت و قدرت( که در یک اقتصاد 
تیره و تار فعال هستند شرایط تهاتر به ضرر ایران است. به جای اینکه 
کالا و خدمات ایرانی با کالا و خدمات غیرایرانی تهاتر شوند وزارت 
نفت ناگزیر است نفت خام را بفروشد، یعنی طلای سیاه که قیمت 
بالایی در بازارهای جهانی دارد و از آنجایی که پول آن از طریق شبکه 
ش��فاف بین المللی قابل دریافت نیست به ازای ارزش طلای سیاه 
فروخته شده  کالا و خدماتی که ارزش کمتری دارند تهاتر کند.دولت 
سیزدهم معتقد است برای مبارزه با تحریم های اقتصادی تهاتر طلای 
سیاه با کالا و خدمات می تواند برای کشور راهگشا باشد، اگرچه تهاتر 
برای تجارت بین المللی کشور روش مناسب و سودآوری نیست. در 
واقع ضررهای تهاتر نفت به ازای کالا و خدمات قابل محاسبه نیست. 
به ویژه که وزارت نفت دولت سیزدهم مدعی است به دلیل تحریم ها 
نمی تواند میزان حجم صادرات نفت خام ، کشورهای مقصد ، درآمدها 
و نحوه وصول بهای نفت خام فروخته شده و... را برای اطلاع عموم 
منتشر کند. وارد کنندگان کالا و خدمات هم مدعی اند که نمی توانند 
بگویند چگونه و با چه قیمتی معامله کرده اند. به طور کلی تهاتر روش 
معامله خوبی نیست، زیرا ایران مجبور است کالا و خدمات مشخصی 
را از کشور مشخصی دریافت کند و نمی تواند آن را در بازار رقابتی 

بین المللی با بهای ارزان تر و کیفیت بهتری به دست بیاورد.
ادعای صدور مجوز توسط دولت سیزدهم برای واردات خودرو های 
برقی و خودرو های دست دوم  به منظور کاهش آلودگی هوا را سخت 
می توان پذیرفت. اگر نیت دولت سیزدهم واقعا کاهش آلودگی هوا 
باشد باید مافیای تولید اتومبیل داخل کشور را ناگزیر به بهبود کیفیت 
تولید داخلی کند، نه اینکه مجوز واردات اتومبیل بدهد که معلوم نیست 
چه کیفیتی دارند. در همین حال اتومبیل برقی یعنی نیاز برای تولید 
برق بیشتر ) مازوت سوزی( و آلودگی بیشتر هوا. اتومبیل دست دوم و 
دو گانه سوز  برقی-  بنزینی یعنی افزایش تقاضا برای بنزین و گازوئیل 
و به طور کلی فرآورده های نفتی بیشتر، یعنی آلودگی هوای بیشتر. 
تنها راه بهبود کیفیت  آب و هوا و کاهش آلودگی ها توسعه و بهبود 

حمل و نقل بین شهری و داخل شهرها است.
تجارب بین المللی نش��ان داده است که فروش طلای سیاه به 
ازای واردات کالا و خدم��ات یا اجرای طرح های مختلف صنعتی و 
زیرساختاری فرودگاه امام  نیاز به مجوز هایی )امضا های طلایی( دارد 
و در اقتصاد غیرشفاف خرد و کلان ایران می تواند بستری مناسب  برای 

فساد و اختلاس بیشتر از آنچه تاکنون تجربه شده ، باشد.
*کارشناس بین المللی انرژی

طلای سیاه می دهیم کالا و خدمات نامرغوب می گیریم؟
ادامه یادداشت

پیش بینی واردات 3 میلیارد دلاری بنزین و شکاف بیشتر کسری بودجه 

سال آینده بنزین وارد می کنیم
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دکترفتحاللهی:

  برنامه صادرات به کشورهای غرب آسیا 
توسط شفادارو

»جهانصنعت«- مدیرعامل هلدینگ مدیریت طرح و توسعه آینده پویا با بیان اینکه 
امروز داروهایی که در کشور در حال تولید است از بهترین و با کیفیت ترین داروهای غرب 
آسیاست، گفت: باید به سمتی حرکت کنیم که به تمام کشورهای منطقه غرب آسیا 
دارو صادر کنیم. دکتر افشار فتح اللهی در همایش سالانه فروش و بازرگانی شرکت پخش 
رازی با گرامیداشت روز 9 دی اظهار کرد: هوشیاری مردم عزیز کشورمان در خنثی کردن 

توطئه های دشمنان قابل ستایش است.
 وی با تش��کر از گروه ش��فادارو و شرکت پخش رازی، برگزاری این نشست 
سراسری را اقدامی ارزشمند دانست و گفت: ابتکار بسیار خوبی است که هرساله 
برنامه ریزی کرده اید که همکاران از سراس��ر کشور دور هم جمع شوند و تبادل 
اطلاعات کنند.وی با بیان اینکه امروز کش��ور ما در مرز دانش در حال حرکت 
اس��ت، ادامه داد: یکی از حوزه های قابل افتخار در حال پیش��رفت در کش��ور 
همین صنعت دارویی است که بخش عمده ای از آن به همت همکاران عزیز در 

هلدینگ شفا و شرکت پخش در حال انجام  است.مدیرعامل هلدینگ مدیریت 
طرح و توس��عه آینده پویا با بیان اینکه ماموریت و رسالت اصلی شما این است 
که دارو را به موقع در اقصی نقاط کشور پخش می کنید، تاکید کرد: این موضوع 
نشاندهنده نقش شما در سلامت جامعه بوده که مایه افتخار است. این امر علاوه بر 

اثرگذاری در سلامت مردم می تواند به رونق اقتصاد کشور کمک کند.مدیرعامل 
هلدینگ آینده پویا با قدردانی از موفقیت های هلدینگ شفادارو  اعلام کرد که 
ای��ن مجموعه روند خوبی را طی می کند و بای��د بتواند در زمینه صادرات دارو 
هم جایگاه شایس��ته ای کسب کند.وی ادامه داد: هم پخش رازی برنامه خود را 
متناسب با برنامه تولید شرکت های تولیدکننده گروه شفا طرح ریزی کند و هم 
شرکت ها برنامه تولید خود را متناسب با برنامه بازار پخش رازی طراحی کنند. 
باید در برنامه ریزی ها به س��متی حرکت کنیم که دارویی در گروه ش��فا تولید 
شود که مورد نیاز بازار است و از ظرفیت پخش رازی در شناخت بازار استفاده 
ش��ود.مدیرعامل هلدینگ مدیریت طرح و توسعه آینده پویا برخورداری پخش 
رازی از زیرس��اخت و امکانات منحصر به فرد، نیروی انسانی متخصص و مجرب 
را یادآور ش��د و اظهار کرد: آموزش و تحقیق و توس��عه در پخش رازی و س��ایر 
شرکت های گروه ش��فا جدی گرفته شود.دکتر فتح اللهی بر کاهش هزینه های 
مالی و کاهش اتکا به تس��هیلات بانکی تاکید کرد و گفت: پخش رازی باید با 
مجهز شدن به دانش روز و تلاش همه همکاران ظرف یک سال آتی رتبه یک را 

در بین شرکت های پخش به دست آورد.
شرکت پخش رازی از شرکت های تابعه هلدینگ شفادارو است. شفادارو هم از جمله 

شرکت های زیرمجموعه هلدینگ آینده پویاست.

ژه
وی

ادامهازصفحهیک
در ادامه گفت وگوی »جهان صنعت« با دکتر 

علی اکبر فرهنگی را می خوانید.
دکت��ر فرهنگ��ی در ابتدای ای��ن گفت وگو 
درخصوص تاثیر ش��بکه های مج��ازی بر افکار 
عمومی بیان کرد: قدرت ش��بکه های مجازی 
بسیار زیاد است. می توان گفت انواع  شبکه های 
مجازی، سیستم ارتباطی بین شهروندان مختلف 
را س��اماندهی می کند و جهان ب��ا یک پدیده 
صنعتی آش��نا شده اس��ت. اظهارنظر مارشال 
مک لوهان نظریه پرداز به این مضمون عینیت 
بخشیده که وارد دهکده جهانی شده ایم. در این 
دهکده تمام صداها شنیده می شود و آدم ها به 
راحتی می توانند با یکدیگر تماس داشته باشند 

و ارتباطات شان را تنظیم کنند.
وی ادامه داد: ایران هم مثل بقیه کشورها از 
نعمت دیجیتال و همچنین از شبکه های مجازی 
متعدد برخوردار است. البته کم و بیش می توانیم 
برابر کشورهای دیگر مس��ائل خودمان را حل 
کنیم، اما اگر جهان معاصر را با جهان گذش��ته 
مقایسه کنیم، رسانه ها به هر صورت در ریزترین و 

کوچک ترین فعالیت ها نقش اساسی دارند.
مهاجرتهمیشهبوده،امادرسالهای �

اخیرشدتگرفتهاست
این استاد دانشگاه درخصوص شرایط مهاجرت 
در ایران گفت: مهاجرت خواست سال های اخیر 
نیس��ت، میل رفتن از کشور در سال های پیش 
هم رواج داشته است. وقتی مرحوم احسان نراقی 
نماینده ایران در یونس��کو بود، بحث مهاجرت 
نخب��گان را مطرح کرد. با این توضیح که »فرار 
مغزها« زاییده ذهن ایش��ان است. در آن برهه 
مرحوم نراقی اینطور مطرح کرد که کشورهای 
جهان سوم محیط پرورش متخصصان و نخبگانی 
ش��ده اند که ج��ذب جهان اول یا کش��ورهای 
توس��عه یافته می شوند. در این ماجرا یونسکو و 
بقیه ارکان سازمان ملل نشست های زیادی برای 

جلوگیری از مهاجرت برگزار کردند.

دکتر فرهنگی در ادامه بیان کرد: مهاجرت 
نخبگان مشروط به 2 ش��رط است. شرط اول 
این اس��ت که در کشور مبدأ نوعی دافعه و در 
کش��ورهای مقصد نوعی جاذبه درباره نخبگان 
وجود دارد که این امر موجب تسهیل مهاجرت 
شده است، بنابراین مهاجرت امری ساختاری به 
شمار می رود. البته شتاب این پدیده در ایران در 
ادوار مختلف فرق می کند. یعنی قبل از انقلاب، 
مهاجرت نخبگان ملموس نبود و تقریبا تعداد 
زیادی ک��ه متخصص بودند، در جهان س��وم 
فعالیت ش��ان را ادامه می دادند، اما در سال های 
اخی��ر به دلی��ل عواملی همچ��ون تحریم ها و 
مشکلات اشتغال، مهاجرت شتاب بیشتری پیدا 
کرده است. در اصل، سال های متمادی است که 

ایران با پدیده مهاجرت درگیر است.
خدمتیکهمهاجرانایرانیبهاقتصاد �

کاناداکردند
این استاد دانشگاه گفت: به یاد دارم که پیتر 
ترودو )پدر نخست وزیر کنونی کانادا( زمانی که 
نخست وزیر این کشور بود، درباره تاثیر انقلاب 
ای��ران روی کانادا اینطور گفته اس��ت که »30 
هزار مغز متفکر ایرانی ب��ه کانادا آماده اند« اگر 
بخواهیم این آمار مهاجرت را به دلار تبدیل کنیم 
و هزینه ای که یک کشور برای اینکه یک پزشک 
عمومی تحصیلاتش را پایان ببرد، از شیر خشکی 
که نوشیده تا پوشکی بسته و تا آخرین روزی که 
در دانشگاه بوده است، مبلغی بالغ بر سه میلیون 
و 500 هزار دلار می شود. پس مهاجرت این رقم 

را در اختیار کشور مقصد می گذارد. اگر 30 هزار 
ضربدر این رقم ش��ود، میلیاردها دلار از اقتصاد 
ایران به اقتصاد کانادا تزریق شده که ریشه  آن 
مشکل ساختاری ایران است و برای جبران باید 
دافعه درونی را کم کنیم و سیاستگذاری مان باید 

در راستای این هدف مهم باشد.
ب�ا چق�در ای�ران دانش�گاههای �

استانداردهایجهانیهمترازاست؟
دکت��ر فرهنگ��ی گف��ت: نمی توانیم همه 
دانش��گاه های ایران را با یک چوب برانیم و واژه 
»دانش��گاه های ایران« یک واژه عام است و باید 
مشخص کنیم منظور کدام دانشگاه است. برخی 
از دانشگاه ها در سطح بین المللی مطرح هستند و 
دانشگاه هایی هم داریم که نمی توانند در فضای 

علمی و آموزشی حرف زیادی برای گفتن داشته 
باشند، اما به طور کلی دانشگاه های تهران، شهید 
بهشتی، علامه طباطبایی و صنعتی شریف در 

سطح بین المللی مطرح هستند.
وی درخصوص شرایط دانشگاه ها در دولت 
س��یزدهم اظهار کرد: من از سال 1350 عضو 
هیات علمی دانشگاه هستم. اگر قرار بر مقایسه 
باشد، در گذشته فضا بسیار بهتر بود و در شرایط 
موجود سس��تی ها و اهمال هایی شده است، به 
طوری که در زمینه جذب اس��اتید و دانش��جو 

متاسفانه سستی مشهود است.
آنهاییک�هازایرانرفتن�دوآنهایی �

کهماندند
دکتر فرهنگی درخصوص شرایط شاگردان 
سال های گذشته خود که اکنون استاد دانشگاه 
شده اند، گفت: آنهایی که رفته اند، جای خودشان 
را ب��ه خوبی پیدا کرده اند و اس��اتید بنامی هم 
ش��ده اند و از ش��غل و کار خودشان در آمریکا، 
کانادا، استرالیا و... راضی هستند، اما استادهایی 
که در ایران هستند، با تنگنای معیشت و سایر 
مسائل مواجه هستند. متاسفانه باید عنوان کنم، 
در ایران یک استاد دانشگاه درآمد آنچنانی ندارد. 
تکلیف اس��اتید حق التدرسی هم که مشخص 
اس��ت و چیزی دست ش��ان را نمی گیرد. شاید 
ه��م حتی پول اسنپ ش��ان را هم در نمی آورند 
و فقط براس��اس علاقه به دانش��گاه مشغول به 
تدریس هس��تند. آنهایی که تمام وقت هستند 
هم حقوقشان از دانشجوهایی که به طریقی کار 
می کنند، پایین تر است. یعنی حقوق یک استادیار 
پایه یک بیشتر از 10 تا 12 میلیون تومان نیست. 
م��ن بابت این قیاس معذرت می خواهم اما این 
مبلغ حتی از حقوق کارگر منزل که روزی 500 
هزار تومان دریافتی دارد، کمتر است. یعنی اگر 
استادی خانه نداشته باشد، تمام حقوقش را باید 
در محله های پایین و زیر متوس��ط شهر اجاره 
خانه بدهد. بنابراین این استاد نمی تواند استادی 

خوب باشد.

شماره5431 دوشنبه11دی1402 سالبیستم

سویه جدید کرونا در ایران

ایسنا- معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با اشاره به 
اینکه براساس آزمایش ها، کرونای JN.1 در کشور ما شناسایی نشده است، گفت: این 

زیرسویه نیز از زیرشاخه های اومیکرون است و دنیا اطلاعات زیادی از آن ندارد.
دکتر بابک عشرتی درباره آخرین وضعیت شیوع بیماری های تنفسی در کشور  
گفت: براساس آزمایش هایی که از بیماران تنفسی بستری گرفته می شود، حدود 
30 درصد موارد آنفلوآنزا، حدود 10 درصد کرونا و مابقی نیز س��ایر ویروس های 

تنفسی است.
به گفته وی، برخلاف اینکه برخی کشورها گزارشاتی حاکی از افزایش موارد 
بیماری های تنفسی اعلام کرده اند، اما در ایران از نظر شیوع بیماری های تنفسی 

در شرایط سختی نیستیم.
معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با اشاره به سفرهایی 
که مقارن با اوایل سال نو میلادی شکل می گیرد، درخصوص وضعیت جهانی بروز 
بیماری های تنفسی اظهار کرد: افزایش موارد بیماری خیلی عجیب و غریب نیست 
و هنوز افزایش موارد جدی بیماری رخ نداده است؛ با این حال باید آمادگی خود را 

برای مقابله با افزایش موارد احتمالی حفظ کنیم.
او تاکید کرد: توصیه اصلی ما علی رغم اینکه وارد دی ماه شده ایم، همچنان این 
است؛ کسانی که در گروه پرخطر هستند )زنان باردار،  افراد بالاتر از ۶5 سال و...( و 
واکسن تزریق نکرده اند، هرچه زودتر اقدام به تزریق واکسن کنند، زیرا تا بهمن ماه هنوز 
فرصت وجود دارد، هرچند فرصت طلایی اواخر شهریور و اوایل مهرماه بوده است.

به گفته دکتر عشرتی، همچون سالیان قبل از شیوع کرونا، افزایش موارد بروز 
آنفلوآنزا از هفته دوم مهر آغاز شده و تا اسفند ادامه دارد تا از نیمه دوم اسفند مجددا 

روند کاهشی می شود.
وی ادامه داد: اگر همین امسال را هم بخواهیم درنظر بگیریم ممکن است تعداد 

موارد مبتلا به آنفلوآنزا افزایش یابد. تاکنون بیمارستان ها تحت فشار نبودند.
دکتر عشرتی درباره روند نمونه گیری از موارد مشکوک بیماری های تنفسی   
تصریح کرد: مانند گذشته لازم نیست همه بیماران تست بدهند؛ تنها از تعدادی 
بیماران نمونه گیری می شود تا چهره بیماری مشخص شود. از نظر درمانی چندان 
تفاوتی ندارد که تشخیص دهیم بیماری تنفسی فرد دقیقا کروناست یا آنفلوآنزا، 

چراکه روند درمانی تقریبا یکسان دنبال می شود.
وی درخصوص نقش آلودگی هوا در بروز بیماری های تنفسی،  بیان کرد: آلودگی 
هوا راه های تنفسی را آزرده می کند و همین می تواند افراد را مستعد کند که به 

بیماری های ویروسی مانند کرونا و آنفلوآنزا مبتلا شوند.
معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت در خاتمه تاکید کرد: 
تقاضای ما از کسانی که علامت هایی همچون گلودرد، سرفه، سردرد،  آبریزش بینی، 
تب و... دارند این است که تا زمان از بین رفتن علائم در خانه بمانند و استراحت کنند 
تا بیماری  را به سایرین انتقال ندهند. ماندن در خانه طول دوره بیماری را کاهش 
داده و در عین حال عوارض بعدی بیماری را هم کاهش می دهد. از طرفی استفاده از 
ماسک در اجتماعات بسیار ضروری است،چراکه برخی ناقل بدون علامت هستند و 
بدون اینکه بدانند ممکن است بیماری را به سایرین انتقال دهند. همچنین بهتر است 

افراد در طول روز چندین بار دست های خود را با آب و صابون بشویند.

 اخراج ۱۱۰ کارگر نساجی بروجرد
 به دلیل اعتراضات کارگری!

ایلنا-یک منبع کارگری در کارخانه نساجی بروجرد از اخراج110 کارگر این 
کارخانه خبر داد و گفت: از تیر ماه سال جاری نیز حدود 25 نفر از کارگران قدیمی 
کارخانه از کار بیکار ش��ده اند. دلیل تعدیل این تعداد کارگر حضور و رهبری در 

اعتراضات سال جاری کارگران این کارخانه اعلام شده است.
یک منبع کارگری در کارخانه نساجی بروجرد گفت: در این واحد تولیدی حدود 
1۴00 کارگر مشغول به کار هستند، اما از ابتدای دی ماه سال جاری تعداد دستکم 

110 کارگر پس از خاتمه قرارداد، کارشان را از دست داده اند.
به گزارش ایرنا، وی با بیان اینکه این کارگران به صورت میانگین بین 2 تا 3 
سال سابقه کار دارند، در ادامه درباره وضعیت کارگران گفت: از تیر ماه سال جاری 
نیز حدود 25 نفر از کارگران قدیمی کارخانه از کار بیکار شده اند. دلیل تعدیل این 
تعداد کارگر حضور و رهبری در اعتراضات سال جاری کارگران این کارخانه اعلام 

شده است.
این کارگر با بیان اینکه کارگران هر ماه پس از خاتمه قرارداد کارشان نگران از 
دست دادن شغل شان هستند، افزود: تعدیل کارگران در حالی انجام می شود که از 
ابتدای سال جاری حدود 500 کارگر با سوابق مختلف در این واحد تولیدی شغل 
خود را از دست داده اند، در عین حال کارفرما بعد از تعدیل نیروی کار، نیروی کار 

جدید استخدام می کند.
وی درباره دلیل بیکار شدن حدود 110 نفر از همکاران خود گفت: کارخانه 
نساجی بروجرد دارای سه واحد ریسندگی، بافندگی و دوزندگی است که واحد 
دوزندگی با حدود 300 تا ۴00 کارگر اخیرا راه اندازی شده است. ظاهرا بهانه کارفرما 
برای تعدیل این تعداد کارگر، مخالفت کارگران برای جابجایی از واحد دوزندگی به 
واحد بافندگی بوده که تاکنون نیز دچار کمبود نیرو است و دیگری مشکل تامین 

مواد اولیه تولید که کارفرما را وادار به تعدیل شمار دیگری از کارگران کرده است.
این کارگر درباره معوقات مزدی و بیمه همکاران خود گفت: تمامی کارگران 
بیکارشده به همراه کارگران شاغل دستکم بابت یک ماه مزد و دو ماه حق بیمه 

طلبکارند.
به گفته وی، چند سال پیش شرایط تولید در کارخانه نساجی بروجرد خوب بود، 

اما در حال حاضر این کارخانه با حداقل 50 درصد ظرفیت فعال است.
وی درباره مش��کلات این واحد تولیدی گفت: مهم ترین موضوع حال حاضر 
نساجی بروجرد و سایر کارخانه های مستقر در منطقه دخالت برخی نمایندگان 
شهرس��تان بروجرد در امور داخلی و مدیریتی کارخانه نساجی بروجرد بوده که 

باعث ایجاد دودستگی شده است.
این کارگر گفت: بحث دخالت برخی نمایندگان مجلس شهرستان بروجرد در 
امور داخلی کارخانه ها از جمله نساجی بروجرد موضوع تازه ای نیست و در دوره های 

گذشته تبعات این دخالت ها به کارخانه و کارگران آسیب رسانده است.

روزانه5۷0زندرخواستمهریهمیکنند
»جهانصنعت«- از ابتدای امسال تاکنون 1۶0 هزار و 215 فقره پرونده مهریه 
در حوزه اجراییه شعب سراسر کشور ثبت شده است که به طور میانگین روزانه 5۷0 

درخواست اجرای مهریه می شود.
معاون امور اسناد رسمی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: مهریه حق 
قانونی است و هر زمان که زوجه بخواهد می تواند برای مطالبه آن درخواست بدهد 
و اکنون زوجه برای درخواست مهریه باید در هر دفتر اسناد رسمی ازدواج که واقعه 
عقد ازدواج در آنجا ثبت شده باشد مراجعه کند و در واقع، نیازی به مراجعه به دوایر 
اجرای ثبت یا مراجع قضایی در وهله نخست وجود ندارد، بلکه پس از صدور اجراییه 

باید به دوایر اجراییه همان شهرستان مراجعه شود.

خبر

 دکتر علی اکبر فرهنگی در گفت وگو با »جهان صنعت« مطرح کرد

دافعهدرونیوجاذبهبیرونی

 مهر- اجرای طرح دارورس��ان با 
هدف دسترسی آسان بیماران خاص 
ب��ه دارو، از آب��ان 1۴01 به صورت 
پایلوت در تهران کلید خورد و هنوز 
هم ادامه دارد. آبان سال 1۴01 بود 
که مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
ایران، از اجرایی شدن طرح دارورسان 
با هدف تسهیل خدمات برای بیماران 
خاص خبر داد. براس��اس این طرح، 
قرار شد داروی بیماران خاص درب 
منزل آنها تحویل داده شود. آن طور 
که آمارهای بیمه س��لامت نش��ان 
می دهد، حدود 13 هزار و 500 بیمار 
خاص در اس��تان تهران وجود دارند 
ک��ه قریب به ۶ هزار و ۸00 نفر آنها 
را بیماران ام اس تش��کیل می دهند. 
در ط��رح آزمایش��ی دارورس��ان در 
تهران، جامعه هدف شامل بیماران 
مبتلا به ام اس تحت پوش��ش بیمه 
س��لامت تهران اس��ت که داروهای 
خ��ود را از داروخانه ه��ای زیرنظ��ر 
دانشگاه علوم پزشکی تهران دریافت 
می کنند. در این طرح صرفاً داروهایی 
که توس��ط بیمار مبتلا به ام اس در 
منزل مصرف می ش��ود، مجوز ارائه 
دارن��د و داروهایی که نیاز به تزریق 
در مراکز درمانی دارند، مشمول این 

طرح نیستند.
ط�رح اج�رای یط ش�را �

دارورسان
معاون��ت غ��ذا و داروی مربوطه، 
موظ��ف به نظارت ب��ر ارائه خدمات 
مشاوره دارویی به بیماران از طریق 
دکتر داروساز مس��تقر در کلینیک 
مجازی اس��ت. داروخانه موظف به 
ص��دور فاکتور کام��ل قیمت اقلام 

دارویی برای نسخه بیماران است.
پس از نسخه پیچی و ارائه خدمات 
مش��اوره دارویی، داروهای بیماران 
باید براس��اس برخی اس��تانداردها 
بسته بندی شوند که این استانداردها 

ش��امل موارد زیر است: بسته بندی 
تمام��ی داروها باید به صورت پلمب 
باش��د و آرم سازمان غذا و دارو روی 

آن حک شود.
بس��ته بندی داروه��ای یخچالی 
از غیریخچالی به صورت مجزا باشد.

داروهای یخچالی پس از بسته بندی، 
بلافاصل��ه تحویل دارورس��ان ش��ود. 
داروهای غیر یخچالی نیز حداکثر ظرف 
مدت نیم س��اعت پس از بسته بندی، 

تحویل دارورسان شود.
در مورد اشکال دارویی همچون 
آمپول، ویال، شربت، قلم های خودکار 
و موارد مشابه حتماً عبارت »حمل 
ب��ا احتیاط و ش��کننده بودن« روی 

بسته بندی آن درج شود.
مشخصات کامل بیمار اعم از نام و 
نام خانوادگی، سرپرست بیمار، شماره 
تلفن ثابت و همراه بیمار یا سرپرست 
و آدرس پستی حتما روی بسته بندی 

قید شود.
شناسه رهگیری تمامی داروهای 
ارسالی به بیمار )فارغ از اینکه مشمول 
طرح استعلام شناسه رهگیری باشد 
یا نباش��د( باید در س��امانه مربوطه 
ثبت و بلافاصله از سامانه رهگیری، 
  )TTAC( ردیابی و کنترل اصالت

استعلام شود.
وظایفدارورسانچیست �

پس از بس��ته بندی دارو براساس 
بای��د  مذک��ور،  اس��تانداردهای 
تحویل دارورس��ان شده تا براساس 
اس��تانداردهایی که برای آن تعریف 

شده است، به دست بیمار برسد.
دارورسان باید متعلق به داروخانه 
باشد و اطلاعات و وسیله نقلیه او به 
صورت کامل توس��ط معاونت غذا و 

داروی مربوطه ثبت شود.
دریاف��ت  از  پ��س  دارورس��ان 
بس��ته بندی دارو، باید بلافاصله آن 
را براس��اس آدرس پستی به دست 

بیمار برس��اند. محی��ط حمل دارو 
بای��د عایق گرما، س��رما و رطوبت 
باش��د. علاوه بر این، برای داروهای 
یخچال��ی وجود جعبه خنک کننده 

الزامی است.
دارورسان فقط در صورت حمل 
بس��ته های دارویی به محل سکونت 
بیماران مختلف، حق توقف در طول 
مسیر را دارد در صورت حمل داروی 
یخچالی، دارورس��ان در طول مسیر 
حق توقف ندارد و اولویت با رساندن 

داروهای یخچالی است.

در ص��ورت رخ��داد حادثه برای 
دارورس��ان و آس��یب دیدن داروها، 
بلافاصله دارو به داروخانه بازگردانده 
شده و داروهای جدید در بسته بندی 
مجزا، مجددا ب��ه درب منزل بیمار 

ارسال شود.
داروخان��ه بای��د با بیم��ار، زمان 
تحویل دارو توس��ط دارورس��ان را 
هماهن��گ کن��د. با وج��ود این، در 
ص��ورت عدم دسترس��ی ب��ه بیمار 
جهت تحویل دارو، در صورت وجود 
داروی یخچال��ی، دارورس��ان بای��د 

بسته دارو را در سریع ترین زمان به 
داروخانه بازگرداند. در مورد داروهای 
غیریخچالی نیز در زمان مناسب به 

داروخانه عودت داده شود.
پ��س از تحوی��ل دارو ب��ه بیمار، 
دارورسان رس��ید تحویل دارو را به 
صورت دستی یا الکترونیکی از بیمار 

دریافت می کند.
بازخوردطرحدارورسان �

طرح دارورسان از آبان 1۴01 به 
صورت آزمایشی در شهر تهران کلید 
خورد تا پس از اجرا و شناسایی نقاط 

قوت و ضعف آن، بتوان این طرح را 
در سراس��ر کشور اجرایی کرد. حالا 
خبر می رسد که تاکنون فقط تعداد 
۷۸0 بس��ته دارو آن هم برای 2۸۷ 
بیمار ام اس، از طریق داروخانه های 
ارس��ال  آب��ان   13  زیرمجموع��ه 

شده است.
طبق آمار اعلام ش��ده از س��وی 
سازمان بیمه سلامت، حدود ۶۸00 
بیمار مبتلا به ام اس در تهران وجود 
دارد؛ در حال��ی ک��ه در یک س��ال 
گذش��ته حتی ب��رای 5 درصد این 
بیم��اران، طرح دارورس��ان اجرایی 

نشده است.

توقف طرح دارورسان پشت دیوار پایتخت
زاویه

فرم اشتراك روزنامه

    شرايط اشتراك:
ساعات تحويل روزنامه از 6 الى 11 صبح

شروع اشتراك ( متقاضيانى كه درخواست خود را به طور كامل تحويل نمايند ) اول و شانزدهم هر ماه مى باشد. 
مبلغ مندرج در جدول فوق بابت روزانه يك نسخه اشتراك مى باشد.

لطفا كپى فيش بانكى را تا پايان اشتراك نزد خود نگهدارى فرمائيد.
در صورت عدم تحويل روزنامه حداكثر تا ساعت 14 همان روز  اعلام فرمائيد.

 نام و نام خانوادگى : ..................................... شركت / موسسه : ................................... كدپستى : ........................ تلفن :.......................

ايميل : ................................  تعداد درخواستى :......................................  مدت اشتراك:  6 ماهه                    يك ساله   

آدرس : ...........................................................................................................................................................................................

شماره فيش بانكى : ........................................ بانك : .........................................   تاريخ واريز فيش : ....................................................

يك ساله6 ماههدوره اشتراك
11/000/00022/000/000هزينه اشتراك (ريال)

كليه متقاضيان محترم مى توانند هزينه اشتراك خود را براساس مبلغ مندرج در جدول ذيل: 
به شــماره شــبا  IR340130100000000167986648   بانك رفاه  به نام محمدرضا ســعدى (مدير مســئول)   
 واريــز و اصل ســند بانكــى مربوطه را به همراه فرم تكميل شــده به دفتر امور مشــتركين روزنامــه «جهان صنعت» يا 
به شماره 09122976604 (تلگرام، واتس آپ، ايتا)  و يا به آدرس ايميل  jahan1383@yahoo.com ارسال نمائيد. 

آدرس:  خيابان شيخ بهايى جنوبى، روبروى مسجد بقيه االله اعظم، كوچه سامان، پلاك4 
تلفن:  88050893-88060317  نمابر:   88210753

 « فقط تهران بزرگ »
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نادر نینوایی- دفتر حمایت از تولید 
معاونت صنایع دستی در طول ادوار گذشته 
همواره اعلام کرده اس��ت ک��ه آمادگی 
لازم را ب��رای هماهنگی با کارخانجات و 
تولیدکنندگان عمده مواد اولیه مورد نیاز 
تولیدکنندگان صنایع دستی دارد و می تواند 
از این طریق مواد اولیه مورد نیاز آنها را با 

قیمت مناسب تامین کند.
 مس��وولان دفتر حمای��ت از تولید 
معاونت صنایع دستی اما پیش شرط هایی 
را برای تامین م��واد اولیه ارزان دارند. در 
واقع معاونت انتظار دارد بخش خصوصی 
صنایع دستی در هماهنگی با هم صنفی های 
خود در هر حوزه اعم از چرم، مس، سفال 
و م��وارد دیگر، میزان نی��از خود به انوع 
مواد اولیه را به صورت مشخص و کتبی 

اعلام کند.
بر این مبنا مثلا در حوزه چرم، آمار 
چرم مورد نیاز هنرمندان چرم دست دوز 
باید به تفکیک رنگ و سایر مشخصات 
چ��رم اعلام ش��ود تا دفت��ر حمایت از 
تولید معاونت صنایع دستی این آمار را 
به انجمن چرم بدهد و بتواند  به قیمت 
عمده مواد اولیه مورد نیاز هنرمندان را 

تامین کند.
مسوولان معاونت صنایع دستی پیش 
از این در گفت وگو با »جهان صنعت« ابراز 
کردند که متحد و منسجم نبودن فعالان 
و تولیدکنندگان صنایع دس��تی و اعلام 
نشدن آمار تجمیع شده، مانع خرید عمده 
و ارزان از کارخانجات و انجمن هایی مثل 

چرم می شود.
 در واقع به این ترتیب دفتر حمایت 
از تولی��د معاونت صنایع دس��تی توپ را 
به زمین هنرمن��دان انداخته و می گوید 
که نبود انجمن های موثر، عدم انس��جام 
و نبود ساختار متحد و منسجم در بدنه 
بخش خصوص��ی و در میان هنرمندان 
صنایع دستی موجب شده که  امکان تامین 
مواد اولیه ارزان برای آنها و خرید عمده از 

کارخانه ها وجود نداشته باشد.

برای بررسی بیشتر موضوع به سراغ 
»نیما ذاکری« تولید کننده صنایع دستی 
در حوزه چرم های دست دوز رفتیم. وی 
در گفت وگویی ک��ه با »جهان صنعت« 
داش��ته نقد وارد ش��ده از سوی معاونت 
صنایع دستی را ناصحیح دانسته و آن را 
به نوعی تلاش معاونت صنایع دستی برای 
شانه خالی کردن از زیر بار مسوولیت خود 

قلمداد می کند.
مشروح گفت و گوی »جهان صنعت« 
با این هنرمند و تولید کننده صنایع دستی 
درخصوص وضعیت تامین مواد اولیه مورد 
نیاز فعالان هنرهای سنتی در پی می آید.
مسوولان دفتر حمایت از تولید  � 
معاونت صنایع دستی عموما مدعی 
می شوند که اتحاد و انسجام نداشتن 
بخش خصوصی و اعلام نشدن آمار 
تجمیع شده باعث می شود لیست 
مواد اولیه مورد نیاز احصاء نش�ود 
و ام�کان تامی�ن مواد اولی�ه مورد 
نیاز هنرمندان با قیمت مناس�ب از 
کارخانجات وجود نداشته باشد. نظر 

شما در این خصوص چیست؟
 اینکه مسوولان معاونت صنایع دستی 
می گویند هنرمندان اتحاد ندارند و با این 
توجیه مدعی می شوند که نمی توان مواد 
اولیه ارزان برای آنها تهیه کرد در واقع نشان 
می دهد به نوعی می خواهند این چالش و 
مساله را از س��ر خود باز کنند. به نظرم 
موضوع تامین مواد اولیه صنایع دستی با 
قیمت مناسب ارتباطی به اتحاد داشتن یا 

نداشتن فعالان صنایع دستی ندارد. 
در واقع می خواهم بگویم این توجیهاتی 
که مطرح می شود به هیچ وجه کارشناسی 
نیس��تند. به عنوان نمونه اینکه برخی از 
مسوولان در معاونت صنایع دستی مدعی 

می شوند که با انجمن چرم صحبت کرده اند، 
اما نیاز به اعلام آمار تجمیع شده مواد اولیه 
مورد نیاز تمام فعالان صنایع دستی دارند، 

به نظرم حرف ناپخته ای است.
 در صنف چرم های دست دوز حدودا 
۵ هزار تولید کننده وجود دارد و به راحتی 
می شد هماهنگ کرد که این ۵ هزار نفر  
به انجمن چرم  مراجعه و با قیمت مصوب 

چرم مورد نیاز خود را تهیه کنند.
ب�ه نظ�ر ش�ما در وعده ه�ای  � 
مطرح ش�ده برای تامین مواد اولیه 
ارزان م�ورد نی�از تولید کنن�دگان 
صنایع دس�تی چه نکات و مسائلی 
دی�ده نش�ده و لازم اس�ت به آنها 

توجه شود؟
من در حوزه چرم فعالیت می کنم و 
مثالی در همین رابطه می زنم، باید در نظر 
داش��ت که چرم فقط یک بخشی از نیاز 
تولید کنندگان و هنرمندان حوزه چرم های 
دست دوز است. ده ها و شاید صدها اقلام 
نیاز اس��ت که یک کیف دست  دوز چرم 

ساخته شود.
 برای س��اخت یک کیف نیاز به مواد 

اولیه ای همچون انواع چرم، پارچه، ابر، نخ، 
یراق آلات، دس��ته، اشبالت و موارد دیگر 
وجود دارد، بنابراین نباید با صحبت کردن 
با یک انجمن مثل چرم مدعی تامین مواد 
اولیه مورد نیاز تولیدکنندگان چرم های 
دست دوز شد و باید در نظر داشت که مواد 
اولیه مورد نیاز برای ساخت هر محصول 

تنوع و تکثر بسیار بالایی دارد.
دنیای چرم به تنهایی عرصه ای بسیار 
وسیع است و انواع مختلفی از یراق آلات 
برای تولید چرم های دست دوز مورد نیاز 
هنرمندان است. حال فرض کنید چرم 
مورد نیاز فعالان چرم دس��ت دوز تامین 
شده، برای تامین سایر اقلام مورد نیاز این 

هنرمندان چه اقدامی شده است.
نق�دی که هم�واره از س�وی  � 
مس�وولان معاونت صنایع دستی 
ک�ه  اس�ت  آن  ش�ده  مط�رح 
تولیدکنندگان صنایع دستی اتحاد 
ندارند و به همین دلیل نمی توانند 
مواد مورد نیاز خود را روشن اعلام 

کنند، آیا این نقد را می پذیرید؟
توجیهات��ی نظی��ر اتحاد نداش��تن 

هنرمندان صنایع دستی پذیرفتنی نیست. 
مثل این می ماند که یک کش��ور را اداره 
نکنند و هر کس هر  کاری دلش خواست 
انجام دهد و مس��وولان امر مدعی شوند 
ک��ه چون مردم اتح��اد ندارند ما هم هر 
کاری دلم مان خواس��ت انجام می دهیم. 
به نظرم مطرح شدن چنین توجیهاتی 

غیر منطقی است.
ب�ه ه�ر روی ب�رای خری�د از  � 
کارخانه و انجمن هایی نظیر انجمن 
چ�رم نیاز به تجمیع آمار از س�وی 
تولید کنندگان صنایع دستی وجود 

دارد، قبول دارید؟
 در نظر داش��ته باشید که چرم تنوع 
بالایی دارد. یک هنرمند ممکن اس��ت با 
چرم گاوی عسلی رنگ و هنرمندی دیگر 
با چرم قرمز رنگ کار کند و دیگر هنرمند 
ش��اید استفاده از نوعی متفاوت از چرم را 
ترجیح دهد.  به نظرم به راحتی می ش��د 
مشخص کنند که چه نمونه کارهایی از 
س��وی انجمن چرم ارائه می ش��ود و بعد 
اعلام کنند که تولید کنندگان صنایع دستی 
می توانند با ارائه پروانه تولید چرم مورد نیاز 

خود را از لیست ارائه شده از سوی انجمن 
چرم دریافت کنند.  از س��وی دیگر باید 
مشخص شود قیمت هایی که برای فروش 
چرم در نظر گرفته اند به چه شکل است. به 
هر روی چرم بسته به کیفیت و درجه بندی  
قیمت گذاری می شود و باید مشخص شود 
که قیمت های در نظر گرفته ش��ده برای 
هنرمندان به چه شکل است و به این صورت 
نباشد که قیمت ها از بازار هم گران تر باشد. 
به نظرم اجرایی و عملیاتی کردن چنین 
طرح هایی نیاز به کار کارشناس��ی دارد و 

روی هوا نمی توان اقدام کرد.
جدای از مساله لزوم تامین مواد  � 
اولیه باکیفیت و ارزان، به نظرتان چه 
موارد دیگری برای حل چالش های 
حوزه صنایع دس�تی باید از س�وی 

معاونت در نظر گرفته شود؟
به نظ��رم یکی از مس��ائل مهم این 
ح��وزه بح��ث برگ��زاری نمایش��گاه ها 
اس��ت. درخصوص بحث نمایشگاه های 
صنایع دس��تی باید در نظر داشت که به 
دلیل محدودیت ظرفیت آنها تعداد کمی 
از هنرمندان و تولیدکنندگان صنایع دستی 

امکان حضور در نمایشگاه را دارند.
 براساس آماری که در اوایل دهه ۱۳۹۰ 
از سوی مسوولان امر ارائه شده است گفته 
شده که حدود ۲ میلیون هنرمند حوزه 
صنایع دستی در کش��ور داریم. حال در 
نظر بگیرید که در این سال ها نیز بر تعداد 
هنرمندان افزوده ش��ده است و طبیعتا 
تعداد محدود نمایشگاه های برگزار شده به 

هیچ وجه پاسخگو نیست.
معاونت صنایع دستی مدعی است که 
۱۲ نمایشگاه صنایع دستی در طول سال 
برگزار می کند. حتی اگر فرض کنیم در 
سال ۳۰ نمایشگاه در حوزه صنایع دستی 
برگزار می شود و خوش بینانه تر فرض کنیم 
در هر کدام از این نمایشگاه ها ۳۰۰ هنرمند 
و تولید کننده حضور می یابند، باز هم نهایتا 
۹هزار هنرمند در این نمایشگاه ها شرکت 
کرده ان��د. پس تکلیف مابقی بیش از دو 

میلیون هنرمند چه می شود؟
در نهایت می خواهم بگویم مشخص 
نیست معاونت صنایع دستی برای کمک 
به هنرمندان چه کرده است تا وضعیت آنها 
سامان یابد و فعالان صنایع دستی بتوانند به 

چرخه اقتصاد کشور کمک کنند.

»جهان صنعت« در گفت  وگو  با یکی از تولیدکنندگان صنایع دستی بررسی کرد

گره کور تامین مواد اولیه هنرهای سنتی

ایسنا- نشست هم اندیشی جمعی از تشکل های صنفی و حرفه ای دفاتر خدمات 
مسافرتی و هتلداری کشور، در حالی با حضور مدیران گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در یکی از هتل های تهران برگزار شد که معاون گردشگری با 
تاخیر به این جمع پیوست و همین موضوع بهانه ای شد تا محمدحسن کرمانی رییس 
پیشین انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی ایران به اختلافات درون صنفی گردشگری 
اشاره کند. او گفت: نمی شود وزیر و معاون گردشگری و مدیران این وزارتخانه با بعضی ها 
بنشینند و با دیگران ننشینند. این کار غلط است. نمی گوییم در کار بخش خصوصی 
دخالت کنید، اصلا با دخالت دولت در بخش خصوصی مخالفم، اما درخواست ما این 

است که در روابط، تعادل را حفظ کنید.
علی اصغر ش��البافیان معاون گردش��گری وزارت میراث فرهنگی، گردش��گری و 
صنایع دستی وقتی با تاخیر به این جمع پیوست، در واکنش به این گله  گفت: در  دو سال 
و دو سه ماهی که مسوولیت گرفتم، تحقیقی درباره تشکل ها کردم و همواره تاکیدم این 
بود که دودستگی ایجاد نکنم، در حالی که اولین چالشی که با بعضی از استان ها داشتم این 
بود که تشکل های صنفی را به رسمیت نمی شناختند. با وجود این تلاش کردم گروه ها 
و تشکل ها به هم  نزدیک شوند و موضعم این است که در ایجاد یا تلفیق، دخالتی نکنیم. 
او سپس درباره یکی از احکام برنامه هفتم توسعه درباره صدور مجوز تشکل های صنفی 
گردشگری  که اختیارات وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی را کمرنگ 
کرده است، سخن گفت و بیان کرد: زمانی دغدغه ما این بود که برخی از بخش های 
گردشگری زیر نظر تشکل صنفی چلوکبابی ها و جگرکی ها بودند. این مسیر را به آسانی 

پشت سر نگذاشته ایم که دوباره زیرمجموعه جای دیگری باشیم.
پیش از این سخنان هم، مسلم شجاعی سرپرست دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری 
خارجی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره لغو یکطرفه روادید 
ایران با ۳۳ کشور گفت: فهرست کشورها برای لغو روادید بلندتر از این بود، اما از فیلتر 
دیپلماسی گذشت. از میان این فهرست با بعضی کشورها خیلی مراوده ای نداریم، ولی 

حدود ۱۰ تا ۱۵ کشور قوی در همین فهرست هستند، از جمله ژاپن.

او با اشاره به فرصتی که در هفدهمین نمایشگاه گردشگری تهران در اختیار دفاتر 
خدمات مسافرتی برای تبلیغ این اقدام ایران قرار گرفته است، اظهار کرد: این نمایشگاه از 
۲۳ تا ۲۶ بهمن برگزار می شود. حدود دوهزار متر از زمین این نمایشگاه قرار است رایگان 
در اختیار قرار گیرد که فرصتی برای بخش خصوصی است تا برای تهاتر با کشورهای 
دیگر یا دریافت امتیاز از آنها برای همکاری های گردشگری استفاده کنند. شاید مستقیم 
نمی توانستیم از بخش خصوصی حمایت کنیم، اما این موقعیت فرصتی است که در 

اختیار بخش خصوصی گذاشته شده است.
در ادامه این سخنان، محمدحسن کرمانی رییس پیشین انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی ایران گفت: مگر مشکل گردشگر خارجی ویزا بود؟ آیا زمانی که این طرح را 
پیشنهاد می کردید علت نیامدن گردشگران را بررسی نکردید؟ با چند کارشناس صحبت 
کردید؟ از ما که سال هاست به نمایشگاه های خارجی می رویم و با آنها در ارتباط هستیم، 

پرسیدید چرا گردشگران خارجی به ایران نمی آیند؟
او سپس به آمارهای گردشگری که از افزایش و رشد سفر گردشگران خارجی به 
ایران خبر می دهد، اشاره کرد و افزود: یاد گرفته ایم آمار ساختگی بدهیم. زمانی بود که 

می گفتیم آمار گردشگران ورودی به ایران ۸۰۰ هزار نفر است، اما در دوره ای یکی از 
معاونان گردشگری می گفت سه میلیون و ۸۰۰ هزار نفر! اصلا با این آمارها کاری نداشته 
باشیم، فقط کافی است ظرفیت هتل ها را ببینید. با مسوولان قبلی هم سر این آمارها 
دعوا داشتیم. کرمانی سپس از سرپرست دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی که 
درباره لغو یکطرفه روادید ایران به انگیزه جذب گردشگران بیشتر گزارش داد، پرسید که 
چقدر برای بازاریابی بودجه دارید و بازار هدف گردشگری ایران کجاست؟ در کدام کشور 
می خواهید بازاریابی کنید؟ و در ادامه گفت: شما در نمایشگاه گردشگری پاریس نبودید، در 
نمایشگاه لندن نبودید، احتمالا در نمایشگاه اسپانیا هم نخواهید بود. در هیچ نمایشگاهی 
از حوزه توریسم سلامت حضور نداشتید، حتی در نمایشگاه های گردشگری فرهنگی هم 
حضور ندارید، ولی ما به عنوان بخش خصوصی در تمام این نمایشگاه های گردشگری 
هستیم و با آژانس داران خارجی صحبت می کنیم، آنها می گویند تا دولت هایشان تایید 
نکنند به ایران نمی آیند. در حالی که ما )بخش خصوصی( نمایشگاه می رویم و تلاش 
می کنیم، شما )بخش دولتی( در این نمایشگاه حضور ندارید، یا بودجه ندارید یا بودجه 
دارید و در جای دیگر هزینه می کنید. از دهه ۷۰ مدام این حرف ها را تکرار می کنیم و 

هنوز در کلاس اول مانده ایم.
رییس پیشین انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی ایران با این پرسش که فرآیندی 
که قرار است از این ۳۳ کشور که لغو روادید شده اند، گردشگر جذب کنیم، چیست؟ 
اظهار کرد: آیا قرار است از میانمار و ویتنام  توریست بیاورید؟ آیا مطالعه شده که از این 
کش��ورها اصلا گردشگری به ایران می آید؟ به نظر می رسد دنبال بازاری هستید که 

گردشگری برای ایران ندارد.
او س��پس گفت: می خواستیم از کشوری گردش��گر به ایران بیاوریم، آژانس داران 
آنجا گفتند نمی آیند، چون نگران سفرشان به آمریکا بودند. فکر نکنید ویزای کاغذی 

می دهید رکورد نمی شود.
کرمانی گفت: اگر در بازاریابی خارجی با همین نگاه پیش بروید در همین وضعیت 

می مانید. گردشگری پول و اهتمام سیاسی می خواهد.

در نشست هم اندیشی شماری از تشکل های گردشگری مطرح شد

بحث درباره حضور گردشگر خارجی در ایران

گزارش 2

خبر

رییس موزه ملی ایران:
در موزه ملی از نظر فضا مشکل داریم

»جهان صنعت«- رییس موزه ملی ایران گفت: موزه های ملی در سراسر جهان 
به عنوان موزه های مادر شناخته می شوند، اما در موزه ملی ایران حتی از نظر فضا با 
مشکل روبه رو هستیم. جبرییل نوکنده در نشست سنجه که در محل پردیس موزه ای 
دفینه برگزار شد، درباره موزه های دولتی صحبت کرد و گفت: اگر از منظر نهاد مدیریتی 
صحبت کنیم یکی از نهادهایی که موزه ها را مدیریت می کنند نهادهای دولتی هستند 
و این موزه ها توسط دولت ها حمایت و سیاستگذاری می شوند. بیشتر موزه های ملی 
جهان دولتی هستند. رییس موزه ملی گفت: موزه های دولتی در جهان تقریبا  مدیریت 
را به مردم واگذار می کنند. ۱۵۰ سال است که دولت ها کم کم مسوولیت را به قسمت 
دیگری برای سیاستگذاری واگذار کردند. در واقع تجربه هیات امنایی در موزه های بزرگ 
و حتی کوچک موفق بوده است، چون از خرد جمعی استفاده می کنند. این اتفاق باید 

در موزه های دولتی ایران هم بیفتد.
وی گف��ت: باید مدیریت ها را به مردم واگذار کنیم، چون مخاطب اصلی موزه ها 
مردم هستند، پس می توانند در مدیریت آن هم نقش داشته باشند. اگر در برنامه ریزی 
و سیاستگذاری و اهداف مردم هم حضور داشته باشند، موزه ها در ماموریت هایشان 
موفق تر عمل می کنند. نوکنده تصریح کرد: بیش از ۲۶۰ موزه وابسته به وزارت میراث 
فرهنگی داریم، به جز این موزه های دانشگاهی و غیره هم هستند. وقتی وارد موزه ها 
می شویم و چیدمان را می بینیم خیلی خلاقیت وجود ندارد یا کم است، چون بودجه 
ندارد. در کشورمان حوزه فرهنگ در ردیف انتهایی دریافت بودجه است. اگر ساختار 
هیات امنایی داشته باشیم می توانیم از کمک های مردم استفاده  کنیم و اگر معضلات 
را با دوستداران آن در میان بگذاریم خودشان حمایت می کنند، این موضوعی است که 
امیدوارم اتفاق بیفتد و موزه ها به سمت هیات امنایی شدن پیش بروند. در برنامه ششم 

هم این موضوع آمده است، ولی انجام نشد.
رییس موزه ملی گفت: موزه هایی داریم که هیات امنایی هستند، ولی موزه های 
میراث فرهنگی هیات امنایی نشده اند. هیات امنایی گامی برای فربه کردن مدیریت 

نهاد فرهنگی از جمله موزه ها است.
نوکنده ادامه داد: آمار بازدیدکنندگان موزه ها نشان می دهد که این آمار قابل توجه 
نیست، حتی می توان گفت که توجه از طرف دولت و سیاستگذاران وجود ندارد و مردم 
نسبت به موزه حساس نیستند. مردم شاید ندانند که موزه می تواند حال آنها را خوب و 
نقش آفرینی کند. آموزش نداده ایم که موزه چقدر می تواند تاثیر گذار باشد. چرا به مردم 
آموزش نداده ایم که مثلا  می توانند در هنر جهان آثار بزرگ ترین و سرشناس ترین 

هنرمندان را ببینند. موزه ها محل نمایش هنر است.
رییس موزه ملی ایران گفت: در واقع نهاد عمومی و دولتی ما نمی داند که باید چطور 
آموزش دهد یا کار کند که موزه ها محل رفت و آمد مردم شود، در حالی که در موزه 

می توان مسائل پیچیده را آموزش داد.
وی ادام��ه داد: موزه در نظام برنامه ریزی و سیاس��تگذاری ها وج��ود ندارد. آیا در 
ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی درباره آن بحث ش��ده یا قوانینی داریم که در مجلس 
بحث شود؟ این موضوع جدی گرفته نشده است، در حالی که الان ۸۶۰ موزه دولتی 
و غیر دولتی داریم. این عدد نسبت به جمعیت ایران خوب است، اما چرا درباره آن و 

کارکردش در مجامع مهم صحبت نمی شود؟
این باستان شناس گفت: موزه های ملی موزه های مادر، ویترین یک سرزمین هستند. 
با یکی، دو روز بازدید از این موزه ها می توانید تاریخ آن سرزمین را جمع بندی کنید. موزه 
ملی وظیفه دارد  شما را با فرهنگ های جهان آشنا کند. آیا ساختار امکانات و زیرساخت 
موزه ملی ایران هم مثل همتایانش در جهان است؟ این موزه ها از نظر ساختار تشکیلاتی 
در کجای وزارتخانه ایستاده اند؟ در موزه های ملی جهان رییس هیات امنای موزه معمولا  
روسای جمهوری کشورها هستند و رییس موزه مشاور وزیر فرهنگ می شود. عالی ترین 

مقام اجرای عضو شورای سیاستگذاری است. ما کجای کار هستیم؟
وی به فضای موزه ملی برای نمایش آثار اشاره کرد و گفت: ۳ میلیون مواد فرهنگی 
و ۳ هزار اثر در فضای نمایشگاهی داریم. برای این تعداد اثر، فضای نمایشگاهی، فقط 
۸ هزار متر است. در طرح توسعه موزه ملی باید ۲۵ هکتار فضا داشته باشیم و بسازیم 

چون از نظر فضا با مشکل روبه رو هستیم.
نوکنده گفت: خیلی جالب است که در ایران زندگی می کنید و موزه هخامنشی یا 
ساسانی نداریم. گالری هخامنشی موزه ملی ایران کمتر از ۱۵۰ متر است. این موزه در 
زمانی که ساخته شده بود، خوب بود. زمانی که آندره گدار کار طراحی موزه را انجام 
داد بخش بزرگی از میدان مشق و موزه ملی را در طراحی خود دید. رضا شاه وقتی 
نقشه موزه تمام شد در میدان نگاهی کرد و گفت چه کسی گفته این همه زمین را 
برای موزه بسازید. بعدا  فقط بخش کوچکی از میدان را برای موزه اختصاص دادند. 
آقای گدار می گوید من این را می س��ازم ولی این موزه در حد آثاری اس��ت که الان 
دارید. این موزه تا ۱۰ سال دیگر پر  می شود، بعدش چه کار می خواهید کنید؟ از آن 

زمان چقدر گذشته است؟
وی افزود: تمام غرب آسیا و مرکزی جزو حوزه ایران بوده است. این موزه نه تنها 
وظیفه دارد در جغرافیای سیاسی امروز مادری کند بلکه باید به موزه های دیگر هم 
خوراک بدهد. کارکرد موزه های مادر همین است. در کشوری دیدم که موزه تیمور 
دارند، اما آیا ما موزه شاه عباس داریم؟ در حالی که شخصیت های سیاسی و تاریخی 

زیادی داریم که در طول تاریخ نقش های مهمی ایفا کرده اند.

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
۹ نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا ۹ باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: 4۰ دقیقه

سودوکو 
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
۱- پنهان ش��دن ماه- فیزیکدان آلمانی و برنده بخش��ی از 

جایزه نوبل سال ۱۹۲۵ میلادی
۲- بصیرت و دانایی- شخص اول قوه مجریه

۳- در گفتن آن پیشقدم باشید- حلقه سر چفت- از عناصر 
چهارگانه طبیعت

4- گرداب- تن پرور- از پادشاهان اشکانی
۵- فرزن��دزاده- عطای��ا و نعمت های خداوندی- س��خنان 

بیمارگونه
۶- واح��د معین��ی از دارو- تکی��ه گاه خفته- س��یم فلزی 

تاب خورده- بلی روسی
۷- آرایش��گر- راستی و درس��تی در کردار و گفتار- تخته 

استخری
۸- س��وغات ت��رش گج��رات- غذاخ��وری عموم��ی- نظر 

انتخاباتی
۹- قص��د حرکت کننده به جایی- اب��زاری برای جا به جایی 

اجسام سنگین در مکانیکی- دریچه اتاق
۱۰- یک ص��دم هکتار- از بت های ع��رب دوران جاهلیت- 

مبالغه و افراط گویی- شهری در استان کرمان
۱۱- از اناجی��ل معتب��ر- سس��تی و س��هل انگاری کردن- 

شبه جزیره ای در هند
۱۲- میدان جنگ- بوی ماندگی غذا- دید نگاه بر بلندی

۱۳- وس��یله چوب ب��ری- خانه با ش��کوه- از گل های زیبا و 
نامی برای خانم ها

۱4- منحصر به فرد- مرکز استان کردستان 
۱۵- حکم سفرا- برگزیده و اختصاصی

افقی:
۱- پ��روردگار بزرگ عالم و نام عن��وان کتابی از گی دو مو 

پاسان نویسنده و داستان پرداز فرانسوی- کلام پرسش
۲- بالانش��ین بدن- تقویم و نوعی محاسبه سود بانکی- از 

کوه های مرکزی ایران
۳- پا در میانی و میانجیگری- پول حاصل از صادرات- اصل 

و منشاء هرچیز
4- قطعه گوشت بی استخوان دام یا ماهی- مرغابی- دارای 

مقام و رتبه بالاتر- ضمیر مخاطب انگلیسی

۵- حرف فاصله رس��ان- ورزیده و مس��لط ب��ه کار- نوعی 
سلاح پرتابی

۶- افسرده و غمگین- از تقسیمات زمانی- اکنون ادبی
۷- ط��رف و جان��ب- درخور و برازنده- پرنده ای ش��کاری 

از نوع باز
۸- از سبزیجات- کشوری در آمریکای مرکزی با واحد پول 

لمپیرا- در یک لحظه
۹- اسید نیتریک- سوغات- عزم و اراده

۱۰- از تمدن ه��ای که��ن خاورمیانه- جان نث��ار- نامی در 
شاهنامه

۱۱- از تالیفات ناصرخسرو قبادیانی- کشوری در دامنه های 
جنوبی کوه های هیمالیا- خاک مرغوب سفالگری

۱۲- پیش��وند اشتراک- آش��نا به کار- آوای معترض- باغ 
بهشت

۱۳- پارسا و عابد نصاری- بها و ارزش- خصومت
۱4- قدرت و یارایی- ش��هری در ترکیه- ساختمان دفاعی 

مستحکم
۱۵- ترکیب رنگ های س��رخ و س��بز- زاویه ای که بیشتر 

از ۹۰ درجه باشد.
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  واکنش رییس صداوسیما 
به سریال های خانگی با محتوای ناسالم 

پیمان جبلی درخصوص سریال هایی که از نام افراد محبوب 
استفاده می کنند و محتوایی ندارند یا بعضا شوخی های نامتناسب 
و محتوای ناسالمی را ارائه می دهند، توضیحاتی ارائه کرد. چندی 
است مخاطبان نسبت به برخی از سریال ها و آثار نمایش خانگی 
که جاذبه ای ندارند و با ش��وخی های نامتناسب ش��ان ناراحتی 
و احس��اس ناامنی برای تماش��ای خانوادگی را فراهم کرده اند 

انتقاداتی داشته اند.
پیم��ان جبلی در حاش��یه بازدی��د از نمایش��گاه رصتا در 
گفت وگویی با خبرنگار تسنیم به این نکته پاسخ داد: محتوا باید 
طوری باشد که خیال خانواده ها از مفاهیم و محتوای آن راحت 
باشد. یعنی در واقع بازار برای بازار نباشد، بلکه بازار برای عناصر 
تولید و فعالان این عرصه بازار برای فرهنگ و ارتقای فرهنگی 
باشد. دغدغه ما در بخش خصوصی تولید برای ارتقای فرهنگ 
است.وی افزود: در رسانه ملی و همکاران ما در سکوهای نمایش 
 خانگی به عنوان تولیدکنندگان محتوا مسوولیت بسیار سنگینی 
برعهده ش��ان اس��ت و مخاطب عامی که از این محتوا استفاده 
می کند مسوولیت اجتماعی سنگینی دارند. هرچقدر میزان توجه 
و استقبال و فراگیری در این زمینه بالاتر می رود مسوولیت ما و 

سکوهای خانگی سنگین تر می شود.
جبل��ی تاکید ک��رد: نمی خواهم توصیه کن��م بلکه تعامل 
و هم افزایی که با س��کوها و برنامه س��ازان داریم تا حد امکان 
معیارهایشان به معیارهای در حوزه خانواده و سلامت فرهنگی 
دارند موردنظر و درخواس��ت مردم است به خودشان نزدیک تر 
کنند. به نظرم می آید تا حدود زیادی این تعامل و هم افزایی با 
صداوسیما و ساترا تاثیر داشته و امیدواریم بیشتر شود. یعنی ما 
شاهد مواردی نباشیم که منجر به این بشود خانواده ها و مردم 
احساس ناامنی از محتوای تولیدی در فضای مجازی نکنند و به 
گونه ای نشود مردم استقبالشان از پلتفرم ها به مرور کمتر شود و 

این یک ضرر و زیانی است که متوجه خود سکوها می شود.
او همچنین درخصوص تصویب جایگاه قانونی ساترا تاکید 
کرد: مصوبه ای که شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کرد که البته 
پیش از اینها هم ساترا جایگاه حقوقی اش اثبات شده بود. اینجا 
مبنایی برای برنامه هفتم توسعه شد و البته حاشیه ای امن برای 
تهیه کنندگان و صاحبان پلتفرم ها در فضای مجازی و سکوها که 
تعاملات در این زمینه به خوبی پیش می رود و میزان مشارکت 
در همین نمایشگاه را هم ببینید بیش از 99 درصد رسانه های 
فعال و دارای مجوز در این نمایشگاه حضور دارند و آنهایی که 
نتوانستند بیایند هم افزایی با ساترا دارند. جبلی به سوالی درباره 
ش��ب یلدای تلویزیون و حضور چهره های اینستاگرامی پاسخ 
داد و افزود: طبق سرش��ماری جدی��د با 87 میلیون مخاطب 
روبه رو هستیم. ما از نظر منتقدان منصف نه تنها به همه اقشار 
احترام نگذاشتیم، بلکه در مجموع آنچه در شب یلدا شبکه های 
مختلف صداوسیما تولید کردند به طور عموم مورد نظر نخبگان 
و منتقدان قرار گرفت و از نظر تعداد مخاطبان نیز در 4 سال 

گذشته رکوردشکنی کرد.

  تاکید بر صیانت از مجوزهای ارشاد 
در استان ها 

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ششمین 
همایش سراسری مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها به 
طرح نکات مهمی درباره صدور مجوزهای صادرشده برای برگزاری 
برنامه های هنری پرداخت. محمود سالاری معاون امور هنری وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در ششمین همایش سراسری مدیران 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها که 9 دی ماه برگزار شد 
به تش��ریح برخی از سیاس��ت های مدنظر قرار گرفته شده در 
جشنواره های تئاتر، موسیقی و هنرهای تجسمی فجر پرداخت. 
محمود سالاری در ابتدای این نشست ضمن قدردانی از مدیران 
کل ارشاد استان ها در برگزاری هرچه بهتر جشنواره های استانی 
توضیح داد: وقتی وارد حوزه جشنواره ها می شویم از مدیران کل 
ارشاد استان ها توقع داریم تا به دلیل مضیقه مالی فراوانی که در 
ستاد جشنواره ها وجود دارد به همه گروه های استانی در رفت و 
آمد کمک بیشتری داشته باشند. به هر حال در حوزه جشنواره ها 
ما به دلیل برگزاری سه رویداد تئاتر، موسیقی و هنرهای تجسمی 

فجر کارهای زیادی با دوستان استانی داریم.
وی اف��زود: م��ورد مهمی ک��ه می تواند در ح��وزه برگزاری 
جشنواره های استانی و رویدادهای موسیقایی مورد توجه قرار 
گیرد بحث نحوه صدور مجوزهاس��ت. موضوعی که اکنون در 
حوزه اس��تانی بس��یار مهم اس��ت. ما اکنون در سال انتخابات 
هس��تیم و لازم است در حوزه نشاط اجتماعی کارهای بسیار 

بیشتری انجام شود.
 این درست نیست که مجوزهای ما در استانی مورد اعتبار 
است، اما در استان دیگری متاسفانه با مشکل روبه رو می شوند. 
این اولویت بسیار مهمی است که در سال انتخابات باید مورد 
توجه قرار گیرد. توجه به این موضوعات برای ایجاد این نشاط 
اجتماعی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مهم ترین گزاره است.

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش پایانی 
صحبت های خود توضیح داد: معاونت امور هنری تمام قد در کنار 
استان ها قرار دارد. ما ریالی را برای کارهای ستادی نگه نمی داریم و 
امیدواریم با تعیین تکلیف بودجه معاونت امور هنری فرآیند امضای 
تفاهمنامه های اجرایی با استان ها روند سریع تری به خود بگیرد. 
تصویب اختصاص بودجه برای حمایت از آثار هنرمندان عرصه تئاتر، 
برنامه ریزی بهتر برای نحوه برگزاری آزمون های مهارتی در ادارات 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها، نگاه جامع و ویژه به استان ها در 
حوزه جایزه سرو ایرانی، حمایت ستاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای ساخت هنرستان های موسیقی در شهرهای محروم، ملی شدن 
جشنواره محلی »نات ها«، حمایت از استان در زیرساخت و حمایت 
از موسیقی و کنسرت، حمایت معاونت امور هنری از برگزاری یک 
جشنواره هنری به مناسبت شکست آمریکا در طبس، حمایت از 
گروه های خیابانی حوزه موسیقی، تعامل شهرداری ها با ادارات ارشاد 
استان ها برای تاسیس آموزشگاه های هنری، جلوگیری از برخورد 
سلیقه ای اداره مالیات استان ها با مدیریت آموزشگاه های هنری از 
دیگر مواردی بود که مدیران فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها در 

این نشست به آن اشاره کردند.

گفت وگو 

 کمک »باربنهایمر« به بهتر شدن وضعیت 
گیشه های اسپانیا

به مدد فروش »باربنهایمر« مجموع فروش سینماهای اسپانیا 
در س��ال ۲۰۲۳ بهتر شد و به ۱8 درصد کمتر از سطح قبل از 
همه گیری رسید. فروش »باربنهایمر« موجب شد وضعیت فروش 
گیشه های سینمای اسپانیا در سال ۲۰۲۳ با ۳۱ درصد افزایش به 
54۱/۱ میلیون دلار برسد که هنوز ۱8/۲ درصد کمتر از میانگین 
66۱/6 میلیون دلاری سال های ۲۰۱9-۲۰۱5 و قبل از همه گیری 
کرونا است. اسپانیا با فروش 74/9 میلیون قطعه بلیت در سالی 
که در پایانش هس��تیم، توانست جذب تماشاگران را ۲6 درصد 
افزایش دهد که هنوز ۲4 درصد کمتر از دوره قبل از کووید است. 
با این حال یکی از مدیران سینمایی اسپانیا ۲۰۲۳ را سومین سال 
متوالی بهبود باکس آفیس در اسپانیا خواند. به این ترتیب باید گفت 
وضعیت سینماهای اسپانیا در سال ۲۰۲۳ در مقایسه با فرانسه و 
آلمان و به ویژه بریتانیا پایین تر، اما در سطح بهبود سینماهای ایتالیا 
است. گفته می شود قوی تر بودن وضعیت اقتصادی در شمال اروپا 
از یک سو و اعمال محدودیت های طولانی تر کووید برای حضور در 

سینماها در اسپانیا و ایتالیا، موجب این تفاوت شده است.
مانند سراسر جهان، اعتصاب دوگانه  هالیوود که موجب شد 
اکران های مهم به تعویق بیفتد، کاهش فیلم های درجه یک به 
مانعی برای رشد بیشتر فروش سینماها در اسپانیا هم منجر شد. 
پیش بینی می شود سال ۲۰۲4 هم اوضاع سینماها بهتر شود، اما 
بهبود واقعی برای رس��یدن به سطوح پیش از همه گیری، سال 
۲۰۲5 خواهد بود.4 فیلم پرفروش اسپانیا و در صدر آنها »باربی« 
با فروش ۳7/4۱ میلیون دلار، فیلم هایی بودند که برای اولین بار 
در اس��پانیا از سال ۲۰۱9 از مرز فروش ۲۰ میلیون یورو )۲۲/۲ 

میلیون دلار( فراتر رفتند.
سهم بازار فیلم های اسپانیایی از ۲۲ درصد در سال ۲۰۲۲ به 
۱7 درصد در سال ۲۰۲۳ کاهش یافته است. از آنجا که فروش 
همه فیلم های داخلی نسبت به سال پیش ثابت بود، افزایش کل 
باکس آفیس موجب پایین آمدن سهم سینمای داخلی در اسپانیا 
شده است. در همین حال 9 عنوان از ۱۰ عنوان برتر اسپانیایی را 
فیلم های خانوادگی تشکیل دادند و این برخلاف سال ۲۰۲۲ بود 

که فیلم های پرفروش اسپانیایی طیف گسترده تری داشتند.

»صد سال تنهایی« و »پدرو پارامو« را می بینیم
سال ۲۰۲4 نقطه  عطفی برای اقتباس های ادبی انجام شده از 
آثار مهم ادبیات آمریکای لاتین محسوب می شود و قرار است در 
این سال آثاری همچون »صد سال تنهایی« و »پدرو پارامو« به 

نمایش درآیند.
اوایل سال ۲۰۱9 بود که نتفلیکس اعلام کرد قصد اقتباس از 
رمان مشهور گابریل گارسیا مارکز با عنوان »صد سال تنهایی« 
را دارد و قرار اس��ت سریالی از این رمان مشهور بسازد. از همان 
ابتدا ساخت این سریال در سکوت خبری انجام شد و فقط یک 
تیزر از مراحل طراحی دکورسازی این سریال از سوی این شبکه 

منتشر شد.
نتفلیکس اعلام کرده است که این سریال را با عنوان »ماکوندو« 
منتش��ر خواه��د ک��رد و آن را در ۱6 قس��مت روایت می کند. 
کارگردان های این سریال »لائورا مورا« و »آلکس گارسیا« هستند 

و هنوز زمان دقیقی برای پخش »ماکوندو« اعلام نشده است.
 »ماکوندو« همان س��رزمینی اس��ت که تمام حوادث رمان

 »صد سال تنهایی« در آن رخ می دهد و به نوعی استعاره ای از 
کل آمریکای لاتین است. گارسیا مارکز در مصاحبه ای با حضور 
ماریو بارگاس یوس��ا، نویسنده پرویی و برنده جایزه نوبل اعلام 
ک��رده بود که این نام را از یکی از کش��تزارهای موز در کلمبیا 

برگرفته است.*
»لائورا مورا اورتگا« کارگردانی کلمبیایی تبار است و از جمله آثار 
موفق او »پادشاهان جهان« نام دارد که در سال ۲۰۲۲ روی پرده 
رفته است. »آلکس گارسیا« نیز بازیگر و کارگردان اسپانیایی است 

که موفق به دریافت جایزه  جشنواره گویا شده است.
در سال ۲۰۲4 قرار است رمان مشهور »پدرو پارامو« نوشته 
»خوان رولفو« نیز روی پرده سینما برود. این رمان که از رمان های 
پیش��گام در آمریکای لاتین محسوب می ش��ود پیش از جریان 
موس��وم به »ش��کوفایی ادبی« یا  »Boom« نوشته شد که در 
دهه 6۰ میلادی قرن بیستم به راه افتاد. بسیاری از نویسندگان 
آمریکای لاتین خود را وامدار این رمان نویس مکزیکی می دانند؛ 
همچون نویسندگان روس که اذعان دارند همه  آنها از زیر شنل 
گوگول بیرون آمده اند، بس��یاری از نویسندگان آمریکای لاتین 
نی��ز خود را وام��دار این اثر مهم می دانند. گارس��یا مارکز بارها 
اعلام کرده اس��ت که پس از خواندن »پدرو پارامو« شگفت زده 
 ش��ده و تصمیم گرفته چنی��ن رمانی را خلق کن��د که نهایتا 
»صد سال تنهایی« را نوشته است. »رودریگو پریتو« کارگردان 
این فیلم سینمایی است و اعلام کرده که کارگردانی »پدرو پارامو« 
مسوولیت سنگینی برای او بوده زیرا این رمان روی خوانندگان 
آمریکای لاتینی تاثیر فراوان داشته است. او همچنین اعلام کرده 
است همیشه به این رمان علاقه داشته  و به همین دلیل تصمیم 
گرفته آن را کارگردانی کند.»پریتو« فیلمساز مشهوری محسوب 
می شود و در کارنامه  هنری او فیلمبرداری آثار بزرگ و برجسته ای 
همچون »باربی« و »قاتلان ماه کامل« جدیدترین اثر »مارتین 
اسکورسیزی« دیده می شود که با حضور »لئوناردو دی کاپریو« 

روی پرده رفته است.
 * این مصاحبه که در سال ۱۹۶۷ انجام شده در کتاب 
»ادبیات آتش است« با ترجمه مهدی سرایی به چاپ رسیده است.

سینمای جهان

ادبیات

تلنگر

آغاز سال نو میلادی از نگاه کارتونیست های جهان
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دبیر شورای صنفی نمایش با اشاره به اینکه 
برنامه ریزی خاصی برای ۱۰۰ هزار تومانی شدن 
بلیت سینما تا پایان سال وجود ندارد، درباره برخی 
حاشیه های اکران و نیز وضعیت گیشه سینما در 

سال آینده و موج کمدی سازی  اظهارنظر کرد.
همایون اسعدیان درباره دلایلی که منجر به 
انتخاب دو روز از هفته برای فروش بلیت نیم بها 
در سینماها شده اس��ت، با بیان اینکه »فروش 
بلیت نیم بها در روزهای دوش��نبه و سه ش��نبه 
پیشنهاد مشترک شورای صنفی نمایش و سازمان 
سینمایی بود« توضیح داد: در بررسی هایی که از 
فروش و وضعیت گیشه سینماها داشتیم مشخص 
بود که روزهای پنجشنبه و جمعه سالن ها فروش 
خوبی دارند و روزهای شنبه و تا حدی یکشنبه 
فروش افت می کند. از آنجا که خیلی ها منتظر روز 
سه شنبه  می مانند تا با بلیت نیم بها فیلم ببینند 
تصمیم بر این شد تا روز دوشنبه را هم به طور 
آزمایشی با قیمت نیم بها پیش برویم و اگر نتیجه 
مطلوب بود این روند را ادامه  دهیم؛ اگر وضعیت 
فروش روزهای سه ش��نبه با این تصمیم لطمه 

بخورد این روند را ادامه نمی دهیم.
او درب��اره اینکه چرا این دو روز با یک فاصله 
زمانی انتخاب نشدند، گفت: اگر روز چهارشنبه 
انتخاب می شد منتهی به روزهای آخر هفته بود 
و احتمال داشت در فروش تاثیر بگذارد. روزهای 
اول هفته هم تقریبا همین شرایط را دارند، ضمن 
اینکه روزهای شنبه قبلا تست شده بودند و نتیجه 

خوبی نداشت.
اسعدیان اضافه کرد: کلیت ماجرا به این شکل 
بود که ما یک پیشنهاد برای افزایش قیمت بلیت 
داشتیم ولی بعد به این تصمیم گیری رسیدیم. 
البت��ه این را هم یادآوری می کنم که از یکی دو 
سال قبل قیمت بلیت سینماها را شناور کردیم 
و سینماها می توانستند در هر سانس  قیمت های 
مختلفی را عرضه کنند، اما واقعیت این است که 
قیمت بلیت سینما بسیار ارزان است به خصوص 
در سینماهای مدرن چون خرجی که مردم برای 
پفک و پف فیل می کنند به مراتب بیشتر از پولی 
است که برای بلیت سینما می دهند. بنابراین این 
بحث را مطرح کردیم که به سینماهای مدرن و 

نیز سینماهای ممتاز اجازه دهیم تا در سانس های 
پی��ک قیمت بلیت را تا س��قف 8۰ هزار تومان 
افزایش دهند. البته می دانیم بسیاری از سینماها 
این کار را انج��ام نخواهند داد کمااینکه برخی 
صاحبان سینما هم این مساله را اعلام کردند ولی 
مشتریان برخی سینماها در بعضی مناطق شهر 
هستند که این ظرفیت را دارند که در سانس های 
پیک یا روزهای آخر هفته بلیت 8۰ هزار تومانی 
بخرند. اس��عدیان تاکید کرد: با توجه به افزایش 
هزینه های تولید فیلم و افزایش وحشتناک هزینه  
س��الن های سینما مدت ها بود به دنبال افزایش 
قیمت بلیت بودیم چون به آن نیاز داریم و فکر 
می کنم با دو روز شدن فروش بلیت نیم بها، این 
امکان برای همه با بضاعت های مالی مختلف فراهم 

می شود تا به تماشای فیلم ها بروند.
او درباره اینکه آیا این افزایش قیمت از ابتدای 
س��ال آینده دوباره ادامه خواهد شد و آیا در این 
روند بلیت ۱۰۰ هزار تومانی هم پیش بینی شده 
است، گفت: در شرایطی که ما زندگی می کنیم 
صحبت از فردا هم کمی سخت است، چه رسد 

به چند ماه آینده، چون با تورمی روبه رو هستیم 
که نمی دانیم قیمت ها چگونه خواهد بود. براساس 
آنچه در خبرها منتشر شده ما همین الان با تورم 
نقطه به نقطه بالای 4۰ درصد روبه رو هستیم، پس 
با قطعیت نمی توان گفت که بلیت س��ینما تا 6 
ماه آینده همین رقم خواهد بود، ولی امیدواریم 
به همین شکل بتوانیم ادامه دهیم، زیرا واقعیت 
این است که برای اهالی سینما، تولیدکنندگان و 
صاحبان سینما باید براساس شرایط تصمیم گرفت 

تا آنها هم بتوانند به بقای خود ادامه دهند.
دبیر ش��ورای صنفی نمایش درباره اینکه آیا 
می توان با قطعیت گفت تا عید بلیت ۱۰۰ هزار 
تومانی خواهیم داش��ت یا خی��ر، گفت: تا عید 
قطعا افزایش قیمت نخواهیم داشت، ولی برای 
س��ال ۱4۰۳ نمی توان��م از الان چیزی بگویم و 
شرایط تعیین کننده خواهد بود. وقتی در خبرها 
افزایش قیمت ۳۳ درصدی اینترنت را می بینیم 
معلوم اس��ت که افزایش قیمت ها به چه شکل 
انجام می ش��ود بنابراین فقط می توانم بگویم تا 
آخر اسفندماه افزایش قیمت نداریم و برای سال 

۱4۰۳ همه چیز به شرایط اقتصادی و اجتماعی 
بستگی دارد.

او درب��اره اینک��ه افزایش قیمت بلیت تا 8۰ 
هزار تومان از چه زمانی اعمال می شود و تا چه 
زمانی ادامه دارد؟ نیز توضیح داد: سینمادارها از 
همین هفته می توانند در سانس های پیک، بلیت 
را تا سقف 8۰ هزار تومان بفروشند ولی این کار 
کاملا اختیاری است. درباره بازه زمانی آن هم به 
طور طبیعی اگر احساس کنیم نیم بها شدن بلیت 
روز دوش��نبه بازخورد خوبی دارد و روی فروش 
روز سه شنبه تاثیر نمی گذارد، قطعا به یک روش 
تبدیل می ش��ود و ادامه پیدا می کند و به نظرم 
می توان تا عید این را به شکل یک آزمون پیش 
ب��رد، چون قطعا زمان می برد تا مردم هم از این 

موضوع آگاه شوند.
اسعدیان در پایان در پاسخ به اینکه آیا برای 
اکران عید برنامه ریزی هایی در شورا انجام شده 
اس��ت، گفت: خیر، اص��لا در این زمینه بحثی 
نداشته ایم و اینکه بعضی تهیه کنندگان عنوان 
می کنند که فیلم خود را در نوروز اکران می کنند 
بخشی از روند تبلیغاتی آن فیلم هاست و ارتباطی 

به شورای صنفی نمایش ندارد.

بلیتسینما۱۰۰هزارتومانمیشود؟

گروه فرهنگ و هنر- »نیسان آبی« در 
فصل اول با منوچهر  هادی شکست خورد و این 
روزها مسعود اطیابی این بار را بر دوش می کشد.  
هادی یکی از مشکلاتش در کارگردانی عدم 
پایبندی به یک خط مشخص داستانی است و 
همین اتفاق را بارها در جریان سریال »دل«، 
»عاش��قانه« و »گیسو« شاهدش بودیم و این 
روزها می توان این سردرگمی را در فصل دوم 
به کارگردانی اطیابی باتجربه هم دید. مسعود 
اطیابی با »هتل« این روزها به دنبال تسخیر 
گیشه است و معمولا در فضای سینما توانسته 
به اتفاقات خوبی دست پیدا کند، اما در فضای 
سریال سازی خیلی خوب عمل نکرده همان طور 
که در »کامیون« نوروزی هم این اتفاق افتاد. 
مجموعه طنزی که درباره پیشکسوت فوتبالی 
ک��ه مدتی روی کامیون باربری کار می کند و 
پس از آش��نایی با سه دانشجو که صاحبخانه 
به دلیل مش��کلاتی اثاثیه ش��ان را به خیابان 
ریخته است، درگیر ماجراهایی می شود؛ آنجا 
هم سریالِ اطیابی از متن آشفته و سوژه های 
ناپخته و کاراکترسازی های سطحی، بازی های 
ضعیف و کارگردانی سردس��تی برخوردار بود 
و دوباره در »نیس��ان آب��ی۲« هم گرفتار این 

مشکلات است.
پی��ش از این در میان کاراکترها محبت و 
اتفاقات خوبی وجود داشت و با فضای نوستالژی 
پیش می رفت و اینجا خبری از اتفاقات خوب 
نیست؛ سریال با طلاق شروع کرد و با فضای 
خیانت و شوخی های جنسی پیش می رود تا 
بتواند به این واسطه ها قدری مخاطب خود را 

حفظ کند.
اغلب در س��ریال های جدید فیلیمو این 

اتف��اق افتاده که دیگر نمی تواند با عناصری 
همچ��ون فیلمنامه و محتوا مخاطب را نگه 
دارد یا مث��لِ »زخم  کاری« که جواد عزتی 
را ابزار می کند و اینجا هم مانند فصل قبل 
که با اس��تفاده از جمشید  هاشم پور بازیگر 
تکرارنش��دنی س��ینمای ای��ران مخاطب را 
با خ��ودش هم��راه و از این ابزار اس��تفاده 
ک��رد. حالا که دیگر خبری از او نیس��ت به 
واسطه حضور بیژن بنفشه خواه و لب خوانی 
موس��یقی های قبل انقلاب و نوس��تالژی یا 
همان ش��وخی های جنسی که به آن اشاره 
ش��د می خواهد مخاطب را جلبِ خود کند 
وگرنه پوش��الی تر از همیشه پیش می رود. 
»نیسان آبی« یکی از نمونه های خاصی است 
که با اهرم تبلیغات فراوان در پلتفرم فیلیمو 
توزیع شد. این سریال ایده مرکزی و مشی 
علاقه مندی های شخصیت  اصلی اش را وامدار 

فیلم »گیج گاه« عادل تبریزی است.

بخشی از مناسبات فرهنگی توام با نوستالژی 
دهه هفتاد و روایت های عاشقانه در این دهه 
بخش��ی از ایده مرکزی فیل��م عادل تبریزی 
محس��وب می شود که بازنمود مش��ابه آن را 
در س��ریال منوچهر  هادی می توان به وضوح 

ملاحظه کرد.
»نیس��ان آبی« چون فاقد هوی��ت روایی 
یکپارچه است از این شاخه به آن شاخه می پرد 

و حتی شبیه کمدی آیتمی نیست.
پراکندگی داستانی در سریالی که ادعای 
کمدی ب��ودن را دارد، تبدی��ل به ارائه حجم 
وس��یعی از شوخی هایی می ش��ود که طعم 
کمیک، کمدی و حتی طنز را ندارد و بازیگرانی 
که بیش از آنکه بازیگر باشند کاریکاتورهایی 

هستند که شخصیت قابل ارائه ای ندارند.
نمون��ه قاب��ل ذکری که کپ��ی اطوارهای 
دس��ت چندم علی صادق��ی را تکرار می کند، 
ایمان صفا بازیگر این سریال است که زننده ترین 

تقلیدها را در غیاب علی صادقی، از این بازیگر 
ارائه می دهد. شاید الان این نکته مطرح شود 
که برخی از سریال های دنباله دار صداوسیما 
هم ضعیف بوده اند، اما مخاطب برای تماشای 

آن پول پرداخت نمی کند. 
در فضای شبکه نمایش  خانگی مخاطب هم 
وقت خود را می گذارد و هم پولش را. تماشای 
یک  سریال نازل مثل »نیسان آبی« برای هر 
خانواده ایرانی بیش از 5۰۰ هزار تومان هزینه 
دارد و دست اندرکاران صدور مجوز ساخت و 
انتشار برای سریال ها درجه بندی قائل شوند تا 
به این میزان بتوانند درآمدزایی داشته باشند. 
مخاطبان هم از طرفی بدانند کدام سریال چه 
درجه ای دارد و از چه مش��خصاتی برخوردار 
اس��ت، به همان میزان پ��ول پرداخت کنند 
و مخاطب آن سریال باش��ند. در واقع فریبِ 
ستاره ای را نخورند که برایشان محبوبیت دارد 
که در سریال به ایفای نقش می پردازد و به این 

واسطه تماشاگر این سریال بشوند. 
با این اتفاق هم جلوی رفتار سرمایه گذاران 
برای ابزار ک��ردن چهره های محبوب و مورد 
علاقه مردم در س��ریال ها و فیلم هایشان که 
به این واس��طه مخاطب جذب کنند، گرفته 
می شود و هم سازندگان سریال ها برای اینکه 
از درجه بالایی برخوردار شوند تلاش می کنند 
سریالِ بهتری ارائه بدهند. در مجموع فصل دوم 
سریال »نیسان آبی« به اندازه قبل با تیپ های از 
پیش شناخته شده برخورد طنزپردازانه ای ندارد. 
موقعیت داستانی براساس قتل دختری شکل 
گرفته که در فصل اول، کاراکتری در حاشیه 
محسوب می شد و ادامه حل این معما قرار است 
کشش داستانی را ایجاد کند، اما موقعیت های 
طنز مانند شوخی با موسیقی در فضای دهه 
شصت، روابط میان زری سازگار )بهناز جعفری( 
و رضا خرسند )مهران غفوریان( و برخی دیگر 

از آنها به تکرار افتاده اند.

هیچ ردپایی از یک اثر هنری نیست 
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